




... and We Sent Down Iron, 
  in Which there is Great Might 

 and Uses For Mankind ...



شـه
صفحه آرایی : جـعــفــرپــیـــ

طراح جلد  و 

روایـت » قهـــرمان نـــوآوری ایـــران «     | | |     کارنـامه سـه ساله نوآوری شرکت فولاد مبارکه ؛ 
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 مدیر مسئول : محمد جواد براتی           سردبیر : سجاد امیری فارسانی
 دی مــــــــاه    1403       با همــــــــکاری : پـــایــــگاه خــبــری تحلــیـــلی ایـــراســیــن
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پژوهش، فناوری و اقتصاد دانش بنیان از کلیدواژه های پر بسامد در بیانات مقام معظم رهبری است که پیشرفت علمی را یکی از اصلی ترین زمینه های 
پیشرفت کشور می دانند.

 از نگاه حضرت آیت الله خامنه ای پیشرفت علمی، پایه و لازمه ی قطعی پیشرفت همه جانبه و اقتدار یک ملت است و تنها با دستیابی به قدرت و اقتدار 
است که می توان از هویت و حیثیت و استقلال و عزت یک ملت در مقابل زورگویان و مستکبرین حفاظت کرد و منافع ملی را حفظ نمود.

رهبر معظم انقلاب در سه دهه گذشته با پرچم داری فناوری و تکنولوژی در ایران اسلامی به ایراد نکات قابل تاملی پرداخته اند که همواره نصب العین 
صنایع کشور بوده است. این نکات به نحوی بیان شده اند که پیگیری آنها به مثابه چشم گشودن به نقشه راه صنعت و تکنولوژی کشور است که در این 

مقال، به برجسته سازی ده نکته حکیمانه در این زمینه می پردازیم: 

ایـــن نکات، 
برای  راهنمایی 
بـــه  حـــــــــرکت 
سوی پیشرفت 
علمی و فناوری 
کشــــــــــــور  در 
هســــــــــتنـــــد 
مــــــی توانند  و 
بــــــه عنـــــــوان 
راهـــی  نقشـــه 
بـــرای صنایع و 
ن  ا هشـــگر و پژ
مورد اســـتفاده 

گیرد. قـــرار 

1383/09/11

ـــز  ـــد، هیچ چی ـــم نباش ـــر عل اگ
نیســـت و اگـــر فنـــاوری هـــم 
عاریـــه ای  فنـــاوری  باشـــد، 
از  وام گـــــرفته  و  دروغـــــی  و 

اســـت. دیگـــران 

علم و فناوری

1393/04/11

وزارتخــــــــــانه های  مسئـــــــــــولان  از 
دولتـــی  مســـئولان  از  و  مربــــــــوط 
کـــه  می کنـــم  خواهـــش  ذی ربـــط 
مســـئله  پیشـــرفت علمـــی و ارتبـــاط 
ـــدی  ـــور را ج ـــاوری در کش ـــا فن ـــم ب عل
از  یکـــی  مســــــــئله،  ایـــن  بگیرنـــد؛ 
فـــــــــــوریتی ترین  و  اصـــــــــــــلی ترین 

مســـائل مـــا اســـت.

 توجه به پیشرفت

1385/07/13

در زمینـــه  علـــم و فنـــاوری، 
آن کاری را کـــه ذهـــن بشـــر بـــه 
اســـت،  نیافتـــه  دســـت  آن 
ـــد  ـــرار بدهی ـــت ق ـــه  هم وجه
این گونـــه  کنیـــد؛  دنبـــال  و 
اســـت کـــه مـــا خـــط مقـــدم 
علـــم را شکســـته ایم و یـــک 
ـــته ایم.  ـــو برداش ـــه جل ـــدم ب ق
، شـــجاعت  نـــوآوری و ابتـــکار
ــس  ــه نفـ ــاد بـ ــی، اعتمـ علمـ
کار  و  ملـــی  و  شـــخصی 
کار  متراکـــم و انبـــوه، عـــاج 
پیشـــرفت علمـــی ماســـت.

نوآوری و ابتکار
1386/07/09

اگـــر تحقیـــق را جـــدی نگیریـــم، 
بایـــد  متمـــادی  ســـال های 
خارجـــی  منـــــــابع  بـــه  چشـــــــم 
بمانیـــم  منتظـــر  و  بدوزیـــم 
گوشـــه  یـــک  در  نفـــر  یـــک  کـــه 
از  مـــا  و  بکنـــد  تحقیقـــی  دنیـــا 
ــاس  ــر اسـ ــی بـ ــار تألیفـ ثـ ــا از آ او یـ
کنیـــم.  اســـتفاده  او  تحقیـــق 
ـــا  از  ـــت؛ ...    م ـــتگی اس ـــن  وابس ای
شـــاگردی ننگمـــان نمی کنـــد، 
امـــا  از  ایـــن ننگمـــان می شـــود 
ــوارد  ــه مـ ــه و در همـ ــه همیشـ کـ

بمانیـــم. باقـــی  شـــاگرد 

جدیت در تحقیق
1388/08/06

پژوهـــش،  و  تحقیـــق  و  علـــم 
اســـت...  مســـاله  یـــن   مهم تر
اقتـــــــــــدار  نفــــــسه  فـــی  پـــول   
آنـــــــــــی کـــه اقــــــــتدار  نمـــی آورد. 
ــت.  ــش اســـــــ ــی آورد، دانـــــــــــ  مـ
یکا       امـــــــــروز   اگــــــــــــــــر آمــــــــــــــــر
علمـــــــــــــــی  پیشـــــــــــــــرفتگی 
خودش را    نـــــــــمی داشـــــــــــــت، 
دنیــــــــــــا  در  نمی توانـــــــــــــست 

کنـــد. زورگویـــی  این گونـــه 

اقتدار از دانش

1384/12/08

علم و دســـت برتـــر علمی، 
کشوری  هر  پیشـــرفت  راز 
اقــــــتصادی،  اقتـــــــــدار  در 
و  نــــظامـــــی  ســــیــــــــــاسی، 

است. روحیــــــه ای 

راز پیشرفت

1394/01/01

تکیـــه بـــر علـــم و فنـــاوری فقـــط 
بـــه خــــــــــــاطر بـــالا بـــردن نِصـــاب 
علم  پیشـــرفت  نیســـت؛  علمی 
و فنـــاوری به پیشـــرفت اقتصاد 
بنگاه هـــای  و  می کــــــــند  کمـــک 
به  می تواننـــد  دانش بنــــــــــــــیان 

کنند. کمـــک  اقتصـــاد ملـــی 

ثیر بر اقتصاد تأ
1397/03/20

هـــــــــــدف پــــــــژوهش بایـــد هـــم 
علمـــی  مرجعیـــت  بـــه  رســـیدن 
ســـرآمدان  جمـــع  در  حــــــضور  و 
هـــم  و  باشـــد  فــــــناوری  و  علـــم 
آینده ی  کنونـــی و  حـــل مســـائل 
. ایـــن دو هـــدف بـــا هـــم  کشـــور

ندارنـــد. منافـــات 

اهداف پژوهش

1385/01/01

تنهایی  بـــه  و  مجـــرد  علـــم 
علم  بایـــد  نیســـت؛  کافـــی 
فنـــاوری  فنـــاوری،  بــــــــه  را 
صنعـــت  و  صنعـــت  بـــه  را 
کشـــور توســـعه ی  بــــــه   را 

 وصـــل کنیم.

ارتباط علم و فناوری

1397/03/20

را  علـــم  مصرف کنندگـــی 
علـــم  تولیـــد  رویکـــرد  بـــه 
ننگمـــان  کنیـــم.  تبدیـــل 
کنیم؛  شـــاگردی  نمی آیـــد 
دیگری  حـــرف  تقلیـــد  امـــا 

. ســـت ا

تولید علم
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دولت چهـــــاردم با شـــــعار »نـــــوآوری و 
تحول آفرینـــــی در مدیریت راهبری« کشـــــور به 
صحنه آمده  است. این دولت  در تلاش است تا با 
رویکردی کاملاً تحول آفرین، همراه و هم افزای 
سایر بخش های دولت، برای تصمیم سازی ها و 
تصمیم گیری های مهم و اساسی، دارای نوآوری 

و توان بالفعل باشد. 
ناظران فناوری ایران پیش بینی می کنند 
که ممکن است با نگاه ســـــنتی رایج به مسائل 
ایران،  ســـــطح بهـــــره وری کلان در صنایع فناور 
آنگونه که باید به مقصد نرسد. به همین خاطر، 
دولت فناورِ شایسته سالار می کوشد »با اصلاح 
رویکردهای جاری و سنتی، بوروکراسی حجیم و 
پیچیده ای که می تواند ضد توسعه ایران باشد 

را از سر راه بردارد.« 
محمدرضا عـــــارف، معـــــاون اول رئیس 
جمهور در آیین تکریم و معارفه معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، با 
تاکید بر این که »حرف معاونت علمی ریاســـــت 
جمهوری، حرف علمی رئیـــــس جمهور و دولت 
است«، با اشـــــاره به نقش مهم این معاونت در 
دولت چهاردهم، گفته اســـــت: » مـــــا امروز در 

فناوری پیشـــــرفته جـــــزو مدعیان بـــــزرگ دنیا 
هستیم، این نتیجه زحمات و تلاش های جوانان 
پر انرژی و پر شور کشـــــور بوده است که در این 
چهار دهه وضعیت علمی خوبی را برای کشـــــور 

ایجاد کردند.«
این گفته مهم بر این نکته تاکید دارد که 
ارتباطـــــات، فناوری اطلاعات و نوآوری نقشـــــی 
کلیدی در توســـــعه و رشد دانش بنیان کشور و 
تحقق یک اقتصاد دیجیتال پویا در کشور دارد. 
اینترنت، فناوری اطلاعات و میـــــوه امروزی آن 
هوش مصنوعی، پیشران رشد و تحول جهان 
امروز شده و ما با تکیه بر منابع عظیم جوانان 
خلاق خود، قادر خواهیم بود تا با دسترسی آزاد 
به اطلاعـــــات و دانش، پرچـــــم دار تکنولوژی و 
فناوری، به ویژه در حوزه صنایع پیشرانی مانند 

صنعت عظیم فولاد مبارکه باشیم. 
با توجه به گفته معاون علمی، فناوری و 
اقتصـــــاد دانش بنیان رئیـــــس جمهوری که به 
صراحـــــت اعـــــلام کـــــرده اســـــت»معتقدم 
دانش آموزان، موتور پیشـــــران نیروی انسانی 
هستند و توسعه کشور از بخش دانش آموزی 
می گذرد« می توان نتیجـــــه گرفت که با رویکرد 

جاری و سنتی نمی توان نظام درآمدهای ملی 
کشـــــور را بهینه نمود تا بتوان به رشد ۸ درصد 
برسیم. با رویکرد جاری و سنتی و بدون نهادینه 
کردن نوآوری، خلاقیت و تخصص، سهم رشد ۳۰ 
درصدی بهره وری در منابع کل و برنامه  توسعه 

کشور را محقق نمود. 
بنابراین، تمام این مسائل را می توان به 
 این گفته معاون رئییـــــس جمهور پیوند زد که :
، در رأس همه تعهدات ملی  » سند چشم انداز
قرار دارد؛ جایگاه اول در منطقه در همه زمینه ها 
میثـــــاق ملی اســـــت و محوریت تحقق ســـــند 
چشـــــم انداز به طور طبیعی به عهده معاونت 

علمی قرار دارد.«

مسعود پزشکیان،  رئیس جمهوری اسلامی ایران :

آفـــریــنـی،  تحــــول  و  نـــــوآوری 
چهــــــاردم دولـــــت  پــرش  ســـکوی 
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سید محمداتابک،  وزیر صنعت، معدن و تجارت :

ســـــــکان صــــمـت ایــــــــران 
در  دســـتــــــان فنـــــــاوری اســـــت

وزیر صنعت، معـــــدن و تجـــــارت دولت 
چهاردهـــــم، از ابتدای انتصاب خـــــود تاکنون بر 
جهش تولید در چارچوب برنامه هفتم توسعه 
تاکید  داشته است. محمد اتابک که سکان صمت 
ایران را به دست گرفته، در نخستین گفته های 
خود بر نکاتی کلیدی و روشن در زمینه استفاده از 
فناوری و تکنولوژی تاکید داشته که به رئوس این 

نکات می پردازیم. 
ســـــکان دار وزارت صمت، ورود صنایع به 

تکنولوژی های جدید را اوجب واجبات می داند. 
او که از مدیران اقتصادی خوشنام کشور 
در زمینه مدیریـــــت و راه اندازی صنایع اســـــت، 
توســـــعه اقتصادی را همســـــنگ اســـــتفاده از 

فناوری های روز جهانی عنوان کرده است. 
سید محمد اتابک در ارائه برنامه های خود 
در مجلس شورای اسلامی، عصر صنایع جدید را 
عصر استفاده از تکنولوژی عنوان کرده و اعتقاد 
راسخ خود به استفاده از این مسیر را در نگاه به 

حوزه دانش بنیان ها بسط داده است. 

اتابکی صنایع دانش بنیان را جزو پیشتازان 
حوزه اقتصاد دانش بنیان می داند. 

وزیر صنعت معدن و تجـــــارت بر این باور 
اســـــت که نگاه ویژه به این مقوله باید در وزارات 

تحت امر او دنبال شود. 
او پشتیبانی  از نوآوری و ارتقای بهره برداری 
از نهادهای تولید را محرک توســـــعه اقتصادی 

عنوان می کند. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت معتقد است 
که  ورود به دنیای اقتصاد پیشـــــتاز از مســـــیر 

فناوری می گذرد. 
این فناوری از منظر نظر او بر مشـــــرفیتِ 
دانش بنیان ها در اقتصاد دیجیتال حکایت دارد. 
برنامه هفتم توســـــعه، محـــــور اصلی و 
اجرایی وزارتخانه حساسی است که اتابک سکان 
آن را بر عهده گرفته و بنای رسیدن به اهداف و 
چشم اندازهای مطروحه را، استفاده از دانش و 

فناوری روز جهان می داند. 
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حسین افشین، معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در جلسه با 
مدیرعامل فولاد مبارکه اظهار کرد: باعث افتخار 
است که اولین سفر استانی خود را از اصفهان 
آغاز کردم؛ نسبت به فعالیت های شهرک علمی 
و تحقیقاتی اصفهان و شـــــرکت فولاد مبارکه 
آشـــــنایی کامل دارم و خوشحالم که بزرگ ترین 
صنـــــدوق CVC و خطرپذیر کشـــــور، صندوق 

سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه است.
وی افزود: صندوق های ســـــرمایه گذاری 
خطرپذیر فولاد مبارکه و گلرنگ، دو صندوق با 
ثبت دارایی یک همت در کشـــــور هســـــتند که 
سرمایه گذاری یک همتی فولاد مبارکه محقق 
شده اما تنها ۳۰ درصد از سرمایه گذاری صندوق 

گلرنگ محقق شده است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان فـــــولاد مبارکـــــه ادامـــــه داد: صندوق 
سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه با ایده و 
مدیریت خوبی ایجاد شـــــده و تسلط مدیران 
عامل فولاد مبارکه و صندوق ســـــرمایه گذاری 
خطرپذیر این شرکت بر حوزه نوآوری و فناوری 

گواهی بر این موضوع است.

تســــلط مدیرعامــــل فــــولاد مبارکــــه بــــه حــــوزه 
ـــود را      ـــی خـ ـــوزه تخصصـ ـــر حـ ـــاوه بـ ی عـ ـــوآور نـ

ی در کشــــور دیــــده ام از کمتــــر مدیــــر
وی تصریح کرد: توضیحاتی که امروز آقای 
طیب نیا مدیرعامل فـــــولاد مبارکه درخصوص 
شرکت های دانش بنیان مورد حمایت شان و نوع 
فعالیت هـــــای آنان ارائه دادند، نشـــــان داد که 
مدیرعامل فولاد مبارکه به جزئیات عملکرد و 
فعالیت این شرکت ها مسلط است و عملکرد این 
مجموعه در حوزه نوآوری و فناوری واقعی است؛ 
به عبارت دیگر این مسئله را به گونه ای احساس 
کردم که گویی شـــــرکت های دانش بنیان تحت 
حمایت فولاد مبارکه همچـــــون فرزندان این 

شرکت هستند.
افشـــــین اضافه کرد: کمتر مدیری را در 
کشور ســـــراغ دارم که علاوه بر تسلط به حوزه 
تخصصی خود، نسبت به حوزه فناوری و نوآوری 
دید داشته باشـــــد اما این مسئله درخصوص 
آقای طیب نیا به عنوان مدیرعامل فولاد مبارکه 
صادق اســـــت؛ در صنعت فولاد جهـــــان تنها ۲ 
شرکت به صورت استثنا وجود دارند که ۲۰ درصد 
از بودجـــــه خـــــود را در حوزه هـــــای »تحقیق و 

توسعه« و »تحقیق و نوآوری« سرمایه گذاری 
کنند و عرف سرمایه گذاری در این حوزه ها بین ۲ 
تا ۳.۵ درصد از بودجه صنایع فولادی است که 
اگر در ایـــــن حوزه ها ســـــرمایه گذاری نکنیم، از 

صنعت فولاد جهان عقب خواهیم افتاد.

ق  و جــــه صنــــد د ی بو بــــر ا ۴ بر یــــش  ا فز ی ا ا بــــر
ــه  ــ ک ر د مبا لا ــو ــ ــر ف ــ ی پذ ی خطر ر ا یه گذ ما ــر ــ س

د ـــر ـــم کـ هیـ ا ـــی خو نـ یز ا ر
وی اضافه کرد: حتمـــــا رایزنی های لازم را 
انجام خواهیم داد تـــــا بودجه صندوق CVC یا 
سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه بتواند از 
یک همت به ۴ همـــــت افزایش پیـــــدا کند و از 
مدیرعامل فولاد مبارکه هم می خواهم تا در این 
زمینه از ما حمایت کند تا این اتفاق رقم بخورد 
چراکه در صـــــورت افزایش بودجه این صندوق 
به عنـــــوان صنـــــدوق نمونه ســـــرمایه گذاری 
خطرپذیر کشور، تحول بزرگی در صنعت فولاد 

کشور محقق خواهد شد.
وی گفت: بدیهی است با پیشتازی استان 
اصفهـــــان در حوزه نـــــوآوری و فنـــــاوری، دیگر 
اســـــتان ها و شـــــهرهای کشـــــور نیز اقدام به 

: حسین افشین، معاون علمی، فناوری واقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور

صنـــدوق سرمایــه گذاری خطر پذیـــر 
 CVC فولاد مبارکه بزرگ ترین صندوق

و خطــــر پـــذیــر کشـــور اســــــــت
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فراهم سازی شرایط لازم برای ایجاد اکوسیستم 
نوآوری و فناوری خواهند کـــــرد؛ امروز دو پروژه 
بزرگ فولاد مبارکه در حوزه نـــــوآوری و فناوری 
افتتاح شد که نشان دهنده آینده نگری صندوق 
سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه است چرا 
که این احتمال وجـــــود دارد   کمبود مواد اولیه 
صنعت فولاد ازجمله »مگنتیت« در آینده بیشتر 

احساس شود.

ی  ی و فناور کوسیستم نوآور گردنم را برای ا
و می گذارم و دانش بنیان ها گر

معـــــاون علمـــــی، فنـــــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور افزود: بنابراین این 
اطمینان را می دهم که قوانین موجود در کشور 
که مربوط به حوزه نوآوری و فناوری اســـــت را 
به طور کامل اجرا کنم و جای بســـــی امیدواری 
است که مســـــئولیت قبلی اینجانب مربوط به 
قانون مهم حمایـــــت از کالای ایرانی بوده و در 
نگارش بند به بند این قانون مشـــــارکت مؤثر 
داشته ام، همچنین به قانون حمایت از جهش 
تولید دانش بنیان که از دیگر قوانین مهم حوزه 

نوآوری و فناوری است، تسلط کامل دارم.
وی با بیان اینکه در حـــــال حاضر قوانین 
مترقی بســـــیار خوبی در حوزه نوآوری و فناوری 
کشور داریم اما در اجرا نتوانسته ایم از تمام توان 
و ظرفیت موجود استفاده کنیم، گفت: اما من این 
قول را می دهم که حتما این کار را انجام خواهیم 
داد؛ همان گونه که رئیس جمهور فرمود گردنم را 
در مقابل حرف هایم گرو می گذارم، بنده هم اعلام 
می کنم که گردنم را برای اکوسیســـــتم نوآوری و 
فناوری و شرکت های دانش بنیان گرو می گذارم تا 

بتوانیم تمام قد در این زمینه کمک کنیم.

ــــرای  ــــور ب ــــاون رئیس جمه ــــی مع ــــام آمادگ اع
ــــدوق  ــــی صن ــــار مالیات ی اعتب ــــر ــــش ۲ براب افزای

ــه ــ ــولاد مبارک ــ ــر ف ــ ی خطرپذی ــرمایه گذار ــ س
افشین با بیان اینکه بدیهی است که ذات 
صندوق های ســـــرمایه گذاری خطرپذیر و ذات 
نوآوری، خطرپذیری آن هاســـــت، تصریح کرد: 
یعنی اگر اطمینان دارید که پروژه ای صددرصد 
سودده است، نباید به صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیر وارد شـــــود، بلکه باید از طریق دیگر 

برای اجرای آن تســـــهیلات پرداخت شـــــود تا 
به تنهایی کار خود را انجام دهـــــد چراکه نگاه 
پذیرش پروژه ها به صندوق ســـــرمایه گذاری 
، احتمـــــال آســـــیب پذیر بودن و  خطرپذیـــــر

ورشکستگی آن پروژه بوده است.
وی اضافه کرد: صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر 
فولاد مبارکه اولین صندوقی است که راه خود را 
به درستی انتخاب کرده و در حال حرکت است؛ 
این صندوق اصطلاحا جاده بازکن صندوق هایی 
خواهد بود که قرار اســـــت از این به بعد شکل 
بگیرند، لذا قول می دهیم کـــــه از این صندوق 

حمایت کنیم.
معاون علمی فنـــــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور اضافه کرد: معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
تاکنون ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار مالیاتی برای 
صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه 
تعریف کـــــرده و در صورت تکمیل اســـــناد این 
صندوق ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار مالیاتی دیگر 
نیز تأیید خواهد شـــــد و آمادگی خـــــود را برای 

حمایت های بیشتر اعلام می کنیم.
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باگذشـــــت بیش از ســـــه دهه از فعالیت فولاد مبارکه به 
عنـــــوان مولود انقـــــلاب، صنعت فولاد کشـــــور و خاصه 
فولاد مبارکه به نقطه قوت نظام مبدل شـــــده اســـــت. 
کشورهای توســـــعه یافته یا درحال توســـــعه همچنان در حوزه صنعت 
فولاد ســـــرمایه گذاری می کنند. با تولید بیش از ۱۰ میلیون تن فولاد در 
فولاد مبارکه و گذر تولید فـــــولاد ایران از ۳۰ میلیون تـــــن، رتبه ایران در 
تولید فولاد از بسیاری ازکشـــــورها فراتر رفته است و ایران نیز اکنون رتبه 

دهم تولیدکنندگان فولاد جهان را در اختیار دارد. امروز طی بیش از سه 
دهه فعالیت فولاد مبارکه ظرفیت این شرکت از ۲.۴ میلیون تن به ۱۰.۲ 
میلیون تن افزایش یافته و اتفاقات خوبی در این مجموعه رخ داده است. 
در دوره مدیریت اخیر فولاد مبارکه، پنج استراتژی مهم شامل استفاده 
حداکثری از ظرفیت موجود، توسعه کمی و کیفی متوازن، تمرکز بر نوآوری 
و فناوری های نوین، حرکت در مسیر تبدیل شدن به صنعت سبز و توسعه 

سرمایه انسانی در دستور کار قرار گرفته است.

اساســی  تـژی  استــرا   5
مبارکه  فولاد  کار  دستور  در 

1

2

اول تـــژی  اســـتــــرا

دوم تـــژی  اســـتـــرا

راهبرد نخست، اســـــتفاده حداکثری از ظرفیت های موجود در همه حوزه های بالا و پایین دست شرکت 
اســـــت. اگرچه در بســـــیاری از بخش های کشـــــور فقط از ۴۵ درصد ظرفیت اســـــتفاده می شود؛ اما در 
فولاد مبارکه علی رغم همه محدودیت ها در حوزه های برق و گاز و تأمین مواد اولیه، این شـــــرکت با ۱۰۰ 

ظرفیت خود کار می کند.

راهبرد دومی که در دستور کار شرکت قرار گرفته 
اســـــت توســـــعه کمی و کیفی متوازن است. در 
این راستا توســـــعه های شرکت در سنوات قبل و 
همچنین توسعه های جدید را به سمت کیفی و 
متوازن شدن تغییر ســـــوق داده شده است و در 
همین راستا علاوه بر افزایش کیفیت محصولات، 
گریدهای جدیدی نیز که تاکنون در کشور تولید 
نشـــــده بودند، تولید می کند. عـــــلاوه بر این در 
طرح های توسعه جدید شرکت، عملیات احداث 

خط ورق رنگی شـــــماره ۲ را آغاز کـــــرده تا بتواند 
محصولات جدیدتر و باارزش افـــــزوده بالاتری را 
روانـــــه بازارهای داخلی و خارجی کـــــرده و صنایع 
پایین دســـــت را از واردات بســـــیاری از گریدهای 
پرکاربرد بی نیاز سازد. به گفته طیب نیا مدیرعامل 
فولاد مبارکه، به طور هم زمان ۲۲۰ پروژه صنعتی 
در فولاد مبارکه در حال انجام است. پروژه هایی که 
بسیاری از آن ها خارج از فولاد مبارکه پروژه ای بزرگ 

محسوب می شوند.
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4

5

سوم تـــژی  اســتــرا

چهارم تـژی  اسـتــرا

پنجـم تــژی  اسـتــرا

 تمرکز بـــــر نوآوری و فناوری های نوین ســـــومین 
راهبرد جدید مدیریت فعلی شرکت است. در این 
راستا اســـــتفاده از الگوهای جدید در حوزه های 
نوآوری و فناوری هـــــای روز دنیا در دســـــتور کار 
قـــــرار گرفته  تـــــا جایی که توانســـــته  اســـــت ۹۰ 
درصد تجهیزات مـــــورد نیاز خود را با اســـــتفاده 

از ظرفیت های شـــــرکت های ســـــازنده داخلی و 
همچنین ظرفیت نخبگان و مراکز علمی تحقیقاتی 
و دانشجویان بومی ســـــازی کنند. فولاد مبارکه 
اکنون در مســـــیر صاحب تکنولوژی شدن گام بر 
می دارد و مصمم است در حوزه تکنولوژی به جای 

دنباله رو بودن، پیشرو و پیش گام باشد.

تبدیل شدن به صنعت سبز و حرکت در این مسیر 
چهارمین راهبرد فولاد مبارکه است. این شرکت 
در تولید محصولات خود و استفاده از انرژی های 
پاک و به طورکلی تمامی فعالیت ها را به گونه ای 
برنامه ریزی کرده اســـــت که در مسیر فولاد سبز 
حرکت کند. در حوزه انـــــرژی به عنوان نمونه بارز 
می توان به سرمایه گذاری فولاد مبارکه در احداث 
نیروگاه ۹۱۴ مگاواتی با راندمان بالا طی ۱۸ ماه، 

ســـــرمایه گذاری و آغاز مطالعات تحقیقاتی برای 
در اختیار داشـــــتن میدان های گازی اختصاصی 
صنعت فولاد و خود تأمینی اشاره کرد. علاوه بر 
این در حوزه آب نیز به دستاوردهای خوبی رسیده  
است و احداث نیروگاه خورشیدی با ظرفیت 6۰۰ 
مگاوات و نیروگاه بادی با ظرفیت ۲۰۰ مگاوات را 

آغاز کرده است.

پنجمین راهبرد اساســـــی فولاد مبارکه در دوره 
مدیریت جدید توســـــعه ســـــرمایه های انسانی 
است. این اعتقاد در فولاد مبارکه وجود دارد که  
همه اتفاقاتی که طی ســـــالیان اخیر و به ویژه دو 
خ داده است به مدد  سال اخیر در فولاد مبارکه ر
همکاری، همدلی و همت همکاران بوده است. 
فولاد مبارکه بر این باور است که باید با استفاده 

از علم و دانش روز دنیا کارکنان ارتقا یابند. فولاد 
مبارکه در حـــــوزه ارتقای دانش شـــــرکای تجاری 
کســـــب وکار خود و پیمانکاران نیز سرمایه گذاری 
کرده است و آنها را به عنوان سرمایه بی بدیل خود 
می داند و معتقد است باید از تمامی ظرفیت ها 
در این حوزه در راســـــتای تعالی کشور بهترین و 

بیشترین بهره را ببرد.
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علم مجــــــــــرد و به 
کافی  تنهایــــــــــی 
نیست؛ باید علم را 
به فناوری، فناوری 
را بــــــــــه صنعت و 
به  را  صنعــــــــــت 
کشور  توسعه ی 

وصل کنیم.
--------------
مقام معظم رهبری

1385/01/01
-------------

شرکت فولاد مبارکه اصفهان به عنوان پرچم دار تکنولوژی و فناوری 
در عرصه تولید فولاد با بهره مندی از بیانات حضرت آیت الله خامنه ای در 
سال های اخیر کوشـــــیده است تا همّ خود را بر اســـــتفاده از حدّاکثر توان 

متخصصان فناور کشور در جهت نیل به سوی گام دوم انقلاب قرار دهد. 
از این منظر، خط نخست جبهه صنعت کشور از بدو تاسیس تاکنون به 
بسط بازوهای علمی و تکنولوژیک خود به مراکز دانشگاهی، پارک های فناوری 
و دانش بنیان پرداخته و واحد تحقیق و توسعه این شرکت را به عنوان نوکِ 

پیکان جبهه جهادی تولید فولادِ فناور کشور مبدل ساخته است.
در این راستا، نقشه راه توسعه تکنولوژیک فولاد با استفاده از ظرفیت 

عظیم دانش بنیان ها تدوین شده و بنابراین رهیافت، کوشش شده است 
تا ارزیابی تکنولوژی هوشمند فولادی به مبحثی روشن برای ایجاد سکوهای 

پرتاب به سوی آینده تکنولوژیک صنایع سودآور کشور مبدل شود.
بر این اساس، شناســـــایی تکنولوژی های موجودِ جهانی در برنامه 
راهبرد توسعه فناورانه فولاد قرارگرفته، دارایی های تکنولوژیک موجود، به 
ارزیابیِ دانشـــــی درآمده و مفهومی تحت عنوان درخت تکنولوژی در چهار 

سطح به ثمر نشسته است. 
در این راستا شناسایی تکنولوژی، انتخاب تکنولوژی، اکتساب تکنولوژی، 
بهره برداری از تکنولوژی و محافظت از آن در سیستم فولاد مبارکه نهادینه شده 

تکنولوژی ریل  روی  فناور   فولادِ 
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و در نهایت به هوشمندی تکنولوژیک پیوند خورده است. 
این در حالی اســـــت که متخصصان حوزه تکنولوژی فولاد مبارکه با 
بهره گیری از بهینه کاوی هایی که از طریق ای اف کیو ام اروپا و دیگر میادین 
علمی موجود در جهان به دســـــت آورده اند، به بررســـــی استراتژی های 
گوناگون و رصد رقبای فعال در صنعت فولاد و صنایع مشـــــابه پرداخته و 
رویکرد " نوآوری باز" را به عنوان یکـــــی از مهمترین راهبردهای فعال برای 

تصاحب بازار جهانی فولاد، مد نظر قرارداده است. 
چشم انداز فولاد مبارکه در تولید و استفاده از فناوری های نوین و 
تکنولوژی های به روز و نوظهور جهانی در نهایت طی ۳ تا ۵ سال آینده به 

سمتی سوق داده خواهد شـــــد که علاوه بر پشـــــتیبانی از محصولات و 
مطالبات بازار، بـــــه تکنولوژی های فرآیندی، تکنولوژی های پشـــــتیبان و 

تکنولوژی های نوظهور منجر شود. 
پیش بینی می شود که مجموعه فولاد مبارکه تا قبل از سال ۱۴۱۰ در 
سطوح کشوری، منطقه ای و بنگاهی به عنوان یک مجموعه پیشروی فناور 
شناخته شود؛ مسئله ای که جز با اشـــــارت ها و بشارت های معظم له در 
برهه های زمانی مختلف به مثابه نقشه راه تکنولوژیک در صنایع فولاد و 

صنایع مشابه پایین دستی میسر نبوده است. 
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از مهم ترین  یکی 
و  ابـــــــــــزارهــــــــــــــا 
اســــــــــتراژی های 
برای  شــــــــــرکت 
بــــــــــه  رســــــــــیدن 
افق ذکر شــــــــــده، 
و  نوآوری  توسعه 
فناوری با تکیه بر 
رویکردهای محیط 
زیستی، اجتماعی، 
حکــــــمــــــــــــــــرانی 
و اقتــــصــــــــــــــادی 
گرچه  ا اســــــــــت. 
به  فناوری  ورود 
فولادمبارکــــــــــه از 
سال ها پیش آغاز 
نگاه  با  اما  شده 
بــــــــه بودجه ریزی 
تعریف  و  سالانه 
یـــــــــــــــد  جــــــــــد
کوســـــــــــیستم  ا از 
نوآوری شــــــــــرکت 
می تــــــــــوان گفت 
این مهــــــم در سه 
سال اخیر جهش 
چشمگیری داشته 
که در ادامه به آن 

اشاره می شود.

کمتر کسی را می توان یافت که در 
عصر فعلی دست به کسب وکار 
هرچند کوچک بزند اما از اهمیت 
خلاقیت و نوآوری بی اطلاع باشد. این اهمیت به 
وسعت کســـــب وکار، برای صاحبان آن افزایش 
می یابد و می توان گفت رمز بقای هر شرکت بزرگی 

بروز ماندن در "عصر نوآوری" است. 
طبعا  این تعریف می تواند یک توجیه کلی 
برای ورود شرکت های بزرگی مانند فولادمبارکه به 
عرصه نوآوری باشد اما برای پاسخ جامع تر به این 
سوال که "چرا باید به سمت نوآوری گام برداریم؟" 

باید از اثربخشی گام به گام آن صحبت کنیم. 
می دانید که مـــــا در فولادمبارکه خود را 
شرکتی مســـــئولیت  پذیر برای خلق آینده بهتر 
معرفی کرده ایم و همواره تصمیم داریم بهتر از 
گذشـــــته در راســـــتای تولید انواع محصولات 
فولادی به منظور توسعه زیرساخت های کشور 
گام برداریم فلذا در چشـــــم انداز ۱۴۱۰ شـــــرکت 
فولادمبارکه، خـــــود را به عنـــــوان الگوی ملی 
بنگاه داری دیده ایم که این افق نیازمند ابزارهای 

فراوان است. 
یکی از مهم ترین ابزارها و اســـــتراژی های 
شرکت برای رسیدن به افق ذکر شده، توسعه 
نوآوری و فناوری با تکیـــــه بر رویکردهای محیط 
زیستی، اجتماعی، حکمرانی و اقتصادی است. 
اگرچه ورود فناوری به فولادمبارکه از ســـــال ها 
پیش آغاز شده اما با نگاه به بودجه ریزی سالانه 

و تعریف جدید از اکوسیســـــتم نوآوری شرکت 
می توان گفت این مهم در سه سال اخیر جهش 
چشـــــمگیری داشـــــته که در ادامه به آن اشاره 

می شود.
از دو سال گذشته ورود به حوزه نوآوری و 
تکنولوژی های جدید به عنوان یک ضرورت و هدفِ 
دارای اولویت در مجموعه فولاد مبارکه تعریف 
شد و با حاکم شدن یک نگاه نو به حوزه نوآوری 

اتفاقات خوبی در این حوزه رقم خورده است. 
در تمام مسیر نوآورانه خود سعی کرده ایم 
با نگاهی علمی به روند متعارف توسعه فناوری 
در دنیا، اقدام به ســـــرمایه گذاری در این حوزه 
کرده و بـــــه ســـــرمایه گذاری در شـــــرکت های 
دانش بنیـــــان و همـــــکاری با مراکـــــز علمی و 

تحقیقاتی را جدی نگاه کنیم. 
در حمایـــــت از دانشـــــگاه ها، مراکز علمی، 
دانشجویان و نخبگان دریغ نکردیم که طرح ترنج 
)توانمندسازی راهبردی نوآوران جوان( به عنوان 
نمونه موفق این اقدامات گواه اقدامات نوآورانه 
فولادمبارکه است؛ البته نفع این رویکرد برای ما نیز 
ملموس بوده و صرفا نگاه حمایتگری نداریم بلکه 
ح هـــــای صنعتـــــی و  در ســـــال های اخیـــــر طر
کســـــب وکارهای نوپـــــا در راســـــتای نیازهـــــا و 
کلان روندهای صنعت فولاد بکار گرفته شده است. 
دلیل این امر نیز واضح است؛ شرکت های 
بزرگ و موفـــــق در دنیا زمانه دیگـــــری را تجربه 
می کننـــــد و آنقدر از کســـــب وکار خود مطمئن 

هستند و ریسک پذیری آن را بالا برده اند که هربار 
به یک صنعت جدید ورود کرده و فعالیت خود را 
در راستای خلق ثروت بیشتر، گسترده تر می کنند. 
علت موفقیت  این شرکت ها فقط ارائه محصول 
و خدمات عالی نیست، بلکه رویکردهای سودآور 
و نوآورانه آنهاست و فولادمبارکه که در بزنگاه 
فعلی در مقابل دو مســـــیر قرار دارد، در مسیر 

نوآوری گام برداشته است. 
یکی از این ۲ مسیر ادامه فعالیت های خود 
بر مدار گذشـــــته و تکیه به دانش، ظرفیت ها و 
توانایی هایی است که از سال های قبل در دل خود 
به وجود اورده اســـــت و دیگری رویکردی باز در 
مقابل فناوری های جدید و ایجاد زمینه مناسب 
برای همکاری شرکت های کوچک و دانش بنیان 
برای توسعه اکوسیستم نوآوری شرکت؛ مسیر 
نخســـــت دیر یا زود این مادرصنعت کشور را به 
ســـــمت افول خوهد برد و دیگری آن را شکست 

ناپذیر می کند. 
مفهوم شرکت های شکست ناپذیر دقیقا 
از همین نقطه آغاز می شـــــود و فولادمبارکه با 
نگاه به این الگوی پذیرفته شـــــده جهانی، دو 
فرهنگ کاملا متعارض اکتشاف و بهره برداری را 
زیر یک سقف نگاه داشـــــته و پرورش می دهد. 
بدین سبب هم به خلق ایده های جدید دست 
می یابیم هم شرایط فعلی را به شکل نظام مند 

رشد و توسعه می دهیم. 
طبق این الگو نوآوری در فولاد مبارکه به ۲ 

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه:

فولادمبارکه  مطمئن  گام  نــــوآوری 
ناپـذیـری شـکـســـت  برای 
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ادعــــــــــای ما این 
اســــــت که آرزوی 
علم کیمیا در فولاد 
محقق  مبارکــــــــــه 
که امروز  شد چرا 
تبدیل سنگ آهن 
به محـــــــــــصولات 
ویـــــــــــــــژه ازجمله 
ورق زنگ نــــــــــزن 
محصــــــــــولات  و 
ظــــریــف پزشـــــکی 
پیچ های  ازجمله 
ایمپلنت با ارزش 
بالغ  افـــزوده ای 
بر ۳۴ هــــــــــــــــــــزار 
برابری به عنـــــــوان 
یـــــکی از آرزوهای 
در  بشــــــــــر  بزرگ 
فـــــــــــــــــولاد مبارکه 
محـــــــقــق    شـــــــــده 
و این چـــــــــــــــیزی 
جـــــز          نیســـــــــــــــت 
گــــــری  کـــیـــــمـــــــــیا
کســــــــــــــیری به  و   ا
نام نــــــــــوآوری که 
ینــــــــــی  فر ش آ ز ر ا

می کنــــــد     .

دسته نوآوری های بهره برداری )نوآوری های تدریجی و گام به گام در فرایندها 
و محصولات فعلی( و نوآوری های اکتشاف )تغییرات اساسی در محصولات 

و فرایندها( تقسیم می شود. 
ادعای ما این است که آرزوی علم کیمیا در فولاد مبارکه محقق شد چرا 
که امروز تبدیل ســـــنگ آهن به محصولات ویژه ازجملـــــه ورق زنگ نزن و 
محصولات ظریف پزشکی ازجمله پیچ های ایمپلنت با ارزش افزوده ای بالغ 
بر ۳۴ هزار برابری به عنوان یکی از آرزوهای بزرگ بشر در فولاد مبارکه محقق 
شـــــده و این چیزی نیســـــت جز کیمیاگری و اکســـــیری به نام نـــــوآوری که 

ارزش آفرینی می کند. 
فولاد مبارکه امروز به خودکفایی بـــــالای ۹۰ درصد در تامین داخلی 
تجهیزات رســـــیده  و درصدد توســـــعه نوآوری اســـــت؛ تـــــداوم این روند 
تضمین کننده رشد و پیشرفت این شرکت خواهد بود؛ صنعت فولاد کشور 
در سال های آینده از بســـــیاری از مزایای کنونی برای تولید فولاد بهره مند 
نخواهد بود، بنابراین فولاد مبارکه در گام دوم خود برای تغییر نگاه و تغییر 

رویکرد برنامه دارد. 
در این مسیر هیچ گاه خود را از ایده های صاحب نظران بی بهره ندانسته 
و کارنامه ســـــال های اخیر نشـــــان می دهد که همکاری با پژوهشگران در 
حوزه های مســـــئله محور، ایده محـــــور و آینده محور همواره ســـــرلوحه 
کارهایمان بوده است به شکلی که تعداد مراکز تحقیقاتی همکار شرکت 
فولادمبارکـــــه به بیش از ۱۴۰ مرکز شـــــامل دانشـــــگاه ها، شـــــرکت های 

دانش بنیان، پارک های علم و فناوری و .... رسیده است. 
همچنین با استفاده از مطالعات انجام شده و استفاده از تجربیات 
متخصصان داخل و خارج شرکت، اکوسیستم نوآوری خود را طراحی نموده 
و پس از تدوین اکوسیستم، محورهای اصلی نوآوری تدوین شد که شامل 

نوآوری در محصول، فرایند، زنجیره تامین و کسب وکار می شود.
افزایش چشمگیر بودجه پژوهش و نوآوری فولادمبارکه در ۸ سال 
اخیر نشان دهنده رشد فعالیت ها و توسعه روزافزون اکوسیستم نوآوری 

این شرکت است؛ با افزایش ســـــرمایه گذاری خطرپذیر، سرمایه گذاری در 
طرح های شتابدهی و پیش شتابدهی و دیگر عرصه های نوآوری نسبت به 
تقویت زیســـــت بوم نوآوری خود اقدام کرده ایم. به شـــــکلی که شـــــرکت 
فولادمبارکه سال گذشته به اندازه نیمی از بودجه شرکت های دانش بنیان 

کشور، به تنهایی سرمایه گذاری خطرپذیر داشته است. 
افزایش چشمگیر بودجه پژوهش و نوآوری فولادمبارکه در ۸ سال 
اخیر نشان دهنده رشد فعالیت ها و توسعه روزافزون اکوسیستم نوآوری 
این شرکت است؛ با افزایش ســـــرمایه گذاری خطرپذیر، سرمایه گذاری در 
طرح های شتابدهی و پیش شتابدهی و دیگر عرصه های نوآوری نسبت به 

تقویت زیست بوم نوآوری خود اقدام کرده ایم
خوشبختانه شرکت دانش بنیان سرمایه پذیر صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیر فولاد مبارکه پرسرعت و پرتوان وارد میدان شده و مایه خرسندی 
است که اعلام کنیم امروز برخی از این سرمایه گذاری ها به بار نشسته و برخی 

نیز در مراحل اولیه است. 
ادعای درخوری اســـــت اگر بگوییم فولادمبارکه با ورود به این حوزه، 
پشتوانه مالی طرح های نوآورانه در صنعت کشور را نیز دچار جهش قابل 
توجه کرده و امید دانشمندان جوان را برای ماندن و ساختن ایران عزیز در 
شرایط سخت اقتصادی که استکبار با تحریم های خود به مردم ایران تحمیل 

کرده، افزایش داده است.
فولاد مبارکه با تکیه بر دستاوردهای حوزه دانش بنیان مصمم است 
که در مسیر توسعه پایدار کشور گام برداشته و استوارتر ادامه دهد تا منجر 

به خلق آینده بهتر برای کشور و ملت عزیز ایران شود.
همگی می دانیم که برای رسیدن به اهداف عالی در عرصه نوآوری و 
فناوری مسیری طولانی را درپیش داریم و چالش های پش رو زمانی پشت سر 
گذاشـــــته خواهند شـــــد که ابتدا ذهنیت و فرهنگ ســـــازمانی به سمت 
رویکردهای نوآورانه حرکت کرده و سپس هرکدام از ذی نفوذان اکوسیستم 

نوآوری کشور به سهم خود اقدام کنند.
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یت فولاد مبارکه یخچه  و مأمور تار
فولاد مبارکه پس از پیروزی انقلاب اسلامی تأسیس شد تا نقش خود را در 
رشد صنعتی کشور ایفا کند. این شرکت با هدف تأمین نیازهای داخلی به 
فولاد و کاهش وابستگی به واردات، زنجیره کاملی از خطوط تولید را ایجاد 
کرد. از زمان آغاز به کار خطوط تولید در ۲۳ دی ماه سال 7۱، فولاد مبارکه 
به عنوان یکی از ارکان اصلی صنعت فولاد کشور شناخته شده 
و در سال های پس از دفاع مقدس، به توسعه صنعتی 

کشور کمک شایانی کرده است.

یت های جدید ورت ایجاد مز ضر
با توجه به تحولات سریع جهانی و نیاز به 
رقابت در بازارهای بین المللی، فولاد مبارکه 
باید به دنبال ایجاد مزیت های جدید باشد. 
این امر مستلزم معماری مجدد سازمانی 
و بازنگری در فرآیندها و مدل های کسب 
و کار است. در دنیای امروز، اگر شرکت ها 
در مسیر توسعه و نوآوری حرکت نکنند، 
ممکن است به سرعت از رقبای خود عقب 
بمانند. بنابراین، ایجاد یک سازمان یکپارچه 
و هم افزا که بتواند بـــــه خوبی از مزیت های 
موجود بهره برداری کنـــــد و در عین حال به 
دنبال فرصت های جدید باشد، ضروری است.

تحول دیجیتال؛ کلید موفقیت
تحول دیجیتال به عنوان یک مفهوم کلیدی در دنیای 
امروز، نه تنها در حوزه فناوری اطلاعات، بلکه در 
تمامی ابعاد کسب و کار باید مورد توجه 
قرار گیرد. این تحول می تواند به 
بهبود بهره وری، چابکی و 

سفارشی سازی خدمات منجر شود. در واقع، تحول دیجیتال به شرکت ها 
این امکان را می دهد که با استفاده از داده ها و فناوری های نوین، تصمیمات 

بهتری اتخاذ کنند و به نیازهای مشتریان پاسخ دهند.

ثیر آن بر صنعت مفهوم »جامعه پنجم« و تأ
انقلاب صنعتی چهارم و مفهوم »جامعه پنجم« به عنوان پیامدهای آن، 
تأثیرات عمیقی بر زندگی انسان و صنعت دارند. این مفهوم بر سه مؤلفه 
کلیدی »انسان محوری«، »پایداری« و »تاب آوری« تأکید دارد. فولاد مبارکه 
باید این اصول را در اســـــتراتژی های خود لحاظ کند و بـــــه دنبال ایجاد یک 
محیط کاری پایدار و انسانی باشد که در آن تمامی ذینفعان از مزایای تحول 

دیجیتال بهره مند شوند.

زش ی و خلق ار توسعه نوآور
تحول دیجیتال باید به عنوان یک ابزار برای توســـــعه نوآوری و خلق ارزش 
بیشتر برای ذینفعان در نظر گرفته شود. فولاد مبارکه به دنبال ایجاد یک 
اکوسیستم نوآوری است که در آن تمامی ذینفعان از مزایای تحول دیجیتال 
بهره مند شـــــوند. این اکوسیستم شـــــامل همکاری با دانشگاه ها، مراکز 
تحقیقاتی و شرکت های دانش بنیان است که فولاد مبارکه در این زمینه به 
موفقیت های خوبی دست یافته و می توان گفت با همه دانشگاه های بزرگ 
و برتر ایران ارتباط مستمر برقرار کرده، سه مرکز نوآورانه در دانشگاه ها دارد، 
تفاهم نامه با شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان و پارک علم و فناوری استان 
و به فراخور آن با پارک های علم و فناوری کشور همکاری دارد و 6۲۰ شرکت 
دانش بنیان امروز در لیســـــت خرید محصولات این شرکت قرار دارند و ۳۰ 
شـــــرکت دانش بنیان فعال در حوزه فناوری های نوظهور با سرمایه گذاری 

فولاد مبارکه راه اندازی شده اند. 

توجه به لایه های مختلف تحول دیجیتال
فولاد مبارکه به تمامی لایه های تحول دیجیتال از جمله زیرساخت ها، رهبری 
سازمان، فرایندها و فرهنگ ســـــازمانی توجه دارد. این توجه به ایجاد یک 
سازمان یکپارچه و هم افزا کمک خواهد کرد. به عنوان مثال، رهبری سازمان 
باید به گونه ای باشد که فرهنگ نوآوری و تغییر را در بین کارکنان ترویج دهد و 

آن ها را به مشارکت در فرآیندهای تحول دیجیتال تشویق کند.

گروه فولاد مبارکه از زمان تأسیس خود در سال ۱۳7۱، به عنوان یکی از پیشگامان صنعت فولاد در ایران شناخته شده است. این شرکت با 
ایجاد زنجیره کامل تولید و سرمایه انسانی دانش آموخته، مزیت های رقابتی منحصر به فردی را در بازار داخلی و بین المللی به دست آورده 
است. با این حال، در دنیای امروز که تغییرات سریع و تحولات فناوری به یک امر عادی تبدیل شده است، نیاز به ایجاد مزیت های جدید و تقویت 
مزیت های قبلی بیش از پیش احساس می شود. در این مقاله، به بررسی ضرورت های تحول دیجیتال و توسعه کسب وکار در فولاد مبارکه خواهیم پرداخت 

و راهکارهایی برای ایجاد مزیت های رقابتی جدید ارائه خواهیم کرد.

محمد ناظمی هرندی، معاون تکنولوژی فولاد مبارکه:

ایجاد مز یـت های رقابتی جدید
مبـــارکــه فـــــــولاد  گـــروه  در 

با تکیه بر نوآوری و فناوری
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ین ی های نو ــــا و فناور ی ابزاره ورت به کارگیر ضر
برای تحقق تحول دیجیتال، نیاز به به کارگیـــــری ابزارها و فناوری های نوین 
داریم. این ابزارها می توانند به بهبود فرآیندها و افزایش کیفیت محصولات 
کمک کنند. به عنوان مثال، اســـــتفاده از فناوری های هوش مصنوعی و 
یادگیری ماشین می تواند به بهینه سازی فرآیندهای تولید و کاهش هزینه ها 
کمک کند. همچنین، پیاده سازی سیستم های مدیریت اطلاعات )MIS( و 
نرم افزارهای تحلیلی می تواند به تصمیم گیری های بهتر و سریع تر در سطح 

مدیریت کمک کند.

حرکت در مسیر تحول دیجیتال
تحول دیجیتال نه تنها یک هدف، بلکه یک ضرورت است. شرکت های پیشرو 
در حال توسعه تکنولوژی های خود هســـــتند تا محصولات باکیفیت تر و 
ارزان تری تولید کنند. فـــــولاد مبارکه نیز باید در این مســـــیر گام بردارد و با 
شناســـــایی و بهره برداری از فرصت های دیجیتال، به بهبود عملکرد خود 
بپردازد. این حرکت می تواند شامل بهینه سازی زنجیره تأمین، افزایش کارایی 

در فرآیندهای تولید و بهبود خدمات به مشتریان باشد.

فرصت های کسب وکارهای دیجیتال
فولاد مبارکه به دنبال شناسایی و بهره برداری از فرصت های کسب وکارهای 
مبتنی بر تحول دیجیتال است. این کســـــب وکارها می توانند به افزایش 
اشتغال و رشد اقتصادی کشور کمک کنند. به عنوان مثال، ایجاد پلتفرم های 
آنلاین برای فروش محصـــــولات و خدمات، می تواند به دسترســـــی بهتر 
مشتریان به محصولات فولاد مبارکه و افزایش فروش کمک کند. همچنین، 
همکاری با استارتاپ ها و شرکت های نوآور می تواند به توسعه محصولات 

جدید و بهبود خدمات موجود منجر شود.

رگ ی صنایع بز اصاح چالش های راهبر
تحول دیجیتال می تواند به اصلاح چالش های موجود در راهبری صنایع 
بزرگ کمک کند. با اســـــتفاده از فناوری های نویـــــن، می توان تعاملات 
را بهبود بخشـــــید و فرآیندها را بهینه کرد. به عنوان مثال، اســـــتفاده از 
سیستم های مدیریت داده و تحلیل های پیشرفته می تواند به شناسایی 
نقاط ضعف و بهبود عملکرد کمک کنـــــد. همچنین، با ایجاد پلتفرم های 
دیجیتال، می توان بـــــه بهبود ارتباطـــــات داخلی و خارجی و تســـــهیل 

فرآیندهای تصمیم گیری کمک کرد.

سیر تحولی اقتصاد دیجیتال
اقتصاد دیجیتال نیز دارای یک ســـــیر تحولی اســـــت. در فولاد مبارکه برای 
پیاده سازی تحول دیجیتال و حرکت به ســـــمت کسب وکارهای دیجیتال، 
نیازمند مهارت هایی ویژه ای هستیم. این مهارت ها شامل توانایی های فنی، 
مدیریتی و استراتژیک است که می تواند به کارکنان کمک کند تا در دنیای 
دیجیتال به خوبی عمل کنند. همچنین، آموزش و توســـــعه مهارت های 
کارکنان باید در اولویت قرار گیرد تا آن ها بتوانند با تغییرات سریع فناوری 

همگام شوند.

ــــول دیجیتال در زنجیره تولید ی برای تحقق تح یز برنامه ر
فولاد مبارکـــــه به گونه ای در حـــــوزه تحول دیجیتـــــال برنامه ریزی کرده تا 
پشتیبانی فرآیندهای تولیدی خود از بالادست زنجیره تولید فولاد تا زمان 
رسیدن محصولات به دست مشتریان را در بستر دیجیتال محقق کند. این 
امر برای فولاد مبارکه یک فرصت بزرگ محســـــوب می شود که می تواند به 
بهبود کیفیت محصولات و کاهش زمان تحویل منجر شود. همچنین، با 
استفاده از فناوری های نوین، می توان به بهینه سازی مصرف انرژی و کاهش 

هزینه های تولید دست یافت.

وی انسانی به سمت اقدامات دانشی هدایت نیر
بررسی مسیر 7 فولادساز بزرگ دنیا برای رسیدن به تحول دیجیتال توسط 

شرکت فولاد مبارکه انجام شد. به عنوان مثال، شرکت فولادسازی پوسکوی 
کره جنوبی که مانند فولاد مبارکه دارای زنجیره کاملی از فرآیندهای تولید و 
فروش ورق های فولادی است، طرح دیجیتال را به گونه ای دنبال کرده که 
پیش از دیجیتالی شـــــدن فرآیندهای تولید، نقش نیروی انسانی را کمتر و 
نقش اینترنت را بیشتر کرده اســـــت. این رویکرد می تواند به فولاد مبارکه 
کمک کند تا نیروی انسانی خود را از انجام اقدامات سطحی به سمت انجام 

اقدامات دانشی هدایت کند.

ی کشور یست بوم نوآور گامی بلند در ز
فولاد مبارکه با ظرفیت تولید سالیانه ۱۰ میلیون تن فولاد، تنها صنعتی 
در کشور است که دارای زنجیره کاملی از تولید است و به دلیل عضویت در 
باشگاه فانوس دریایی، جایگاه ویژه ای نسبت به رقبای جهانی خود دارد. 
این شرکت در نقشه استراتژیک خود، درصدد رسیدن به »فولاد مبارکه 
در کلاس جهانی« اســـــت و رهنگاشـــــت تحول دیجیتال تا سال ۱۴۰۴ را 
تعریف کرده است. این برنامه شامل توسعه همکاری ها با دانشگاه ها 
و مراکز تحقیقاتی، ایجاد پلتفرم های نوآوری و حمایت از اســـــتارتاپ ها و 

شرکت های دانش بنیان است.

وش فــــولاد مبارکــــه بــــرای حمایــــت  اختصــــاص 1.5 درصــــد از فــــر
از شرکت های فناور

فولادمبارکه سال هاســـــت که موفقیت خود را از مســـــیر تحول و نوآوری 
می بیند. این شرکت با برنامه ریزی و استراتژی اتخاذ شده در مسیر نوآوری، 
امیدوار است تا سال ۱۴۱۰ همانند شرکت های پیشرفته دنیا، ۱.۵ درصد از 
فروش خود را به حمایت از شرکت های فناور و دانش بنیان اختصاص دهد. 
این اقدام نه تنها به تقویت اکوسیســـــتم نوآوری در کشور کمک می کند، 
بلکه به ایجاد اشتغال و افزایش توانمندی های فنی و علمی در جامعه نیز 

منجر خواهد شد.
در نهایت، فولاد مبارکه به عنوان یکی از بزرگ ترین و پیشروترین شرکت های 
صنعتی در ایران، باید به طور مداوم به دنبال ایجاد مزیت های رقابتی جدید 
باشد. این امر نیازمند توجه به تحول دیجیتال، نوآوری و همکاری با ذینفعان 
مختلف است. با توجه به تغییرات سریع در دنیای امروز، تنها شرکت هایی 
می توانند در بازار رقابتی باقی بمانند که به ســـــرعت به نیازهای مشتریان 

پاسخ دهند و از فناوری های نوین بهره برداری کنند.
تحول دیجیتال نه تنها یک ضرورت برای بهبـــــود عملکرد و افزایش بهره وری 
است، بلکه به عنوان یک فرصت برای ایجاد ارزش بیشتر برای ذینفعان و جامعه 
نیز باید در نظر گرفته شـــــود. فولاد مبارکه با توجه به ظرفیت های موجود و 
برنامه ریزی های دقیق، می تواند به عنوان یک الگو برای سایر صنایع در کشور 

عمل کند و به توسعه پایدار و رشد اقتصادی کشور کمک کند.
در این راستا، توجه به نیروی انسانی و توســـــعه مهارت های آن ها، ایجاد 
فرهنگ نوآوری و همکاری با دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی از جمله اقداماتی 
است که می تواند به تحقق اهداف استراتژیک فولاد مبارکه کمک کند. با این 
رویکرد، فولاد مبارکه می تواند به عنوان یک بازیگر کلیدی در صنعت فولاد 

جهانی شناخته شود و به رشد و توسعه پایدار کشور کمک کند.

چشم انداز    آینده
فولادمبارکه با نگاهی به آینده، به دنبال ایجاد یک سازمان چابک و نوآور 
اســـــت که بتواند به ســـــرعت به تغییرات بازار و نیازهای مشتریان پاسخ 
دهد. این شرکت با بهره گیری از فناوری های نوین و ایجاد یک اکوسیستم 
نوآوری، به دنبال تحقق اهداف خود در زمینه تولید پایدار و مســـــئولیت 

اجتماعی است.
در نهایت، فولاد مبارکه با تکیه بر مزیت های رقابتی خود و با اســـــتفاده از 
فرصت های جدید، می تواند به عنوان یـــــک الگوی موفق در صنعت فولاد 
کشور و حتی در سطح جهانی شناخته شود. این شرکت با هدف رسیدن به 
»فولاد مبارکه در کلاس جهانی« و با برنامه ریزی های دقیق، به دنبال ایجاد 

آینده ای روشن و پایدار برای خود و جامعه است.

که  ر مبا د لا فـــــــــــــو
که  سال هـــــاست 
موفقـــیت خود را 
از مســـیر تحول و 
نوآوری مـــــــی بیند. 
با  این شــــــــــرکت 
و  برنامه ریــــــــــزی 
استراتژی اتــــــخاذ 
شـــــــــده در مســـــیر 
امیدوار  نوآوری، 
سال  تا  اســــــــــت 
۱۴۱۰ همـــــــــــــانند 
ی  کـــــــــــــــت ها شر
پیشرفته دنیا، ۱.۵ 
فروش  از  درصد 
خود را به حمایت 
از شــــــــــرکت های 
فناور و دانش بنیان 
دهد.  اختصاص 
اقــــــــــدام نه  این 
تنها بــــــــــه تقویت 
ســــــــــیستم  کـــــــو ا
کشور  در  نوآوری 
کمــــــــــک می کند، 
بلکه بــــــــــه ایجاد 
اشتغال و افزایش 
ی  ی ها نمنــــد ا تو
فنــــــــــی و علمی در 
جامعه نــــــــیز منجر 

خواهد شد.
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ما در کشـــــور یک پرچم دار به عنوان رهبر انقلاب داریم که 
بزرگ ترین داعیه دار حمایت از جریان نوآوری است. سیاست های 
کلان کشور که توسط رهبر معظم انقلاب انتخاب شده تاکید بر این 
دارد که ضریب تحقیق و توســـــعه باید به ۴ یا ۵ درصد برسد. این 
دستور رهبر معظم انقلاب است. این چهار درصد را مجموعه زیان 
ده نمی تواند انجام دهد؛ به همین خاطر فولاد مبارکه به عنوان 
سرمایه ملی در این زمینه باید تا هشـــــت درصد پیشرفت خود را 

برساند، این عدد بزرگی است که خیر آن به همه کشور می رسد. 

جهش تولید بر بال پیکان پیشــــرفت کشــــور
فولاد مبارکه در حـــــوزه نوآوری و فناوری شـــــماره یک ایران و نوک 
پیکان پیشرفت کشور است. این شـــــرکت عظیم که هم اکنون در 
فاز اول قراردادهای احداث کارخانه تبدیل هماتیت به مگنتیت به 
روش )RHF( و پایلوت توسعه فناوری استحصال معادن کم عیار 
به روش بسترســـــازی )SMR( قرار دارد، در دو سال گذشته یکی از 
۲ مجموعه پیشـــــروی واقعی در این حوزه بوده که بر پایه انسان 
های فهیم و مدیرانی که فهم واقعی از نظام فناوری و نوآوری دارند، 

شکل گرفته است.
اقدامات و دستاوردهای فولاد مبارکه در حوزه نوآوری و فناوری 
مایه مباهات است زیرا این شـــــرکت بزرگ در  ۲ سال گذشته رتبه 
برتر کشور را در زمینه اجرای قانون جهش تولید و سیاست های 
کلان رهبری در سرمایه گذاری در نوآوری و فناوری را به دست آورده 
اســـــت. از این رو، به عنوان صریح ترین و بی تعارف ترین مدیران 
این کشـــــور فولاد مبارکه را در حوزه نوآوری و فناوری شماره یک 
کشور می دانم، زیرا بسیاری از شرکت های پتروشیمی که بزرگ تر 
از فولاد مبارکه هستند، زمانی که می پرسند چه کاری باید در حوزه 
فناوری و نوآوری انجام دهند، ما الگو گرفتن از فولاد مبارکه را به 

آنها پیشنهاد می دهیم. 

  : روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون سابق علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور

 1410 ســـــــال  در  مبــــارکـــه  فـــولاد 
پیشران فناوری در منطقه خواهد بود
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حمایــــت مبــــــارکه  فــــولاد  تعهــــــد  و  و  آبــــر  از 
 می کنــیم

تأســــیس صنــــدوق ســــرمایه گذاری خطرپذیــــر 
ــــا اعتبــــار یــــک هــــزار میلیــــارد  شــــرکت فــــولاد مبارکــــه ب
تومــــان، اقدامــــی بــــی نظیــــر اســــت کــــه خیلــــی زود 
ــــذب  ــــدم ج ــــر معتق ــــن خاط ــــه همی ــــد. ب ــــی ش عملیات
ــــدوق در  ــــن صن ــــی ای ــــار مالیات ــــذب اعتب ــــرمایه و ج س
تمــــام صنایــــع بــــزرگ کشــــور و ۲۰۰ شــــرکت دانــــش 
بنیانــــی کــــه مــــورد بررســــی قــــرار دادیــــم بی نظیــــر و 

شــــماره یــــک اســــت.
ما انتظار داریم که سرمایه صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیر پیشرو و درجه یک فولاد مبارکه امسال 
به ســـــه هزار میلیارد تومان برسد. ما هر کمکی 
لازم باشد از حمایت مستقیم، حمایت از اعتبار 
وارداتی و حمایت از آبرو و تعهد را خواهیم داشت 
تا این کار به سرانجام برســـــد و از اعضای هیئت 
مدیره این مجموعه بزرگ انتظار داریم به این امر 
توجه ویژه داشته باشند. مجموعه  عظیم فولاد 
مبارکه به لطف خدا و به تدبیر خوب هیئت مدیره 
سال گذشـــــته ۸۰ همت سود داشـــــته و اکنون 
ضروری اســـــت که ســـــه الی پنج درصد در زمینه 
نوآوری سرمایه گذاری داشته باشد و این بیانگر 

پیشرو بودن است.

ی ــــاور ــــران فن ــــال 1۴10 پیش ــــه در س ــــولاد مبارک  ف
 در منطقه خواهد بود

من رگ گردنـــــم را ضمانت می کنـــــم که فولاد 
مبارکه در سال ۱۴۱۰ پیشران فناوری در منطقه 
و دنیا خواهد بود زیرا شـــــاهد شیب توسعه 
فنـــــاوری از بیرون در شـــــرکت فـــــولاد مبارکه 
هستیم که انشاالله آیندگان از ۲ قرار داد مهم 
احداث کارخانه تبدیل هماتیـــــت به مگنتیت 
بـــــه روش )RHF( و پایلوت توســـــعه فناوری 
استحصال معادن کم عیار به روش بسترسازی 
)SMR( به عنـــــوان میراثی مانـــــدگار از آن یاد 

خواهند کرد.

صنایع  یـــــن  معتبرتر از  یکـــــی  مبارکه  فولاد 
فولادی دنیا خواهد شد

علاوه بر آن فـــــولاد مبارکه با ایـــــن خط ریلی 
که گذاشته شـــــده و با همین سرعت حرکت 
کند، کمتر از شش یا هفت ســـــال آینده یکی 
از معتبرتریـــــن صنایع فـــــولادی دنیا خواهد 
شد. کارهایی که فولاد مبارکه انجام میدهد 
و برنامه ها و اقدامـــــات آن، یک الگوی موفق 
تجربه شـــــده ای اســـــت که دیگران باید از آن 

الگو بگیرند.

و  تـــــــوسعه  شــــکن  خــــط  مبــــــارکه  فــــولاد 
اســــــت ی  فنــــــــاور ی  به کارگـــــــیر

شـــــرکت فولاد مبارکه همواره حمایت جدی از 
توسعه و بکارگیری فناوری داشته و آن جاهایی 
که امید به خط شکنی بوده، با توسعه فناوری به 
سمت پیروی هوشمندانه رفته است. مسئولان 
فولاد مبارکه باید مراقب پرچم داری فولاد مبارکه 
در حوزه توســـــعه نوآوری در کشور باشند زیرا 
همه صنایع می دانند که رقابت دقیقا در محورها 
و خط های فناوری تعریف می شود، ارزش افزوده 

در این محور تعریف می شود.

در نهایت با ید به این نکته مهم توجه داشـــــته 
باشیم که نوآوری، مساله نوآوری گندم نیست 
که امسال بکاریم و ســـــال بعد برداشت کنیم، 
نوآوری درخت گردو اســـــت که سال اول قطعا 
جواب نخواهد داد اما در ســـــال سوم قطعا 
جواب می دهد. به صراحت و به تجربه خودم 
و همه کسانی که در کشور و دنیا کار اقتصادی 
و دانش بنیـــــان کرده اند می گویـــــم که ضرری 
که در وقت مناسب از ســـــرمایه گذاری نکردن 
خواهیم کرد، بسیار بیشتر از ضرری است که از 

سرمایه گذاری کردن خواهیم داشت.
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 در گروه فولاد مبارکه موضوع مهم و حیاتی خرید خطرپذیر یا 
) VCL )Venture CLient با محوریت معاونت خرید و واحد 
بومی سازی فولاد مبارکه دنبال می شود و سرمایه گذاری 
خطرپذیر یا )VC )Venture Capital توسط صندوق سرمایه گذاری خطر 
پذیر پیگیری می شود که این ۲ بال، تسریع چرخه تکنولوژی در فولادمبارکه 

را به همراه دارد.
فولاد مبارکه از سال های گذشته موضوع حمایت از 
شرکت های دانش بنیان فعال در زیست بوم فناوری و 
نوآوری کشور را در ابعاد مختلفی  دنبال کرده است و 
همواره حامی فعالیت های علمی آنها در سراســـــر 
کشور بوده و بر این باور اســـــت که این اقدام در 
نهایت به خلق ارزش مشـــــترک بیـــــن صنعت و 
شرکت های دانش بنیان ختم می شود. اگرچه در 
بســـــیاری از شـــــرکت ها بـــــرای حمایـــــت از 
فعالیت های دانش بنیان مرســـــوم است که 
محصولات یا خدمات دانش بنیان خریداری 
می شود که اقدام بسیار شایسته ای است اما 
موضوع مهم تر و بنیادی تر تقویت زیرســـــاختی 
اســـــت که این شـــــرکت ها برای بقا، توســـــعه و 

شکوفایی نیاز دارند. 
لذا مسیری که شرکت فولاد مبارکه در زمینه 
حمایت از شرکت های زیســـــت بوم فناوری و نوآوری 
کشور دنبال می کند حمایتی 
فراتر از خرید محصولات 
بوده و فـــــولاد مبارکه 
تـــــلاش می کنـــــد با 
ســـرمــــــــایه گذاری 
خطــــرپــــذیــــــــر در 
شـــرکـــــت هـــــــــای 
ن  نــــــش بنیا ا د
و  کوچـــــــک 

متوســـــط، به اصلاحات ســـــاختاری در بخش مدیریت و بهبود بخش 
تحقیق، توســـــعه آنها کمک کند تا تولیدات دانش بنیان این شرکت ها 

به رشد و بلوغ برسد.
یکی از روش های حمایت فولاد مبارکه این است که شرکت های دانش بنیان 
نوپا یا کوچک که پتانســـــیل فعالیت در صنعت فولاد دارند را به سمت این 
صنعت سوق می دهد. همچنین شرکت هایی که در بخش های دیگر صنعت 
در حال تولید علم و محصول هستند را با بسترسازی و ارائه تسهیلات متنوع 
تشـــــویق می کند تا علاوه بر فعالیت در دیگر صنایع، در صنعت فولاد نیز 
فعالیت کنند تا با تولید محصولات دانش بنیان در این صنعت مادر، شاهد 

استفاده بیشتر فولادی ها از پتانسیل چنین شرکت هایی باشیم.

ی در دانش بنیان ها ــــرمایه گذار یسک مالی با س تقبل ر
سرمایه گذاری خطرپذیر یکی از اقدامات شاخص در حوزه نوآوری است 
که باعث می شود احتمال موفقیت در شرکت های دانش بنیان افزایش یابد. 
این بدان معناست که فولاد مبارکه با پذیرفتن ریسک فعالیت های علمی، 
خیال شرکت دانش بنیان را از بابت ادامه کار راحت می کند تا تمرکزش را روی 

به نتیجه رساندن پروژه بگذارد.
نتیجه این مجموعه حمایت ها از شرکت های دانش بنیان این است 
که به همت فولاد مبارکه و صندوق ســـــرمایه گذاری خطرپذیر این شرکت 
زیست بومی فناورانه و نوآورانه، متشکل از شرکت های دانش بنیان فعال در 
حوزه فولاد تشـــــکیل شـــــده اســـــت که در آینده این فعالیت ها تبدیل به 
محصول، دانش و فرایند می شود. همه این ها باعث می شود تا هزینه تولید 
کمتر شده و محصولاتی با ارزش افزوده بالا طراحی و به تولید برسد. علاوه 
بر این، اکوسیستم نوآوری نیز در این زمینه تشکیل شده و در نهایت بستر 
برای ادامه فعالیت های فناورانه و نوآورانه، بیشتر از قبل در کشور و به ویژه 

صنعت فولاد فراهم می شود.
در پایان باید خاطر نشـــــان کرد ما طی سه ســـــال توانستیم شرکت 
توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه را به صندوق سرمایه گذاری خطر پذیر 
با سرمایه  اولیه یک هزار میلیارد تومان تبدیل کنیم. بنابراین انتقال تکنولوژی 
در صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر شرکت شروع شده و می تواند الگوی 
جدیدی برای حوزه نوآوری در کشور باشد. البته مسیر خرید خطرپذیر هم به 
قوت خود باقی است و در سال گذشته فولاد مبارکه ۵ هزار میلیارد تومان 
خرید از دانش بنیان ها داشته است و در راستای از نظرات همه صاحب 
نظران و کسانی که در این زمینه ایده هایی دارند با کمال 

میل استقبال خواهیم کرد.

امیر مظاهری، مشاور مدیرعامل فولاد مبارکه و عضو کمیته سرمایه گذاری خطرپذیر این شرکت:

در  پذیـر  خرید خطر  و  سرمایه گذاری 
چـرخه   تسریع  بال  دو  مبارکه  فولاد 

است صنعت  ایـن  در  تکنولوژی 
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شـــــرکت فولاد مبارکه اصفهان از بدوتاسیس تا کنون نگاه 
ویژه ای به گسترش، ابداع و استفاده از تکنولوژی های نوین 
و فناوری های به روز بومی و جهانی داشته است. این شرکت 
در سال های اخیر، با بسیط کردن دامنه رابطه خود با دانشگاه ها و پارک های 
فناوری در سطح کشور و استان، ســـــعی در ایجاد چشم اندازی روشن برای 
پرچم داری تکنولوژی و فناوری های نوین در حوزه صنایع فولاد و دیگر صنایع 
مشابه در سطوح کشوری، منطقه ای و بنگاهی داشته است. دکتر شهرام 
عباسی، مدیر تحقیق و توسعه شرکت فولاد مبارکه در این گفت و گو با اشاره 
به نقش موثر رویکرد نوآوری باز در تحقق آرمان های فولاد مبارکه، به تشریح 

اکوسیستم فناوری و نوآوری کشور در فولاد مبارکه پرداخته است. 

 با تشریح تاریخچه منظرِ نوآوری در ساختار فولاد مبارکه، به بسط 
نگاه مفهومی فولاد در این زمینه بپردازید. 

از بدو تاسیس شرکت فولاد مبارکه، واحد تحقیق و توسعه در این شرکت 
صنعتی پیش بینی شده بود. رویکرد این واحد ارتباط با مراکز دانشگاهی و 
دانش بنیان بوده است، منتها در این سال ها فرآیندها بهبود یافته است. 
در طی این روند توانستیم ساختارهای حقوقی و قراردادهایمان را بسیار 
توسعه دهیم. همچنین با انعقاد تفاهم نامه های بلند مدت و قراردادهای 

باز تحقیقاتی، کارمان را با پارک های فناوری و مراکز مذکور پی گرفته ایم. 
از ســـــوی دیگر، علاوه بر احصاء نیازهای پژوهشی ســـــازمان مطبوع مان 
با فراخوان از مراکز یاد شـــــده و اولویت بندی آنها، مسیر دیگری نیز ایجاد 

کردیم. مسیر نخست، مسیر تقاضا محور است که تقاضاهای 
پژوهشی فولاد مبارکه را به بیرون از سازمان فراخوان 

می کنیم. مســـــیر دیگری که در سال های اخیر ایجاد 
کردیم، مسیر عرضه محور است. هر شخصی که در 
این مسیر دارای ایده های پژوهشی است که فکر می 
کند برای فولاد مبارکه ارزش آفرین بوده و می تواند 
در اولویت های این شرکت قرار بگیرد، می تواند در 

قالب یک فرمت در بستر دیجیتال و به صورت 
مکانیزه، آن ایده را در قالـــــب یک پروپوزال 
برای فولاد مبارکه ارسال کند. در این راستا، 

فرآیند ارزیابی و اولویـــــت بندی موضوعات 
عرضه محور را هم به فرآیندهای تقاضا محور 

فولاد افزوده ایم. 

واحد تحقیقات و نوآوری دارای چه بخش 
هایی با چه ماموریت هایی است؟ 

این واحد دارای پنج بخش است که به ترتیب، بخش 
تحقیقـــــات فنی و مهندســـــی 

به پشـــــتیبانی از طرح های 
تحقیقاتی مـــــی پردازد که 

هـــــدف آنهـــــا افزایش 
کارایـــــی تجــــــــهیزات  
بهــــــینه ســـــــازی  و 

فرآیندهای پشتیبانی تولید اســـــت. بخش دوم، بخش تحقیقات مواد و 
انرژی اســـــت. در این بخش از طرح های تحقیقاتـــــی در زمینه مواد و انرژی 
حمایت می شود. بخش سوم، بخش تحقیقات فرآیندهای تولید است. 
تمرکز این بخش بر امکان سنجی فرآیندی و تولید محصولات جدید است. 
بخش چهارم، بخش تحقیقات بازار اســـــت. در این بخش، به پشتیبانی از 
طرح های تحقیقاتی ستادی پرداخته می شود که موضوعاتی مانند فروش، 
سرمایه گذاری و مالی را پوشش می دهد. در نهایت، بخش پنجم، بخش 
ارتباط با دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی است. در این بخش با دانشگاه ها و 
مراکز علمی و پژوهشی همکاری به عمل می آید و به شبکه سازی و حمایت 

از   زیست بوم نوآوری باز پرداخته می شود. 

رویکرد نوآوری باز، از جمله رویکردهای مورد توجه در واحد تحقیقات 
است. در این زمینه با ذکر استراتژی های موجود توضیحی ارائه کنید. 

در صنعت فولاد، شـــــرکت های پیـــــش رو از طریـــــق نوآوری هـــــای باز و 
سرمایه گذاری خطرپذیر به دنبال تنوع در کسب و کار، دسترسی به تکنولوژی 
و ارتقای بهره وری و عملکرد زیست محیطی هستند. فولاد مبارکه نیز با این 
رویکردها تلاش دارد تا به عنوان یک شرکت شکست ناپذیر در صنعت فولاد 
مطرح شود، یعنی بتواند دائما خود را بازآفرینی کند، آینده را کشف کند و در 
همین حال در بهره برداری از زمان حال پیشرو باشد. طی چند سال گذشته 
با بهره گیری از بهینه کاوی هایی که از طریقEFQM انجام شده و همچنین 
مابقی حوزه هایی که مورد بهینه کاوی قرارگرفته اند، به بررسی رقبای 
خودمان در صنعت فولاد و صنایع مشـــــابه، فضای 
جدید را به نام "رویکرد نوآوری باز" در شرکت 

فولاد مبارکه آفریده ایم.
 در ایـــــن رویکـــــرد بـــــه تدوین یک 
اســـــتراتژی برای نـــــوآوری بـــــاز در 
گروه فـــــولاد پرداخته ایـــــم. پس از 
تدوین این اســـــتراتژی، به طراحی 
ســـــاختارها و فرآیندهـــــا و تامین 
منابع و زیرســـــاخت های مورد نیاز 
آن پرداختیم. در این راستا، شرکت 
پشتیبانی و توسعه فناوری فولاد 
مبارکه را تاســـــیس کردیم که نقش 
هماهنگ کننده اکوسیستم نوآوری 

فولاد مبارکه را بر عهده دارد. 
در این فضای اکوسیســـــتم باز و نوآوری 
نیاز به ایجـــــاد هویت های جدیدی در حول 
فولاد مبارکه داشـــــتیم. با کمک این 
شرکت جدید سعی کردیم 
هم روابط را با 

شهرام عباسی، مدیر تحقیق و توسعه شرکت فولاد مبارکه:

ایـــــران  لـــیـــاژی  آ غـــــــول 
اســـت فـــولادی  فنــاوری  دار  پرچــم 

کنــــــــــون  ا هــــــــــم 
مشـــــــغول بازبینی 
استراتژی فناوری 
کــــــــــه  ر مبا د لا فو
هستـیم و آن را به 
روز می کــــــــنیم. به 
، با  همــــــین خاطر
مشارکت دانشگاه 
تهران شــــــــــروع به 
ســــــــــند  بازنگری 
استراتژی نوآوری 
فولاد مبـــــــــــــــارکه 
کرده ایم. هدف ما 
در مرتبه نخست 
با  که  است  این 
ایــــــــن کــار بتوانیم 
بر اساس آخرین 
روش هــــــــــای روز 
دنیا این حوره را 
مدیریــــــــت کنیم؛ 
بتوانیم  همچنین 
کارمان را در سطح 
فولادمبارکــــــــــه و 
که  ماموریتــــــــــی 
فــــــــــولاد دارد و در 
این زمینه خود را 
به عنوان پیشران 
توسعــــــه و نوآوری 
کشور می داند، به 
قله برســـــــانیم زیرا 
دســــــــــتاوردهای 
زیــــــــــادی بــــــــــرای 
و  ایران  کشورمان 
اصفهان  شهرمان 

دارد.
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هویت های اکوسیستم نوآوری بازتعریف کنیم و هم جایی که نیاز به تقویت 
داشته، این کار را انجام دهیم و در پی آن ساختارهای جدیدی را ایجاد کنیم. 
خوشبختانه در ۲ سال اخیر در این زمینه جهش هایی داشتیم که با حمایت 
هیئت مدیره و مدیران ارشد فولاد مبارکه با تخصیص اعتبارات مورد نیاز، کار 
را به سرانجام رساندیم. در سال گذشته نیز با اخذ مجوز از صندوق نوآوری 
و شکوفایی، مجوز صندوق پژوهش و فناوری را نیز اخذ کردیم. در حقیقت، 
ما یکی از معدود صندوق های ســـــرمایه گذاری های خطر پذیر شرکتی در 
کشور هستیم. با این واسطه توانستیم روی تعدادی از شرکت های دانش 
بنیان به منظور توســـــعه ظرفیت جذب و توســـــعه فناوری های پیشرفته 

سرمایه گذاری کنیم. 

لیاژی  فولادمبارکه همواره در حال بازآفرینی خود به عنوان یک غول آ
است. این مسئله مستلزم بازبینی اســـــتراتژی های مورد استفاده در این 

شرکت است. با اشاره به این دستاوردها، توضیحاتی ارائه کنید. 
مفهوم نوآوری در دنیا، مفهومی بســـــیار پویا اســـــت چون هم اکنون 
خلق ارزش از طریق نوآوری یکی از بزرگترین ترندهای دنیا محســـــوب 
می شـــــود. مفاهیم حوزه فناوری نیز به شدت در حال بهبود و روزآوری 
در ســـــطح جهان بوده و نیاز است که شـــــرکت فولاد مبارکه که در این 
راه قدم بگـــــذارد تا بتواند خود را با آخریـــــن روش ها و دانش مدیریت 
فناوری به روز کند. در این پیوند، هم اکنون مشغول بازبینی استراتژی 
 ، فناوری فولاد مبارکه هســـــتیم و آن را به روز می کنیم. به همین خاطر
با مشارکت دانشگاه تهران شـــــروع به بازنگری سند استراتژی نوآوری 
فولاد مبارکه کرده ایم. هدف ما در مرتبه نخست این است که با این کار 
بتوانیم بر اساس آخرین روش های روز دنیا این حوره را مدیریت کنیم؛ 
همچنین بتوانیم کارمان را در سطح فولادمبارکه و ماموریتی که فولاد 
دارد و در این زمینه خود را به عنوان پیشـــــران توسعه و نوآوری کشور 
می داند، به قله برسانیم زیرا دستاوردهای زیادی برای کشورمان ایران 

و شهرمان اصفهان دارد. 

یکی از نقاط اســـــتراتژیک رویکردهـــــای فناورانه فـــــولاد، رابطه با 

دانشگاه های کشور است. رابطه فولاد مبارکه با محیط های فناور تاکنون 
چگونه بوده است؟ 

رابطه ما با دانشگاه در سال های اخیر تغییرات بسیاری را تجربه کرده است. در 
گذشته صرفا نیازهای پژوهشی مان را از طریق دانشگاه بر طرف می کردیم اما 
اکنون به دانشگاه از منظر تحقیقات پایه و بنیادین و ایجاد ایده های فناورانه 
هم نگاه ویژه ای داشته ایم؛ به این معنی که سعی کرده ایم دانشجویان و 
اساتید دانشگاه ها بر اساس کلان روندهای حوزه فولاد و صنایع، دانش 
خود را توسعه دهند. از این رو، سعی کرده ایم تا حد امکان پایان نامه های 
کارشناسی ارشد و دکترا را در این زمینه هدایت کنیم. هم اکنون با نزدیک به 
۱۵ دانشگاه بزرگ کشور و استان قراردادهایی مبنی بر اعطای گرنت پژوهشی 
به دانشجویان ارشد و دکترا منعقد کرده ایم. چند صد تن از دانشجویان 
نخبه را در یکی دوسال گذشته تحت پوشش گرنت فولاد قرار داده ایم که 
این تعداد در سال ۱۴۰۳ نیز افزایش خواهد یافت. در نهایت هدفمان هدایت 

دانشجویان و پژوهشگران به سمت این آینده برای فولاد است. 

هم اکنون با نزدیک به 15 دانشگاه بزرگ کشور و استان قراردادهایی 
مبنی بر اعطای گرنت پژوهشی به دانشجویان ارشد و دکترا منعقد کرده 
ایم. چند صد تن از دانشـــــجویان نخبه را در یکی دوســـــال گذشته تحت 
پوشش گرنت فولاد قرار داده ایم که این تعداد در سال 1403 نیز افزایش 
خواهد یافت. در نهایت هدفمان هدایت دانشـــــجویان و پژوهشگران به 

سمت این آینده برای فولاد است
از سوی دیگر در 6 دانشگاه بزرگ کشور نیز مراکز نوآوری تاسیس کرده ایم.  
هدف ما از این اقدام، توانمندسازی دانشجویان است. در صدد هستیم 
تا  آنها بتوانند بر اساس این رویکرد، هســـــته های پژوهشی ایجاد کنند تا 
فولاد مبارکه بتواند این اســـــتارتاپ ها را هدایت کرده و در نهایت خروجی 
آن کارآفرینی و ایجاد کســـــب و کارهای ارزنده با فناوری های عمیق در حول 
فولاد مبارکه و صنایع مشابه در کشور باشد. این روند، بی شک  اکوسیستم 
فناوری و نوآوری کشور را تقویت خواهد کرد. در نهایت، معتقدیم که میوه 
این تلاش، پرچم داری فولاد مبارکه در نوآوری و خلق ارزش پایدار در سطح 

ملی، منطقه ای و بنگاهی خواهد بود.  
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جرقه شکل گیری MSTID کجا به خرمن فولاد افتاد و چگونه شد که 
این صندوق تاسیس شد؟ 

من در ســـــال ۹6 با این موضوع آشنا شـــــدم. آن زمان در دانشگاه علم و 
صنعت مسئولیت شرکت سرمایه گذار علم و صنعت را داشتم. دکتر شهرام 
عباسی گفت که در دانشگاه تهران  دکتر محمدی درباره توسعه و تحقیق 
فولاد مبارکه فعالیت هایی انجام داده است. از خلال این مباحث، به ۲ نقطه 

رسیدیم و آن این که یا در داخل فولاد مرکز نوآوری ایجاد 
کنیم یا در خارج از آن. به همین خاطر، پیشنهاد شد 

که با ایجاد یک پروژه تحقیقاتی، مدل تجاری مرکز 
نوآوری و احتمالا صندوق پژوهش فن آوری و 

نوآوری را بنویســـــم. این موضوع تا سال ۹۸ 
به طول انجامید و من به عنوان مشـــــاور در 

آن فعالیت می کردم. اما تمام ماجرا این نبود، 
زیرا باید تاکید کنم یک اکوسیستم یا نهاد 
علمی شکل نمی گیرد مگر اینکه یک نهاد 

مالی پشتیبان و تامین کننده آن باشد. به 
همین دلیل در ابتدای امر به شـــــکل دهی 

موضوع مطروحـــــه پرداختیم تا در نهایت به 
مدلی که در آن زمان نیاز داشتیم، رسیدیم 

و مسئله را در ۲ جلسه شورای معاونین فولاد 
مبارکه مطرح کردیم. 

چـــــه  زمینـــــه  ایـــــن  در 
فعالیت هایی انجام دادید؟ 

چه پیش نیازهای دیگری 
وجود داشت؟

به طـــــور کلـــــی نظام 
شـــــرکتیِ  نوآوری 
شرکت های بزرگ را 

بررسی کردیم و گزارش های لازم را نوشتیم. بعد از آن به بررسی شرکت های 
هم عرض فولاد مبارکه پرداختیم. این در حالی بود که قسمتی از تمرکزمان 
نیز معطوف قوانینی نظیر رفع موانع تولید و در ادامه، تشـــــکیل صندوق 
ســـــرمایه گذاری خطرپذیر بود. ســـــپس با مجموعه صنـــــدوق نوآوری و 
شـــــکوفایی صحبت کردیم و در نهایت، این تلاش ها منجر به این شـــــد که 
از ظرفیت صندوق های پژوهش فناوری اســـــتفاده کرده و آن را تاســـــیس 
کنیم که اسناد مکتوب آن نیز موجود است. این موارد 
تا ســـــال ۹۸ انجام شـــــد. پس از آن، به پاره ای از 
اقدامـــــات اجرایی هم پرداختیـــــم اما هنوز 
نســـــخه CVC یا صندوق های شرکتی را 
مصوب نکرده بودند و به همین خاطر، 
مجوز صندوق پژوهش و نوآوری به ما 
اعطا نشد. همچنان با دکتر عباسی 
کـــــه در آن زمان معـــــاون MSTID و 
معاون پژوهشی دانشگاه اصفهان 
بودنـــــد در ارتباط بـــــودم. در نهایت 
قرار بر این شد که یک شرکت سهامی 
خاص شـــــویم، چون قصد استفاده از 
بودجه دولت را نداشتیم. از این رو، یک 
شـــــرکت خصوصی را با ۵۰ میلیون تومان 
آورده به ثبت رســـــاندیم و امیرحسین 
رحیمیان مســـــئولیت آن را بر 

عهده گرفتند. 

کیمیا گری با فولاد و فناوری به کمک دانش در سایه توجه به تکنولوژی روز دنیا در شرکت فولاد مبارکه محقق شده است. موضوعی که نتیجه 
آن گذار به صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر شده که هم اکنون فولاد مبارکه را به یک برند ملی در این زمینه مبدل کرده است. شاکله کلی این 

نظام فناور، بر حمایت از نخبگان دانشگاهیِ با علم و اطلاع استوار است. 
مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه در این گفت و گوی جذاب، سِیرِ سَفرِ جرقه ای که به دامن فولاد افتاد و خرمنی از کیمیا را به ارمغان 

آورد، تشریح می کند. 
او می گوید: »وقتی می خواستیم این مجموعه را تاسیس کنیم، باید می دیدیم میان مجموعه های متنوعی که در فولاد مبارکه وجود دارد، چه چیزی کم است 
و ما چه چیزی می توانیم اضافه کنیم. به واقع آن کار، چه ارزش افزوده ای خلق خواهد کرد.« کیمیا، در این نقطه کیمیایی شکل گرفته است؛ در ترکیبِ حکیمانه 

دانش و ارزش و فولاد و فناوری. 
دکتر یحیی پالیزدار، کیمیاگری را مرهون رهبریِ مجدانه یک تیم ارزشمند می داند. تیمی که هم اکنون با فاصله سه برابری حجم سرمایه گذاری و حجم شرکت ها 

پیشتاز عرصه صنعت و تکنولوژی است؛ زیرا شان فولاد مبارکه بسیار عظیم است.
در ادامه تشریح گفت وگو با دکتر یحیی پالیزدار، مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه را می خوانید...

مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه مطرح کرد؛

حاصل  فناوری  و  فولاد  با  کیمیاگری 
مبارکه فولاد  در  هوشمندانه  رهبری 

از  مــوضوع  اصل 
یک خــــــــــــواسته 
و  شد  آغاز  مهم 
آن ایــــــــــن بود که 
وقتــــــــــی درصدد 
هســـــــتید تا کاری 
کنید، مثلا  را آغاز 
مجموعه  همین 
را، باید ببینید میان 
مجموعه هــــــــــای 
که در  متنوعــــــــــی 
فولاد مبارکه وجود 
چیزی  چه  دارد، 
کم است و شما چه 
می توانید  چیزی 
به  کنید.  اضافه 
 ، واقــــــــــع، آن کار
چه ارزش افزوده 
خواهد  خلق  ای 
رصد  همین  کرد. 
مناســــــــــب هدف 
بود کــــــــــه به یاری 
خدا موجب رشد 
سریع MSTID شد، 
چرا که قرار نبود ما 
جای هیچ شخص 
یا مجموعه دیگری 
را بگیریم. ما آمدیم 
خودمان  جای  و 
آن  نشســــــــــتیم. 
جایگاه در منظومه 
بود.  خالی  فولاد 
های  مجموعه  با 
و  مـــهندسی  فنی 
تکنولوژی و ایریسا 
تداخلــــــــــی   ... و 
نداشتیم. به همین 
، معــتقدم  خـــــاطر
که جای صندوق 
ســــــــــرمایه گذاری 
خـــــطر پذیر خالی 

بـــــــود. 
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پس از تاسیس شرکت چه کارهایی انجام دادید؟ 
پس از تاسیس شرکت، دکتر رحیمیان شورای راهبری را تشکیل داد که من 
نیز از اعضای این شورا بودم. او از من خواست تا ۲ دوره آموزشی هم برای 
کارکنان MSTID در اصفهان برگزار کنم. حدود ۱۵ نفر در این دوره شـــــرکت 
داشـــــتند. این فعالیت ها تا زمانی که دکتر طیب نیا ســـــکان هدایت فولاد 
مبارکه را برعهده گرفت ادامه داشـــــت و من هم توانستم به صورت تمام 
وقت به MSTID بپردازم. اصل موضوع از یک خواســـــته مهم آغاز شد و آن 
این بود که وقتی درصدد هستید تا کاری را آغاز کنید، مثلا همین مجموعه را، 
باید ببینید میان مجموعه های متنوعی که در فولاد مبارکه وجود دارد، چه 
چیزی کم است و شما چه چیزی می توانید اضافه کنید. به واقع، آن کار، چه 
ارزش افزوده ای خلق خواهد کرد. همین رصد مناسب هدف بود که به یاری 
خدا موجب رشد سریع MSTID شد، چرا که قرار نبود ما جای هیچ شخص 
یا مجموعه دیگری را بگیریم. ما آمدیم و جای خودمان نشستیم. آن جایگاه 
در منظومه فولاد خالی بود. با مجموعه های فنی مهندســـــی و تکنولوژی 
و ایریسا و ... تداخلی نداشتیم. به همین خاطر، معتقدم که جای صندوق 

سرمایه گذاری خطر پذیر خالی بود. 

نخستین درخواست دکتر طیب نیا پس از  تفویض اختیار به شما 
چه بود؟ 

من قبلا با دکتر طیب نیا ارتباطی نداشتم و بیشتر با مهندس سید مهدی 
نقوی و دکتر عباسی رابطه داشتم. وی در نخستین جلسه، تصویر خوبی 
ترسیم کرد. گفت من فکر می کنم فولاد مبارکه می تواند سامسونگ یا دوو 
ایران شود. من به واسطه کار خانوادگی، تجربه و تحصیلاتم در مورد فولاد، 
با این صنعت بیگانه نبودم. وقتی از دیدگاه های دکتر طیب نیا با خبر شدم، 
شگفت زده شدم. دیدم واقعا دیدگاهی عالی از سوی رهبر یک سازمان است 
و جا را برای آدم هایی که در این زمینه می کوشـــــند، باز می کند. به نظر من، 
مهم ترین ویژگی دکتر طیب نیا ترسیم همین تصویر بود. این در حالی بود 
که به عنوان مثال، ما را بیشتر به عنوان اصحاب دانشگاهی می شناختند و 
توقع کار اجرایی از ما نداشتند اما دکتر طیب نیا حرف دل ما را می زد. بنابراین، 

این موضوع را مطرح کردم که چنانچه شـــــرایط، منابع و آزادی عمل لازم را 
مهیا کنند، می توانیم ظرف ۱۰ سال فولاد مبارکه را به قطب توسعه فناوری 
و دانش و خلق ارزش و ثروت از دانش در کشور مبدل کنیم. گفتیم چه کم 
داریم؟ در دل فولاد مبارکه خلق اش کردیم و آنچه نیاز به تقویت داشت را 

هم تقویت کردیم. 

عواید این موضوع، در گروه فولاد مبارکه به چه نتایجی منتهی شد؟ 
آیا به واسطه این دیدگاه بود که هم اکنون در این جایگاه قرار دارید؟ 

MSTID در آن زمان قدری با یک نهاد مالی تفاوت داشت. بیشتر، تمایل بر 
این بود که به یک شرکت فنی مهندســـــی تبدیل شود که فاز عملیاتی هم 
دارد. عکس اولین جلســـــه در آنجا موجود است. به گمانم این عکس، یک 
سند تاریخی است. یک دیوار بزرگ نئوپانی در محل وجود داشت، ما آمدیم 
و تمام موارد مرتبط را به تفکیک و تفصیل روی آن نوشـــــتیم. فرض کردیم 
توسعه دهنده تکنولوژی هستیم، بنابراین شروع به بسط و گسترش این 
مفهوم کردیم و شرایط ویژگی ها و نیازهای هر کدام را نوشتیم تا امکان پذیری 
یا عدم امکان پذیری آن را رصد کنیم. این شد که از تصدی گری به رهبری این 
ارکستر رســـــیدیم. هم اکنون نیز می توانیم ادعا کنیم که در حال توسعه 
دست کم ۴۰ تکنولوژی با حدود 6۰ تا 7۰ نفر نیروی متخصص هستیم، به 
جای آنکه یک سازمان بسیار بزرگ با نفرات زیاد را ایجاد کرده باشیم. راندمان 
ما مشخص است، این در حالی است که متخصصان ما حقوق بگیر فولاد 
نیستند، یا نگرانی مهاجرت و درز اطلاعات را نداریم. به همین خاطر، به این 
نتیجه رسیدیم که باید چیز جدیدی خلق کنیم، چیزی که یک هویت تامین 
مالی هوشمند داشته باشـــــد، یعنی آنچه که در فولاد نیست. در نهایت، 

تصمیم به تبدیل آن به یک صندوق گرفته شد. 

با این وصف، آیا در این فرایند علاوه بر درآمدزایی، به ابر چالش ها 
هم پرداخته اید؟ 

ما در زمینه پایداری فولاد مبارکه در میان مدت و بلند مدت عمل می کنیم. 
حتی بلند مدت هـــــا هم حتما به خلق ثروت منتهی می شـــــود. مثلا اگر یک 

مــــــــــا در زمینــــــــــه 
پایــــــــــداری فولاد 
میان  در  مبارکه 
مدت و بلند مدت 
عمــــــــــل می کنیم. 
حتی بلند مدت ها 
هم حتما به خلق 
منتهی  ثــــــــــروت 
مثلا  می شــــــــــود. 
توسعه  یک  گر  ا
دهنده تکنولوژی 
داشته  هیدورژن 
سال   ۳۰ باشیم، 
صورت  به  آینده 
غیرقابــــــــــل باوری 
ثــــــــــروت  خلق 

می کند.
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توســـــعه دهنده تکنولوژی هیدورژن داشـــــته 
باشیم، ۳۰ سال آینده به صورت غیرقابل باوری 
خلق ثروت می کند. از کِی باید شروع کرد؟ از همین 
امروز. باید این ســـــرمایه گذاری انجام شود. به 
همین خاطر، این اتفاق از طریق جذب فنآوری و 
نوآوری با سرمایه گذاری در شرکت های کوچک و 

متوسط در حال رخ دادن است. 

در بحث ســـــاختارها چه بخش هایی برای 
رسیدن به این آرزو محقق شده است؟

این موضوع از ۲ منظر قابل بررسی است؛ یکی 
تغییراتـــــی که در داخل MSTID برای رســـــیدن 
به آن هدف انجام شد و دیگری تغییراتی که در 
داخل فولاد مبارکه برای رســـــیدن به آن هدف 

صورت گرفت. 
اکنون کمیته سرمایه گذاری خطر پذیر با تصویب 
هیئت مدیره به ریاســـــت دکتر طیب نیا انجام 
شده است. همچنین در شـــــهریور سال جاری، 
بیستمین جلسه ما در این زمینه برگزار شد، این 
در حالی است که نخستین جلسه ما تیرماه ۱۴۰۱ 
برگزار شد و جلسه سال جاری حکایت از استمرار 
این موضوع طی ۲ سال گذشـــــته دارد. در این 
جلسات، سه معاون ارشد فولاد مبارکه، ریاست 
و چندین تن از مدیران ارشـــــد فولاد به بررسی 
طرح ها و شرکت ها و عملکرد مجموعه زیست 
بوم فولاد می پردازند. چندین جلسه دیگر نیز در 
هر سال به انضمام بازدیدها انجام شده است. 
این تغییر عمده در فولاد بود. ما سعی کردیم 
در همه فعالیت هایمـــــان با معاونت تکنولوژی 
به عنوان متولی ایـــــن کار و برخی از مدیران این 
نهاد، طی جلسه های مختلف و منظم هفتگی با 
حضور دکتر محمد ناظمی هرندی و یا دوستان 
مهندسی صنایع یا مهندسی کارخانه تشریک 

مساعی داشته باشیم.  

کارکرد این کمیته چیست؟ 
هر مســـــئله ای که ربطی به اکوسیستم نوآوری 
فولادمبارکـــــه دارد اعم از ســـــرمایه گذاری در 
شرکت ها، اعطای گرنت به دانشگاه ها و پارک های 
علم و فناوری و توسعه زیرســـــاخت های آنها، 
سیاست گذاری و اخذ مجوز از کمیته برای تمام 
کارها. داخل  MSTIDهم تغییرات زیادی داده 
شـــــد چون در عین حالی که عملیـــــات را انجام 
می دادیم، باید با آنچه خواســـــته می شود هم 
خودمان را تطبیق می دادیم. شاید تاکنون سه 
بار ساختارمان را به طور کلی تغییر داده ایم. تا  

یک سال پیش، هر 6 ماه یک بار ساختار را عوض 
می کردیم زیرا اولا شـــــرکت در حال رشد بود و 

نیازمندی های جدید داده می شد. 
مثـــــلا تا یـــــک ســـــال پیـــــش ســـــاختاری برای 
سرمایه گذاری شـــــرکت ها نداشـــــتیم، یعنی 
شرکتی به آن معنا به ما متصل نبود حالا بالای 
۳۰ شرکت به ما متصل هســـــتند که خود این 
ساختاری به نام امور شرکت ها می خواست. تا 
6 ماه پیش ساختاری به عنوان خروج یا ابزارهای 
مالی نداشـــــتیم، چون تا حالا دستورکار خروج 
نداشـــــتیم. ۲ هفته دیگر هم مجمع مدیران و 
معاونان مجموعه MSTIDرا داریم تا برای یک 
ســـــال آینده برنامه ریزی کنیم. در مجموع، این 
ساختار به آرامی شکل گرفت. از مدیریت شروع 
کردیم، بعد از آن لایه های معاونت اضافه شد و 
به فراخور آن چیزی که از ما انتظار می رفت، سعی 
کردیم چابک عمل کرده و ساختارســـــازی کنیم. 
علاوه بر این، بتوانیم مکانیزم های داخلی مان را 

با این تغییرات تطبیق بدهیم. 

در جریان مشارکت در شرکت MSTID در 
ایران، شما اولین شرکت بودید؟ 

در اخذ مجوز اول نبودیم. شـــــرکت های دیگری 
مانند شرکت ملی مس و سنگ آهن مرکزی در 
مجوز از ما جلوتر بودنـــــد، حتی برخی در بخش 
خصوصی. اما در عملیات، تقریبا با فاصله یک 
سال و نیم از آنها جلوتریم، در حالی که با فاصله 
سه برابری حجم سرمایه گذاری و حجم شرکت ها 
پیشتاز هستیم چون شأن فولاد مبارکه بسیار 

عظـــــیم است. 

 با این وصف، فولاد چقدر توانسته در این 
زمینه نقشی موثر در رهبری داشته باشد؟

در ابتدای امر اصلا کسی ما را نمی پذیرفت. من 
اکوسیســـــتم اصفهان را نمی شـــــناختم. کاری 
که کردم این بود، اول از همه رفتم داخل شـــــهر 
و فضاهای کار اشـــــتراکی را بررسی کردم. کسی 
تمایلی به همکاری نداشت. بعد از آن به ۳۰ تا ۴۰ 
شرکت برتر دانش بنیان درخواست جلسه دادم. 
برخی نیامدند و برخی هـــــم التفات چندانی به 
مشارکت با فولاد نداشتند. با این حال، کارمان را 
از شب عید سال ۱۴۰۰ شروع کردیم. در خردادماه 
از دفتر خیابان آیینه خانه به دفتر خیابان سیمین 
نقل مکان کردیم و از آنجا به فولاد مبارکه آمدیم. 
همان شـــــرکت هایی که حاضر به همکاری با ما 

نبودند، یک ســـــال بعد با درخواست سرمایه 
پذیری نزد ما آمدند و همینطور این موضوع در 
کل کشور برای ما ایجاد شـــــد. در ابتدای امر در 
چند رویداد در اصفهان شرکت کردیم اما وقتی 
به رویداد مشـــــهد رفتیـــــم،  ۲۰۰ میلیارد تومان 
در شرکت های مشهد ســـــرمایه گذاری کردیم. 
این، بمب خبری بود! حالا هم روزی نیســـــت که 
درخواست سرمایه پذیری نداشته باشیم. حتی 
تجربیات تلخ دیگری هم وجود داشت. می گفتند 
مگر فولاد مبارکه می تواند جایزه نوآوری بگیرد؟! 

الان رتبه یک کشور هستیم. 

این موضوع آیا در ســـــاختارهای بالا هم 
تاثیری داشت؟ 

ما یکی از بازیگرهای غیرقابل انـــــکار نوآوری در 
کشور هستیم. ما واقعا نقشـــــه راهی داریم تا 
در سه سال آینده MSTID را به مگا فاند کشور 
تبدیل کنیم. اگـــــر کمی دیگر منابـــــع در اختیار 
داشته باشیم، کم کم به منابع فولاد هم وابسته 

نخواهیم بود. 

ســـــی و  سا ی ا یه ها و پا ن جـــــز کنو یا ا آ
ستون های اصلی در سطح یک نوآوری کشور 

؟  هستید
به نظرم مثـــــل هر نهال دیگری، نهال توســـــعه 
تکنولوژی در فولاد اگر با آن نیت درست و صریح 
و شفاف توســـــط آن باغبان کاشته نمی شد به 
اینجا نمی رســـــیدیم. دکتر طیب نیا پشتیبان 
بســـــیار مهمی بوده اســـــت.  مورد دوم، زمینی 
اســـــت که این نهال در آن کاشته می شود. باید 
زمین مناسب را انتخاب کنیم. خیلی از بذرها در 
زمین هایی کاشته می شود که به بلوغ سازمانی 
لازم نمی رسند؛ بنابراین واضح است که فولاد به 
این بلوغ رسیده بود. همه این ها هم مرهون هنر 

رهبری آن تیم است. 

آیا چشم اندازی که برای MSTIDترسیم 
شده، ادامه دار است؟ 

کیفیت و حجم ســـــرمایه گذاری مـــــان در حال 
افزایش است. همین حالا هم در زمینه صنعت 
خودمان برند ملی هســـــتیم و انشاالله در سال 
های آینده در همه صنایع اینگونه خواهیم بود. 
همه باید بدانند که از علـــــم و فن آوری هم می 
توان ثروت خلق کرد. کارِ ما کیمیاگری با فولاد و 

فناوری است. 

در اخــــــــــذ مجوز 
نبودیــــــــــم.  اول 
ی  کت ها شــــــــــر
مانند  دیگــــــــــری 
مس  ملی  شرکت 
آهن  ســــــــــنگ  و 
مجوز  در  مرکزی 
از ما جلوتر بودند، 
حتــــــــــی برخی در 
بخش خصوصی. 
عملیات،  در  اما 
تقریبــــــــــا با فاصله 
یک سال و نیم از 
در  جلوتریم،  آنها 
حالی که با فاصله 
سه برابری حجم 
گذاری و  سرمایه 
حــــجم شرکت ها 
پیشــــــــــتاز هستیم 
چون شأن فولاد 
مبارکه بسیار عظیم 

است. 
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مهندسی فرآیندها در هر صنعتی، چراغ راهی برای دست یابی به موفقیت در تولید و انتشار محصول در بازار است. مهندسی صنایع می کوشد 
با استفاده از ابزارهای متعدد و متنوع تکنولوژیک، به توسعه و ارائه محصول بپردازد. تفاوت عمده مهندسی صنایع و مهندسی کارخانه، در 
نگاه ساختاری به فرآیندهای تولید است. فرآیندهای تولید، به دو حوزه سخت افزار و نرم افزار تقسیم می شود. مهندسی صنایع می کوشد با 
استفاده از تکنولوژی های روز جهان، به واسطه رادار تکنولوژیک و طراحی درختواره و سبد تکنولوژی، به تولید محصولات فولادی نوین بپردازد. مزیت رقابتی 

فولاد مبارکه اصفهان در این بازار، بهره مندی مداوم از هوش تکنولوژیک و توان مهندسیِ مهندسان صنایع در کشور است. 
افشین خیامیم، مدیر مهندسی صنایع شرکت فولاد مبارکه در گفت وگوی پیش رو نقش فناوری و نوآوری در مهندسی کارخانه را تشریح کرده است.

متن آن را در ادامه می خوانید....

افشین خیامیم،  مدیر مهندسی صنایع شرکت فولاد مبارکه:

صنـایـــع، مهــنـــدســی   
در  فرآیـنـــدهــا  ناوبـــــری   

است فــــــولاد  تـــــــولیــــــــد 
 رشد درختــواره تکنــولوژی در بســتر فــولاد

مهندسی صنایع چگونه و با چه هدفی شکل گرفت و تفاوت آن با مهندسی کارخانه 
چیست؟ 

شـــــرکت فولاد مبارکه اصفهان از بدو راه اندازی واحدهای مختلفی را در ســـــاختار 
سازمانی فولاد پیشـــــنهاد داد. یکی از این واحدها، واحد مهندسی صنایع بود که 
به وسیله معاونت تکنولوژی طراحی شـــــد. ماموریت اصلی واحد مهندسی صنایع 
طراحی و پیاده ســـــازی سیســـــتم های متناظر با تولید بود که از این میان می 
توان به سیستم توقفات، سیستم هزینه یابی استاندارد و سیستم هایی 
برای پشتیبانی عملیات اشاره کرد. در حال حاضر نیز علاوه بر این وظایف، 
وظایف دیگری نظیر مدیریت فرایند و مدیریت تکنولوژی توسعه پیدا کرده 
اســـــت. به همین خاطر، لازم دانســـــتیم که این موضوعات را به مجموعه 
وظایف مهندســـــی فرآیندها اضافه کنیم. هدف اصلی ایـــــن واحد که از تولد 
آن در فولاد مبارکه نزدیک به ۳۰  ســـــال می گذرد، کمک به واحدهای تولیدی و 
عملیاتی و حتی ستادی برای افزایش بهروه وری است اما تفاوت عمده آن با مهندسی 
کارخانه چیست؟ واحد مهندسی صنایع بیشتر در حوزه سیستم و نرم افزار فعالیت 
می کند. منظور از نرم افزار، بیشتر پشتیبانی است اما مهندسی کارخانه، صرفا روی 
تجهیزات و بهینه سازی خطوط تولید کار می کند. وظیفه مهندسی کارخانه به 
روزرسانی تجهیزات و مدرن کردن کارخانه از منظر نیازمندی 
های ساختاری است. البته در زمینه نیازسنجی طرح های 
ســـــرمایه گذاری، همکاری هایی با مهندسی کارخانه 

هم داریم. 

ســـــازو کار الگوی مدیریت تکنولوژی در 
فولاد مبارکه چگونه اســـــت و اپلیکیشن رادار 
تکنولوژی چه نقشی در بهبود فرآیندها دارد؟ 
ما از زمان تاســـــیس فولاد مبارکه تا کنون 
با مدیریت تکنولوژی آشنایی 
داریـــم. 



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
           کارنـــــامه  ســـــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

33

ویــژه نـــامـه

این زمینه، در ســـــه فاز اصلی مطالعات طراحی و اجرا را داشته از گذشته تا 
کنون در جریان بوده و باگذشته متفاوت است. در این زمینه، پنج فاز اصلی 
وجود دارد: شناسایی تکنولوژی، انتخاب تکنولوژی، اکتساب تکنولوژی، بهره 
برداری از تکنولوژی و محافظت از آن. سعی ما از ابتدای دهه نود، گره زدن این 
مفاهیم به رویکردهای قبلی بوده است. سعی کرده ایم فازهای مذکور را در 
سیستم فولاد نهادینه کنیم و در نهایت دارای هوشمندی تکنولوژیک باشیم. 
ما باید محیط اطراف را رصد کنیم و ببینیم در حوزه صنعت فولاد، رقبای ما 
از چه تکنولوژی هایی استفاده می کنند، سوگیری ها چگونه است و به کجا 
منتهی می شود. جمع بندی این مطالعات وارد راداری تکنولوژی می شود. 

هدف از رادار تکنولوژی همان هوشمندی تکنولوژیک است. 

در خصوص دســـــته بندی تکنولوژی های تولید، پشتیبان و نوپدید 
توضیح دهید و بـــــا ذکر مثال فرآیند شناســـــایی، بهره بـــــرداری و مدیریت 

تکنولوژی در یکی از این دسته ها را تشریح کنید. 
در فولاد مبارکه ســـــه گروه تکنولوژی اســـــتفاده می شـــــود. گروه نخست، 
تکنولوژی های فرآیندی است. به عنوان مثال در رســـــته آهن سازی فرآیند 
گندله سازی به روش بستر متحرک انجام می شود. ما این مورد را به عنوان 
یک فرایند تکنولوژیک شناسایی کرده ایم. دیگری، تکنولوژی هایی است که 
در اصطلاح، به آنها تکنولوژی های پشتیبان اطلاق می شود. این تکنولوژی 
ها موظف به پشـــــتیبانی تولید هســـــتند. مثلا در حوزه انرژی های سیالات 
حمل و نقل و ... ، تقســـــیم بندی های آن به تکنولوژی های پشتیبان مربوط 
می شـــــود. در تکنولوژی های نوظهور نیز می توان به انقلاب صنعتی چهارم 
اشـــــاره کرد. یکی از این موارد استفاده از پرینترهای ســـــه بعدی، ربات های 

خودران و ... است. 

باتوجه به وضعیـــــت فعلی تکنولوژی های موجود در شـــــرکت فولاد 
مبارکه، این شرکت چه مزیت رقابتی در مقایسه با سایر فولادسازان برتر جهان 

دارد؟
چون اساس تکنولوژی ما تولید آهن اسفنجی و کوره های قوس الکتریکی 
است، شاهد انتشار کربن نیز هستیم اما بزرگترین مزیت رقابتی مان با توجه 
به مفاهیم مهمی نظیر پایداری و محیط زیست، انتشار کمترین میزان کربن 
در هوا است. این موضوع، صرفا با استفاده از تکنولوژی هایی که داریم محقق 
شـــــده، در حالی که در جهان بالای نود درصد تولید فولاد به روش کوره بلند 

است و به این واسطه، کربن قابل توجهی در هوا منتشر می شود. 

سازکار درختواره و سبد تکنولوژی را توضیح دهید. 
در ابتدای دهه نود، مفهومی تحت عنـــــوان ارزیابی تکنولوژیک یا تکنولوژی 
هوشمند نیز به مفاهیم دیگری که گفتم اضافه شد. یعنی تکنولوژی هایمان 
را شناسایی کنیم و در حین این شناسایی بتوانیم دارایی های تکنولوژیکمان 
را ارزیابی کنیم. به همین دلیل، تعریف هایی را با نظر مشاورمان تحت عنوان 
درخت تکنولوژی در نظر گرفتیم. درخت تکنولوژی دارای چهار سطح است. 
ســـــطحِ اول و دوم آن فرآیندهای تکنولوژیک ما نظیر گندله سازی به روش 
بستر متحرک هستند. سطح سوم و چهارم، تجهیزاتی هستند که با فرآیند 
تکنولوژیک ما مرتبط می شـــــوند. مثلا در گندله ســـــازی تجهیزی با نام هات 
اسپات ژنراتور داریم که به عنوان یک تجهیز تکنولوژیک شناسایی می شود. 
برای اینکه بتوانیم تقسیم بندی مناسبی داشته باشیم و آن را ارزیابی کنیم، 

چنین درختواره ای را در هر ناحیه تولیدی تعریف کرده ایم. 

آخرین اطلاعات از نقشه راه تکنولوژی محصولات جدید را نیز ارائه کنید.
نقشـــــه راه تکنولوژی ما بر مبنای مدل رابرت فال، استاد دانشگاه کمبریج و 
متخصص مدیریت تکنولوژی و روش تی پلن است و اساس آن نیز شناسایی 
نیاز بازار است. در سال گذشته پروژه توسعه نقشه راه گروه فولاد مبارکه را 
تعریف کردیم که غیر از محصولات و مطالبات بـــــازار، آن دو تکنولوژی نیز به 
دیگر تکنولوژی های مطرح شده اضافه شـــــده است؛ یعنی تکنولوژی های 
فرآیندی، تکنولوژی های پشتیبان و تکنولوژی های نوظهور نیز به آنها اضافه 
شد. این نقشه راه، افق ۳ تا ۵ سال آینده فولاد مبارکه در توسعه تکنولوژی 

فولاد مبارکه را نشان می دهد. 

نقشه راه تکنولوژی 
ما بر مبنای مدل 
رابرت فال، استاد 
دانشــگاه کمبریج 
و متــــــــــــــــخصص 
مدیریت تکنولوژی 
و روش تــــــــــی پلن 
است و اساس آن 
نیاز  شناسایی  نیز 
بازار اســــــــــت. در 
سال گذشته پروژه 
راه  نقشه  توسعه 
گروه فولاد مبارکه 
را تعریف کردیم که 
غیر از محصولات و 
، آن  مطالبات بازار
نیز  تکنولوژی  دو 
به دیگر تکنولوژی 
های مطرح شده 
اضافه شده است؛ 
یعــــــــــنی تکنولوژی 
هــــــــــای فرآیندی، 
ی  ی ها ژ لو تکنو
و  پشتـــــــــــــــــــیبان 
تکنــــــــولوژی های 
نوظهور نیز به آنها 

اضافه شد.
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ی جدی برای تحول در نگاه نوآورانه فولاد مبارکه با حضور ۴00 شرکت دانش بنیان آغاز
رویداد ملی »مسیر زآینده« به همت شرکت فولاد مبارکه طی ۲ روز )6 و 7 اسفند ۱۴۰۱( و با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، استاندار 
اصفهان، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه و جمعی از مدیران و مسئولان کشوری و استانی در دانشگاه صنعتی اصفهان و شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان و با مشارکت 

۴00 شرکت دانش بنیان آغاز شد.
این رویداد بزرگ ترین فرصت برای تعامل شرکت های دانش بنیان و فعالین زیست بوم نوآوری با فولاد مبارکه بود. در بخشی از برنامه های این رویداد، بستری برای برقراری ارتباط و 

آشنایی این شرکت ها با یکدیگر و فعالان صنعت فولاد مهیا شده بود تا به نحوی شبکه سازی فعالان دانش بنیان در این رویداد انجام شود.

نمایشـگاه و  جشنواره 
زاینــــــــده« »مسیــــــر 

بزرگترین گردهمایی شرکت های 
دانش بنیان فعال در صنعت فولاد کشور 

به میزبانی فـــولاد مبارکه
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کاری کــــــــــه فولاد 
مبارکــــــــــه در حال 
است  آن  انجام 
صـــرفاً  یــــک   کــــــار

فرهنگی و ترویجی 
بلکه  نیســــــــــت 
همراه بــــــــــا انجام 
دادن است. این 
مـــــــــــجمـــــــــــــوعـه

کار  پای  خودش 
آمده، انجام داده 
و فــــرهنگ سازی 
می کند و مهم ترین 
اتفــــــــــاق امــــــــــروز 
ی  ز ن ســــــــــا یا جر
فولاد مبارکه برای 
ســــــــــاختن آینده 
صنعت فــــــــــــولاد 

اســـــت.

ی  ــــاور ــــوزه فن ــــه در ح ــــولاد مبارک تیک ف ــــتما ــــت سیس حرک
برای ساخت آینده صنعت فولاد 

ی و اقتصاد دانش  وزآبادی معـــــاون علمی فناور وح الله دهقانی فیر ر
بنیان رئیس جمهور در این رویداد با اشاره به پیشتازی فولاد مبارکه در 
زمینه توســـــعه اقتصاد دانش بنیان اظهار کرد: فولاد مبارکه به عنوان 
صنعت پیشرو در اقتصاد کشـــــور که بخش خوبی از تولید ناخالص ملی 
را در دست دارد و یک زنجیره بســـــیار تاثیرگذار در صنعت فولاد را به خود 
اختصاص داده و با ضریب نفوذی که صنعت فولاد در بخش کشاورزی، 
دامداری، ســـــلامت، خودرو، لوازم خانگی و ... دارد، بیش از یک ســـــال 
اســـــت و قبل از نام گذاری سال ۱۴۰۱ به نام ســـــال »تولید؛ دانش بنیان، 
اشتغال آفرین«، به صورت سیستماتیک به بحث  ترویج و توسعه نوآوری 

ورود کرده است.
وی افزود: کاری که فـــــولاد مبارکه در حال انجام آن اســـــت صرفا یک کار 
فرهنگی و ترویجی نیست بلکه همراه با انجام دادن است، این مجموعه 

خودش پای کار آمده، انجام داده و فرهنگ سازی می کند.
معاون علمی، فنـــــاوری و اقتصاد دانش بنیان دولت ســـــیزدهم اضافه 
کرد: مهم ترین اتفاق امروز جریان سازی فولاد مبارکه برای ساختن آینده 

صنعت فولاد است
وی تصریح کرد: ارتباط صنعت و دانشگاه امروز به جایی رسیده که فولاد 
مبارکه به عنوان صنعت بزرگ کشور در دانشگاه ها مرکز نوآورانه راه اندازی 

کرده و در حال استمرار ارتباط با مراکز علمی است.
 

ی کشــــور است یان نوآور فولاد مبارکه موتورمحرکه جر
وی در ادامه اظهار کرد: زمانی برای ارتباط دانشـــــجویان با بدنه صنعتی 
کشور نیاز به زحمت زیادی بود، البته بعضا پروژه هایی کوچک برای خالی 
نبودن عریضه برای دانشگاه و صنعت تعریف می شد اما امروز شاهدیم 
که بزرگترین و پیشروترین صنعت کشور در حوزه فولاد خودش پیش قدم 

است و به موتور محرکه جریان نوآوری تبدیل شده است.
وی تصریح کرد: بسیار خوشحال کننده است که یک صنعت بزرگ با یک 

نگاه واقع نگرانه عملیاتی وارد عرصه نوآوری شده است. 
معاون علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســـــت جمهوری با بیان 
اینکه زمانی که از اقتصاد دانـــــش بنیان صحبت می کنیم یعنی زمانی که 
دیگر زمین، ملک و پول ارزشـــــی ندارد و علم و دانش دارای ارزش است، 
گفت: برای مثال در بالادست زنجیره فولاد در معدن چغارت با ده ها هکتار 
مساحت، تجهیزات گران قیمت و نیروی انسانی تنها در حال فروش مواد 
اولیه هستیم و این هنر نیست، این در حالی است که در پایین دست نیز 
برای مثال شرکت تولید کننده ایمپلنت های دندانی با چند هزار متر مربع 
فضا و تجهیزات ارزانتر در حال تولید ایمپلنت با ارزشی چند میلیون برابری 
فرآوری سنگ آهن است که این سوددهی را می توان حاصل علم و دانش 

و فناوری دانست. 
وی با بیان اینکـــــه ۱۵ درصد از اقتصاد ایران خصوصی اســـــت و از این رو 
سرمایه گذاری خطرپذیر در کشور محدود اســـــت، افزود: در این زمینه 
شرکت های بزرگ موفق و مجتمع های عظیمی مانند فولاد مبارکه هستند 
که برای ماندگاری در بازار آینده، خلق ارزش های جدید و ســـــرمایه گذاری 

خطرپذیر را در دستور کار قرار داده اند. 
دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه راه اندازی صندوق های سرمایه گذاری 
خطرپذیر می تواند محوری اصلی برای ارتبـــــاط صنایع با دانش بنیان ها 
باشد، گفت: معاونت علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
هیچ کاری جز توســـــعه نوآوری در کشـــــور ندارد و برای این کار نیز صدها 
پشتوانه قانونی وجود دارد و این معاونت تمام قد از رخنه دانش بنیان ها 

در صنعت فولاد حمایت خواهد کرد. 
وی با بیان اینکه امروز بزرگترین مســـــئولیت اجتماعی هر کس در کشور 
بها دادن و فضا دادن و امید آفرینی به نســـــل جوان دانشـــــمند و نخبه 
است، اضافه کرد: از این رو از فولاد مبارکه می خواهم که به صورت واقعی 

خطرپذیری کند، چرا که خطرپذیری یک مفهوم است که باید درک شود. 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســـــت جمهوری با بیان 
اینکه فناوری تنها دارای شـــــرکت های دانش بنیان نیست، افزود: آنچه 
سرمایه این شرکت هاست نیروی انسانی خلاق است که موفق به ایجاد 

فناوری می شود.
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وده است زش افز ی اکسیر تولید ار نوآور
محمد یاسر طیب نیا، مدیرعامل شـــــرکت فولاد مبارکه در جشنواره و 
نمایشگاه ملی »مسیر زآینده« گفت: بشر از وقتی که پا روی زمین گذاشت 
آرزوهای زیادی داشت، یکی از این آرزوها این بود که به آسمان ها برود و 
به واسطه این آرزو هواپیما را ساخت، آرزوی سرعت داشت که به دنبال 
آن خودرو و قطار سریع الســـــیر را تولید کرد، یکی از دغدغه ها و آرزوهای 
دیگر غلبه بر بیماری ها بود که امروز واکسن های مختلف در دست بشر 
است؛ اما یکی از آرزوهای بشـــــر که همچنان نتوانسته به آن دست یابد 
کیمیاگری اســـــت به این معنا که فلزات کم ارزشـــــی مانند مس و آهن را 

تبدیل به طلا کند.
وی ادامه داد: من می خواهم در این جلسه ادعای بزرگی کنم، من 
امروز ادعا می کنم که آرزوی کیمیاگری بشر هم محقق شد به این گونه که 
ما کنسانتره سنگ آهن با قیمت هر گیلوگرم حدود ۱۰۰۰ تا ۱۵۰۰ تومان را 
در فولاد مبارکه به ورق گرم با هر کیلوگرم ۲۸ هزار تومان، ورق زنگ نزن با 
ارزش حدود هر کیلوگرم ۱۸۰ هزار تومان، اســـــپاتول با ۱۱۲ گرم و قیمت 
حدود بیش از یک میلیون تومان و پیچ ایمپلنت که حدود سه گرم است و 
با قیمت ۳۴ هزار برابری و حدود ســـــه و نیم تا 7 میلیون تومان بسته به 

انصاف دندانپزشکان به فروش می رسد.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: کیمیاگری یعنی اکسیری که 
آهن را به ارزش طلا تبدیل کند و ارزش آفرینی داشته باشد، نوآوری اکسیر 

است آن چیزی که می تواند چند ده هزار برابر ارزش را ایجاد کند. 
وی در ادامه با اشاره به تاریخچه راه اندازی فولاد مبارکه اظهار کرد: در 
دوران جنگ تعدادی از جوانان ایران تصمیم گرفتند شـــــرکتی را بسازند 
مطابق با تکنولوژی های روز دنیا، خیلـــــی مورد نقد قرار گرفتند برای اینکه 
می گفتند چرا در بیابان سرمایه گذاری کردند، همه پیش بینی می کردند که 
اینجا تلی از قراضه ها خواهد شد اما آن جوانان ادامه دادند، پیچ و مهره، 
رنگ، تجهیزات بزرگ و کوچک را از خارج آوردند، جاده ساختند، پل ساختند 
تا تجهیزات را جابجا کنند، صدها نفر برای آموزش بـــــه اروپا رفتند و با قرار 

گرفتن کارشناسان خارجی در کنار جوانان ایرانی این کارخانه بنا شد. 
طیب نیا اضافه کرد: ما در ۳۰ سال گذشته در فولاد مبارکه رویدادها 
رویکردها و دستاوردهای خوبی داشتیم، اگر ۱۰ سال دغدغه ما این بود 
که کارخانه بنا شود و شد، بعد از آن سال ها تلاش ما این بود که به ظرفیت 

اسمی برسیم که شد و پس از آن دستیابی به توسعه های مختلف بود که 
محقق شد و از ۲.۵ میلیون تن به ۱۰ میلیون تن تولید رسیدیم و افزایش 
تولید محقق شـــــد، توســـــعه فناوری به مدد فولاد مبارکه در کشـــــور و 
شرکت های از این دست محقق شد و ما به بالای ۹۰ درصد تولید داخلی 
تجهیزات و مواد اولیه و قطعات مورد نیاز خود رسیدیم و به نوعی توسعه 
فناوری صورت گرفته و همه دســـــتاوردهای بزرگ را می بینیم اما بر این 
باوریم تداوم این روند با همین شیوه تضمین کننده پیشرفت ما نخواهد 
بود. امروز فضا متفاوت شده و رقابت ها بسیار شدید است، ظرفیت تولید 
کشور ۴۵ میلیون تن است و 6۵ درصد این ظرفیت کار می کند و رتبه نهم 
و دهم دنیا هســـــتیم، ۴۵ تن ظرفیت داریم و 6۵ میلیون تن کارخانه در 
کشور در حال احداث اســـــت و بالغ بر ۱۰۵ میلیون تن مجوز تولید فولاد 
داده شده است، از سویی مقاصد صادراتی ما تولید فولاد را آغاز کرده اند 
و در زمینه مواد اولیه با کمبود مواجه هستیم و ذخایر سنگ آهن رو به 
اتمام اســـــت و می توان گفت ظرف ۱۳ الی ۱۴ ســـــال دیگـــــر این ذخایر را 
نخواهیم داشت و از طرفی ذخایر سنگ آهن هماتیتی داریم که هنوز فکری 
برای اســـــتفاده از آنها نکرده ایم و دانش آن را نداریم. همچنین برخی از 

مزیت ها از جمله گاز آب و برق را از دست داده ایم.
 

وی تصریح کرد: حرف امروز ما این اســـــت که ما در این بازه از عمر 
سازمان مان باید نگاه نوآورانه به مقوله نوآوری داشته باشیم ما به دنبال 
یک نگاه تحولی و تحول در نگاه هســـــتیم، انقـــــلاب صنعتی ۴ و تحول 
دیجیتال و هوش مصنوعی و افزایش بهره وری و الزامات محیط زیستی 
پیش روی ماســـــت، ما مقید به رعایت الزامات محیط زیستی هستیم و 
تاکنون ۴۰ هزار میلیارد تومان در ایـــــن زمینه هزینه کرده ایم و ۲.۳ دهم 
میلیارد دلار دیگر پروژه برای کاهش آلایندگی ها و کاهش دی اکسید کربن 

داریم؛ این ها الزامات و ضرورت های آینده کار است.

ما باید فولاد مبارکه را به شرکت دانشی تبدیل کنیم
مدیرعامل شـــــرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه امروز زمان تغییر نگاه با 
تغییر رویکردها در گام دوم اســـــت اگر در ۳۰ ســـــال اول افزایش تولید و 
کمیت مورد نظر بود امروز باید تغییر رویکرد دهیم و این اجتناب ناپذیر 
است، اضافه کرد: ما امروز کیفیت را جای کمیت قرار داده ایم، امروز تولید 
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کیفیت  امروز  ما 
را جــــــــــای کمیت 
قــــــــــرار داده ایم، 
امــــــــــروز تولید ۲۵ 
میلیــــــــــون تنی که 
هــــــــــدف گذاری 
کرده بودیم را کنار 
به  و  گذاشته ایم 
یک  با  آن  جای 
هدف  جهــــــــــش 
تحقق  گــــــــــذاری 
۱۵ میلیــــــــــارد دلار 
درآمد را تا رسیدن 
به چشــــــــــم انداز 
جایگزین   ۱۴۱۰

کرده ایم.

۲۵ میلیون تنی که هدف گذاری کرده بودیم را کنار گذاشته ایم و به جای 
آن با یک جهش هدف گذاری تحقق ۱۵ میلیارد دلار درآمد را تا رسیدن به 
چشـــــم انداز ۱۴۱۰ جایگزین کرده ایم، درآمدی که در اقتصاد بدون نفت 
از طریق تولید ۴۰ درصد محصولات با ارزش افزوده بالا باید به دســـــت 
بیاید و ۲۰ درصد آن از طریق سرمایه گذاری در کسب و کارهای جدید باید 

حاصل شود.
وی تصریح کرد: امروز تغییر نگاه ما یعنی اینکه ما باید فولاد مبارکه 
را به شرکت دانشی تبدیل کنیم، اگر می خواهیم پیشران باشیم و موتور 
محرکه اقتصاد و صنعت باشیم باید در حوزه نوآوری و دانش بنیان هم 
پیشران باشیم و باید فولاد مبارکه خودش به عنوان یک شرکت پیشرو 

تبدیل به شرکت دانشی شود. 
طیب نیا گفت: زمانی که درصدد ساخت فولاد زنگ نزن بودیم خیلی 
از همکاران گفتند که این کار را نمی توانیم انجام دهیم اما امروز بدون حضور 
یک کارشناس خارجی این اتفاق افتاد و این یعنی نزدیک شدن به شرکت 
دانشی، تفاوت ما با شرکت های خارجی در نیروی انسانی و دانشی است که 
در آن مجموعه ها وجود دارد، تفاوت ما با شـــــرکت های برتر دنیا در واحد 
تحقیق و توسعه و در نگاه مدیریتی اســـــت که در آنجا حاکم است، ما یاد 
گرفتیم که تجهیز را بیاوریم امروز باید نگاه را تغییر دهیم ما امروز باید به 
ســـــمت نوآوری باز حرکت کنیم ، باید نگاه قبلی را کنـــــار بگدذاریم و جزو 
شرکت هایی باشیم که قســـــمت اصلی آنها تجهیزات نیست بلکه دانش و 
نیروی انسانی است که در آن قرار دارد. ما امروز به دنبال نگاه تحولی و تحول 
در نگاه در مقوله نوآوری هســـــتیم نگاه تحولی در تغییر افراد و مدیران در 
نهایت در ساختار جستجو می کنیم و این در حالی است که بیش از یک دهه 
است که در حوزه خصوصی سازی بحث های متنوعی شده اما رهبر انقلاب 

بر این باور هستند که هنوز این مقوله در کشور قطع نشده است. 
وی اضافه کرد: فولاد مبارکه در خصوصی سازی جزو موفق ترین 
شرکت ها است، دستاوردهای آن را شاهدیم اما ما همچنان می بینیم که 
می گویند دیوان محاسبات باید به فولاد برگردد، نگاه ها همچنان دولتی 
اســـــت و این در حالی اســـــت که در کشـــــوری مانند چین که ساختاری 
کمونیستی دارد همچنان خیلی از شـــــرکت های بزرگ صد در صد دولتی 
هســـــتند، در این شـــــرکت ها هیئت مدیره تصمیم گیرنده است، دولت 

دخالتی ندارد تنها در پایان ســـــال بیلان کاری آنها ارزیابی می شـــــود و در 
صورت داشتن سود و عملکرد خوب ادامه خواهند داد و در غیر این صورت 
تغییر می کنند و این یعنی نگاه خصوصی حتی اگر ساختار دولتی باشد و 

تغییر در نگاه یعنی همین.
 

ی فولاد مبارکه تفاق لازمه تحول در نوآور ۴ ا
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه اگر ما با مقوله نوآوری هم 
همینطور برخورد کنیم که در مقوله های دیگر در کشور برخورد کرده ایم 
هیچ اتفاقی نخواهد افتاد، گفت: ما در کنار نگاه تحولی و ورود به مقوله 
نوآوری باید تحول در نگاه داشته باشیم حالا تحول در نگاه اگر می خواهیم 
به کیمیاگری برسیم باید ۴ اتفاق بیفتد اول اینکه نوآوری را تنها نوآوری در 
تولید محصول نبینیم بلکه نگاهی جامع داشته باشیم، نوآوری در فرایند، 
کسب و کار، زنجیره تامین و خرید و فروش، نوآوری در بالا دست و پایین 
دست و بالاخره نوآوری در مدیریت و حکمرانی سازمانی باید حاکم شود.

وی ادامه داد: دوم اینکه اگر یک روز  نشستیم در دفاتر خود در صنعت با 
اساتید دانشگاه و نخبگان بیایند و مشکلی از مشکلات ما را حل کنند و 
یا فراخوان می زدیم تا بیایند امروز ما باید به مراکز علمی مراجعه کنیم،  
سوم اگر یک روز می نشستیم و شرکت های توانمند به لحاظ تجهیزاتی و 
مالی را انتخاب می کردیم برای بومی سازی تجهیزات و با کمک آنها امروز 
بالای ۹۰ درصد خودکفایی رسیدیم امروز باید به سمت شرکت هایی برویم 
که در آنها دانش برند آنهاست و نیروی انسانی متخصص ارزش اصلی آن 
است؛ و چهارم اینکه اگر یک روز به دنبال مهندسی معکوس و به دنبال 
رسیدن به محصولاتی بودیم که آن طرف آب تولید شده و نگاه ما فقط 
بنچمارک ها و حرکت در مسیر آنها بود، امروز نگاه جدید در مقوله نوآور 
ایجاب می کند که ما به فکر محصولات و کارهایی باشـــــیم که هیچ کجا 

تاکنون اتفاق نیفتاده و ما می توانیم این کار را انجام دهیم.
طیب نیا با بیان اینکه امروز بالغ بر ۴۰۰ شرکت دانش بنیان را اینجا 
جمع کرده ایم که همین منظور است می خواهیم زلفمان را به زلف شما 
گره بزنیم و با کمک شما اتفاق بزرگ را رقم بزنیم، ابراز امیدواری کرد که با 
یاری و لطف الهی این مهم در فولاد مبارکه و در اصفهان و در کشـــــور رقم 

بخورد و ما بتوانیم قطب نوآوری در منطقه شویم.
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ــــاردی  ــــزار میلی ی 5 ه ــــرمایه گذار س
فولادمبارکــــه در دانــــش بنیان هــــا در 

سال 1۴00
، مدیرعامل شرکت پشتیبانی  یحیی پالیزدار
ی فـــــولاد مبارکه  ی و نوآور و توســـــعه فناور
در این رویداد اظهار کرد: حـــــدود ۱۵ ماه قبل  
محمدیاسرطیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه 
برای حمایت و همکاری جدی با شـــــرکت های 
دانش بنیـــــان مأموریت هایـــــی را به شـــــرکت 
پشتیبانی و توســـــعه فناوری و نوآوری فولاد 
مبارکه برای ایجاد اکوسیستم فناوری در این 

شرکت ابلاغ کرد.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه 
فناوری و نوآوری فـــــولاد مبارکه افزود: در نگاه 
اول ما این درخواســـــت را به دنبال نیاز جدی 
احســـــاس شـــــده در فولاد مبارکه دیدیم که 
مجموعه رهبران فولاد مبارکه را به این نقطه 
رســـــانده اســـــت، اما بـــــا بررســـــی عملکرد 
فولادسازان بزرگ دنیا مانند پوسکو، ارسلور 
متال، کوبه اســـــتیل و ... به این سمت حرکت 
کرده اند، ضمن اینکه بخشی از این رویکرد به 
مســـــئولیت اجتماعی نیز بر می گردد چرا که از 

فولاد مبارکه انتظارات زیادی وجود دارد.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه 
فناوری و نوآوری فولاد مبارکـــــه با بیان اینکه 
حدود ۱۵ سال است که بحث دانش بنیان ها 
تاکید می شود و حتی رهبر معظم انقلاب نیز 
بارها به این موضوع تاکید کرده اند، اضافه کرد: 
اما اقدامـــــی جدی در ایـــــن زمینه بـــــه دلیل 
ریسک پذیری بالا و احتمال شکست به خوبی 

دنبال نشده است.

وی با بیان اینکه از طرفی نیز اعتماد به 
دانش بنیان ها وجود نداشت، گفت: از سویی 
نیز شرکت های فناور و دانش بنیان برای ورود 
مجموعه های بزرگ اجازه لازم را نمی دادند چرا 
که این فناوری همه سرمایه این شرکت ها بود.

پالیزدار با بیان اینکه ما زمانی را برای قانع 
کردن شرکت های دانش بنیان برای همکاری با 
فولاد مبارکه تخصیص دادیم، گفت: نتیجه این 
امر نیز جلب اعتماد ۱۵ شرکت برای همکاری با 
فولاد مبارکه بود، ادامـــــه داد: فرایند کارخانه 
نوآوری برای ورود به موضوع ســـــرمایه گذاری 
خطرپذیـــــر تعریـــــف شـــــده و بـــــر اســـــاس 
نیازمندی هـــــای داخلی گروه فـــــولاد مبارکه و 
ج از شرکت، پروژه هایی به  توانمندی های خار
کمیته ســـــرمایه گذاری خطرپذیـــــر با حضور 

مدیرعامل فولادمبارکه معرفی شد.
وی تصریح کرد: برای غنا بخشـــــیدن به 
حرکت سرمایه گذاری خطرپذیر، با دانشگاه ها 
و مراکز علمی و تحقیقاتی کشـــــور همکاری ها 
افزایـــــش یافت و تفاهم نامـــــه و قراردادهایی 

منعقد شد. 
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه 
فناوری و نوآوری فولاد مبارکه با بیان اینکه برای 
اعتماد بیشتر دانش بنیان ها مراکز نوآوری در 
دانشگاه ها نیز ایجاد شد و در کنار آن مراکزی در 
شهرک علمی تحقیقاتی را در دستور کار داریم تا 
هسته های فناور با شدت بیشتری ایجاد شود 
و از آن ها حمایت کنیم، ادامه داد: رهبران فولاد 
مبارکه برای تامین مالی نیز همکاری جدی دارند 
و می توان گفـــــت مجموعه ســـــرمایه گذاری 
خطرپذیر فـــــولاد مبارکه شـــــریک خوبی برای 

دانش بنیان ها استف فولاد مبارکه به عنوان 
یکی از برگ ترین صنایع کشور دارای بازار است.

پالیزدار خاطرنشان کرد: در سال گذشته 
حدود ۵ هزارمیلیارد تومان گردش مالی بین 
شرکت های دانش بنیان و فولاد مبارکه انجام 
پذیرفت که از این میزان ۲ هزار میلیارد تومان در 
اصفهان بوده است، بالغ بر یک هزار شرکت در 
وندورلیســـــت فولاد مبارکه از شـــــرکت های 

دانش بنیان است.
ــــه  ــــولاد مبارک ــــن ف ــــترک بی زش مش ــــق ار خل

و دانــــش بنیان هــــا
وی گفـــــت: خلـــــق ارزش مشـــــترک و 
سرمایه گذاری در خارج از زنجیره فولاد  از اهداف 
فولاد مبارکه در همکاری بـــــا دانش بنیان ها 
است که این امر شرایط را برای همکاری دانش 

بنیان ها با این شرکت تشویق می کند.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه 
فناوری و نوآوری فولاد مبارکه با بیان اینکه باید 
جلسات بی تو بی ۴۰۰ شـــــرکت حاضر در این 
رویداد برگزار شـــــود، ادامه داد: همچنین این 
شـــــرکت ها باید با کلان روندهای فولاد مبارکه 
آشنا شوند و از نمایشگاه این رویداد ملی نیز 

بازدید داشته باشند.
وی ادامه داد: ما از یک هزار شرکت برای 
این رویداد دعوت کردیـــــم، حدود نیمی از آنها 
دعوت مـــــا را پذیرفتند و در این نمایشـــــگاه و 

رویداد ملی حضور یافتند.
پالیـــــزدار گفت: ما درصـــــدد خلق ارزش 
افزوده با همکاری دانش بنیان ها برای رسیدن 
به چشـــــم انداز ۱۴۱۰ و درآمدزایی ۱۵ میلیارد 

دلاری در این برنامه چشم انداز هستیم.
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امروزه شرکت های 
دانـــــــــش بنیان در 
دنــــــــــــــــیا جایگاه 
ویــــــــــژه ای دارند 
اقتصــــــــــاد  در  و 
اســــــــاسی  رکن 
این  از  و  هستند 
شدیم  موفق  رو 
با ۴۸۵ شــــــــــرکت 
 دانــــــــش بنیان در

 فولاد مبــــــــــــــارکه 
همکـــــاری داشته 

باشیم.

ــــه  ــــولاد مبارک وش ف ــــر ــــد از ف ــــاص 1.5 درص اختص
برای حمایت از شرکت های فناور تا سال 1۴10 

ی فولاد مبارکه نیز در  محمد ناظمی هرندی، معاون فنـــــاور
حاشیه این رویداد اظهار کرد: فولاد مبارکه از گذشته همواره 
یکی از مسیرهای موفقیت خود را در تحول دیده ، در این زمینه 
کارهای بزرگی انجام شده فقط در حوزه بومی سازی امروز بالای 

۹۰ درصد از تجهیزات و قطعات ساخت داخل است. 
وی با بیان اینکه ما در راستای ایجاد شرایط پایدار برای 
توسعه و حفظ کسب و کار هستیم، اضافه کرد: ما برای تحول 
در نوآوری برنامه ۲ ساله را تعریف کردیم و آن را در اختیار هیئت 
مدیره قرار دادیم، مذاکره داشتیم و اعضای هیئت مدیره را قانع 
کردیم و آنها نیز به ما اعتماد کردند و ظرف ۸ ماه گذشته تلاش 

کردیم و امروز گام های اولیه برداشته شد.
معاون فناوری فولاد مبارکه گفت: یکی از اتفاقات تاکنون 
ورود حدود ۱۴ شرکت به جمع شرکت های فولاد مبارکه است که 
این شرکت ها البته ماهیت سرمایه پذیری دارند، دانش بنیان 
هستند و بازار و سرمایه فولاد مبارکه در کنار آنها آمده تا بزرگ 

شوند و رشد کنند و بعد فولاد مبارکه از آنها خارج شود.
وی گفت: پیش بینی ما این است که تا ۲ سال آینده فولاد 
مبارکه با  ۵۰ شرکت دانش بنیان همکاری داشته باشد و تا سال 
۱۴۱۰، ۱.۵ درصـــــد از فروش فـــــولاد مبارکه را بـــــرای حمایت از 

شرکت های فناور اختصاص دهیم.

ی فـــــــولاد مبارکــــه بــــا ۴85 شــــرکت  همــــــــکار
دانش بنیان

ید فولاد مبارکه نیز در حاشیه  ، معاون خر مصطفی عطایی پور
رویداد مســـــیر زآینده گفت: فولاد مبارکه از زمان بهره برداری 
تاکنون به بلوغ سازمانی رسیده و متوجه شد که باید قطعاتی 
با تکنولوژی بالا تولید کند که این امر تنها با همکاری شرکت های 
دانش بنیان ممکن است و از این رو شرکت های دانش بنیان را 

به همکاری دعوت کرد.
وی افزود: امروزه شرکت های دانش بنیان در دنیا جایگاه 
ویژه ای دارند و در اقتصاد رکن اساسی هستند و از این رو موفق 
شدیم با ۴۸۵ شـــــرکت دانش بنیان در فولاد مبارکه همکاری 

داشته باشیم.
معاون خرید فولاد مبارکه اضافه کرد: فولاد مبارکه طبق 
برنامه ای دوســـــاله، بالغ بر 7 هزار میلیارد تومان از این ۴۸۵ 
شرکت دانش بنیان؛ تجهیزات، قطعات، مواد مصرفی و سایر 

اقلام که نیاز ااساسی این شرکت بوده را خریداری کرده است.
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که  لازم اســــــــــت 
فولاد مبارکه برای 
تــــــــــداوم تولید و 
پایدار  توســــــــــعه 
ســــــــــرمایه گذاری 
در  را  بیشــــــــــتری 
با  ارتباط  بخش 
شرکت های دانش 

بنیان داشته باشد

ی  تکنولــــوژ بــــه  مبارکــــه  فــــولاد 
جدید ایمان دارد

معـــــاون  ســـــلیمی،  غامرضـــــا  همچنیـــــن 
ی فولاد مبارکه نیز در حاشـــــیه این  بهره بردار
رویداد اظهار کرد: امسال توانستیم فولاد زنگ 
نزن را در۲ گرید برای اولین بار در منطقه و کشور 
تولید کنیم و این تولید ایـــــن پیام را به جامعه 
صنعتی و تحقیقاتی و شرکت های دانش بنیان 
می دهد که فولاد مبارکه خودش در عمل اقدام 
کرده و این کار را انجام داده به تکنولوژی جدید 
ایمان دارد و با روی باز نســـــبت به این مهم در 

کشور استقبال می کند. 
وی با بیان اینکه طبیعتا این کار پیش 
نیازها و زمینه سازی هایی را داشت که از ۲ سال 
گذشته شروع شده بود  به همت شرکت های 
دانش بنیان محقق شـــــده گفت: امسال با 
نامگذاری سال که خیلی هم به موقع بود این 
کار خیلی پررنگ تر و بیشتر پیش رفت و ما بعد 
از سمپوزیوم فولاد در جلسه ای با شرکت های 
دانش بنیان و اعلام توانمندی های آنها کار را 

آغاز کردیم.
وی تصریح کـــــرد: برای مثـــــال ربات های 
صنعتی که برای مثال شماره زنی روی محصولات 
فولاد مبارکه را انجام می دهد توسط شرکت های 

دانش بنیان ساخته شده است.

ــش  ــ ــرکت های دان ــ ــا ش ــ ی ب ــکار ــ هم
بنیــــان و فنــــاور ضلــــع اصلــــی توســــعه 

فولاد مبارکه است
ی  ی محمدی، معاون سرمایه گذار عباس اکبر
و امور شرکت های فولاد مبارکه نیز در حاشیه 
رویداد ملی »مسیر زآینده« اظهار کرد: با توجه 
به برنامه جامع تحـــــول فولادمبارکه یا برنامه 
جامع سرمایه گذاری در فولاد مبارکه که مصوب 
شده است و در حال اجرای پازل های این سند 
جامع هستیم، پروژه های مختلفی در رابطه با 
توسعه محصول و توسعه کسب و کار و توسعه 
گروه فولاد مبارکه تصویب شـــــده که در زمان 

خودش به فراخور اجرایی خواهد شد.
وی با بیان اینکه یکی از اضلاع توسعه فولاد 
مبارکه، همکاری با شـــــرکت های دانش بنیان و 
فناور است، گفت: سرمایه گذاری در موارد مرتبط 
با زنجیره تامین در دستور کار است، برنامه این 
است که تا ســـــال ۱۴۱۰ بتوانیم ۲۰ درصد درآمد 
فولاد مبارکه را ز محل سرمایه گذاری در کسب و 

کارهای جدید تامین کنیم. 
معاون سرمایه گذاری و امور شرکت های 
فولاد مبارکه بـــــا بیان اینکه فـــــولاد مبارکه به 
عنوان یکی از شرکت های پیشـــــران صنعت و 
اقتصادی کشور هم خودش نقش شتابان دارد 
و هم نقش موثری در مابقی شرکت ها و کسانی 
که در اکوسیســـــتم اطراف فولاد مبارکه فعال 
هســـــتند پیش آورد، اضافه کرد: با این میزان 
سرمایه گذاری که در حال حاضر شکل گرفته و در 
حال انجام اســـــت مـــــا در افق ۱۴۱۰   شـــــاهد 
فولادمبارکه کاملا متفاوت از آن چیزی که هست 

خواهیم بود.

بیشــــتر  ی  ســـــــرمــــایه گــــــــــــذار وم  لــــز
بــــرای  بنیان هــــا  دانــــش  در  فولادمبارکــــه 

تداوم تولید و توسعه پایدار
ی و ســـــیالات  ژ  ســـــید امیر طباطباییـــــان، مدیر انر
فولاد مبارکه در حاشیه این نمایشگاه با بیان اینکه 
توســـــعه تکنولوژی و نـــــوآوری یکـــــی از دغدغه ها و 
معضلاتی که در حال حاضر در شـــــرکت فولاد مبارکه 
و کشـــــور مطرح اســـــت، اظهار کرد: یکی از مهم ترین 
این چالش ها مرتبط با حوزه انرژی و ســـــیالات است،  
محدودیت های برق، انرژی گاز و آب چالش های امروز 
همه صنایع و به ویژه صنعت فولاد است و این در حالی 
است که توســـــعه تکنولوژی ها در حوزه های آب، برق 
و گاز روز به روز در دنیا در حال پیشـــــرفت است و ما نیز 
باید به این دانش دست یابیم که با صرف هزینه کمتر، 

بهره وری بیشتری داشته باشیم. 
وی بـــــا بیان اینکه فولاد مبارکه در گذشـــــته ســـــعی 
داشته با شـــــرکت های دانش بنیان و فناور برای حل 
چالش های خود همکاری داشـــــته باشد، اضافه کرد: 
امروز نیز برای حل چالش های مرتبط با تامین انرژی این 
همکاری ادامه دارد و تاکنون در حوزه ساخت فیلترها 
و غشاهای تولید و تصفیه پساب ها و آب صنعتی مورد 
نیاز شرکت، با چند شرکت دانش بنیان برای دستیابی 

به این دانش فنی همکاری داریم.
مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه تولید گازهای 
صنعتی، تولید انرژی الکتریکی و انرژی های تجدید پذیر را  
دیگر زمینه های همکاری فولادمبارکه با شـــــرکت های 
دانش بنیان اعلام کرد و افزود: همکاری برای ســـــاخت 
سلول های خورشیدی را با شرکت های دانش بنیان داریم 

که منجر به ساخت یک سری از تجهیزات شده است. 
وی تاکید کرد: لازم اســـــت که فولاد مبارکه برای 
تداوم تولید و توسعه پایدار سرمایه گذاری بیشتری را در 

بخش ارتباط با شرکت های دانش بنیان داشته باشد.
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ی  نوآور سیاســـــت های  و  ی  تژ استرا
فولاد مبارکه در جشنواره و نمایشگاه 
ونمایی شد. این  ملی »مسیر زآینده« ر
ی در فرآیند، محصول، زنجیره  ی شامل نوآور استراتژ

تامین و کسب و کار است.
__________________________________
ی در  فرایند:  ۵ درصد افزایش بهره وری از  نوآور
محل تحـــــول دیجیتال،  کاهش تولید ۱.۱ تن انتشـــــار 
گازهای گلخانه ای در ازای تولید یک تن فولاد است که 
حداقل ۱۵ درصد VC به این بخش اختصاص می یابد.
__________________________________
ی در محصول: سهم ۴۰ درصدی فولادهای  نوآور
با ارزش افزوده بالا )اســـــتحکام بالا،  پر آلیـــــاژ و ...( از 

تولیدات فولاد مبارکه .
__________________________________
ی در زنجیره تامیـــــن: تامین ۹۸ درصد  نـــــوآور
قطعات و تجهیزات مورد استفاده در زنجیره فولاد از 
تامین کننـــــدگان داخلی، تامیـــــن ۲۰ درصد از خوراک 
ورودی گروه فولاد مبارکه از منابع کم عیار با اختصاص 

حداقل ۱۵ درصد از VC به این بخش. 
__________________________________
ی در کسب و کار VC: سرمایه گذاری ۳۵ )  نوآور
در سال ۱۴۰۲( تا ۲۲۵ )در سال ۱۴۱۰( میلیون دلاری در 
۸ سال آتی، ۳۰۰ شرکت و هســـــته فناور طی ۸ سال و 

انتظار فروش ۵۰۰ میلیون دلاری در افق ۱۴۱۰ .
__________________________________
ی در کســـــب و کار VCB:  سرمایه گذاری  نوآور
تجمعی یک میلیارد دلاری تا سال ۱۴۱۰ و انتظار فروش 

یک میلیارد دلاری در ۱۴۱۰.
__________________________________

 Alternative کار  و  کســـــب  در  ی  نـــــوآور
Investment: ســـــرمایه گذاری تجمعـــــی دو و نیم 
میلیارد دلاری در کسب و کارهای نوین موفق در افق 

۱۴۱۰ و انتظار فروش یک و نیم میلیارد دلاری در ۱۴۱۰.

تــــژی و  رونــمـــایــــــی از  اســـتــــرا
مبــارکــه  فـــولاد  نــــوآوری  سیـاســت هــای 
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جشنواره و نمایشگاه ملی »مسیر زآینده« در حالی به پایان رسید که 
شرکت های برتر دانش بنیان از شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و 

نوآوری فولاد مبارکه تندیس نوآوری دریافت کردند.

شرکت های به  نوآوری  تندیس  اهدای 
و  جشــنــواره  در  دانــش بنیــان  برتر 

زآینده«  »مسیر  ملی  نمایشگاه 
مـــــی  ســــــــــا ا
شـــــــــرکــــــــت هـــــای
: بــــــــــرتــــــــــــر   

یف   :  شرکت مهام صنعت شر
غ التحصیل دوره دکتری دانشگاه صنعتی شریف با تمرکز بر روی تکنولوژی نوین کوره RHF، موفق به کسب دانش  جمعی از پژوهشگران و نخبگان فار

فنی ساخت این تجهیز شده اند. این مجموعه با جذب سرمایه ای بالغ بر ۱۰۰ میلیارد ریال و احداث شرکتی مشترک با گروه فولاد مبارکه در صدد است تا 
با احداث، نصب و راه اندازی پایلوت کوره بستر سیال چرخان، برای نخستین بار دانش فنی احیا اکسید آهن از معادن کم عیار را تدوین و بومی نماید.

لومینیوم آزموده   :  شرکت دانش بنیان برنا نانو آ
شرکت برنا نانو فعالیت خود را به کمک اعضا هیات علمی دانشگاه، سازمان انرژی اتمی و جمعی از نخبگان در شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان آغاز 
نمود و موفق به ثبت اختراعات داخلی، بین المللی و جایزه فرهیختگان برتر کشوری گردید است. این شرکت بعد از ۴ سال فعالیت در زمینه رسوب دهی 
انتخابی و پیرومتالورژی، موفق به دستیابی دانش فنی کوره های بستر سیال برای تبدیل هماتیت به مگنتیت جهت استفاده در معادن غیر پلاسری 
در زنجیره فولاد گردیده است. در حال حاضر با سرمایه گذاری ۵۰ میلیارد ریالی شرکت فولاد مبارکه، مفتخر به ساخت پایلوت کوره های بستر سیال و 

توسعه این تکنولوژی نو در کشور شده است.

شرکت دانش بنیان هوشمند چابک اسپادان   : 
یکی از شرکت های نوآور، با هدف تامین نیاز صنایع کشور در زمینه اتوماسیون صنعتی و رباتیک صنعتی با تکیه بر تجربه ۱۵ ساله متخصصین خود، 
افتخار دارد که کلیه خدمات فنی مهندسی و بازرگانی در ارتباط با ربات های صنعتی و اتوماسیون صنعتی را در داخل کشور امکان پذیر نماید. در حال 
حاضر بالغ بر ۱۵۰ دستگاه از ربات های نصب شده توسط شرکت دانش بنیان هوشمند چابک اسپادان در گروه های صنعتی بزرگ ایران از جمله ایران 
خوردو، مجتمع ملی صنایع مس سرچشـــــمه ایران، مجتمع بابک مس ایرانیان، اســـــنوا اصفهان، موادکاران گروه مپنا و همچین در برخی از صنایع 
کشورهای ترکیه و قزاقســـــتان در حال فعالیت می باشد. گروه فولاد مبارکه سرمایه گذاری و مشـــــارکت ۲7 درصدی در این مجموعه قصد دارد تا از 

ظرفیت های بالقوه  این شرکت در زنجیره ارزش فولاد سازی کشور استفاده نماید.

آرامیکو(  :  شرکت آمایش راه میهن )
گروه صنعتی آرامیکو با سابقه ۱۵ ساله در بومی سازی فناوری های صنعتی متشکل از ۸ شرکت، شامل ۵ شرکت دانش بنیان؛ اکنون در راستای پاسخ 

به به نیازهای صنعت فولاد کشور در پرعیارســـــازی منابع هماتیتی با بهره گیری از فناوری کوره دوار و سرمایه گذاری ۱۹۰ میلیارد ریالی فولاد مبارکه و 
همچنین تاسیس شرکت زایشی فعال در این حوزه، قدم به این عرصه گذاشته است.

شرکت پارس کوثر مواد   : 
غ التحصیلان دانشگاه صنعتی اصفهان و صنعتی شریف با تکیه بر تجربیات کسب شده در سالیان متمادی در صنایع دفاعی کشور، در  جمعی از فار
قالب شرکت پارس کوثر مواد، توانسته است با جذب سرمایه ۱۴۰ میلیارد از گروه مبارکه ریالی در زمینه استحصال عناصر گرانبها از ضایعات سرباره 

های موجود در کارنجات فولاد سازی، گامی موثر در این حوزه بردارد.

شرکت دانش بنیان هوشیار صنعت اسپادانا   : 
شرکت دانش بنیان هوشیار صنعت اسپادانا مستقر در شـــــهرک علمی تحقیقاتی است. این شرکت متشکل از دانش آموختگان دانشگاه اصفهان. 
صنعتی اصفهان و امیرکبیر با مشارکت ۳۵ درصدی گروه مبارکه و جذب سرمایه ۳6 میلیارد ریالی موفق به تولید برخی از تجهیزات ابزار دقیق )انکودرها 

و برخی ترنسمیترهای( شده است.
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و   :  ین سر شرکت آذرخش مغناطیسی نو
شرکت آذرخش مغناطیس نوین سرو متشکل از نیروهای مهندسی فراوری مواد معدنی، در زمینه طراحی و راه اندازی خطوط فرآوری نوین اکسیدهای 
آهن کم عیار و باطله، کار خود را با حمایت شرکت فولاد مبارکه در سال ۱۴۰۱ آغاز نموده است. نتایج موفقیت امیز این طرح در مقیاس آزمایشگاهی 
کاملا موفقیت آمیز بوده که با سرمایه گذاری ۱۲۰ میلیارد ریالی فولاد مبارکه و تاسیس شرکت مشترک با نسبت سهام 7۵ درصدی، به سمت تدوین 

دانش فنی و احداث پایلوت سوق داده شده است.

شرکت دانش بنیان هوشیار صنعت اسپادانا   : 
شرکت فرآیند پژوهان با سابقه ۱۰ ساله در زمینه استحصال عناصر ارزشمند از شورآبه های طبیعی با بکار گیری دانش و تجربه افراد متخصص توانسته 
است برای اولین بار در ایران اکسید منیزیم مورد نیاز صنایع نسوز کشور را از شورآبه ها اســـــتخراج نماید. این مجموعه با مشارکت و سرمایه گذاری 

۵۰ میلیارد ریالی گروه فولاد مبارکه موفق به احداث و بهره برداری از پایلوت تولید محصول استراتژیک فیوز مگنزیا با ظرفیت ۲ تن در روز شده است.

شرکت دانش بنیان دیده رایان صنعتی اصفهان )درصا( : 
شرکت دانش بنیان درصا، پیشرو در بهره گیری از هوش مصنوعی و سیستم های پرتو ایکس در صنایع فولاد کشور در سال ٩٧ اغاز به کار کرد. هسته اولیه 
غ التحصیلان دانشگاه صنعتی اصفهان و حمایت شرکت فولاد مبارکه در راستای ابداع و بومی سازی تکنولوژی های نوین  این شرکت با اتکا به اساتید و فار
در صنایع فولادی کشور شکل گرفت. شرکت فولاد مبارکه با سرمایه گذاری ۲۵۰ میلیارد ریالی این مجموعه اقدام به مشارکت ۲۵ درصدی نموده است.

شرکت دانش بنیان »محرکه گستر آرشید« : 
شرکت محرکه گستر آرشید شرکتی پیشرو در زمینه فناوری های انقلاب صنعتی چهارم است. این شرکت در حال توسعه پلتفرم اینترنت اشیا صنعتی برای کلان 
پروژه های ملی میباشد. در همین راستا، این مجموعه بارها موفق به انجام پروژه های متعددی برای واحد بومی سازی فولاد مبارکه شده است. گروه فولاد 
مبارکه با سرمایه گذاری ۳۰ میلیارد ریالی و مشارکت ۳۰ درصدی در این شرکت، قدمی مثبت درزمینه پیشبرد فناوری های انقلاب صنعتی چهارم برداشته است.

شرکت دانش بنیان »توسعه فن و کار رایمون«  : 
شرکت هاردتک اولین شتابدهنده سخت افزاری ایران می باشد که با سرمایه گذاری ۴۵ میلیارد ریالی شرکت فولاد مبارکه، تبدیل به اولین شتابدهنده 

تخصصی گروه فولاد مبارکه شده است که می تواند به عنوان یکی از سهامداران استراتژیک در این حوزه در زیست بوم نوآوری نقش ایفا می کند.

شرکت دانش بنیان »توسعه فن و کار رایمون«  : 
شرکت هوشمند اول برنای اصفهان، شتابدهنده دانش بنیان هاب اصفهان با ماموریت ســـــاخت و توسعه کسب و کارهای نوپا در حوزه ict، هوش 
مصنوعی و تکنولوژی های نرم با مشارکت همراه اول، دانشگاه صنعتی اصفهان، شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان تاسیس گردیده است. گروه فولاد 
مبارکه با مشارکت ۳۳ درصدی و سرمایه گذاری بیش از 6۰ میلیارد ریالی خود قصد دارد تا از این مجموعه به عنوان یکی از سهامداران استراتژیک خود 

در حوزه ict و تکنولوژی های نرم در حوزه صنعت در زیست بوم نوآوری استفاده نماید.

شرکت دانش بنیان »هوشمند اول برنای )هاب( اصفهان«:   
شرکت هوشمند اول برنای اصفهان، شتابدهنده دانش بنیان هاب اصفهان با ماموریت ســـــاخت و توسعه کسب و کارهای نوپا در حوزه ict، هوش 
مصنوعی و تکنولوژی های نرم با مشارکت همراه اول، دانشگاه صنعتی اصفهان، شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان تاسیس گردیده است. گروه فولاد 
مبارکه با مشارکت ۳۳ درصدی و سرمایه گذاری بیش از 6۰ میلیارد ریالی خود قصد دارد تا از این مجموعه به عنوان یکی از سهامداران استراتژیک خود 

در حوزه ict و تکنولوژی های نرم در حوزه صنعت در زیست بوم نوآوری استفاده نماید.

شرکت نام آوران توسعه صنعت پارسیان: 
تامین انرژی پایدار توسط انرژی خورشیدی لازمه توسعه پایدار اکثر شـــــرکت های فولادی است. لذا شرکت فولاد مبارکه در حال احداث 6۰۰ مگاوات 
نیروگاه خورشیدی )بیش از کل ظرفیت احداث شده فعلی کشور( در فاز اول می باشـــــد که دارای تکنولوژی ردیابی خورشید و سازه متحرک، خواهد 
بود. توسعه دانش فنی این نوع سازه در ایران با سرمایه گذاری ۵۰ میلیارد ریالی توسط شـــــرکت فولاد مبارکه انجام می پذیرد. شرکت نام آوران در 

حال حاضر طراح و مشاور نیروگاه 6۰۰ مگاواتی بوده و در ادامه با ساخت سازه های متحرک نیاز سایر نیروگاه های خورشیدی را تامین خواهد نمود.

شرکت نام آوران توسعه صنعت پارسیان: 
شرکت دانش بنیان فن آوری پایا مواد با تمرکز برســـــاخت قطعات با جنس سوپر آلیاژ فعالیت خود را از ســـــال ۱۳۸۲ آغاز نموده است. توانایی ها و 
قابلیت های بازرگانی، در کنار دانش مهندسی و تجهیزات کارگاهی توانسته اســـــت که تنوع محصولات و خدمات، چابکی سازمانی و کیفیت قطعات 
تولیدی را به صورت همزمان به مشـــــتریان ارائه کند. همچنین همگام با اســـــتراتژی های کلان کشـــــوری مبنی بر افزایش تولید محصولات فولادی 
توانسته در رفع نیازهای و گلوگاه های تکنولوژیک نقش مهم ایفا کند. گروه مبارکه با هدف تاسیس شرکت مشترک فعال در زمینه تولید سیم جوش 

و مفتول های خاص از جنس سوپرآلیاژ، سرمایه گذاری ۳۵۰ میلیارد ریالی انجام داده است.
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        کارنـــــامه ســـــــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

۴۴

ویــژه نـــامـه

" زآینــــده  مسیـــر    " جشـــنــــواره  



گزارش تصویری

روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
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شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

۴5

ویــژه نـــامـه

" مسیـــرزآینــــده   " نـمـــایـشــگاه 
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        کارنـــــامه ســـــــه  ســــــاله نــــوآوری                       
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ویــژه نـــامـه

ن  بـــــــــــــنیا نـــــــش  ا د ی  کت ها شــــــر
ی  نمــــا ر و که د ر مبـــــــا د لا ر فو همــــکا
ننــــد قــــم بز د ر ی خــــو ا ا بــــــر ی ر یــــد جد

محمد یاســـــر طیب نیـــــا، مدیرعامل 
شـــــرکت فولاد مبارکه در این نشست گفت: 
یکی از برنامه های سمپوزیوم فولاد اعلام نظر 
در خصوص مرد ســـــال فولاد اســـــت، سال 
گذشـــــته اعلام کـــــردم که مرد ســـــال فولاد 
کارگرانی هستند که در شرایط سخت کارهای 
بزرگ انجام می دهند و امسال از نگاه من مرد 
سال فولاد کسانی  هستند که در شرکت های 
دانـــــش بنیان بومی ســـــازی می کننـــــد و با 

تحریم ها و چالش های می جنگند.
وی با بیان اینکه یک دهـــــه از فعالیت در حوزه دانش بنیان در کشـــــور 
می گذر، افزود: در این بازه زمانی اتفاقات جدی رقم خورده است و پیشرفت های 

خوبی را شاهد بوده ایم.
مدیرعامل شـــــرکت فولاد مبارکه ادامه داد: باید توجه داشت که کشور 
ایران در سال ۱۳۹۴ در جهان رتبه ۱۲۱ را داشتیم و ســـــال گذشته به رتبه ۵۳ 
رســـــیدیم و باید توجه داشت طی هشت ســـــال نیمی از راه را تا رسیدن به قله 

فناوری و نوآوری طی کردیم.
وی با تاکید بر اینکه شکل گیری زیست بوم فناوری و نوآوری و دانش بنیان 

در فولاد مبارکه نیز در راستای توسعه و پیشرفت در این صنعت و ایجاد قابلیت 
برای رقابت در بازارهای جهانی صورت گرفته اســـــت، تصریح کرد:  گرچه به قله 
نزدیکیم اما در حـــــوزه فناوری و نـــــوآوری در آغاز راه هســـــتیم و باید خلاقانه و 

دانش مدارانه پیچیدگی ها را پشت سر بگذاریم.
طیب نیا با بیان اینکه اساس کار ایجاد زیست بوم فناوری و نوآوری تعامل 
با دانش بنیان ها اســـــت، گفت: بسیاری از شـــــرکت های دانش بنیان تمایل به 
همکاری با فولاد مبارکه دارند و از این رو شرکت های همکار فعلی باید دورنمای 

جدیدی را برای شرکت های خود رقم بزنند.
وی تصریح کرد: ما در برابر شـــــرکت های همکار دیدگاه پدرانه وبرادرانه 
داریم، سعی ما این است که علی رغم بنگاه اقتصادی بودن نگاه سودآورانه در 
حوزه دانش بنیان ها نداشته باشیم اما انتظار ما رشد پرشتاب دانش بنیان ها 

است همانطور که شرکت های حوزه نوآوری این رفتار را دارند.
وی با اشـــــاره به جایگاه فولاد مبارکه در ســـــطح بین الملل ابراز داشت: 
فولاد مبارکه در بخش های مختلف حرف های زیادی برای گفتن دارد و باید توجه 
داشت که انتخاب این شـــــرکت به عنوان یکی از نامزدهای دریافت جایزه تعالی 

پایداری مجمع جهانی فولاد افتخار کمی نیست.
مدیرعامل فولاد مبارکه با اشاره به اینکه گام های بلند به سوی قله باید 
برداشته شود، افزود: ما ممکن است در مجموعه خودمان دانش و سرمایه ای 

داشته باشیم که در کنار دانش شما به کار آید.
وی تصریح کرد: ما در فولادمبارکه ظرفیت های علمی داریم که می توانیم 

در اختیار شرکت های دانش بنیان قرار دهیم.

نشست سالیانه مدیرعامل و اعضای کمیته سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه با شرکت های دانش بنیان و نمایندگان زیست بوم فناوری و نوآوری کشور 
با حضور محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه و با مشارکت شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه  چهارشنبه ۳ آبان ماه سال ۱۴0۲ 

در مرکز همایش های بین المللی کیش برگزار شد.

نشست سالیانه سرمایه گذاری خطرپذیر 
فولاد مبــارکه با شـرکت های  دانـش بنیـان
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ویــژه نـــامـه

یــــر  پذ خطر ی  ر ا یه گذ ما ســــــــــــــر  ۲ 7
ســــط  تو شــــته  گذ ل  ســــا یــــک  طــــی 

ــه  ــ ک ر د مبا لا ــو ــ ف
یحیی پالیزدار، مدیرعامل شـــــرکت 
پشـــــتیبانی و توســـــعه فناوری و نوآوری 
فولادمبارکه چهارشنبه ۳ آبان ماه ۱۴0۲ در 
نشست سالیانه مدیرعامل و اعضای کمیته 
ســـــرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه با 
شـــــرکت های دانش بنیـــــان و نمایندگان 
زیست بوم فناوری و نوآوری کشور در مرکز 
همایش های بین المللی جزیره کیش اظهار 
کرد: یکی از ویژگی های جدی شـــــرکت های 
شکست ناپذیر،  دو سو توانی است به این معنا که توان بهره برداری خوب از 
ظرفیت های موجود را دارد و از سوی دیگر اکتشاف جدید را نیز در دستور کار 

قرار داده است.
وی ادامه داد: یکی از اســـــتراتژی هایی که می تواند هـــــر مجموعه را به 
شرکتی شکست ناپذیر تبدیل کند ایجاد شـــــرکت های زیرمجموعه است که 
بتواند برای آن اکتشاف داشته باشـــــد و برای راه اندازی این شرکت ها نیاز به 

سرمایه گذاری خطرپذیر است.

پذیر است ی خطر ــــرمایه گذار بوط به س یکا مر ــــود بورس آمر 85 درصد س
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه با 
بیان اینکه چنانچه اقتصاد آمریکا را بررسی کنیم در می یابیم که در شرکت های 
پذیرفته شـــــده در بورس این کشـــــور از سال ۱۹۸0 به بعد شـــــرکت هایی که 
توانستند سرمایه گذاری خطرپذیر را طی کنند، ۸۵ درصد بورس آمریکا را به 

خود اختصاص داده اند.
وی با تاکید بر اینکه سرمایه گذاری خطرپذیر امروز به بحثی جدی تبدیل 
شده است، گفت: در حال حاضر در دنیا چهار هزار شرکت در زمینه سرمایه گذاری 
خطر پذیر فعالیت دارند و شـــــرکت های بزرگ در زمینه صنعت فولاد نیز در این 

زمینه ورود کرده اند.

ــه  ــ ــه ب ــ ج ت تو ر و ــر ــ ــل ض ــ لی ــد د ــ ی ــو و جد ــ ر ن ــب و کا ــ ی کس ــا ــ ز فض ه ا د ــتفا ــ س ا
ســــت یــــر ا پذ ی خطر ر ا یه گذ ما ســــر

پالیزدار استفاده از فضای کسب و کار نو و جدید را دلیل ضرورت توجه به 
سرمایه گذاری خطرپذیر دانســـــت و افزود: با توجه به رشـــــد تکنولوژی و علم 
وفناوری دیگر امکان ادامه فعالیت تنها در فضای کسب وکار سنتی امکان پذیر 

نیست و باید رفته رفته به سرمایه گذاری خطرپذیر ورود کنیم.
پالیزدار اضافه کرد: در ایران نیز سرمایه گذاری خطرپذیر بیش از هر بخشی 
در IT مورد توجه بوده و عمده سرمایه گذاری ها در این زمینه توسط شرکت هایی 

مانند همراه اول با ۴۸0 میلیارد تومان صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه عدم توجه به استفاده از ســـــرمایه گذاری خطرپذیر در 
صنعت هایتک در کشور تاسف برانگیز است، گفت: این یک ضعف است و باید 

بیش از گذشته با آن توجه شود.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه با 

اشـــــاره به اینکه در مجموع در کشـــــور در ســـــال گذشـــــته ۱.۶ همت در زمینه 
ســـــرمایه گذاری خطرپذیر هزینه شـــــده اســـــت، اضافه کرد: در ایـــــن زمینه 
سرمایه گذاری غیر مستقیم در این بخش ۴۴0 میلیارد تومان و سرمایه گذاری در 

پروژه ها ۶۳۹ میلیارد تومان را به خود اختصاص داده است.
 

ز  قمــــی کمتــــر ا یــــر ر ه خطــــر پذ ز ر حــــو ی د ی ها ر ا یه گذ ما صــــد ســــر ر ۴0 د
ند شــــته ا ا ن د مــــا د تو ر یــــک میلیــــا

وی تصریح کرد: باید توجه داشت که ۴0 درصد سرمایه گذاری های در حوزه 
خطر پذیر رقمی کمتر از یک میلیارد تومان داشته اند و هنوز جدی در این زمینه ورود 
نشده و تنها ۱۱ درصد از سرمایه گذاری ها در حوزه خطرپذیر بالای ۱0 میلیارد تومان 

بوده است.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه 
با تاکید بر اینکه ســـــرمایه گذاری خطرپذیر آورده ای دارد که در صنایع بزرگ 
باید مورد توجه باشـــــد، افزود: در صنعت فولاد در دنیا از این ابزار استفاده 
می شود و فولاد مبارکه از ســـــال ۹۶ و ۹۷ با راه اندازی شـــــرکت پشتیانی و 
توسعه فناوری و نوآوری و تبدیل آن بهCVC ورود خوبی را به سرمایه گذاری 

خطرپذیر داشته است.
پالیزدار با بیان اینکه طی یک سال گذشته ۲۷ سرمایه گذاری خطر پذیر با 
۵۲۲ میلیارد تومان سرمایه گذاری توسط فولاد مبارکه انجام شده است، گفت: 
بخش قابل توجهی از این بودجه محقق شده و به شرکت ها پرداخت شده است.
وی با بیان اینکه عمده سرمایه گذاری در زمینه خطرپذیر توسط فولادمبارکه نیز 
در بخش IT بوده است، ادامه داد: در راند یک و ۲ علاقه به سرمایه گذاری داریم 
اما توسعه های لازم در زیست بوم انجام نشده و از این رو مجبوریم در پرورش 

ایده ها، پردازش هسته ها و شتاب دهنده ها ورود کنیم.

ه بد ــــتا ح ش ۲ طر ۴ ی  و که بر ر ر مبا د لا ی فو ر ا یه گذ ما ــــر س
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه با 
بیان اینکه تاکنون بر روی ۲۴ طرح شـــــتابدهی ســـــرمایه گذاری کردیم، گفت: 
همچنین در ۶۴ طرح نیز پیش سرمایه گذاری از سوی فولاد مبارکه محقق شده 

است.
وی با بیان اینکه تاکنون یک هزار و ۷0 درخواســـــت ثبت شـــــده از سوی 
دانشجویان ۱۵ دانشگاه سراسر کشور برای ســـــرمایه گذاری خطرپذیر فولاد 
مبارکه اعلام شده است، ابراز داشت: از این تعداد ۲۸۲ مورد آن مصوب شده و 

بودجه ۳00 میلیارد ریالی برای آنها در نظر گرفته شده است.
پالیزدار ادامه داد: تاکنـــــون ۱۷0 میلیارد ریال بودجه بـــــرای این طرح ها 

اختصاص داده  شده است.
وی با تاکید بر اینکه توسعه فردی همه شرکت کنندگان و   پیشنهاد دهندگان 
در حوزه ســـــرمایه گذاری خطرپذیر  را  در   دســـــتور کارداریم، ابراز  داشت: از این رو 
اطلاعات همه پیشنهاد دهندگان را جمع آوری می کنیم و در قالب بانک اطلاعاتی 

برای آینده برای تامین نیروی انسانی و ایده ها  از   آنها بهره برداری خواهیم کرد.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه با 
اشاره به برگزاری ۱۲ رویداد ملی طی یک ســـــال اخیر توسط شرکت پشتیبانی و 
توســـــعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه اضافه کـــــرد: همچنین ۶ پارک علمی و 

تحقیقاتی و فناوری کشور ارتباط داشته ایم.
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ی  د لا فــــو سیستم  کــــــو ا تـــــــجمیع 
ر  د ن ها  نــــش بنـــــــیا ا د و  ن  صــــــفها ا

ــست ــ ــک نشــ ــ ی
همچنیـــــن محمد ناظمـــــی هرندی، 
معاون فناوری شـــــرکت فولاد مبارکه نیز در 
حاشیه این نشست اظهار کرد: سمپوزیوم 
فولاد سال هاست که برگزار می شود و چند 

سالی است که در کیش برگزار می شود. 
وی افزود: انجمن آهن و فولاد یکی از 
تشـــــکل های قدیمی حوزه فولاد است و به 
لحاظ اینکه ذوب آهـــــن اصفهان و بعد از آن 
فـــــولاد مبارکه و بســـــیاری از مجموعه های 
فولادی در اصفهان بودنـــــد، این انجمن در 
شهرک علم تحقیقاتی اصفهان با محوریت اســـــاتید دانشگاه صنعتی و بعد 

حضور همه شرکت های فولادی کشور شکل گرفت. 
معاون فناوری شـــــرکت فولاد مبارکه تصریح کرد: انجمن آهن و فولاد 
کشور بیشتر تمرکز خود را بر روی تولید دانش قرار داده و بیشتر جنبه علمی 
دارد، بر این اســـــاس باید توجه داشت که نقطه شـــــروع مفهوم تکنولوژی با 
توسعه دانش و محیط های دانشگاهی شکل می گیرد و این امر باید تا رسیدن 
به محیط های عملیاتی تداوم یافته و تبدیـــــل به تکنولوژی و عملیات واقعی 

شود تا در اقتصاد اثرگذار باشد. 

وی اضافه کرد: طی چند سال اخیر سمپوزیوم فولاد با رونق خوبی برگزار شده 
و فولاد مبارکه نیز به صورت جدی از این رویداد حمایت کرده اســـــت، تعداد 
قابل توجهی مقاله از ســـــمت همکاران ما در فولاد مبارکه به این سمپوزیوم 

ارسال شده است. 
ناظمی هرندی با بیـــــان اینکه در مجموع ســـــمپوزیوم فولاد آغازگر 
رویکردهای جدید دانش محور در کشور است و ما نیز از این رویکردها حمایت 
خواهیم کرد، گفت: در کنار این ســـــمپوزیوم تلاش کردیم که فرصت حضور 
مدیران فولاد مبارکـــــه، گروه فولاد مبارکه و شـــــرکت هایی که اطراف فولاد 
مبارکه در اکوسیســـــتم تولید فولاد و یا فضای مجاور هســـــتند با تمرکز بر 
توسعه دانش و حمایت از شرکت های دانش بنیان، شرکت های منتخبی را 
برای حضور در این ســـــمپوزیوم دعوت کنیم تا خود را پرزنت کنند؛ از سویی 
دیدگاه ها و استراتژی های فولاد مبارکه توسط مدیرعامل برای این شرکت ها 
تشریح شود و امیدواریم با توســـــعه همکاری با شرکت های دانش بنیان 
شاهد باشـــــیم که آمار و اطلاعات ناشـــــی از آن ایجاد حس امید و نشاط در 
جوانانی باشد که حرفی برای گفتن دارند و احساس آنها این است که زمینه 

فعالیت برای آنها کمتر است. 
وی تصریح کرد: ما شـــــاخص هایی مانند ماندن نخبـــــگان، مهاجرت 
معکوس و برگشت نخبگانی که به خارج از کشور رفته اند را تغییر خواهیم داد 
و امیدواریم سال آینده شرکت های خیلی بیشتری را اینجا شاهد باشیم و حتی 
شـــــرکت های و افرادی که اعلام کنند که قبلاً نبودند و در خارج از کشور بوده و 

بازگشت داشته اند.

، » یا پا ژ  لیا آ بـــــر  ا ســـــعه  تو « ، » د لا فو صنعت  مهر   گفتنی اســـــت در این نشســـــت مســـــئولان و نمایندگان شـــــرکت های »
در خصوص عملکرد و ایده های خود را   » ســـــا یر ا « « و  صا ر د «  ، » یف شـــــر صنعت  ن  ما ر هو «  ، » د ا هیو «  ، » صبا یش  پا بهین  «  

در زمینه همکاری با شرکت های دانش بنیان و اســـــتفاده از روش های نوآورانه گزارشی را ارائه دادند.
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گزارش تصویری

دانش بنیان شرکت های  با  مبارکه  فولاد  خطرپذیـر  سرمایه گذاری  سالیانه  نشست 
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تفاهم نامــــه همــــکاری در زمینــــه توســــعه اقتصــــاد 
ــــت  ــــی صنع ــــام گلوگاه ــــازی اق ــــان و بومی س ــــش بنی دان
ــــی،  ــــت علم ــــه و معاون ــــولاد مبارک ــــرکت ف ــــن ش ــــولاد بی ف
فنــــاوری و اقتصــــاد دانــــش بنیــــان ریاســــت جمهــــوری بــــا حضــــور 
عبــــاس علــــی آبــــادی وزیــــر صمــــت، روح الله دهقانــــی فیروزآبــــادی 
ــور و  ــ ــان رئیس جمه ــ ــاد دانش بنی ــ ــاوری و اقتص ــ ــی، فن ــ ــاون علم ــ مع
ــــنبه  ــــه، ش ــــولاد مبارک ــــرکت ف ــــب ش ــــا مدیرعام ــــر طیب نی ــــد یاس محم

ــــد. ــا ش ــ ــــران )IHIT( امض ــــاوری ای ــــوآوری و فن ــــه ن 4 آذر 1402 در خان
موضــــوع ایــــن توافق نامــــه عبــــارت اســــت از اجــــرای پــــروژه  

بومی ســــازی صنایــــع نفــــت و گاز و فــــولاد در راســــتای توســــعه و تحقــــق 
از ظرفیت هــــا،  اقتصــــاد دانــــش بنیــــان در کشــــور، اســــتفاده 
توانمندی هــــا بــــه منظــــور تســــریع در دســــتیابی بــــه اهــــداف و 
برنامه هــــای مــــورد توافــــق طرفیــــن بــــر اســــاس محورهــــای منــــدرج در 
رقابت پذیــــری  و  ملــــی  تــــاب آوری  ارتقــــاء  توافق نامــــه،  ذیــــل 
بین المللــــی در محصــــولات و تجهیــــزات موضــــوع توافق نامــــه و کمــــک 
ــــتعد  ــــانی مس ــــروی انس ــــعه نی ــــا، توس ــــادرات آن ه ــــازار و ص ــــعه ب ــــه توس ب
ــت  ــ ــتفاده از ظرفی ــ ــا اس ــ ــه ب ــ ــن توافق نام ــ ــات ای ــ ــتای موضوع ــ در راس

سرمایه انسانی اکوسیستم کارآفرینی و دانش بنیان کشور.

با حضور فولاد مبارکه و معاونت علمی ریاست جمهوری انجام شد؛

همــکاری  تفــــاهم نامه   امضـــای 
و  بنــیـان  دانــش  اقتـصـــاد  تـوسعـــه 

فولاد صنعت  گلوگاهی  اقلام  بومی سازی 



یت هوشمندانه  ــــایی  گلوگاه های صنعتی ومدیر          شناس
____________________________________________________________________

وزیر صمت در این  آئین گفت: امروز تلاش می کنیم صنایع کوچک و به ویژه دانش بنیان ها را به صنایع بزرگ 
وصل کنیم و این امر برای خلق دانش و حل مسئله در دستور کار است.

عباس علی آبادی اظهار کرد: در این راستا ۲۱ قرارداد امضا شد که می تواند پیشرفت چشمگیری را از مسیر 
خلق دانش و فناوری رقم بزند و این اتفاق بزرگ را به فولاد مبارکه و شرکت ملی صنایع مس ایران تبریک می گویم.

علی آبادی  گفت: باید بیش از گذشـــــته به هوشمندسازی برســـــیم چرا که این ابزار می تواند عنصری برای 
موفقیت در بازارهای جهانی باشد.

وی با بیان اینکه صنایعی مانند فولاد مبارکه و شرکت ملی صنایع مس ایران باید بازار دنیا را در دست بگیرند، 
ادامه داد: این ۲ صنعت باید در کشور رهبری هوشمندانه داشته باشند. 

وزیر صمت با بیان اینکه رهبری هوشمندانه صنایع بزرگ تاکید رهبر معظم انقلاب است، ابراز کرد: اینکه ما 
شغل ایجاد کنیم نشان هوشمندی است، باید گلوگاه ها را شناسایی و هوشمندانه آنها را مدیریت و کنترل کنیم.
وی با بیان اینکه امروز در وزارت صمت نگاه هوشمندانه در دستور کار است، تصریح کرد: ما به دنبال تولید 

داخل، اشتغال و ... هستیم و آن هم بر مبنای عقل صورت می گیرد.
علی آبادی با بیان اینکه امروز تلاش می کنیم صنایع کوچک و به ویژه دانش بنیان ها را به صنایع بزرگ وصل 

کنیم، افزود: این امر برای خلق دانش و حل مسئله در دستور کار است.
وی تصریح کرد: ما باید آینده را از مسیر عقل برای دیگران بسازیم.

وژه پیشنهادی فولادمبارکه           حمایت از ۲1 پر
                                   در قانون جهش تولید اقتصاد دانش بنیان

____________________________________________________
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیـــــان رئیس جمهور نیز در این آئین گفت: ۲۱ پروژه پیشـــــنهادی 

فولادمبارکه در قانون جهش تولید اقتصاد دانش بنیان حداقل ۴۰۰ میلیارد تومان حمایت خواهد شد.
ما در دوره چهارم معاونت علمی ریاست جمهوری ۲ رویکرد مستقل توسعه فناوری با نگاه کاشتن برای آینده 

و ستادهای توسعه اقتصاد دانش بنیان را در دستور کار داریم.
وی با بیان اینکه در اقتصاد واقعی کشور شـــــامل نفت، معدن، ماشین سازی و ...این دو رویکرد را پیاده 
سازی خواهیم کرد، افزود: قانون راهبردی جهش تولید دانش بنیان یک قانون درست در مجلس بود که بسیار 

تاثیرگذار است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با بیان اینکه امروز در ۲6 پروژه پشنهادی فولاد 
مبارکه که همه اجرایی می شود ۲۱ پروژه مورد تایید فناورانه معاونت فناوری ریاست جمهوری قرار گرفته است، 
ادامه داد: این پروژه ها به ۸6۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارند، حداقل به میزان ۴۰۰ میلیارد تومان از محل قانون 

جهش در تولید اقتصاد دانش بنیان مورد حمایت قرار خواهد گرفت.
وی اضافه کرد: امیدواریم در سال آینده شاهد افتتاح همه این پروژه ها باشیم، از سویی باید توجه داشت 
که باعث خوشحالی است که صنایع بزرگ کشور از جمله فولاد مبارکه که صنعتی پیشران است الگوی شرکت های 

کوچکتر است و در این شرایط، اقدامات فولاد مبارکه در این صنایع ادامه دار خواهد بود.
دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه امروز قراردادهای خیر و مبارکی به امضا خواهد رسید، ادامه داد: این اسناد 

برکات خوبی برای صنعت و معدن کشور خواهند داشت.

روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
           کارنـــــامه  ســـــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
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تی از سوی معاونت علمی ــــهیل برنامه اعتبار مالیا تس
مساعدت و مشارکت در معرفی شـــــرکت های دانش بنیان پس از اعلام نیاز 
موضوعات از ســـــمت فولاد مبارکه، مشارکت و مســـــاعدت در شناسایی، 
حمایت و معرفی طرح های کلان ملی در حوزه فناوری و نوآوری و دارای جذابیت 
سرمایه گذاری، تسهیل و حمایت از ایجاد و یا توسعه مراکز تحقیق و توسعه و 
صنعتی سازی جهت فعالیت در راستای موضوعات این توافق نامه، همکاری 
و تسهیل گری در اخذ اســـــتانداردهای بین المللی الزامی طرح  های معرفی 
شده و همچنین استفاده از ظرفیت برون مرزی متناسب با ضوابط موجود 
در معاونت علمی، تسهیل در صدور مجوزهای قانونی مرتبط با معاونت برای 
طرح ها در راستای موضوعات این توافق نامه و کمک به توسعه فناوری  های 
پیشنهادی، با اســـــتفاده از تمام ابزارهای موجود از جمله قانون ساخت بار 
اول، تسهیل برنامه اعتبار مالیاتی )بند "ب" و "ت" ماده ۱۱ قانون جهش تولید 
دانش بنیان( و کمک و حمایت جهت فراهم آوردن زیرساخت جهت آزمون  های 

آزمایشگاهی و میدانی از تعهدات معاونت علمی به شمار می رود.

ی و جـــــــذب نخبــــگان در فـــــــولاد مبارکــــه /  بــــه کــــــــارگیر
وژه پیشــــران ی در حداقل 5 پــــــــــــــر ســـــــــرمایه گذار

همچنین تعهدات فولاد مبارکه عبارت است از معرفی طرح های توسعه ای 
حداکثر یک ماه پس از تاریخ امضای توافق نامه، ایجاد مرکز تحقیق وتوسعه 
و ســـــاخت صنعتی در راســـــتای رفع نیازهای ذیل این توافق نامه از طریق 
تخصیص زمین و ایجاد زیرســـــاخت های مورد نیاز براســـــاس آیین نامه 
مصوب معاونت علمی، سرمایه گذاری در حداقل ۵ پروژه پیشران، تأمین 
هزینه تحقیق و توسعه منتج به محصول مرتبط با موضوع این توافق نامه 
متناسب با ضوابط موجود در فولاد مبارکه، ایجاد زمینه به کارگیری نخبگان 
و اســـــتعدادهای برتر با همکاری معاونت علمی به منظور جذب در فولاد 

مبارکه متناسب با ضوابط و نیازهای اعلامی شرکت.

با امضای این تفاهم نامه مجموعه فولاد مبارکـــــه از یک بهره بردار به یک 
توسعه دهنده تبدیل خواهد شد.



پــــــــذیر  خــــطـــر ی  ســـــرمــایـــــــه گذار  
ــــیان ــــش بنـ ــــرکت دان ــــه در ۲8 ش فولادمبارک
______________________________

مدیرعامل شـــــرکت فولاد مبارکـــــه گفت: ۲۰۰ 
شـــــرکت دانـــــش بنیـــــان و فناورانـــــه در کمیتـــــه 
سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه مورد بررسی 
قرار گرفته و تاکنون این شـــــرکت در ۲۸ شـــــرکت در 
حوزه های آب، انرژی و اقتصاد چرخشـــــی، صنعت ۴، 
معادن کم عیار و توسعه محصول و تامین قطعات 

سرمایه گذاری کرده  است.
محمدیاســـــر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه اظهار کرد: حضور مســـــئولان در این مراسم 
نشـــــان دهنده اهتمام به موضوع فناوری و نوآوری و 

لزوم ایجاد جهش در این حوزه در کشور است.
وی با بیان اینکه ما در حوزه صنعت و تکنولوژی 
مســـــیر ادامه داری را آغاز کرده ایم، گفت: باید توجه 
داشت که فولاد مبارکه دهه 6۰ پایه گذاری و در دهه 7۰ 
بهره برداری شد، دهه ۸۰ توسعه را در دستور کار قرار 
داد و به دانش بهره برداری توسعه دست یافت و امروز 

به نهادینه شدن دانش بهره برداری رسیده  است.
مدیرعامل شـــــرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه 
فولاد مبارکه در دهه ۹۰ با مشـــــکل تحریم ها رو به رو 
شـــــد، افزود: فولادمبارکه در این دهه بـــــا توجه به 
تحریم ها و چالش های آن به دهه بومی سازی رسید و 
دانش بهـــــره بـــــرداری را نهادینه کرد کـــــه نتیجه آن 
دســـــتیابی به تولید ۹۰ درصد از قطعات، تجهیزات و 
مواد اولیه بود، به صورتی که دانش مهندسی، مراحل 

ساخت، نقشه ها و ... نهادینه شده است.
وی بـــــا بیـــــان اینکـــــه در صنعت فـــــولاد و در 
فولادمبارکه برای همه تجهیزات نقشـــــه مشخص 
داریم، اضافه کرد: ما در دهه ۹۰ مشـــــتری خطرپذیر 
شدیم تا شرکت های دانش بنیان تجربه تولید داخل 

را داشته باشند.
طیب نیا ادامـــــه داد: امروز در دهـــــه ۱۴۰۰ به این 

رسیده ایم که ابزار بومی سازی تجهیزات نمی تواند ارزش 
افزوده مورد نظر را تامین کند چرا که بومی سازی نگاه به 

گذشته دارد و ما به دنبال نگاه رو به آینده هستیم.
طیب نیا با بیان اینکه ما در فولاد مبارکه علیرغم 
همه مشـــــکلات کمبود انرژی و بـــــرق و گاز ۱۰۰ درصد 
بهره وری را داریم، گفت: ما ۳۵ درصد تولید کشـــــور را 
داریم و رمز موفقیت ما در این زمینه اســـــتفاده ۱۰۰ 
درصدی از ظرفیت ها اســـــت اما باید توجه داشت ما 
هنوز توانایی توسعه تکنولوژی را نداریم، توانایی خلق 
ارزش افزوده از طریق فناوری ونوآوری را نداریم و از این 
رو به دنبال دستیابی به دانش بهره برداری با استفاده 

از فناوری و نوآوری هستیم.
وی با تاکید بر اینکه ما باید از تولیدکننده صرف 
خارج شویم، گفت: باید به شرکتی چندمنظوره تبدیل 
شویم همانند شرکت پوسکو )POSCO( که در نهضت 
بهره برداری، از همه ظرفیت ها اســـــتفاده می کند و به 

هلدینگی چند منظوره تبدیل شده است.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه ما 
ایجاد زیرساخت برای نهادسازی و فرایندسازی برای 
شروع راه پرخطر را یکی از گام های در دستور کار برای 
رســـــیدن به اهداف نوآوری و فناوری قـــــرار داده ایم، 
افزود: در این زمینه در خـــــارج از مجموعه و در قالب 
نوآوری باز از همه ظرفیت های دانش بنیان استفاده 
خواهیم کرد، تاکنون از خدمات شرکت ها به صورت 
موردی اســـــتفاده کرده ایم و در ادامه سرمایه گذاری 

خطرپذیر را محقق ساخته ایم.
وی گفـــــت: فـــــولاد مبارکـــــه پـــــس از انجـــــام 
ســـــرمایه گذاری های خطرپذیر، امروز در مرحله دوم 
درصدد طبقه بندی، یکپارچه سازی و مجموعه سازی 
شـــــرکت های فنـــــاور اســـــت. در ایـــــن مرحلـــــه باید 
کنسرسیوم های متشکل و هدفمندی شکل دهیم و 
زیرساخت های حوزه نوآوری و فناوری را ایجاد کنیم که 
این حرکت راهبردی و مبتنی بر مطالعات و تجربیات 

دهه های اخیر است.

روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
        کارنـــــامه ســـــــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
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روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
           کارنـــــامه  ســـــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

53

ویــژه نـــامـه همکاری  تـفاهم نامه    4 امضای 
معدنی  و  فلزی  صنایـع  حوزه  در 

بر این اســـــاس در پایان این مراســـــم 4 سند همکاری 
به امضاء رســـــید؛ موافقت نامه همکاری مشـــــترک 
هوشمندسازی معدن و تکمیل فناوری های وابسته 
ئین بود که بین معاونت  به آن نخستین سند امضا شـــــده در این آ
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، وزارت صمت، 
ایمیدرو و شـــــرکت ملی صنایع مس ایران امضا شد که به دنبال آن 

هوشمندسازی 5 معدن مس در کشور آغاز می شود.
امضـــــای تفاهم نامه توســـــعه اقتصـــــاد دانـــــش بنیان و 
بومی سازی اقلام گلوگاهی صنعت فولاد بین شرکت فولاد مبارکه 
و معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 

دومین اتفاق این رویداد بود.
با امضای این تفاهم نامه مجموعه فولاد مبارکه از یک بهره بردار 

به یک توسعه دهنده تبدیل خواهد شد.
تفاهم نامه توسعه فناوری SMR نیز در این نشست بین فولاد 
سنگان و شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه 

شــــد. امضـــا 
همچنین تفاهم نامه توسعه فناوری RHF  بین فولاد هرمزگان و 
شرکت پشـــــتیبانی و توســـــعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه از دیگر 

اسنادی بود که در این آئین به امضا رسید.
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در یافت  طلایه دار   مبــارکه  فـولاد 
بـالاتـریـن سطــح هشتــمـین جــایـزه 

مـــلـی مدیـریـت فنــــاوری و نــوآوری 
در  مبارکه  فولاد  شـــــرکت 
ملی  جایـــــزه  هشـــــتمین 
ی  ی و نوآور یت فناور مدیر
ایـــــران تنها شـــــرکتی بود که توانســـــت 
ین سطحی که  تندیس ســـــیمین، بالاتر
آورده را از  یک شرکت تاکنون به دســـــت 

آن خود کند.
و  ی  فناور یت  مدیر ملی  جایزه  هشتمین 
رگانی،  تاق باز ی ایران به میزبانی ا نوآور
ی ایران برگزار  ز صنایع، معادن و کشاور
ی  ین های حوزه فناور شد و طی آن از بهتر
ی کشور تجلیل شد که در این بین  و نوآور
بود  شرکتی  تنها  مبارکه  فولاد  شـــــرکت 
که توانست تندیس ســـــیمین را به خود 

اختصاص داد.
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ــــد ین صنایع فولادی دنیا خواهد ش فولاد مبارکه یکی از معتبرتر
 روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری، در حاشیه هشتمین جایزه ملی 
مدیریت فناوری و نوآوری ایران، در مصاحبه با خبرنگار ایراسین گفت: اگر فولاد مبارکه با این خط ریلی که گذاشته شده و با 
همین سرعت حرکت کند، کمتر از شش یا هفت سال آینده یکی از معتبرترین صنایع فولادی دنیا خواهد شد. کارهایی که 

فولاد مبارکه انجام می دهد و برنامه ها و اقدامات آن، یک الگوی موفقِ تجربه شده  است که دیگران باید از آن الگو بگیرند.

مدیرعامل فولاد مبارکه:
ــــر در  ــــول و تغیی ی، تح ــــوآور ــــن گام ن  اولی
ــــت ی اس ــــوآور ــــه ن ــــه مقول ــــران ب ــــگاه مدی ن

 محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه در آیین اختتامیه هشتمین دوره 
جایزه ملی مدیریت فناوری و نـــــوآوری ایران 
)IRAMIT۲۰۲۳(، پس از دریافت تندیس سیمین و لوح تقدیر از دست 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در بیاناتی 
گفت: نوآوری با شعار محقق نمی شود. اولین تغییر در سازمان تغییر در 

نگاه مدیران به مقوله نوآوری است.
وی ضمن تبریک حماسه حضور مردم در انتخابات ریاست جمهوری، 
ابراز امیدواری کرد که رئیس جمهور منتخـــــب بتواند در عرصه اقتصاد، 
صنعت و کســـــب وکار تحولاتی را ایجاد کند، به گونه ای که در سال جاری 

شاهد جهش تولید باشیم.
مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه گفت: پدر کسب وکار نوین، محیط 
کسب وکار را به تنور داغ تشبیه کرده و نوآوری را شرط ماندن در این تنور 
دانسته است. در محیط کسب وکار کشـــــور زمانی که مدیران همدیگر را 
می بینند، از شرایط گلایه می کنند. این مختص کشور ما نیست و فضای 
کسب وکار در همه جای دنیا همین شرایط را دارد. البته شاید در کشور ما 

ناپایداری های بیشتری داشته باشیم.
وی خاطرنشان کرد: لزوم توجه به نوآوری برای ماندن در تنور داغ 
کسب وکار بیشتر متوجه مدیران کسب وکار است و نه افراد نوآور. اغلب 
ما در خصوص اهمیت و ضرورت های حوزه نوآوری صحبت می کنیم؛ اما 
کمتر به راهکارهای چگونگی دست یابی به آن توجه کرده ایم. در ادبیاتِ 
اســـــتراتژی امروز، بیشـــــتر از اینکه به تهدیدها و فرصت های کسب وکار 

بپردازند، به زیست بوم و محیط کسب وکار اهمیت ویژه ای می دهند.
وی با تأکید بر اینکه در مقوله محیط کسب وکار، توجه بیشتر به سرعت 
تغییرات اســـــت، گفت: در مواجهه با ســـــرعت تغییرات نیز دو نکته مهم 
»چابکی« و »انعطاف پذیری« مورد تأکید اســـــت. اگـــــر می خواهیم در 
مواجهه با سرعت تغییرات موفق باشـــــیم، باید این دو نکته را اصل قرار 
دهیم. چابکی برای اینکه ســـــریع بتوانیم با تغییرات همراه شـــــویم و 
انعطاف پذیری برای اینکه با تغییرات هم فاز شویم و در هر دو موضوع به 

نبوغ، خلاقیت و ابتکار نیاز داریم.

ی مقوله دیربازده است نوآور
طیب نیا با تأکید بر اینکه نوآوری مقوله دیربازده است و نیاز به صبر   
و حوصله و مقابله با شکست ها دارد، ادامه داد: نوآوری مانند مزرعه ذرت 
نیســـــت که امروز بکاریم و دو ماه دیگر برداشت کنیم، بلکه مانند درخت 
گردو و پسته اســـــت که باید از آن مراقبت کرد؛ پس باید برای نوآوری در 

سازمان، شناخت قبلی، صبر و حوصله و ساختارسازی داشته باشیم.
وی در خصوص روند توجه به نوآوری در فولاد مبارکه ابراز کرد: چند گام در 
این زمینه در شرکت دنبال شد. بر این باورم در گام صفر در حوزه نوآوری 
نیازمند نوآوری در نگاه مدیران هستیم. نوآوری با شعار محقق نمی شود. 
اولین تغییر در سازمان، تغییر در نگاه مدیران به مقوله نوآوری است و تا 
وقتی نگاه مدیران تغییر نکند، به گونه ای که نوآوری در نگاه آن ها حاکم 
شود، اثرگذار نخواهد بود. گام صفر، تحول و نوآوری در نگاه مدیران است.

ی رفتار کنیم باید بدانیم چطور با نوآور
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه تأکید کرد: مدیران بیش و پیش از   
همه در مواجهه با پذیرش یا عدم پذیرش نوآوری قرار می گیرند و مقوله 
نوآوری باید از بالا به پایین در سازمان تســـــری پیدا کند. در کتاب ده گانه 
نوآوری آورده شده که ۹۰ درصد از نوآوری ها معمولاً با شکست مواجه 

می شود و ما باید بدانیم چطور با نوآوری رفتار کنیم. عدم پذیرش طرح ها 
و نگاه های جدید و ادامه روند قبل چالش هایی است که در اثر عدم تغییر 

نگاه مدیران به فناوری ایجاد خواهد شد.
وی تصریح کرد: ما در فولاد مبارکه، ضمن فرهنگ سازی در خصوص 
لزوم نوآوری، گام های بعدی را برداشتیم و شیوه های جدیدی را در این 
حوزه در فولاد مبارکه پیش گرفتیم. اولین گام بعد از فرهنگ سازی و تغییر 
نگاه، راه اندازی شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه 
برای رهایی از بروکراسی اداری در شرکت های بزرگی مانند فولاد مبارکه و 
با مأموریت شتاب دهی به طرح های نوآورانه بود تا از چابکی لازم برخوردار 

شویم و بتوانیم در این فضا حرکت کنیم.
طیب نیا حرکت به سمت نوآوری باز را دیگر اقدام فولاد مبارکه در 
حوزه توسعه فناوری و نوآوری دانست و گفت: ما با ایجاد مراکز نوآوری و 
دفاتر در دانشگاه ها، روند قبلی را مبنی بر اینکه دانشجویان و دانشگاه ها 
به ســـــمت ما بیایند تغییر دادیم و ما به ســـــمت نخبگان، شرکت های 
دانش بنیان و شـــــهرک های علمی و تحقیقاتی رفتیـــــم و با حمایت های 

زیست بوم نوآوری کشور توفیقات خوبی به دست آوردیم.

حمایت از 30 شرکت دانش بنیان طی ۲ سال
 وی اضافه کرد: در مرحله بعد، صندوق ســـــرمایه گذاری خطرپذیر 
فولاد مبارکه را تأســـــیس کردیم و با حمایت های خـــــوب هیئت مدیره و 
مجموعه مدیریت ارشد شرکت با بودجه یک هزار میلیارد تومانی به سمتی 
رفتیم که در کمتر از ۲ سال با بررسی بیش از ۲۰۰ شرکت دانش بنیان، در ۳۰ 

شرکت دانش بنیان سرمایه گذاری خطرپذیر انجام دادیم.

یســــک شکست ها را تحمل کنند مدیران باید ر
مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان اینکه مدیران باید نگاه خود را به   
نوآوری تغییر دهند تا بتوانند این مراحل را طی کنند، گفت: مدیران باید 
ریسک شکست ها را تحمل کنند و صبرشـــــان را در مورد به بار نشستن 
نوآوری افزایش دهند. همان گونه که ما در فولاد مبارکه با این نگاه و به 
لطف خداوند، توانستیم در عرصه تولید در سال ۱۴۰۱ بیش از ۱۴ محصول 
جدید و در سال گذشته ۱۲ محصول جدید را تولید و ارائه کنیم. امسال نیز 
هدف گذاری عرضه ۱۰ محصول جدیـــــد را در بازار داریـــــم و این علاوه بر 

اقداماتی است که در شرکت در حال شکل گیری است.
وی اضافه کرد: در سال گذشته فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین 
صادرکننده غیرنفتی کشور معرفی شـــــد و نیروگاه ۹۱۴ مگاواتی سیکل 
ترکیبی را در کمتر از ۱۸ ماه به بهره برداری رساند. ما با ورود به حوزه نوآوری 
در همه بخش ها، نه تنها در حوزه تولید، حتی در بخش مســـــئولیت های 
اجتماعی و روابط عمومی نشـــــان دادیم که ایرانی هر جـــــا اراده کرده و 

خواسته، توانسته است.

ــــت ی، وجه تمایز فولاد مبارکه اس نگاه ملی به مقوله نوآور
محمدیاسر طیب نیا، در حاشیه هشتمین جایزه ملی مدیریت فناوری   
و نوآوری ایران نیز در مصاحبه با خبرنگار ایراسین گفت: فولاد مبارکه هم 
برای حفظ دستاوردها و هم برای رشد و پیشـــــرفت خود و هم بالاتر از آن، 
به عنوان مجموعه ای پیشرو، الگو و پیشـــــران در صنعت و اقتصاد ملی، 
رسالت خود دانســـــته که به این حوزه ورود جدی داشته باشد. آنچه این 
شرکت را بیش از همه طی یکی دو سال گذشته متفاوت کرده است، نگاه 
ملی به مقوله نوآوری بوده اســـــت. ما به نوآوری، هـــــم به عنوان ورود به 
کسب وکارهای جدید و هم به عنوان رفع چالش ها و بحران های فرایندی و 
هم توسعه های آتی نگاه کردیم. این نگاه جامعی بود که به مقوله نوآوری 
داشتیم. مقوله نوآوری یک شعار صرف در فولاد مبارکه نیست و از بالاترین 

تا پایین ترین سطوح، همه  فهم مشترک و صحیحی از آن دارند.
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معاون فناوری فولاد مبارکه: 
کیــــد  گــــی فولادمبارکــــه در ادوار مختلــــف تأ یژ و
وز و توســــعه آن  ی هــــای ر و اســــتفاده از تکنولوژ

ـــت ـــوده اسـ بـ

  محمد ناظمی هرندی، معاون فناوری فولاد مبارکه 
نیز در حاشیه این آیین گفت: ارزیابی هایی که از فولاد مبارکه 
صورت می گیرد و به دریافت جایزه منتهی می شود بخش 
کوچکی از یک حرکت بزرگ اســـــت. ازاین رو باید این سؤال را 
مطرح کنیم که به طور مشخص در حوزه نوآوری و استفاده 
از فناوری های نوین چه اتفاقی در فولاد مبارکه رخ داده که 
امروز ارزیابان و دبیرخانه این جایزه به این نتیجه رسیده اند 

که فولاد مبارکه شایسته دریافت این جایزه است.
وی در ادامه و در پاســـــخ به این ســـــؤال گفت: یکی از 
ویژگی های فولاد مبارکه در ادوار مختلف این اســـــت که این 
شـــــرکت از ابتدای دوران بهره برداری تا کنون بر اســـــتفاده از 
تکنولوژی های روز و توســـــعه آن متناسب با نیازهای موجود 
خود تأکید داشته و در این راستا بر توسعه دانش فنی کارکنان 
خود به عنوان سرمایه های اصلی سازمان سرمایه گذاری کرده 
است. همچنین با ارتباط گیری با آخرین تکنولوژی های موجود 

در این صنعت این مسیر را طی کرده است.
معـــــاون فنـــــاوری فـــــولاد مبارکـــــه تصریـــــح کرد: 
سازمان هایی نظیر فولاد با همه ظرفیت ها و توانمندی های 
خود، اگر نتوانند خود را با آخرین تکنولوژی های روز دنیا بروز 

کنند و متناسب با تکنولوژی ها فعالیت های لازم را پیش بینی 
کنند، حتما دچار مشـــــکل و متوقف خواهند شد؛ ازاین رو 
فولاد مبارکه در کنار فرایندهای جاری خود، به پیاده سازی 
مفاهیم نوآوری توجه جدی داشته است و در نوآوری چهار 
خروجی کلیدی را مدنظر قـــــرار داده و به دنبال محصولات 
نوآورانـــــه و جدیـــــد، تکنولوژی یـــــا فرایندهـــــای جدید، 
کسب وکارهای جدید و همچنین پایداری کسب وکار از طریق 
پایداری زنجیره تأمین است؛ این نگاهی است که به خصوص 
طی دو سال اخیر با به کارگیری ابزارها و رویکردهای جدیدی 
دنبال شده اســـــت. در این مسیر به ســـــمت شرکت های 
دانش بنیان رفتیم و در آن ها ســـــرمایه گذاری کرده ایم و به 
هراندازه که به عنوان یک شرکت بزرگ احتمال داشت دچار 
عدم چابکی باشیم، به شـــــرکت های بزرگ و کوچک نوآوری 
وصل شدیم که مهم ترین ویژگی های آن ها چابکی شان بود 

و به مفهوم »دوسوتوانی« توجه کردیم.
ناظمی در همین زمینه افزود: در حقیقت فولاد مبارکه 
به عنوان یک ســـــازمان تولیدمحور از یک بال بهره برداری 
برخوردار بود و با این اقدامات و با حمایت از شـــــرکت های 
دانش محور، سرمایه گذاری در واحدهای علمی تحقیقاتی و 
انجام اقدامات نوآورانه در شرکت، از بال چابک محوری نیز 
بهره مند شـــــد؛ تاجایی که حاصل تمامـــــی این تلاش ها به 
دریافت این جایزه و به تعبیر بهتر، بالاترین سطحی که یک 

شرکت تاکنون در حوزه نوآوری به دست آورده منجر شد.

مدیر تحقیق و توسعه فولاد مبارکه: 
ج از کشور افزایش داده ایم ی های داخل و خار ی فولادمبارکه را با جذب نوآور ظرفیت فناور

 شهرام عباسی، مدیر تحقیق و توسعه فولاد مبارکه، در حاشیه هشتمین جایزه ملی مدیریت فناوری و نوآوری ایران 
گفت: رسالت فولاد مبارکه خلق آینده بهتر است و صرفا با راهبرد و استراتژی نوآوری است که می تواند به این رسالت خود عمل 
کند. در این راستا واحد تحقیق و توسعه سعی کرده به صورت محوری این فرایند را طراحی و پیاده سازی کند. در این مسیر 
شرکت پشتیبانی و توســـــعه فناوری و نوآوری را تأســـــیس و ســـــپس آن را به صندوق پژوهش و فناوری تبدیل کردیم تا با 
سرمایه گذاری در فضای دانش بنیانی کشـــــور، فعالیت های فناوری و نوآوری را توسعه دهد. همچنین با بازنگری استراتژی 
فناوری و نوآوری اهداف بلندپروازانه ای برای گروه فولاد مبارکه متصور شدیم، به شکلی که بتوانیم نوآوری های موجود در 

زیست بوم و کسب وکار ایران و خارج از کشور را برای افزایش ظرفیت فناوری در شرکت فولاد مبارکه جذب کنیم.

مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه: 
ی صنعتی کشور است فولاد مبارکه پیشران توسعه نوآور

 یحیی پالیزدار، مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه نیز دراین باره گفت: فولاد مبارکه به عنوان 
یکی از عناصر توسعه صنعتی کشور ،هم به لحاظ ســـــطح تولید و حجم ایجاد ارزش افزوده  و هم به لحاظ بلوغ سازمانی 
همیشه مطرح بوده است. راهبردی که در سه چهار سال گذشته و با تمرکز بیشتر در دو سال گذشته در داخل گروه شاهد 
آن هستیم رسالت جدیدی است که فولاد مبارکه برای خود تعریف کرده و آن ایفای نقش به عنوان لوکوموتیو و پیشران 
توسعه نوآوری صنعتی کشور است. فولاد مبارکه در دو سال گذشته با این راهبرد اصلی و نهادسازی در این زمینه، به یکی 

از پیشران های نوآوری در کشور تبدیل شده است.

رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی فولاد مبارکه: 
یرایش ۲019 در فولاد مبارکه ی بر اساس استاندارد  ISO 56001 و یت نوآور استقرار سیستم مدیر

  علی کیانی، رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی فولاد مبارکه نیز در حاشیه برگزاری این هشتمین جایزه 
ملی گفت: فولاد مبارکه در راستای ســـــنجش رویکردهایی که در آن جاری و ساری است در جوایز ملی و بین المللی شرکت 
کرده و این رویکردها را مورد ارزیابی قرار می دهد. از مهم ترین اتفاقاتی که منجر به دریافت تندیس سیمین شد، توسعه 
رادار تکنولوژی، رصدخانه استراتژیک، ایجاد صندوق ســـــرمایه گذاری خطرپذیر و پروژه های مرتبط در حوزه اکوسیستم 
نوآوری باز است. همچنین مهم ترین اقداماتی که در حوزه سیستم های مدیریت در فولاد مبارکه ساری و جاری شده است 
 ISO ۵6۰۰۱ موضوع تدوین استراتژی نوآوری در گروه فولاد مبارکه و استقرار سیستم مدیریت نوآوری بر اساس استاندارد

ویرایش ۲۰۱۹ است.
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رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی:

ــق  ــ ــث خل ــ ــه باع ــ ــولاد مبارک ــ ی ف ــوآور ــ ــت بوم ن ــ یس ز
ــــت ــــده اس ــــازار ش ــــه در ب ــــد و نوآوران ــــولات جدی محص

 محمدصادق خیاطیان، رئیس صنـــــدوق نوآوری و 
شـــــکوفایی نیز در حاشیه هشـــــتمین جایزه ملی مدیریت 
فناوری و نوآوری ایران گفت: چند ســـــالی اســـــت که فولاد 
مبارکه یک زیست بوم نوآوری و توسعه راه اندازی کرده و با 
این اقدام توانسته سالانه محصولات جدید و نوآورانه ای را 

راهی بازار کند.
وی در آیین اختتامیه این جایـــــزه ضمن قدردانی از 
دست اندرکاران این جایزه ملی اظهار کرد: این جایزه بعد از 
هشـــــت دوره برگزاری بـــــه قـــــوام و پایداری رســـــیده و در 

اکوسیستم فناوری و نوآوری کشور جا افتاده است.
خیاطیان با اشـــــاره به نقش جوایـــــز در عرصه ملی و 
بین المللی افـــــزود: جوایـــــز در دنیا با اهـــــداف ترویجی و 
فرهنگ سازی اهدا می شود. برای امیدبخشی، فرهنگ سازی 

و توسعه، ابزاری مانند جایزه بسیار خوب است.

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی در ادامه با بیان 
اینکه اهدای جوایز بـــــه یادگیری نیز کمـــــک قابل توجهی 
می کند، ادامه داد: بنگاه ها باید یاد بگیرند که چگونه دانش 

فناوری را مدیریت کنند و کسب وکار فناورانه را خلق کنند.
وی تصریح کـــــرد: نزدیک به 7۰ درصد شـــــرکت های 
دانش بنیان نزدیک نوپا هستند و کمتر از ۵ میلیارد تومان 
فـــــروش دارند. این هـــــا در بُعد مهـــــم فنـــــاوری و نوآوری 
نتوانسته اند نظامات تجاری سازی را پیاده سازی کنند و این 

چالشی بزرگ است.
خیاطیـــــان تصریح کرد: کارکـــــرد نظام های فناوری و 
نوآوری در شـــــرکت های دانش بنیان به خوبی پیاده سازی 

نشده است و باید برای این امر برنامه ریزی داشته باشیم.
وی با بیان اینکه قابلیت شرکت های دانش بنیان زیاد 
است، اما باید به خوبی مورداستفاده و بهره برداری قرار گیرد، 
اضافه کرد: شـــــرکت دانش بنیانی را داریم که با استفاده از 
فناوری هوش مصنوعی تولید محتوا می کند. خیلی ها از این 
توانایی خبر ندارند و باید این شرکت ها حمایت شوند و این 

کار با اقداماتی نظیر جایزه ملی علم و فناوری ممکن است.

دبیر اجرایی هشتمین دوره جایزه ملی مدیریت فناوری و 
نوآوری ایران:

ــــال ها کار در  ــــه س ــــیمین نتیج ــــس س ــــت تندی یاف در
ی اســــت ی و نــــوآور فــــولاد مبارکــــه در حــــوزه فنــــاور

نوید خبیری، دبیر اجرایی هشتمین دوره جایزه ملی 
مدیریت فنـــــاوری و نوآوری ایران نیز گفـــــت: دریافت جایزه 
تندیس ســـــیمین توســـــط فولاد مبارکه نتیجه سال ها و 
دهه ها کار در حوزه فناوری و نوآوری اســـــت. با مشـــــاهده 
دســـــتاوردهای فولاد مبارکه متوجه میزان بلوغ فرایندها 
می شوید. فولاد مبارکه در حوزه فناوری و نوآوری به ویژه در 

حوزه شبکه سازی و پیش بینی ها پیشگام است.
وی گفت: ۲۸ شـــــرکت بزرگ، متوســـــط و کوچک در 
هشتمین دوره جایزه ملی مدیریت فناوری و نوآوری ایران 

همکاری کردند و به عنوان منتخب معرفی شدند.
دبیر اجرایی هشـــــتمین دوره جایـــــزه ملی مدیریت 
فناوری و نوآوری ایران )IRAMIT ۲۰۲۳( با بیان اینکه ۴ دوره 
آموزش آشـــــنایی با مدل را برگزار کردیم، ادامه داد: از ۲۸ 
شرکت ثبت نام شده، 7 شرکت بزرگ، ۸ شرکت متوسط و ۱۳ 

شرکت کوچک و دانش بنیان بوده است.
وی با اشاره به اینکه ۵ شرکت در سطح توانمندی و ۵ 
شرکت در سطح شایستگی در این دوره شرکت کردند، ادامه 
داد: یک شرکت از سطح تعهد به توانمندی ارتقا یافت؛ یک 
شرکت به ســـــطح شایســـــتگی رســـــید و مابقی در سطح 

توانمندی ماندند.
خبیری در ادامه ضمن قدردانـــــی از معاونت علمی 
فناوری و صنـــــدوق نوآوری و اتاق بازرگانـــــی ایران با عنوان 
اسپانسرهای معنوی این جایزه ملی افزود: همچنین این 
رویداد ۲ حامی طلایی به نام های فولاد مبارکه و پتروشیمی 

آریا ساسول داشت که قدردان حمایت های آن ها هستیم.
وی ضمن اعلام فراخوان دوره نهم جایزه ملی مدیریت 
فناوری و نوآوری ایران )IRAMIT ۲۰۲۴( ادامه داد: از همین 
امروز آمادگی پذیرش شرکت های جدید را داریم و دبیرخانه 
پس از اتمام دوره هشتم، دوره نهم را آغاز می کند. تا ۱۵ آبان 
مهلت ثبت نام وجود دارد؛ در تابســـــتان و پاییز سال ۱۴۰۳ 
دوره آموزشـــــی برگزار می شـــــود و دی ماه ارزیابی ها انجام 
می گیرد. در نهایت در بهمن ماه نیـــــز اعلام نتایج و برگزاری 

همایش را خواهیم داشت.

مدیر مهندسی صنایع شرکت فولاد مبارکه: 
یابــــی مختلفــــی  ز ــای ار ــولاد مبارکــــه در مدل هــ فــ

خــــودش را محــــک می زنــــد

 افشـــــین خیامیم، مدیر مهندســـــی صنایع شرکت 
فولاد مبارکه در حاشیه هشتمین جایزه ملی مدیریت فناوری 

و نوآوری ایران گفت: فولاد مبارکه نه تنها در جایزه ملی 
فناوری و نـــــوآوری، بلکه در مدل هـــــای ارزیابی مختلفی 
شرکت می کند تا خود را محک بزند. مهم ترین موضوع 
این اســـــت که از منظر تکنولـــــوژی و نـــــوآوری بتوانیم 
به صـــــورت تخصصی نقـــــاط قابل بهبـــــود و نقاط قوت 

خودمان را مشخص کنیم.
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ی ایران ی و نوآور یت فناور ی آیین اختتامیه هشتمین جایزه ملی مدیر برگزار
  علی کیانی، رئیس سیســـــتم های مدیریت کیفیت و ســـــرآمدی فولاد مبارکه نیز در حاشـــــیه برگزاری این 
هشتمین جایزه ملی گفت: فولاد مبارکه در راستای ســـــنجش رویکردهایی که در آن جاری و ساری است در جوایز 
ملی و بین المللی شرکت کرده و این رویکردها را مورد ارزیابی قرار می دهد. از مهم ترین اتفاقاتی که منجر به دریافت 
تندیس سیمین شد، توسعه رادار تکنولوژی، رصدخانه اســـــتراتژیک، ایجاد صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر و 
پروژه های مرتبط در حوزه اکوسیستم نوآوری باز اســـــت. همچنین مهم ترین اقداماتی که در حوزه سیستم های 
مدیریت در فولاد مبارکه ساری و جاری شده است موضوع تدوین استراتژی نوآوری در گروه فولاد مبارکه و استقرار 

سیستم مدیریت نوآوری بر اساس استاندارد ISO ۵6۰۰۱ ویرایش ۲۰۱۹ است.
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رئیس انجمن مدیریت فناوری و 
نوآوری ایران و مشاور استراتژی 
نـــــوآوری گروه فـــــولاد مبارکه در 
بازدیـــــد اعضای هیئـــــت مدیره 
فولاد مبارکه از صندوق سرمایه 
گذاری خطرپذیر این شرکت گفت: 
۲76 پروژه برای ســـــبد استراتژی 
نوآوری گروه فولاد مبارکه تعریف 
شده است که در سه بازه زمانی 
کوتاه، میان و بلند مدت 

اجرایی خواهد شد. 
ی  مهــــــــــــــــد
محمـــــدی، رئیس 
انجمـــــن مدیریت 
نوآوری  و  فناوری 
ایـــــران و مشـــــاور 
نوآوری  استراتژی 
گروه فـــــولاد مبارکه 
شـــــنبه ۲۸مهرمـــــاه 
بازدیـــــد  در   ۱۴۰۳
اعضـــــای هیئت مدیره 
شـــــرکت فولاد مبارکه از 
ســـــرمایه گذاری  صندوق 
خطرپذیر این شـــــرکت اظهار 
کرد: هیئت مدیره فولاد مبارکه 
در ظهور و بروز نـــــوآوری در این 
شـــــرکت نقش ویژه و پشتیبانی 

داشته است. 
وی با اشاره به تدوین سند 

استراتژی نوآوری گروه فولاد 
مبارکه ابـــــراز کرد: ما 

فلســـــفه 

وجودی خود را همانند فلســـــفه 
وجودی فولاد مبارکه خلق آینده 
بهتر برای جامعه، صنعت و محیط 
زیســـــت از طریق نوآوری پایدار و 
همه جانبه تعریـــــف کرده ایم و 
ســـــعی داریم خودمان را به این 

استراتژی نزدیک کنیم. 
رئیس انجمن مدیریت فناوری و 
نوآوری ایران به بیانیه ماموریت 
سند اســـــتراتژیک نوآوری گروه 
فولاد مبارکه پرداخـــــت و گفت: 
ماموریـــــت مـــــا در حوزه 
نوآوری فولاد مبارکه، پیشـــــرانی 
توسعه پایدار کشور از طریق خلق 
ارزش های نوآورانـــــه در صنعت 
فولاد است. ما متعهد هستیم با 
فناوری هـــــای  از  بهره گیـــــری 
پیشرفته، توســـــعه اکوسیستم 
نوآوری، و تحول در مدل کسب و 
، به رهبر نـــــوآوری در صنعت  کار
فـــــولاد منطقه و در تـــــراز جهانی 

تبدیل شویم.
مشاور اســـــتراتژی نوآوری 
گروه فولاد مبارکه به موضوعات 
راهبردی نوآوری پرداخت و اظهار 
کـــــرد: از مهم تریـــــن موضوعات 
راهبردی نوآوری)تم های نوآوری( 
می تـــــوان به تحـــــول دیجیتال و 
هوشمندسازی، پایداری و 
اجتماعی،  مســـــئولیت 
و  محصولات  توســـــعه 
خدمات نوآورانه، 
مدیریـــــت زنجیره 
ارزش یکپارچـــــه، 
توسعه اکوسیستم 
نــــــوآوری، تحــــــــول 
فرهنـــگی و توسعه 

سرمایه انسانی، انعطاف پذیری  و 
تاب آوری سازمانی، پیشگامی در 
صنعت  پیشـــــرفته  فناوری های 
فـــــولاد، نـــــوآوری در مدل های 
همکاری و مشـــــارکت و هدایت 
تحول صنعتی و اقتصادی اشاره 
کرد که این موضوعـــــات فراتر از 

مرزهای صنعت فولاد است. 
وی بـــــا بیان اینکـــــه فولاد 
مبارکه در کوتاه مدت نوآوری در 
محصـــــولات و فرایندهـــــا را در 
دســـــتور کار دارد، تصریح کرد: ۳ 
پیشران برای سند استراتژی فولاد 
مبارکه تعریف شـــــده است که بر 
اساس این سه پیشـــــران، سبد 
پروژه ها تعریف می شود: پیشران 
و  دیجیتـــــال  تحـــــول   :۱
 :۲ پیشـــــران  هوشمندســـــازی 
پایـــــداری و اقتصاد چرخشـــــی 
پیشران ۳: نوآوری های محصولی 
)مواد پیشـــــرفته و فولادهای با 
عملکرد بالا( تعریف شده است و 
برای هر سه پیشران ۳ افق در نظر 
گرفته شده اســـــت افق ۱: نوآوری 
تدریجی، افق ۲ : نوآوری مجاور و 
افق ۳: نوآوری تحولی که هرچه به 
سمت افق ۳ حرکت  کنیم نقش 
فولاد مبارکه در توسعه صنعتی و 

مرجعیت آن پررنگ تر می شود. 
محمدی در ادامه افزود: در 
پیشـــــران ها  از  دســـــته  هـــــر 
بنچمارک ها ما را بـــــه تعریف این 
پروژه ها رســـــانده است چرا که ما 
شرکت های برتر دنیا و همچنین 
شـــــرکت های نزدیک بـــــه خود را 
بررسی کرده و به این سه دسته 

پیشران اصلی رسیده ایم.

مشاور استراتژی نوآوری گروه فولاد مبارکه؛

نوآورانه  پـروژه   2۷۶ تعریف 
تــــــژی  استــــرا ســبـــد  در 

مبـارکه  فولاد  نوآوری 
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رئیس انجمن مدیریت فناوری 
و نوآوری ایران با بیان اینکه موفقیت 
شرکت ها در حوزه فناوری و نوآوری 
در صورت ایجاد ایـــــن روند در همه 
بخش هاست، گفت: بر این اساس 
ما ســـــه حوزه پیشـــــران را در کنار 
حوزه های کارکردی نوآوری از جمله 
۱- : افزایش بهره وری و نوآوری های 
فرآینـــــدی ۲- مدیریـــــت تحقیق و 
توسعه و اکوسیستم نوآوری  ۳- 
 -۴ انســـــانی  منابـــــع  مدیریـــــت 
بومی ســـــازی و زنجیـــــره تامین ۵- 
بازاریابی و فروش تعریف کردیم که 
پروژه های تعریف شـــــده در این ۵ 
حوزه کاربردی نیز بر اساس همان 
سه افق )افق ۱: نوآوری تدریجی، افق 
۲ : نوآوری مجاور و افق ۳: نوآوری 

تحولی( تقسیم بندی شده است. 
مشاور استراتژی نوآوری گروه 
فولاد مبارکـــــه خاطرنشـــــان کرد: 
پروژه هـــــای تحـــــول دیجیتـــــال و 
هوشمندسازی در افق ۱ تا ۳ سال 
آینده تعریف شـــــده که شامل ۲۲ 
پروژه اســـــت که شـــــامل توسعه 
توســـــعه  بـــــرای  زیرســـــاخت ها 
پیاده ســـــازی فناوری نسل ۵، یک 
پارچه سازی سیستم های قدیمی، 
ارتقای سیســـــتم های تحلیل داده، 
پروژه سیستم نگهداری پیشگویانه 
مبتنی بر هـــــوش مصنوعی، پروژه 
پلتفرم مدیریت انرژی هوشـــــمند، 
پروژه برنامه آمـــــوزش مهارت های 
دیجیتال و غیره از جمله این پروژه ها 
است و نوآوری تجربی در این بخش 

محقق خواهد شد.
وی بـــــا اشـــــاره بـــــه اینکـــــه 
پروژه هـــــای تحـــــول دیجیتـــــال و 

هوشمندســـــازی در افق ۲، یعنی 
نوآوری مجاور برای ســـــه ساله دوم 
تعریف شده است، تصریح کرد: برای 
این بخش نیز ۱۹ پروژه تعریف شده 
اســـــت کـــــه از مهم تریـــــن آنهـــــا 
مدرن سازی زیرســـــاخت های ابری، 
اســـــتفاده از ربات های هوشمند در 
فعالیت های ســـــخت و آســـــیب زا، 
خودران کردن وسایل نقلیه به ویژه 
در فرایندهای تولیـــــدی، راه اندازی 
سیستم کنترل مرکزی فولاد مبارکه، 
بازطراحی شـــــبکه های شـــــرکت بر 
اساس مفهوم زیروتراست از جمله 
این پروژه ها است، افزود: پروژه های 
افق ۳ که با عنوان نوآوری تحولی در 
دستور کار قرار دارد شامل ۱۰ پروژه 
است که سیستم تولید خودمختار، 
توســـــعه آلیاژ هـــــای پیشـــــرفته با 
استفاده از محاســـــبات کوانتومی، 
کارخانه فولاد با انتشار صفر کربن، 
سیســـــتم تولید فـــــولاد مبتنی بر 
هوش مصنوعی، مدیریت کیفیت 
یکپارچه هوشمند و ایجاد سیستم 
بـــــرای  پیشـــــرفته  شبیه ســـــازی 
پیش بینی و بهینه سازی عملکرد کل 
ایـــــن  جملـــــه  از  ارزش  زنجیـــــره 

پروژه هاست. 
مشاور اســـــتراتژی نوآوری 
گروه فـــــولاد مبارکه تصریح کرد: با 
اجرای این پروژه ها سطح بالاتری از 
توســـــعه فناوری در ســـــازمان را 

شاهد خواهیم بود.
رئیس انجمن مدیریت فناوری 
و نوآوری ایـــــران با بیـــــان اینکه در 
مجموع ۵۱ پروژه در حوزه اقتصاد 
دیجیتال و هوشمندسازی تعریف 
شده است، افزود: در حوزه پایداری 

اقتصاد چرخشـــــی ۳۰ پروژه تعریف 
شده است که در افق کوتاه مدت ۵ 
پروژه، در افق میان مدت ۱۱ پروژه و 
در افق بلند مدت نیز ۱۴ پروژه تعریف 

شده است. 
وی بـــــا بیان اینکـــــه در حوزه 
پیشران ســـــوم یعنی نوآوری های 
و  پیشـــــرفته  مـــــواد  محصولـــــی 
فولادهای با عملکرد بـــــالا ۹ پروژه 
محصولی در افق کوتاه مدت، ۱۱ تا در 
میان مدت و ۱۱ پروژه  در بلند مدت 
تعریف شده است افزود: در مجموع 
۳ افـــــق، ۳۱ پـــــروژه در ایـــــن حوزه 

پیشران تعریف شده است.  
محمـــــدی با بیـــــان اینکه در 
حـــــوزه کارکردی در بخـــــش بهبود 
فرایندهـــــا و بهـــــره وری ۳۵ پروژه، 
بخش پژوهش و نوآوری ۴6 پروژه، 
بومی ســـــازی و زنجیره تامین ۲7 
پروژه، فروش و بازاریابی ۲6 پروژه و 
در بخش منابع انســـــانی ۳۰ پروژه 
تعریف شده اســـــت افزود: بر این 
باوریم که سبد پروژه های این بخش 
باید چشم انداز مناسبی برای آینده 
کشـــــور تنظیـــــم کند و طـــــول این 
پروژه هـــــا نـــــه صرفـــــا نوآوری های 
تدریجـــــی باشـــــد و نـــــه خیلـــــی 

بلندپروازانه و آینده محور باشد. 
مشاور استراتژی نوآوری گروه فولاد 
مبارکه تصریح کرد بـــــا بیان اینکه 
در مجموع برای ســـــبد اســـــتراتژی 
فولاد مبارکه ۲76 پروژه تعریف شده 
اســـــت، گفت: پروژه های پیشران در 
این مجموعه 67 درصد از ســـــهم 
منابع را به خود اختصاص می دهند 
و ۳۳ درصـــــد نیـــــز بـــــه پروژه های 

کارکردی تعلق خواهد گرفت.

ماموریــــــــــت ما در 
حوزه نوآوری فولاد 
مبـــارکه، پیشرانی 
توسعـــــــــــــه پایدار 
کشــــــــــور از طریق 
ارزش های  خلق 
نوآورانه در صنعت 
فولاد اســــــــــت. ما 
متعهد هســــــــــتیم 
بــــــــــا بهره گیری از 
ی  ی هــــــــــا ر و فنا
توسعه  پیشرفته، 
کوسیستم نوآوری،  ا
و تحول در مدل 
، به  کســــــــــب و کار
رهبر نــــــــــوآوری در 
فولاد  صنعــــــــــت 
منطقــــــــــه و در تراز 
تبدیل  جهانــــــــــی 

شـــــویم.
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------------ 
ــاه ۱۴۰۳،  ــ    ۲۸ مهرم
اعضــــای هیئــــت مدیــــره 
فــــولاد مبارکــــه بــــه 
ــــل،  ــــر عام ــــراه مدی هم
معاونیــــن و جمعــــی 
ایــــن  مدیــــران  از 
شــــرکت از صنــــدوق 
ــذاری  ــ سرمــــــــایه گـــــ
یــــــــــــــــر  پــذ خطـــــــر
 ، که ر مـــــــــــــبا د لا فو
توســــعه   پردیــــس 
فناوری هــــای راهبـــــردی 
که  ر د مــــــــــــبا لا فو
و شــرکـــــت هــــــــــای 
ســــرمایه پذیر عضــــو 
صنــــدوق  پرتفـــــــــو 
ی  ر ا یه گذ ما ســـــــــر
ــر  ــ خطـــــرپـــــذیــــــــــــ
کــــه  ر د مبا لا فو
بازدید و بـــا آخـــــــرین 
دســــتاوردهای ایــــن 
صنــــدوق از نزدیــــک 

آشــــنا     شــــدند. 
 ایـــــن بـــــــــــــازدید 
با هـــــدف بـــــــــررسی 
همکاری هــای بالقوه 
بین فـــــولاد مبارکه و 
ی  کـــــــت ها شــــــــــــر
ن  نــــــــش بــنیـــــــا ا د
مانند   حوزه هایی  در 
بهینه سازی فرآیندها، 
توســـــعه محصولات 
افـــــــزایش  جدیـــــد، 
بهـــــره وری و کاهش 
اثرات زیست محیطی 

صورت گرفته است. 
   همچنیـــــن ایـــــن 
بازدید فرصت خوبی 
شناســـــایی  بـــــرای 
ظــرفـــیـــــت هـــــــــای 
سرمایـــــــــه گذاری در 
و  نوپا  شـــــرکت های 
دانش بنیان و یا انتقال 
دانش فنی بـــــه این 

شرکت ها   بود.  

بازدید اعضــــای هیئـــــــــت مـــدیره فـــــــولاد مبـــــــارکه 
پـــــذیــر فـــــــولادمبــارکه ی خطـــر از صـنـــدوق ســــــــرمـایه گذار
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جهــان فـولادســازی  غـول هــای 
تکنـــولوژی  استقبال  به  چـــگونه 

؟ نــــد فـــتــــــــــه ا ر

ـــی از  ـــبز یک ـــولاد س ف
فصل هـــای مهـــم 
ایـــن  آینـــده  در 
صنعـــت اســـت و در 
ایـــن گرایـــش تمرکـــز 
اصلـــی بـــر تولیـــد 
ــا حداقـــل  ــولاد بـ فـ
گازهـــای  انتشـــار 
ی  نــــــــــه ا گلخا
خواهـــد بــــــــــــود. 
از  استـــــــــــــــفاده 
ی  ی هـــــــــا ژ نر ا
 ، تجـــــــدیدپـــــــذیر
مصـــرف  کاهـــش 
ل ســـــــــــنگ  غا ز
و بازیافـــــت مـــواد 
اولیـــــــه از جملـــه 
راهکارهـــای اصلی 
بـــرای رســـیدن بـــه 
ایـــن هــــــــــــــــدف 

هســـتند
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 فولادسازان بزرگ جهانی از ســـــوئد تا چین با پی بردن به 
قطعیت اســـــتفاده از فناوری در صنعت فولاد، گام های 
بزرگ و ســـــریع خود برای بهبود تولید در تمام فرآیندها 
را آغاز کرده اند تا با کمک هوش مصنوعی، فولاد ســـــبز، نانوتکنولوژی، 
الگوریتم های تحلیل داده و ... ســـــهم خود از این بازار رقابتی را حفظ یا 

ارتقا بخشند.

صنعت فولاد، به عنـــــوان یکی از صنایع پایـــــه و کلیدی در جهان، 
همواره با تحولات و نوآوری های فناوری همراه بوده اســـــت. با توجه به 
اهمیت کاهش اثرات زیست محیطی و افزایش تقاضا برای محصولات با 

کیفیت تر و کارآمدتر، آینده فناوری ها در این صنعت بسیار امیدوارکننده 
است به طوریکه تحولات کلیدی در آینده صنعت فولاد با چند سرفصل 
مهم به سراغ این صنعت آمده است و قرار است پروسه تولید تا استفاده 

از فولاد در جهان را تحت تاثیر خود قرار دهد.

فولاد سبز   یکی از فصل های مهم در آینده این صنعت است و در این 
گرایش تمرکز اصلی بر تولید فولاد با حداقل انتشـــــار گازهای گلخانه ای 
خواهد بود. استفاده از انرژی های تجدیدپذیر، کاهش مصرف زغال سنگ 
و بازیافت مواد اولیه از جمله راهکارهای اصلی برای رسیدن به این هدف 

هستند.

ژاپـــن بـــه عنـــوان 
یکـــی از بزرگتریـــن 
ن  گا کننـــد لید تو
ــه  ــان، بـ ــولاد جهـ فـ
توســـعه  دنبــــــــال 
ی  ی ها ر و فــــــنا
تولیـــــــد فـــــــــــولاد 
ســــبــــــز اســـــــــت. 
شـــرکت های ژاپنـــی 
در حـــال تحقیـــق 
بـــر روی اســـتفاده 
انـــــــــــرژی های  از 
تجـــدیــــدپـــــــــــذیر 
و مــــــــــواد خــــــام 
بازیـــــــــافـــــــــتی در 
فرآینــــــــــد تــــــولید 

فـــولاد هســـــتند.
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هوش مصنوعی و یادگیری ماشین نیز در 
تمام مراحل تولید فولاد از استخراج مواد اولیه 
تا کنترل کیفیت محصولات نهایی، به کار گرفته 
خواهند شد. با اســـــتفاده از هوش مصنوعی 
می توان فرآیند تولیـــــد را بهینه کرده، مصرف 
انرژی را کاهش داده و کیفیـــــت محصولات را 
بهبود بخشید؛ هرچند هم اکنون کشورهایی 
مانند امریکا و چین به ســـــمت این فناوری در 
صنعت فولاد قدم برداشته اند و در آینده نتایج 
آن در ســـــهم آنها از بازار و کیفیت محصولات 

عرضه شده خود را نشان خواهد داد.
اســـــتفاده از ربات ها و به کارگیری اتوماسیون 
در عملیات های تولید، باعث افزایش سرعت و 
دقت، کاهش خطاهای انسانی و بهبود ایمنی 
کارگران خواهد شـــــد از همین رو این فصل از 
فناوری هم برای صنایع فولادی جذابیت های 
خاص خـــــود را خواهد داشـــــت بـــــه طوریکه 
هم اکنون ژاپن خود را برای پذیرش استفاده از 
این فناوری در صنعت فولاد آماده کرده است و 
رقابت تنگاتنگی با تولیدکنندگان بزرگ فولاد 

جهان همچون چین و امریکا خواهد داشت.

از  استــــــــفاده  کـــــــــه  بیومتالـــــورژی 
میکروارگانیسم ها برای استخراج فلزات از سنگ 
معدن را هدف قرار داده اســـــت، به عنوان یک 
روش زیســـــت محیطی و کم هزینـــــه در حوزه 
فناوری های صنعت فولاد در جهان امروز مطرح 
شده است و بخش های R&D فولادسازی در 

کشـــــورهای پیش رو بخش مهمی از بودجه و 
جذب نیروی انســـــانی خود را به این بخش و 

متخصصان آن اختصاص داده اند.

همچنیـــــن صنعت فولاد بـــــرای بهبود 
محصولات تولیدی و تولید محصولات جدید به 
سراغ نانوفناوری هم رفته است و با استفاده از 
نانوذرات درصدد بهبود خـــــواص مکانیکی و 
شـــــیمیایی فولاد اســـــت تـــــا محصولاتی با 
ویژگی های متمایز به بازار عرضه کند؛ رقابتی تر 
شـــــدن بازار فولاد به این بخش از فناوری نیاز 
دارد و فولادسازان هم برای حفظ سهم خود از 
بـــــازار و افزایـــــش آن ناگزیـــــر به همـــــکاری با 

آزمایشگاه های فعال در این زمینه هستند.

برخی منابع از ورود چاپ ســـــه بعدی به 
تولید قطعات فولادی پیچیده و سفارشـــــی با 
سرعت و دقت بالا خبر می دهند و بعید نیست 
در آینـــــده تنوع محصولات فـــــولادی از میزان 
کنونی هم فراتر رفته و بتواند بخش مهمی از 
نیازهای صنایع پایین دستی دیگر را با کمک این 

فناوری و تجهیزات آن پوشش دهد.

سوئد در صف اول فولاد سبز
از همین رو کشـــــورهایی کـــــه در زمینه 
فناوری های نوین صنعت فولاد سرمایه گذاری 
بیشتری انجام می دهند، قادر به تولید فولاد با 
کیفیت تر و با هزینه کمتر هســـــتند و در نتیجه 

ســـــهم بیشـــــتری از بازار را به خود اختصاص 
می دهنـــــد در همین راســـــتا ســـــوئد یکی از 
پیشـــــگامان تولید فولاد سبز اســـــت. پروژه 
HYBRIT که توسط شـــــرکت SSAB سوئد در 
 Vattenfall و LKAB همکاری با شرکت های
راه اندازی شده، به دنبال جایگزینی زغال سنگ 
با هیدروژن در فرایند تولید فولاد است. هدف 
این پروژه تولید فولاد بدون انتشـــــار کربن تا 

سال ۲۰۴۵ است.

آلمان نیز سرمایه گذاری قابل توجهی در 
زمینه تولید فولاد ســـــبز انجام داده اســـــت. 
شرکت های فولادسازی آلمانی در حال توسعه 
فناوری های جدیدی برای کاهش انتشار کربن 

در فرایند تولید فولاد هستند.

انرژی های تجدیدپذیر چشـــــم فولادسازان 
ژاپنی را گرفته است

ژاپـــــن نیـــــز بـــــه عنـــــوان یکـــــی از بزرگترین 
تولیدکنندگان فولاد جهان، به دنبال توسعه 
فناوری های تولید فولاد سبز است. شرکت های 
ژاپنـــــی در حال تحقیـــــق بر روی اســـــتفاده از 
انرژی های تجدیدپذیر و مواد خام بازیافتی در 

فرآیند تولید فولاد هستند.
از طرفی ایالات متحده نیز در این زمینه فعال 
است و شرکت های فولادســـــازی آمریکایی در 
حال توسعه فناوری های جدیدی برای کاهش 

انتشار کربن هستند.
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ــا اســـتفاده  چیـــن بـ
از داده هـــــــــــــای 
جمـــع آوری شـــده 
از حــســـــــگرهای 
 ، مــــــخــــتــــــلـــــــف
بـــــه اســــتــــــقـــــبال 
پـــیـــــش بـــــیــــــنــــی 
خرابی تجهیـــــزات 
در صنعـــت فـــولاد 
رفـــتـــــــــــه اســــــــت 
و از تــــوقــــــــــــــــــــف 
تولیـــد جلوگـــــیری 

. می کنـــد

چین؛ تمامیت خواه فناوری در صنعت فولاد
چین نیز به عنوان بزرگترین تولیدکننده فولاد 
جهان، همواره در تلاش برای بهبود بهره وری، 
کاهش هزینه ها و افزایش کیفیت محصولات 
خود اســـــت، به همیـــــن دلیل، این کشـــــور 
ســـــرمایه گذاری قابل توجهی در فناوری های 
نوین صنعت فولاد انجام داده اســـــت؛ کنترل 
هوشـــــمند فرآیند تولید با استفاده از هوش 
مصنوعی برای نظارت بر تمـــــام مراحل تولید 
فولاد، از استخراج مواد اولیه تا محصول نهایی 
از تکنولوژی های نوینی است که این کشور اخیرا 
در صنایع فولادی خود پیاده ســـــازی آن را آغاز 
کرده اســـــت، چینی ها بیش از هر چیز به سهم 
تجاری خود در بازار اهمیت می دهند و همین 
مسئله سبب شده تا چین از همه ظرفیت های 
فناوری در صنعت فولاد اســـــتفاده کند تا در 
رقابت با امریکا به عنوان رقیب دیرینه خود در 

تجارت جهانی، بازار خود را حفظ کند.

چین با استفاده از داده های جمع آوری 
شـــــده از حســـــگرهای مختلف، به استقبال 
پیش بینی خرابی تجهیـــــزات در صنعت فولاد 

رفته است و از توقف تولید جلوگیری می کند.

مصرف انرژی یکی از چالش هایی است که 
همواره بخش حکمرانی با صنعت فولاد دارد، 
چین برای رفع اتهام از صنعـــــت فولاد خود و 
محکم کـــــردن جای خود در فنـــــاوری درصدد 

استفاده از الگوریتم های هوش مصنوعی به 
منظور تحلیـــــل داده هـــــای تولید اســـــت تا 
بهینه ترین روش برای مصرف انرژی را پیدا کرده 

و به کار گیرد.

شبیه ســـــازی فرایند تولید با استفاده از 
نرم افزارهای شبیه ســـــازی هم در کشورهایی 
مانند ژاپن و امریکا اجرایی می شود اما چین 
هم از این فناوری خود را محروم نکرده است و 
در صنعت فـــــولاد فرآیند تولیـــــد را به صورت 
مجازی مدل سازی کرده و تغییرات مورد نظر را 

قبل از اجرای واقعی آزمایش، اعمال می کند.

تحلیل داده های بزرگ )Big Data( امروزه 
در همه صنایع و ســـــازمان های بهره ور جهان 
مورد اقبال قـــــرار گرفته اســـــت و از جنبه های 
بازاریابی نیز ضروری به نظر می رسد به همین 
سبب، چین در صنعت فولاد هم به جمع آوری 
و تحلیل حجم عظیمـــــی از داده ها برای بهبود 
تصمیم گیری در تمام مراحل تولید دست زده 
است و با توجه به ورود هوش مصنوعی به نظر 
می رسد همســـــویی تحلیل داده های بزرگ و 
کاربرد هوش مصنوعی، بتواند تحول شگرفی 

را در صنعت فولاد چین رقم بزند.

مانند بسیاری از کشـــــورها مانند ژاپن، 
چین اســـــتفاده از ربات ها برای انجام کارهای 
تکراری و خطرناک در محیط های صنعتی را هم 

در دستور کار خود قرار داده است تا با کاستن از 
تلفات و هزینه های مرتبط بـــــا آن، بهره وری در 

تولید فولاد خود را افزایش دهد.

جایگزینی کوره های بلنـــــد با کوره های 
قوس الکتریکی برای کاهش انتشـــــار گازهای 
گلخانه ای، افزایش استفاده از قراضه در تولید 
فولاد برای کاهش مصرف مواد اولیه و انرژی و 
اســـــتفاده از فناوری های نویـــــن برای کاهش 
آلودگی هـــــوا و آب در صنایع فـــــولاد از دیگر 
اقدامات صنعـــــت چین در پیونـــــد صنعت با 

فناوری های نوین بوده است.

هرچند در کنار تمام این فرصت هایی که 
فناوری در اختیاز صنعت فولاد قرار می دهد، این 
صنعت با چالش هایی مانند؛ سرمایه گذاری های 
کلان به منظور توســـــعه فناوری های جدید و 
زیرســـــاخت های مورد نیاز، کمبـــــود نیروی کار 
متخصص و تغییرات در زنجیره تامین به ویژه 
برای تولید فولاد سبز نیز مواجه است که باید در 
فرآیند حل مسائل خود آنها را هم در نظر گرفته و 
ریســـــک های ناشـــــی از اجرای فنـــــاوری را برای 
مزیت های فراوان آن در آینده بپذیرد چراکه آینده 
صنعت فولاد، آینده ای است که در آن فناوری 
نقش محوری را ایفا می کند بـــــه گونه ای که با 
اســـــتفاده از فناوری های نوین، صنعت فولاد 
می تواند به یک صنعت سبز، هوشمند و پایدار 

تبدیل شود.
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مدیریت فناوری در شرکت فولاد مبارکه چگونه انجام می شود؟
اگر بخواهیم نگاهی به مدیریت فناوری داشته باشیم باید فرایند شناسایی و ارزیابی تکنولوژی ها و 
فناوری ها، انتخاب و اکتساب تکنولوژی و بهره برداری ازآن و بحث های بومی سازی، امنیتی، حفظ و 
حراست را مورد توجه قرار دهیم؛ بحث های شناسایی، ارزیابی و انتخاب در مدیریت های تکنولوژی 
از جمله مدیریت R&D که خیلی در فضای شناسایی تکنولوژی و فناوری های مختلف کار می کند، 
انجام می شود و مهندسی صنایع روی بحث پیاده سازی سیستم مدیریت فناوری کار می کند اما 
یکی از مهم ترین فرایندهایی که در این مدل مدیریت در بحث فنـــــاوری و نوآوری تاثیرگذار بوده، 

اکتساب تکنولوژی است.
ماموریت مهندسی کارخانه از دیدگاه مهندسی تکنولوژی، اکتساب تکنولوژی است، همکاران ما در 
دیگر بخش ها مانند مدیریت R&D، نواحی تولیدی و بهره برداری به این نتیجه می رسند که کدام 
تکنولوژی نیاز است و کار اصلی مهندسی کارخانه این است که این تکنولوژی را اکتساب و در شرکت 

پیاده سازی کند و در اختیار دیگر بخش ها قرار دهد.

از چه روش هایی برای اکتساب تکنولوژی استفاده می کنید؟
برای اکتساب روش های مختلفی وجود دارد مثلا برخی اوقات برای اکتساب به سمت بومی سازی 
می رویم و آن هم در شرایطی که امکان واردات تکنولوژی را نداریم به این سمت حرکت می کنیم، 
یکی دیگر از کارها این است که به سراغ صاحب تکنولوژی برویم و آن را برای شرکت دریافت و استفاده 

می کنیم.
مسائل خیلی پیچیده ای در اکتســـــاب و انتقال تکنولوژی وجود دارد، در برخی از موارد تکنولوژی 
در یک شرکت در چین به خوبی جواب می دهد و  در فولاد مبارکه کارایی را ندارد و باید در این زمینه 

فرایندها را بررسی کنیم.
مهندسی کارخانه در کل فضای گسترده فضای فناوری و نوآوری تاحدی در ارزیابی و انتخاب و اکتساب 
تکنولوژی را دنبال می کند، نواحی درخواســـــتی مبنی بر »مطالعه طرح« را ارائه می دهند که مثلا 

محمـــــــد  رضــــا  شــــریفـــــی،
 مدیر مهندسی کارخــانه فولادمبـــــــارکه:

تــکــنـــــــولــــــــوژی
 اســــــــــــــــــــــــــــاس 

انـعـــــــطاف پـذیــــــری
فـــــــــــولاد مــبــــارکـــــــه

حرمــــــــــــــت فولاد 
مبارکــــــــــــــــــــــــه در 
حوزه هــــــــــای لبه 
است،  تکنولوژی 
ما جای کار داریم، 
اما در بســــــــــیاری 
ورود  حوزه ها  از 
خوبی داشتاه ایم، 
احیای هیدروژنی 
را در زمینه تولید 
در  ســــــــــبز  فولاد 
دستور کار داریم، 
فراینــــــــــد احیا ۴۰ 
درصد از گاز ما را 
می کند،  مصرف 
کسید  تولید دی ا
کسید کربن  و منوا
که با  را داریــــــــــم 
در  احیا  نوع  این 
پلنت های پایلوتی 
خوبی  اقدامات 

را انجام داده ایم.

محمدرضا شریفی، مدیر مهندســـــی کارخانه فولادمبارکه، آغاز فعالیت مهندسی 
کارخانه در فولادمبارکه را از دوران بهره برداری در معاونت تکنولوژی می داند و اعتقاد 
دارد زمانی که فولاد مبارکه وارد دوران بهره برداری شـــــد، مهندســـــی کارخانه قلب 

تکنولوژی و فناوری و نوآوری بود.
بر این اساس گفت وگویی را به منظور بررسی نقش مهندسی کارخانه در حوزه استفاده از فناوری و 

نوآوری در فولاد مبارکه با وی ترتیب داده ایم که متن آن را در پیش رو می خوانید...
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نیازمند چنین تکنولوژی هستیم که این نیازمندی می تواند خط 
تولید، سیستم اتوماسیون، سیستم رباتیک باشد و هر روشی 

که می تواند به بهره برداری کمک کند.
مهندسی صنایع و تحقیقات و توسعه نقش پررنگی در انتخاب 
تکنولوژی دارند، مهندسی صنایع نقشه راهی را برای تکنولوژی 
ایجاد کرده که این نقشه هر چند سال یکبار به روز رسانی می شود 
این نقشه نشان می دهد که ما چه تکنولوژی و تجهیزاتی را باید 
استفاده کنیم برای مثال دنیا به سمت تولید ورق های زنگ نزن 
و ورق خودرو حرکت می کند و ما نیز باید بر روی این تکنولوژی ها 

برنامه ریزی کنیم.

انتقال تکنولوژی را چگونه دنبال می کنید؟
برای انتقال تکنولوژی در فولاد ما نقش اصلی را داریم و دیگران 
در این زمینه به ما کمک می کنند که چه روشی را برای انتقال این 
تکنولوژی استفاده کنیم مبنی بر اینکه این تکنولوژی را وارد کنیم 

و یا با همکاری شرکت های دانش بنیان آن را به روزرسانی کنیم.
بیشـــــتر پروژه هایی که در مهندســـــی کارخانه دنبال می شود 
پروژه های تکنولوژیکی اســـــت، برای مثال در زمینه تولید انرژی 
مبتنی بر تکنولوژی با استفاده از انرژی های تجدیدپذیر نیروگاه 
سیکل ترکیبی و نیروگاه خورشـــــیدی و بادی را در دستور کار قرار 

دادیم.
همچنین در این راستا در نواحی مختلف پروژه هایی تعریف شده 
که بازیافت های حرارتی را انجام دهند، پروژه هات شارژ بی آر آی و 
احیاها به صورت گرم برود، پروژه ورق رنگی ۲ که برای خودرو، لوازم 

خانگی و ورق های خاص است. 
خط پی ال تی سی ام PLTCM هم در مرحله برگزاری مناقصه است 
که بیشتر تمرکز آن ورق های گالوانیزه خودرویی است که پروژه ای 

در ورق خودروی چهارمحال مصوب شده است.
اســـــتفاده از سیســـــتم های ربات در فولادســـــازی، به روز کردن 
سیستم های اتوماسیون، بومی سازی اسکادای انرژی سیالات 
و برق، با کمک ایریسا اســـــکادای از دیگر پروژه های اجرایی شده 
با انتقال تکنولوژی بوده اســـــت. همچنین در این راســـــتا روی 
سیستم های پی سی اس فولاد ســـــازی که یک سیستم کنترل 
تولید است، پروژه ای تعریف شده که باعث می شود فولادسازی 

هوشمند شود.
در مجموع حجم پروژه های شـــــاخصی آغاز شـــــده، خیلی از این 
پروژه ها در مرحله اجرا است، تعداد کمی به نتیجه رسیده و تعداد 

زیادی نیز در دست مطالعه است.

مهندسی کارخانه در کدام کمیته های شرکت فولاد مبارکه 
نقش آفرینی می کند؟

مهندســـــی کارخانه عضو کمیته تحول دیجیتال است، حتی در 
رهنگاشت کمیته تحول دیجیتال مهندسی صنایع وجود دارد، 
استراتژی نوآوری، مهندســـــی اعضا، در بیشتر کمیته ها مانند 
کمیته عالی انرژی، کمیته تعالی آب و ... توسط مهندسی کارخانه 
دنبال می شود، در واقع ما ارتباط فناوری و نوآوری با همه بخش ها 
داریم، همچنین در کمیته سرمایه گذاری تجهیزات و کمیته پی دی 
سی که برنامه ریزی توسعه است و پلنت ها در این کمیته بررسی 

می شود نیز مهندسی کارخانه عضویت دارد.
در زمان دکتر طیب نیا کمیته سرمایه گذاری خطرپذیر ایجاد شد که 
ما با MSTID ارتباط مستمری داریم هر چند در این شرکت بیشتر 
به کسب و کار می پردازند و شرکت های دانش بنیان را تقویت کنند 

اما باز هم نتایج آنها به ما نیز بر می گردد.

در خصوص فرایند شـــــناخت تکنولوژی برای انتقال به 
فولاد مبارکه توضیح دهید؟

 فولاد مبارکه از ابتدا با ظرفیت ۲.۴ میلیون تـــــن آغاز به کار کرد 
و همواره نگاهی به توســـــعه ها و تکنولوژی های جدید داشته 

و دغدغه ایـــــن را دارد که در کنار بهـــــره وری افزایش ظرفیت را نیز 
داشته باشد. 

برخی از تکنولوژی ها را در بازدید ها می شناسیم و از سویی نیز ما 
حدود ۴0 مشاور فعال داریم که از بهترین های صنعت فولاد ایران 
هستند، این مشاوران جاهای مختلف فعالیت داشته و بعضا به 
ما پیشنهاداتی می دهند برای این امر، بعد تکنولوژی در فرایند 

ارزیابی و انتخاب قرار می گیرد و در صورت تایید منتقل می شود.
تیمی که برای بررســـــی تکنولوژی اعزام می شوند شناخت روی 
مهندسی دارند، بیشتر بچه هایی که جدیدا به کارگیری شده اند 
کار تحقیقاتی انجام می دهند و مجموعه مشاوران ما در این زمینه 
بازوی توانمندی هستند، از طرفی بهره برداری ما یا همان دفاتر 

فنی نیز در این زمینه می توانند کمک کنند.
البته باید توجه داشـــــت که در گذشـــــته ما شرکت های صاحب 
تکنولوژی را داشتیم مانند دانیلی و ... که کار را برای ما راحت کرده 
بود، ما نیاز را اعلام می کردیم و آنها پروژه را طراحی شده تحویل 
می دانند اما الان چون تمرکز ما بر روی اســـــتفاده از توان داخلی 
است، از این رو    زمان بیشتری می برد، باید شرکت ها تقویت شوند 

و ما باید پا به پای آنها حرکت کنیم.

در مقام مقایسه، شرایط فولاد مبارکه با استانداردهای 
جهانی در حوزه پیشرفت تکنولوزی را چگونه ارزیابی می کنید؟

ما در بسیاری از زمینه ها شرکت هایی داریم که تجهیزات ما را تامین 
می کنند، اما    اگر بخواهیم مقایسه کنیم در بحث هوشمندسازی 
هنوز فاصله داریم، بین فولادسازی و سایر صنایع هنوز فاصله 
است در بحث هوشمندسازی، اســـــتفاده از هوش مصنوعی، 
استفاده از یادگیر ماشین و بلاکچین و ... ما هنوز    راه زیادی داریم 
در دنیا شرکت هایی مانند پوســـــکو به ویژه در بحث لجستیک 
هوشـــــمند عمل می کنند، ما  در   این زمینه قراردادهایی را برای 
هوش مصنوعی بسته ایم، ایریسا پرایم در این زمینه راه اندازی 
شده و همین نگاه را داریم که بررســـــی کنیم چقدر می توانیم 
در زمینه هوشمندسازی فعالیت داشـــــته باشیم، امروز یکی از 
پروژه هایی که در دستور کار داریم ساختمان های سبز است که از 

هوش مصنوعی از آن استفاده می شود.
حرکت فولاد مبارکه در حوزه های لبه تکنولوژی است، ما جای کار 
داریم، اما در بســـــیاری از حوزه ها ورود خوبی داشته ایم، احیای 
هیدروژنی را در زمینه تولید فولاد ســـــبز در دســـــتور کار داریم، 
فرایند احیا ۴0 درصد از گاز ما را مصرف می کند، تولید دی اکسید و 
منواکسید کربن را داریم که با این نوع احیا در پلنت های پایلوتی 

اقدامات خوبی را انجام داده ایم.
بحث نیروگاه خورشـــــیدی نیـــــز خودش خروجی هـــــای کربن را 
کاهش می دهد، در برخی از زمینه ها اگر بخواهیم شکلی را برای 
فولاد مبارکه تجسم کنیم در مقایسه با دنیا نگرانی داریم اما در 
برخی از موارد مانند بحث های انرژی، بحث های زیست محیطی 
و بحث قیمت تمام شده باید تکنولوژی های جدید را در دستور 

کار   قرار دهیم.
حتی از کوره های فولادسازی می توان حدود ۲0 مگاوات برق تولید 
کرد و حتی می توان آن را به جریانی برای گرم کردن ورودی استفاده 
کرد، روی احیا نیز مطالعات انجام شده که چگونه از خروجی گاز 
اســـــتفاده کنیم تا حجم آب مورد نیاز کولینگ تاور     را       کم کنیم و 

حتی به تولید برق برسیم.
در مجموع باید گفت فولاد مبارکه شـــــعار خلق آینده بهتر را در 
دستور کار خود قرار داده که تحقق این امر همه مباحث پایداری، 
منطبق با فضای محیط زیســـــت، تولید بهره ور را در بر می گیرد، 
تجسم ما این است که کارخانه ای انعطاف پذیر و پایداری را داشته 
باشیم، در حال حاضر رقبا و فضای کاری و مواد اولیه در حال تغییر 
است، مشتریان با قیمت های پایین محصول می خواهند و از این 

رو ما باید انعطاف پذیری خود را بالا ببریم.

مهندسی کارخانه 
عضو کمــــــــــــــــــیته 
تحول دیجــــــیتال 
اســــــــــت، حتی در 
کمیته  رهنگاشت 
دیجیتال  تحول 
صنایع  مهندسی 
دارد،  وجــــــــــود 
استراتژی نوآوری، 
اعضا،  مهندسی 
در بیشتر کمیته ها 
مانند کمیته عالی 
کمیته  انــــــــــرژی، 
تعالــــــــــی آب و ... 
مهندسی  توسط 
کارخانــــــــــه دنبال 
می شود، در واقع 
ما ارتباط فناوری 
همه  با  نوآوری  و 
داریم،  بخش ها 
همچنین در کمیته 
ســــــــــرمایه گذاری 
تجهیزات و کمیته 
پی دی ســـــــــی که 
برنامه ریزی توسعه 
پلنت ها  و  است 
کمیته  در ایــــــــــن 
بررسی می شود نیز 
مهندسی کارخانه 

عضویت دارد



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
           کارنـــــامه  ســـــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

73

ویــژه نـــامـه

فولاد مبارکه شعار 
خلق آیــــــنده بهتر 
کار  دستور  در  را 
خود قرار داده که 
تحقق این امر همه 
مباحث پایداری، 
فضای  با  منطبق 
محیط زیســــــــــت، 
تولید بهره ور را در 
بر می گیرد، تجسم 
اســــــــــت  این  ما 
کــــــــــه کارخانه ای 
و  پذیر  انعطاف 
پایداری را داشته 

باشیم.
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در دنیای پرشتاب 
فناوری، شرکت ها 
کســــــب وکارها  و 
برای بقا و رشــــــــــد 
بیش از هر دورانی 
به نــــــــــوآوری نیاز 
دارند تــــــــــا از رقبا 
سبـــــقت بگیرند و 
بازار را از آن خود 

سازند.

تحولات جهانی، ذائقه کســـــب وکارها را تغییر داده و کسب 
وکارها ذائقه جامعه را؛ این دو نیز خود خالق تحولات مهمی در 
جهان شده اند که ایران ما هم از رهگذار آن دور نبوده، کسب 
وکارهایش در حال پوست اندازی اند و بسیاری از آنها، »نوآوری« می جویند. در 
چارچوب این حرکت، شاید یکی از مهمترین نیازها، دسترسی به فراوانی دانش 
در این حوزه باشد، چراکه برداشتن هرگام تازه به آگاهی روزآمدی نیاز دارد. از 
اینرو، پر واضح است که در دنیای پرشتاب فناوری، شرکتها و کسب وکارها برای 
بقا و رشد بیش از هر دورانی به نوآوری نیاز دارند تا از رقبا سبقت بگیرند و بازار 

را از آن خود سازند.

؛ در جست و جوی فولاد نوآور

گذار از سنت به نوآوری؛
آوری فن  به  رسیدن  برای  چالشی 
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توسعه نوآورانه شرکت های بزرگ در دست استارتاپهای کوچک
در طول سال های اخیر، وارد نشدن به موقع به بحث نوآوری، زمینه 
ساز سقوط بسیاری از شرکتهای بزرگ بوده است. در واقع، شرکتهای بزرگ 
به دلیل داشتن یک مدل کاری ثابت، امکان زیادی برای خلق نوآوری و تحول 
ندارند؛ درحالی که شـــــرکتهای کوچک و چابک، به خوبی می توانند از پس 
چنین کاری برآیند. بنابراین، بهترین مســـــیر برای وارد کـــــردن نوآوری به 
شرکتهای بزرگ، سرمایه گذاری آنها بر اســـــتارتآپ های صاحب ایده های 
نوآورانه است. این سرمایه گذاری می تواند زمینه رشد و پرورش آن ایده و 
در عین حال، زمینه برای توسعه نوآورانه شـــــرکتهای بزرگ را فراهم کند و 

همین اصلی ترین دلیل اهمیت توجه به مدل ســـــرمایه گذاری خطرپذیر 
شرکتی است.

ناوبری اقیانوس پیمای نوآوری، با سرمایه گذاری خطر پذیر شرکتی
نوآوری؛ پدیده ای است که شرکت های بزرگ بیش از دیگران آن را مورد 
توجه قرار می دهند. در شـــــرکت های بزرگ، از نوآوری با عنوان تلاشی برای 
هدایت یک کشـــــتی اقیانوس پیما یاد می شود. این شرکت های باسابقه 
گرچه با آنچه موجب موفقیت آنها شده است به خوبی سازگار هستند اما 

در انطباق با فرصت های جدید کند عمل می کنند.
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در مقابل، اکوسیســـــتم پویا و شکوفای 
استارتاپ های فناوری که نوآوری حکم قوت روزانه 
آنها را دارد، به رشد خود در همه بخش ها ادامه 
می دهد، پیشرفت های فناورانه به منزله نیروی 
محرکه و دسترس بودن منابع مالی سوخت مورد 
نیاز حرکت آن است. این رویه ای معمول است که 
در شـــــرکت های بزرگی مثل اینتـــــل، زیمنس، 
زیراکس، جنرال الکتریک، آی بی ام، لوسنت و مرک 
طی سال های گذشته به عنوان مدلی از توسعه 

دنبال می شود.

در این رابطه، یافته های محققان جهانی 
مدرسه کســـــب وکار IESE )واقع در دانشگاه 
نابارای اسپانیا( نشان می دهد که گروه مهمی از 
شـــــرکت ها با بهره گیری از ترکیب سه سازوکار 
جستجو، ســـــرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی و 

مراکز رشد عمل می کنند.

مطالعـــــه این گـــــروه با مدیـــــران عامل 
شـــــرکتهای نـــــوآوری و افـــــرادی کـــــه در دیگر 
مسئولیت های مشابه قرار داشتند، حاکی از آن 
است که 7۰ درصد از شرکتها اعلام کرده اند که در 
حال افزایش سرمایه گذاری خود در واحدهای 

نوآوری هستند.

داده های متنوع از سیر عملکرد غول های 
نوآوری در جهان نشان می دهد پیشرفت های 
فناوری و تلاطم شرکتها در سراسر جهان آنها را 
وادار کرده تا در خصوص مدل های سنتی کسب 
وکارشـــــان بازنگری کنند. با این روند، سازمانها 
بیش از پیش به استراتژی های غیرمرسوم روی 
می آورند تا با پیشـــــرفت هرچه بیشـــــتر، مزیت 
رقابتی خود را حفظ کنند. به همین خاطر است 
که سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی در طول سه 
دهه گذشته مورد استقبال شرکتها قرار گرفته، 
ماهیتی نوآورانه دارد و می تواند تســـــهیل گر 

شرکتها در حرکت رو به آینده باشد.

بازدهی بالای نوآوری باز در مقایسه با تک 
سو نگری

چندین مطالعه روی ترکیبی از شیوه های 
نوآوری باز متمرکـــــز شـــــده اند؛ ترکیبی که در 
مقایســـــه با شـــــیوه های منفرد نتایج بهتری 
دربردارند. بررســـــی چندین اقتصاد نشـــــان 
می دهد که رویکرد گسترده و جامع به نوآوری باز 
احتمالاً بازدهی بیشـــــتری در مقایسه با تمرکز 
عمیق بر یک جنبه منفرد داشته باشد. همچنین 
صرف نظر از اینکه یک شـــــرکت به ترکیب کردن 
ابزارهای سرمایه گذاری خطرپذیر بپردازد یا خیر، 
مشخص شده اســـــت که حفظ ظرفیت داخلی 
قوی برای تحقیق و توسعه نیز از اهمیت زیادی 
برخوردار اســـــت به طوری که میـــــزان آن عامل 

تعیین کننده مهمی در عملکرد نوآورانه شرکتها 
به ویژه شرکتهای بزرگ است.

 توســـــعه فرصت های فناورانـــــه با تمرکز
 بر   ریسک پذیری سرمایه

هرسازوکار دارای اهداف مختلفی است و 
بر مرحله متفاوتی از توسعه فرصت های بیرونی 
تمرکز دارد. وقتی قرار به تعریف این شاخصهای 
کلیدی عملکـــــرد برای ارزیابی ســـــرمایه گذاری 
خطرپذیر باشـــــد، اصولی که در بالا اشاره شد 
اهمیت سه جنبه را به صورت دقیق مشخص 

می کـــنند:

اول، برای هر فـــــاز نوآوری باید معیارهای 
مختلفی مورد اســـــتفاده قرار گیرد )برای مثال، 
کشف، راه اندازی و رشد(. دوم، در قیف نوآوری، 
انواع مختلفی از مقادیـــــر باید مدنظر قرار گیرد 
)برای مثال، ورودی شاخص های کلیدی عملکرد، 
فرآیند شـــــاخص های کلیدی عملکرد، خروجی 
شاخص های کلیدی عملکرد و ماحصل نهایی 
شاخص های کلیدی عملکرد(. و در نهایت، چنین 
معیارهایی باید به شـــــکلی مؤثر و متناسب با 
کاربرد نهایی شأن مورد استفاده قرار گیرند )برای 
مثال، کاربرد ابزاری، مفهومی یا نمادین(. به طور 
خلاصه، برای ارزیابی، توسعه و کاربرد سرمایه 
گذاری خطرپذیر بایـــــد معیارهای خاصی مورد 

استفاده قرار گیرد.

حمایت از استارتاپ ها، پیشران توسعه در 
نوآوری شرکت ها

نه تنها باید نوآوران را جذب کنید، بلکه باید 
دریابید که چگونه آنها را در فعالیتی که خود ابتدا 
برای حضور در آن اقدام کرده اند، حفظ نمائید. 
به همین خاطر، ضروری است که مزیت های مورد 
نظر آنها فراهم شـــــود. داده های یک مطالعه 
گسترده در زمینه چالش های استارتاپهای نوآور 
نشـــــان می دهد تأثیر فراگیر فنـــــاوری در همه 
بخشها نیازمند درک بهتری از چگونگی همکاری 
میان شرکتهای باسابقه و استارتاپهاست. این 
مطالعه با بهره گیری از ابتکارات سرمایه گذاری 
خطرپذیر ۴۴ شرکت بزرگ همچون یک راهنما در 
ایجاد، رشد و تقویت سرمایه گذاری خطرپذیر به 

ایفای نقش می پردازد.

بدیهی است که همکاری میان شرکتها و 
استارتاپها مســـــتعد چالش هایی است. با این 
حال، شرکتهایی که خوب عمل می کنند به این 
چالشـــــها از منظر فرصت می نگرند؛ برای مثال، 
ممکن است کمبود منابع یک استارتاپ با بهره 
گیری از منابع یک شـــــرکت جبران شود. شاید 
پاسخ و راهکار محدودیت های یک سازمان در 
سازمانی دیگر یافت شود )برای مثال، استعداد 

فراوان یک استارتاپ می تواند کمبود شرکتی 
دیگر در همان حوزه را جبران نماید(.

مطالعه حاضر نشان می دهد که شرکتهای 
فعال در یک صنعت با ســـــرعت های متفاوتی 
غ از صنعتی که در آن  حرکت می کنند و حتی فار
مشغول هستند، واحدهای ســـــرمایه گذاری 
خطرپذیر آنها در مراحل مختلفی قرار دارند. در 
واقع، زمانی که به بررســـــی فرصتها و چالشهای 
پیش روی شرکتهایی که مشغول ایجاد این واحد 
هستند، می پردازیم، در می یابیم که در شرکتهای 
متعلق به صنایع مختلف در مقایسه با شرکتهای 
متعلق به یک حوزه یا صنعت، شـــــباهت های 
بیشتری در مراحل مربوط به بلوغ واحد نوآوری 

وجود دارد.

در شرکتهایی که درحال راه اندازی واحد 
سرمایه گذاری خطرپذیر خود هستند، فقدان 
ارزش پیشنهادی ملموس و شفاف و همچنین 
عدم مشارکت در سرمایه گذاری از سوی مدیریت 



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
           کارنـــــامه  ســـــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

77

ویــژه نـــامـه

ارشد آن شرکت ریشه مشترک شکست در این 
مسیر است. به همین شکل، در مرحله رشد نیز 
به عوامل مشابهی دست یافتیم: فقدان مسیر، 
رویه ها و منابع شفاف جهت توسعه این واحد و 
ناکامی در تحقق انتظارات شرکت )نوآوری مورد 

انتظار و بازگشت سرمایه( یا استارتاپ )منابع(.

زمانی که سازوکارهای ســـــرمایه گذاری 
خطرپذیر شرکتی از قبل ادغام شده و ناچار به 
تعامل نزدیک با واحدهای کسب وکار باشند، 
نوع چالشها متفاوت می شـــــود. در بسیاری از 
موارد، شاهد آن هستیم که واحد سرمایه گذاری 
خطرپذیر شرکتی از آزادی عمل کافی برای محک 
فرصتهای جدید بازار برخوردار نبود و در ادغام با 

کسب وکارهای اصلی با دشواری مواجه بود.

ســـــرمایه گذاری خطر پذیر شرکتی، سود 
سریع فرصت های نوآورانه

با این حال، کارآفرینان چه زمانی تصمیم 
می گیرند شرکای پر ریســـــک تر را انتخاب کنند؟ 

زمانی که بـــــه منابع نیاز دارند و فقط شـــــرکتها 
هستند که قادرند این نیازها را تأمین نمایند یا 
زمانی که ســـــازوکارهای دفاعـــــی موثری جهت 
حفاظت از منابع خود )برای مثال، محرمانگی و 

زمانبندی( داشته باشند.

در نهایت، سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی 
یک راهکار نوظهور و امیدبخش برای به دست 
آوردن سریع فرصتهای نوآورانه است. برای به 
ثمر نشســـــتن این امر، باید به یک نکته کلیدی 
توجه داشت و آن این است که: مدیران اجرایی 
نگاهی بلند یا میان مدت داشته و برای طراحی 
مدلی که بیشـــــترین همخوانـــــی را با اهداف و 

فرهنگ شرکت دارد، کوشا باشند.

حفظ ظرفیت های داخلی قوی برای تحقیق 
و توسعه

بررسی چندین اقتصاد نشان می دهد که 
رویکرد گســـــترده و جامع به نوآوری باز احتمالاً 
بازدهی بیشتری در مقایسه با تمرکز عمیق بر یک 
جنبه منفرد داشته باشد. همچنین صرف نظر از 
اینکه یک شرکت به ترکیب کردن ابزارهای سرمایه 
گذاری خطرپذیر بپردازد یا خیر، مشخص شد که 
حفظ ظرفیت داخلی قوی برای تحقیق و توسعه 
نیز از اهمیت زیادی برخوردار است به طوری که 
میزان آن عامل تعیین کننده مهمی در عملکرد 
نوآورانه شرکتها به ویژه شرکت های بزرگ است.

ســـــرمایه گـــــذاری خطرپذیر شـــــرکتی 
)چارچوب مشـــــارکتی میان شرکتهای معتبر و 
استارتاپهای نوآور( به سرعت در حال رشد است 
به طوری که بین سالهای ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۵، افزایش 
۴۲ درصدی را تجربه کرده اســـــت. این رشـــــد 
پرسرعت اغلب از طریق سازوکارهایی همچون 
مشـــــتریان خطرپذیر، کارخانه های کسب وکار 
خطرپذیر، ماموریت های جســـــت وجو، جوایز 
چالشها و شـــــتاب دهنده های شرکتی صورت 

می گیرد.

مدیرانی که مســـــئولیت نـــــوآوری را   در 
شـــــرکتها بر عهده دارند، به دلیل جدید بودن 
فرصتها و فقـــــدان تجربه در حـــــوزه مربوطه، 
همچنان خواستار بهترین اصول و روش ها برای 
بهبود استراتژی های سرمایهگذاری خطرپذیر 
هستند. این متخصصان زمانی که پای این سه 
مورد به میان می آید، همچنان با مشـــــکلات 

عدیدهای مواجه هستند:
1(     تغییـــــر طـــــرز فـــــــــکر ســـــنتی هـــــــــیئت 
مدیـــــره شـــــرکت خـــــود        ۲(      رفـــــع فقـــــدان 
همکاری بیـــــن واحدهـــــای ســـــرمایه گذاری 
 خطرپذیـــــر و حوزه هـــــای کســـــب وکــــــــار و
 3(      مهندســـــی مجدد فرآیندهای سازمانی که 

مانع ادغام ارزش خلق شده توسط واحدهای 
سرمایه گذاری خطرپذیر می شوند.

گشودن فضای نوآوری با استفاده از مراکز 
رشد شرکتی

براســـــاس تجزیه و تحلیـــــل داده های 
موجود، متداول ترین شیوه در مراحل مختلف، 
اســـــتفاده از مراکز رشـــــد شـــــرکتی به عنوان 
وســـــیله ای بـــــرای جـــــذب و ارتباط آســـــان با 
استارتاپهاست. با این وجود، به تفاوت هایی نیز 
در شدت استفاده و اهداف این ساز  و کار  و دیگر 
ساز و کارها در مراحل مختلف اشاره شده است.

یک سوم واحدهای جدید سرمایه گذاری 
خطرپذیر شرکتی ماموریت خود را با سازوکارهای 
کم هزینه ای آغاز می کنند که در مدت زمانی کوتاه 
عملیاتی می شـــــوند )در مقایسه با سایرین( و 
رشد سریع مدلســـــازی اکوسیستم ها و سیل 
فرصت هـــــا را بـــــه دنبـــــال دارند. بـــــرای مثال، 
مأموریتهای جست وجو و کاوش اغلب در مرحله 
»ایجاد« واحد ســـــرمایه گذاری خطرپذیر مورد 
استفاده قرار می گیرند تا موجب گسترش دامنه 
فعالیت و افزایش جذابیت فرصتها شوند. هدف 
این ماموریت ها، گسترش شبکه های سازمانی 
شـــــرکت ها، درک زمینه فعالیت و شناسایی و 
ارزیابی فرصت های جدید است. در طول چنین 
فرآیندی است که شرکت ها امکان دستیابی به 
راه حل های تعیین شده در استراتژی خود را نیز 

روشن می سازند.

هرسازوکار دارای اهداف مختلفی است و بر 
مرحله متفاوتی از توسعه فرصت های بیرونی تمرکز 
دارد. وقتی قرار به تعریف این شاخص های کلیدی 
عملکرد برای ارزیابی سرمایه گذاری خطرپذیر باشد، 
اصولی که در بالا اشاره شد اهمیت سه جنبه را به 

صورت دقیق مشخص می کنند:
اول، برای هر فاز نوآوری باید معیارهای مختلفی 
مورد اســـــتفاده قرار گیرد )برای مثال، کشف، 
راه اندازی و رشد(. دوم، در قیف نوآوری، انواع 
مختلفی از مقادیر باید مدنظر قرار گیرد )برای 
مثال، ورودی شـــــاخص های کلیدی عملکرد، 
فرآیند شـــــاخص های کلیدی عملکرد، خروجی 
شاخص های کلیدی عملکرد و ماحصل نهایی 
شـــــاخص های کلیدی عملکـــــرد(. و در نهایت، 
چنین معیارهایی باید به شکلی موثر و متناسب 
با کاربرد نهایی شان مورد استفاده قرار گیرند 
)برای مثال، کاربرد ابزاری، مفهومی یا نمادین(. 
به طور خلاصه، برای ارزیابی، توســـــعه و کاربرد 
سرمایه گذاری خطرپذیر باید معیارهای خاصی 

مورد استفاده قرار گیرد.
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آنچـــــه در دنیـــــای امـــــروز هرگـــــز قابل 
چشم پوشی نیست، تغییراتی است که به طور 
مداوم در عرصه فناوری و مدل های کسب و کار 
در حال وقوع اســـــت. تغییراتی که بی شـــــک 
آینده ای متفاوت را پیش روی ما قرار خواهد داد. 
این یک اصل بدیهی است که بقاء کسب و کارها، 
بدون در نظر آوردن تغییرات فناوری و سازگاری 
ضوابط داخلی کســـــب و کار   با   آنها، با خطری 
جدی مواجه خواهد شد. همین اصل به ظاهر 
ساده اما کلیدی اســـــت که نوآوری را برای بقای 
هرسازمانی به یک ضرورت غیرقابل انکار تبدیل 

کرده است.
اگرچه نوآوری در انواع و اشکال مختلف آن 
همواره در گروه فولاد مبارکه جاری و ساری بوده 
است، رشد زیست بوم دانش بنیان و نوآوری 
کشـــــور، این گروه بـــــزرگ را به بهره بـــــرداری از 

ظرفیت های گســـــترده ی ایجاد شـــــده در این 
زیست بوم سوق داده است. این رویکرد، سنگ 
بنای تاسیس شرکتی شد که نقش هماهنگ 
کننده فعالیت های گروه بزرگ فولاد مبارکه در 
حوزه نوآوری را   ایفا می کند. شرکتی که ظرفیت 
های دانش بنیانی و نوآوری کشور   را، همسو با 
رویکردهای ملی و تاکیدات رهبر معظم انقلاب، 
در جهت دانش بنیان نمودن بنگاه بزرگ فولاد 
مبارکه و پیشرانی توسعه همه جانبه کشور 

بسیج می کند.
آنچـــــه در بررســـــی نمونه هـــــای جهانی 
مشاهده می شود این اســـــت که شرکت های 
پیشـــــرو در صنعت فولاد، از طریق نوآوری باز و 
سرمایه گذاری خطرپذیر، اهداف اساسی خود 
مانند تنوع در کسب و کار، دسترسی به فناوری، 
ارتقاء بهره وری و بهبود عملکرد زیست محیطی 

را دنبال می کنند. فـــــولاد مبارکه نیز با تمرکز بر 
همین اهداف، همواره در تلاش است تا خود را 
به عنوان شرکتی شکســـــت ناپذیر در صنعت 
فولاد مطرح نماید. تلاشی که از طریق باز آفرینی 
مداوم، کشف آینده، بهره برداری از   زمان حال و به 
کارگیری مدل های کسب و کار برتر ممکن است و 

عبور از مرزهای صنعت سنتی را به دنبال دارد.
این رویکرد از ســــــال 1396 بــــــر اسـاس 
بررسی های تطبیقی و تحلیل هـای اسـتراتژیک 
و نیز بازخوردهــــــای دریافتــــــی از ارزیابی هـای 
جوایـز بین المللی ماننـد EFQM و MAKE  در 
دستورکار قرار گرفت؛ با ســـــناریوپردازی برای 
پیاده سازی رویکرد نـوآوری بـاز پیش رفت و با 
طراحی یک زیسـت بوم نوآوری و سازماندهی 
جهت راهبری آن گام نخســـــت پیاده سازی آن 

برداشته شد.

ی در شرکت فولاد مبارکه یست بوم نوآور ویکرد ز ی ر یخچه پیاده ساز تار

آینــده  دنیـــا  یــک 
مـــــاســـت! روی  پـیــش 

)MSTID( گزارشی از سرگذشت

شرکت های پیشرو 
در صنعت فولاد، 
از طریق نوآوری باز 
سرمایه گذاری  و 
، اهداف  خطرپذیر
اساسی خود مانند 
تنـــــوع در کسب و 
، دسترسی  کـــــــــــار
فناوری،ارتقاء  به 
و  بهــــــــــــــــره وری 
بهبــــــــــود عملکرد 
یســـــــت محیطی  ز
را دنبال می کنند. 
نیز  مبارکه  فولاد 
بر همین  با تمرکز 
همواره  اهداف، 
در تلاش است تا 
خود را به عـــنوان 
شـــــرکتی شکست 
ناپذیر در صنعت 
فولاد مطرح نماید.
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در یک بیان اجمالی، هوشمندی فناوری 
ســـیســــــــتمی اســـــت براي افزایش قــــــدرت 
تصمیم گیری ســازمان در موضــوعات فناورانه 
نظیر   ورود به بازار یا کسب و کار جدید، توسعه 
فناوري، انجام سرمایه گذاری های کلان، انتخاب 
شـــــرکاي راهبردي و مواردي از این دست. این 
هوشمندی بـا انجـام مطالعـات آینـده پژوهـی، 
تحلیل روندهـای جهانی مؤثـر بر صنعـت فولاد و 

همچنین روندهــــــای توســــــعه فناوری های 
نوظهـور، بـرای گروه فـولاد مبارکه شکل میگرد و 
بـــــه فعالیت های زیســـــت بوم نـــــوآوری جهت 
می دهد. نتایج این عملیات به عنوان پیشران ها 
و محورهای نوآوری طی "اســــــناد تحلیـل رونـد 
فناوری" انتشار یافته و البته به طور مســــــتمر 

پایش، بازبینی و به روز رسـانی می شـوند.
انتشار این اســـــناد امکان آن را فراهم 

می کند که مســـــاله ها و علاقـــــه مندی های 
گروه فـــــولاد مبارکـــــه در مجامـــــع مختلف 
دانشگاهی و کســـــب و کاری تبیین شده و 
فعالیـــــت هـــــای دانشـــــگاهی، فناورانـــــه و 
کارآفرینانـــــه را بـــــه ســــــمت اولویت هــــــا و 

نیازهای گـروه فولاد مبارکه جـذب نماید.
پیشـــــران ها و محورهـــــای نـــــوآوری در گروه 
فولاد مبارکه در شکل زیر دسته بندی شده اند:

وه فولاد مبارکه ارائه می شود،  تی که توســـــط این صندوق به گر برای شناخت بهتر MSTID Fund ، در ادامه خدما
معرفی شده اند:

در این طراحی، زیست بوم نوآوری فولاد مبارکه به دو بخش داخلی و بیرونی تقسیم شده اســـــت. بخش داخلی آن شامل واحدهای تولیدی، 
پشتیبانی و ستادی و سایر شرکت های گروه فولاد مبارکه است. بخش بیرونی آن از واحدهــــــای پژوهشــــــی، شــــــرکت های فنــــــاور، دانشـگاه ها و 
پژوهشـگاه های خـارج از گروه فولاد مبارکه و سایر کسب و کارهای سرویس دهنده در نظام نوآوری و فناوری تشکیل شده و شرکت پشتیبانی و توسعه 
فناوری و نوآوری فولاد مبارکه ) MSTID ( به عنوان نهاد تامین مالی و راهبر  زیست بوم، در نقطه اتصال اصلی دو بخش درونی و بیرونی زیست بوم 
قرار گرفته است. تاسیس شرکت MSTID در سال 1399 انجام شد. شرکتی که البته با سـرعتی مثال زدنی مراحـل تکامل خود را سپری کرده و با طی 

کردن فرایند قانونی، رسما به بزرگترین صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر کشور تبدیل شد.

فولاد صنعت  در  فناوری  هوشمندی 

با  هوشــــــــــمندی 
انجام مـــطالعات 
پژوهی،  آینــــــــــده 
روندهای  تحلیل 
جهانــــــــــی مؤثر بر 
صنعــــــــــت فولاد و 
همچنین روندهای 
توســــــــــعه فناوری 
، برای  های نوظهور
گروه فولاد مبارکه 
شــــــــــکل می گرد و 
فعالیت های  به 
زیست بوم نوآوری 

جهت می دهد.
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نها انتشار یافته است. وز رسانی بوده و برخی از آ ی در قبال هر یک از این محورهای در دست تهیه و به ر وند فناور اسناد تحلیل ر

کار و  کسب  توسعه  در  خطرپذیـر  سرمایه گذاری 

سرمایه گذاری خطرپذیر 
فناوری توسعه  در 

رکن تامین مالی، از مهم ترین ارکان تشکیل دهنده ی هر   زیست بوم  نوآوری است و در همین راستا سرمایه گذاری خطرپذیر، اصلی ترین خدمتی 
است که MSTID Fund ارائه می کند.

سرمایه گذاری خطرپذیر  در  توسعه کسب و کار،  راهکاری ســـــت برای به خدمت گرفتن ظرفیت های نوآورانه کارآفرینان در جهت تامین نیازهای 
اساسی در زنجیره تامین گروه فولاد مبارکه، تنوع بخشی به کسب و کارهای این گروه و مجموعا حفاظت از پایداری و بقای این گروه صنعتی.

در مواردی که گروه فولاد مبارکه برای بهبود عملکرد خود در کسب و کار 
تولید و عرضه فولاد، نیازمند دسترســـــی به فناوری های نوین باشد و این 
دسترســـــی از راهکارهای متعارف کوتاه مدت نظیر خرید و انتقال فناوری 
میسر نباشد؛ و یا فناوری در مراحل آغازین توســـــعه و آمادگی قرار داشته 
باشـــــد، MSTID Fund با به کارگیری ابزار ســـــرمایه گذاری خطرپذیر، روند 
توسعه دادن فناوری را حسب مورد از سطوح دانشگاهی و آزمایشگاهی تا 
پایلوت، نیمه صنعتی و صنعتی در دستور کار قرار می دهد و نهایتا فناوری 

توسعه یافته را در اختیار بهره برداران می گذارد.
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ین الگوهای  ی از اخر ی باشند( در فرایندی که با بهره گیر پذیر )اعم از این که توسعه کسب و کار یا توسعه فناور ی های خطر سرمایه گذار
دانشی و درس آموخته های سازمانی طراحی شده است، با انجام می رسند:

نگاهی آمـــــاری   بــــه   
فــــراینــــد    سرمـــایه گذاری خطــــر پـــذیــــر  

از درخــــواســــت   تـــــــــــا  تصــــویـــب

مرحله کلیدی در این فرایند، طرح موضوع در کمیته سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه اســـــت که در آن همه بررسی ها و ارزیابی ها و توافقات 
سرمایه گذاری، توسط تیم متقاضی جذب سرمایه و نیز نمایندگان MSTID Fund در کمیته ای متشکل از مدیرعامل و برخی معاونان و مدیران فولاد 

مبارکه طرح و نقد شده و تصمیم نهایی درباره انجام شدن یا نشدن سرمایه گذاری اتخاذ می گردد.
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ح ذیل است: پذیر انجام شده تا نیمه 1۴03 به شر ی خطر ع سرمایه گذار مجمو

پذیر ی خطر ع سرمایه گذار موضو

سرمایه گذاری در توسعه کسب و کار

سرمایه گذاری در توسعه فناوری

شتابدهی

مــــــــــــجــــــــــمـــــــــــوع    <  <  <  <  <

تعداد

۲۴

15

۴

۴3

مبلغ مصوب )میلیارد ریال(

6,136

3,۴05

۲۴1

9,78۲
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در همه ی زیست بوم های نوآوری، دانشگاه ها، سرچشمه ی نوآوری 
تلقی می شوند و برای رونق زیست بوم باید دانشگاه ها را در جهت توجه 

به مسایل اصلی که درصدد پاسخ به آنها هستیم، تحریک کرد.
برای انجام ایـــــن مهم، نحـــــوه ی تعاملات گروه فـــــولاد مبارکه با 
دانشگاه های کشور در قالب ســـــند نظام بلوغ همکاری های دانشگاه و 

فولاد مبارکه بازطراحی شده و بیش از 15 نوع همکاری در سطوح مختلف 
بلوغ تعاملات تعریف و دسته بندی شده است و در قالب قراردادهایی با 
دانشـــــگاه  های منتخب )تاکنون 15 دانشـــــگاه(، تبدیل به دستورکار 

همکاری مشترک دو مجموعه می شود.

علاوه بر همکاری های متعارف پژوهشی 
دانشگاه ها با فولاد مبارکه، همکاری هایی نوینی 
که تاکنـــــون در قالب نظام بلـــــوغ همکاری های 
دانشـــــگاه و فولاد مبارکه پیاده سازی شده اند 

عبارتند از:

             1.    گفتمان سازی  : 
گام اول در برقراری تعاملات نوین با دانشگاه ها، 
گفتمان ســـــازی است. دانشـــــجویان، استادان 
و مدیران دانشـــــگاهی باید رویکردهای جدید 
فولاد مبارکه در حوزه توسعه فناوری و نواوری را 
بدانند و از نحوه ی ورود به مشـــــارکت و همکاری 
گاه باشند. برای این منظور به  در این تعاملات آ
طور متناوب و پیوســـــته رویدادهایی با عنوان 
"هم  مسیر" در دانشـــــکده های و دانشگاه های 
مختلف کشـــــور توســـــط MSTID Fund برگزار 
می شـــــوند و طی آن هم فرایندها و سازوکارهای 
همکاری دانشـــــگاهیان با فـــــولاد مبارکه و هم 
پیشـــــرانها و محورهای نوآوری فولاد مبارکه که 
دانشگاهیان با فعالیت در آنها می توانند منابع 
فولاد مبارکـــــه را جذب نمایند، بازگو و تشـــــریح 

می شوند.

             2.    فرصت مطالعاتی صنعتی: 
در این همکاری، اعضای هیات علمی دانشگاه 
ها، دوره ای ۳ تـــــا ۶ ماهه را در دل صنعت فولاد 
مبارکه سپری کرده و طی ان با تمرکز بر موضوع 
و مساله ی مشخصی از صنعت، هم با ابعاد و 
اجزای صنعتی و عملیاتی ان آشـــــنا می شوند 

و هم فعالیت پژوهشـــــی و مطالعاتی روی آن 
انجـــــام می دهند و بـــــه این ترتیب بخشـــــی از 
مســـــیر دســـــتیابی به راهکار برای پرداختن به 
موضوعات و مســـــائل صنعـــــت را طی نموده 
و به دســـــتورکارهای شـــــفاف و روشن جهت 

فعالیت های دانشگاهی آتی دست می یابند. 

             3.   پژوهانه بابت پایان نامه های تحصیلات 
تکمیلی :

یکی از ارکان فرایندهای پژوهشـــــی و تحصیلات 
تکمیلی در دانشـــــگاه ها، پروژه های تحقیقاتی 
منتهی به پایان نامه یا رســـــاله دانشجویان در 
انتهای دوره تحصیلی اســـــت و پرداخت پژوهانه 
)گرنت( به اســـــتاد و دانشـــــجو، راهکاری ست 
که صنایع بـــــرای جهت دادن ایـــــن فعالیت های 
تحقیقاتی به سوی مســـــایل و موضوعات مورد 
علاقه خود بـــــه کار می گیرند. بـــــا جهت دهی به 
این فعالیت هـــــای جاری دانشـــــگاهی، علاوه بر 
این که دانش ناظر به مســـــاله ی صنعت تجمیع 
و تولید می شـــــود، متخصصانـــــی در قبال این 
موضوعات پرورش یافته و خبرگان دانشگاهی 
در این موضوعات توســـــط صنعت شناســـــایی 
می شوند. فولاد مبارکه نیز این الگوی همکاری 
با دانشگاه ها را در سطح گسترده به کار گرفته و تا 
پایان تابستان ۱۴0۳، از حدود ۱۵00 طرح دریافتی 
از سوی دانشـــــجویان، ۸0۸ طرح موفق به قرار 
گرفتن در فهرست مرتبط با اولویت های مورد نظر 
فولاد مبارکه شده و حمایت مالی به میزان ۳۲۶ 

میلیارد ریال به ایشان تخصیص یافته است.

دانشجویانی که در فرایند اخذ پژوهانه از فولاد 
مبارکه قـــــرار می گیرند، مشـــــمول طـــــرح ترنج 
) توانمندســـــازی راهبردی نـــــوآوران جوان( نیز 
می شـــــوند. در قالب این طرح بانک اطلاعاتی از 
دانشـــــجویان و مهارتهای نرم و فنی آنان تشکیل 
شده و پس از ارزیابی نهایی، فرایند توانمندسازی 
ایشان در قالب کوچینگ، برنامه توســـــعه فردی، 
ارزیابی شخصیتی و برگزاری رویدادهای انگیزشی 

ترنج دنبال می شود.

               4.   تورهای صنعتی:
یکی از لوازم گسترش همکاری های دانشگاهیان 
با صنعت آشـــــنایی با ابعاد واقعـــــی صنعت و 
مسایل آن می باشد و تا زمانی که بازدید حضوری 
و مستقیم دانشـــــگاهیان از تاسیسات صنعتی 
انجام نشود، این آشنایی بوجود نمی آید؛ فرصتی 
که تا پیش از بسیار محدود در اختیار دانشگاهیان 
قرار می گرفته و بسیاری از دانشگاهیان حتی در 
رشته های کاملا نزدیک با صنعت مجال رویت یک 
پلنت صنعتی را نداشته اند. فولاد مبارکه برای 
رفع این نقیصه، با محوریت MSTID Fund انجام 
بازدیدهای دانشگاهیان از سایت های صنعتی 
خود را تسهیل کرده و در این قالب در مدت کوتاهی 
جمع بزرگی از دانشجویان و استادان دانشگاه ها 
از این صنعت بزرگ کشور بازدید داشته اند و این 

روند تداوم دارد.
سایر انواع همکاری های دانشـــــگاه ها با فولاد 
مبارکه نیز به تدریج و با بلوغ یافتن تعاملات قبلی 

در دستورکار قرار گرفته و به اجرا در خواهند آمد.

نـــــــــــوآوری  دانــــــشـــــــــگاهــــــــی
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مانند هر کســـــب و کار دیگری، جلب توجه و همـــــکاری نخبگان، 
دانشـــــگاهیان، فناوران، کارآفرینان  و صنعتگران به رویکرد نوآوری باز 
دنبال شـــــده در گروه فولاد مبارکه و شـــــکل دهی مشـــــارکت با ایشان، 
 مســـــتلزم ایجاد شـــــهرت و آوازه ی نیکو در ایـــــن باره اســـــت. از این رو
 MSTID Fund به عنوان راهبر زیســـــت بوم، از انـــــواع ابزارهای خلق و 

اشـــــاعه ی برند برای خلق و تثبیت چهره ی نوین گـــــروه فولاد مبارکه به 
عنوان صنعت پیشتاز و مشوق حامی نوآوری استفاده می نماید. علاوه 
 بر رویدادهای متعارف صنعتی و دانشی که زمینه ی این فعالیت هستند،

 MSTID Fund رویدادهای اختصاصی خود را نیز طراحی و اجرا می کند:

ویدادهای فولادی شو ر

فولادی شو رویداد اختصاصی MSTID Fund برای شناسایی نخبگان و شرکت های دانش بنیان مستعد جذب سرمایه برای توسعه فناوری و کسب و 
کار می باشد. این رویدادها به صورت موضعی )در پارک های علم و فناوری و اجتماعات کارآفرینان استانهای مختلف ( یا موضوعی )حول یک مساله خاص 
صنعتی در گروه فولاد مبارکه( برگزار می شوند و طی آن نخبگان و شرکت های دانش بنیان به معرفی ظرفیت ها و دستاوردهای خود پرداخته و طرح خود را 

برای جذب سرمایه در راستای موضوعات مورد علاقه در گروه فولاد مبارکه ارائه می کنند.
با این سازوکار علاوه بر خلق تصویر نوآورانه برای گروه فولاد مبارکه در جامعه گسترده مخاطبان، دامنه سرمایه گذاری های MSTID Fund به اقصی 

نقاط کشور گسترده می شود.

برندسازی نوآوری فولاد مبارکه
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آبادانی و رونق و بالندگی هر زیست بوم، نیازمند ایفای نقش عناصر و اجزای بسیار متعدد و متنوعی است. در کشور ما همه ی این ویــژه نـــامـه
نقش آفرینان بوجود نیامده یا در حد مطلوب فعالیت نمی کنند. مراکز نوآوری، شتابدهنده ها، آزمایشگاه های مرجع، FabLab ، صندوق 
های سرمایه گذاری خصوصی و سایر نهادهای نوین نوآوری، فناوری و تامین مالی نمونه هایی از این عناصر و اجزا هستند که نیاز به توسعه 
دارند. لذا فولاد مبارکه برای اطمینان از به ثمر نشســـــتن ســـــرمایه گذاری های خود در این زیســـــت بوم، با به خدمت گرفتن مشوق ها و 

حمایت های حاکمیتی، سرمایه گذاری در توسعه نهادها و ابزارهای زیست بوم نوآوری را نیز در دستورکار MSTID Fund قرار داده است.

مراکز نوآوری دانشگاهی فولاد مبارکه نقطه فیزیکی تمرکز و سازماندهی تعاملات این گروه صنعتی با دانشگاه هاست. تاکنون در
 ۵ دانشگاه مراکز نوآوری دانشـگاهی فولاد مبارکه فعال شده اند و تعداد آنها رو به افزایش است.

توسعه ابزارها و نهادهای 
ز یســـت بـــوم نــوآوری

مراکز نوآوری دانشگاهی فولاد مبارکه:
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حسین افشین، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
در جلســـــه با مدیرعامل فولاد مبارکه که در اولین سفر استانی اش برگزار شد، 
اظهار کرد: باعث افتخار است که اولین سفر استانی خود را از اصفهان آغاز کردم؛ 
نسبت به فعالیت های شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان و شرکت فولاد مبارکه آشنایی کامل 
دارم و خوشـــــحالم که بزرگ ترین صندوق CVC و خطرپذیر کشـــــور، صندوق سرمایه گذاری 

خطرپذیر فولاد مبارکه است.
وی افزود: صندوق های سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه و گلرنگ، دو صندوق با 
ثبت دارایی یک همت در کشور هستند که سرمایه گذاری یک همتی فولاد مبارکه محقق شده 

اما تنها 30 درصد از سرمایه گذاری صندوق گلرنگ محقق شده است.
معاون علمـــــی، فناوری و اقتصـــــاد دانش بنیان فـــــولاد مبارکه ادامـــــه داد: صندوق 
ســـــرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه با ایده و مدیریت خوبی ایجاد شده و تسلط مدیران 
عامل فولاد مبارکه و صندوق ســـــرمایه گذاری خطرپذیر این شرکت بر حوزه نوآوری و فناوری 

گواهی بر این موضوع است.

ـــود  ـــی خـ ـــوزه تخصصـ ـــر حـ ـــاوه بـ ی عـ ـــوآور ـــوزه نـ ـــه حـ ـــه بـ ـــولاد مبارکـ ـــل فـ ـــلط مدیرعامـ تسـ
ی در کشــــور دیــــده ام را از کمتــــر مدیــــر

وی تصریح کرد: توضیحاتی که امروز آقای طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه درخصوص 
شرکت های دانش بنیان مورد حمایت شان و نوع فعالیت های آنان ارائه دادند، نشان داد که 
مدیرعامل فولاد مبارکه به جزئیات عملکرد و فعالیت این شرکت ها مسلط است و عملکرد 
این مجموعه در حوزه نوآوری و فناوری واقعی است؛ به عبارت دیگر این مسئله را به گونه ای 
احساس کردم که گویی شرکت های دانش بنیان تحت حمایت فولاد مبارکه همچون فرزندان 

این شرکت هستند.
افشین اضافه کرد: کمتر مدیری را در کشور سراغ دارم که علاوه بر تسلط به 
حوزه تخصصی خود، نسبت به حوزه فناوری و نوآوری دید داشته باشد اما 
این مســـــئله درخصوص آقای طیب نیا به عنوان مدیرعامل فولاد 
مبارکه صادق است؛ در صنعت فولاد جهان تنها 2 شرکت 
به صورت استثنا وجود دارند که 20 درصد از بودجه 
خود را در حوزه های »تحقیق و توســـــعه« و 

ر در اولین سفر  ئیس جمهو ن ر نش بنیا ا د د قتصا ی و ا ر و ، فنا ن علمی و ، معا فشـــــین حســـــین ا
استانی اش به اصفهان سفر کرد تا از نزدیک از زیست بوم نوآوری و فناوری گروه فولاد مبارکه دیدار کند.

ئین کلنگ زنی فاز دوم این  ئین افتتاح فاز اول مجتمع توســـــعه تکنولوژی فولاد مبارکـــــه و آ  در این بازدید آ
مجتمع در شـــــهرک علمی تحقیقاتی اصفهان بازدید از پردیس فناوری های راهبردی فولاد مبارکه و نمایشـــــگاه 

شرکت های سرمایه پذیر صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه صورت گرفت.

حسین افشین، معاون علمی، فناوری واقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور: 

و  فناوری  و  نوآوری  اکوسیستم  برای  را  گردنم 
می گذارم گرو  دانش بنیان ها 
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»تــــحـــقــــیــــــــــق و نـــــــــوآوری« 
ســـــرمایه گذاری کننـــــد و عرف 
ســـــرمایه گذاری در این حوزه ها 
بین 2 تا 3.5 درصـــــد از بودجه 
صنایع فولادی است که اگر در این 
حوزه ها سرمایه گذاری نکنیم، از 
صنعـــــت فـــــولاد جهـــــان عقب 

خواهیم افتاد.

ــــه  ی بودج ــــر ــــش ۴ براب ــــرای افزای ب
ی  ســــرمایــــــــه گذار صنـــــــدوق 
ــــی  ــــه رایزن ــــولاد مبارک ــــر   ف پذی خطر

ــــرد ــــم ک خواهی
حتماً  کـــــرد:  اضافـــــه  وی 
رایزنی های لازم را انجام خواهیم 
داد تـــــا بودجه صنـــــدوق CVC یا 
ســـــرمایه گذاری خطرپذیر فولاد 
مبارکه بتوانـــــد از یک همت به 4 
همـــــت افزایـــــش پیدا کنـــــد و از 
مدیرعامـــــل فـــــولاد مبارکه هم 
می خواهم تا در ایـــــن زمینه از ما 
حمایت کنـــــد تا ایـــــن اتفاق رقم 
بخورد چراکـــــه در صورت افزایش 
بودجه این صنـــــدوق به عنوان 
صندوق نمونه ســـــرمایه گذاری 
خطرپذیر کشور، تحول بزرگی در 
محقق  کشـــــور  فـــــولاد  صنعت 

خواهد شد.

وی گفت: بدیهی اســـــت با 
پیشتازی استان اصفهان در حوزه 
نوآوری و فناوری، دیگر استان ها و 
شـــــهرهای کشـــــور نیز اقدام به 
فراهم سازی شـــــرایط لازم برای 
ایجاد اکوسیســـــتم نـــــوآوری و 

فناوری خواهند کـــــرد؛ امروز دو 
پروژه بزرگ فولاد مبارکه در حوزه 
نوآوری و فناوری افتتاح شـــــد که 
نشان دهنده آینده نگری صندوق 
ســـــرمایه گذاری خطرپذیر فولاد 
مبارکه است چراکه این احتمال 
وجود دارد کـــــه در آینده کمبود 
مواد اولیه صنعت فولاد ازجمله 
»مگنتیـــــت« در آینده بیشـــــتر 

احساس شود.
معاون علمـــــی، فناوری و 
اقتصـــــــــاد دانــــــــــــــــش بنیان 
رئیس جمهور  افزود: بنابراین این 
اطمینـــــان را می دهم که قوانین 
موجود در کشـــــور که مربوط به 
حوزه نوآوری و فناوری اســـــت را 
به طور کامل اجرا کنم و جای بسی 
امیدواری اســـــت که مسئولیت 
قبلی اینجانب مربوط به قانون 
مهم حمایت از کالای ایرانی بوده 
و در نگارش بند به بند این قانون 
مشـــــارکت مؤثـــــر داشـــــته ام، 
همچنین به قانـــــون حمایت از 
جهش تولیـــــد دانش بنیان که از 
دیگر قوانین مهم حوزه نوآوری و 

فناوری است، تسلط کامل دارم.
وی با بیان اینکـــــه در حال 
حاضر قوانین مترقی بسیار خوبی 
در حوزه نوآوری و فناوری کشـــــور 
داریم اما در اجرا نتوانسته ایم از 
تمام تـــــوان و ظرفیـــــت موجود 
استفاده کنیم، گفت: اما من این 
قول را می دهم که حتماً این کار را 

انجام خواهیم داد؛ همان گونه که 
رئیس جمهور فرمود گردنم را در 
مقابل حرف هایم گرو می گذارم، 
بنده هم اعلام می کنم که گردنم را 
برای اکوسیستم نوآوری و فناوری 
و شـــــرکت های دانش بنیان گرو 
می گذارم تـــــا بتوانیم تمام قد در 

این زمینه کمک کنیم.

ن  و معــــا گــــی  د ما آ م  عــــا ا
ــش  ــ ــرای افزای ــ ــور ب ــ رئیس جمه
تــــی  لیا ما ر  عتبــــا ا ی  بــــر ا بر  ۲
ی  ر ا یـــــــه گذ ما ســــر ق  و صنــــــد

کــــه ر مبا د  لا فــــــو یــــر  پذ خطر
افشـــــین با بیـــــان اینکه 
بدیهی است که ذات صندوق های 
سرمایه گذاری خطرپذیر و ذات 
نوآوری، خطرپذیری آن هاست، 
تصریح کرد: یعنی اگر اطمینان 
دارید کـــــه پـــــروژه ای صددرصد 
سودده است، نباید به صندوق 
ســـــرمایه گذاری خطرپذیر وارد 
شـــــود، بلکه باید از طریق دیگر 
برای اجرای آن تسهیلات پرداخت 
شود تا به تنهایی کار خود را انجام 
دهد چراکه نگاه پذیرش پروژه ها 
بـــــه صنـــــدوق ســـــرمایه گذاری 
خطرپذیر، احتمال آســـــیب پذیر 
بودن و ورشکســـــتگی آن پروژه 

بوده است.
وی اضافه کـــــرد: صندوق 
ســـــرمایه گذاری خطرپذیر فولاد 
مبارکه اولین صندوقی است که 
راه خود را به درستی انتخاب کرده 
و در حـــــال حرکـــــت اســـــت؛ این 

صندوق اصطلاحـــــاً جاده بازکن 
صندوق هایی خواهد بود که قرار 
است از این به بعد شکل بگیرند، 
لـــــذا قـــــول می دهیم کـــــه از این 

صندوق حمایت کنیم.
معـــــاون علمی فنـــــاوری و 
اقتصـــــاد دانش بنیـــــان رئیس 
جمهـــــور اضافه کـــــرد: معاونت 
اقتصـــــاد  و  فنـــــاوری  علمـــــی، 
دانش بنیان ریاســـــت جمهوری 
تاکنون 200 میلیارد تومان اعتبار 
صنـــــدوق  بـــــرای  مالیاتـــــی 
ســـــرمایه گذاری خطرپذیر فولاد 
مبارکه تعریـــــف کرده و در صورت 
تکمیل اســـــناد این صندوق 200 
میلیارد تومان اعتبار مالیاتی دیگر 
نیز تأیید خواهد شـــــد و آمادگی 
خود را برای حمایت های بیشـــــتر 

اعلام می کنیم.
وی گفـــــت: صندـــــــــــوق 
فولاد  خطرپذیر  سرمایه گذاری 
مبارکه بـــــه عنـــــوان بزرگ ترین 
صنـــــدوق ســـرمـــــایــــــه گذاری 
خطرپذیر کشور، اولین صندوق 
بزرگ کشور است که حدود هزار 
میلیارد تومان به صورت واقعی 
ســـــرمایه گذاری کرده است. از 
دکتـــــر طیب نیا قـــــول گرفتیم و 
پیگیری  دولـــــت  در  خودمـــــان 
می کنیـــــم این صنـــــدوق از یک 
همت بـــــه چهار همـــــت افزایش 
خ  سرمایه بدهد، اگر این اتفاق ر
دهد اکوسیستم فولاد و نوآوری 

کشور تحول بزرگ می یابد.

صنـــــــــــــــــــــــــــدوق 
ســــــــــرمایه گذاری 
خطرپـــــــذیر فولاد 
مبارکـــــــــــــه اولین 
صـــــندوقی است 
را به  که راه خود 
انتخاب  درستی 
کــــــــــرده و در حال 
حرکت است؛ این 
صندوق اصطلاحا 
بازکن  جــــــــــاده 
صنــــــــــدوق هایی 
خواهد بود که قرار 
است از این به بعد 
شکل بگیرند، لذا 
قول می دهیم که 
از این صـــــــندوق 

حمایت کنیم.
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ســــــــر  یا محــمـــد
طـــیــــــــب نـــــــــیا، 
مدیرعامل شرکت 
فولادمبارکه نیز در این نشست 
در خصوص جایگاه فولاد مبارکه 
در صنعت و اقتصاد کشور اظهار 
کرد: امـــــروز فولاد مبارکـــــه با در 
 GDP دست داشـــــتن 1.5 درصد
GDP بخش  کشور و 4.5 درصد 
صنعت کشور، بزرگترین صنعت 
بخش صنعتی و معدنی کشـــــور 
اســـــت و تفاوتی که این شرکت با 
دیگر شرکت های بزرگ و پیشران 
صنعتی دارد، همکاری آن با سه 
هزار شـــــرکت بـــــزرگ و کوچک در 
بالا دســـــت و پایین دست است 
کـــــه اغلب آنهـــــا جـــــزو بزرگترین 
شـــــرکت های صنعتی و معدنی 

کشور هستند.
وی ادامـــــه داد: بـــــه جرأت 
می گویـــــم اگـــــر فولادمبارکـــــه بنا 
گذاشته نمی شد، طی سه دهه اخیر 
و بـــــه ویـــــژه در دوران تحریم کمر 
اقتصاد و صنعت کشور خم می شد.

ــــزه  ــــطح جای ــــن س ی ــــب بالاتر کس
ی کشــــور در  ی و نــــوآور فنــــاور

ــی ــ ــزه تعال ــ ــب جای ــ ــار کس ــ کن
مدیرعامل شـــــرکت فولاد 
مبارکه به کســـــب جایزه تعالی و 
نـــــوآوری اشـــــاره کـــــرد و گفت: 
سال های متوالی است که فولاد 

مبارکه بالاترین ســـــطح جایزه 
تعالی ســـــازمانی را با بالاترین 
امتیاز به خـــــود اختصاص داده 
اســـــت. همچنین این شـــــرکت 
توانسته اســـــت بالاترین سطح 
جایزه فناوری و نوآوری کشور را 

کسب نماید.
وی به اشـــــتغال زایی فولاد 
مبارکه اشاره کرد و افزود: بیش از 
30 هزار نفر به صورت مستقیم در 
کارخانه فولاد مبارکه کار می کنند، 
همچنین این شـــــرکت به صورت 
غیرمســـــتقیم برای 400 هزار نفر 

اشتغال ایجاد کرده است.

ق هــــای ســــیلیکونی  تولیــــد ور
؛  لا بــــا ه  د و فـــــــــــــز ا ش  ز ر ا بــــا 
ی گــــر مصــــداق واقعــــی کیمیا

طیب نیا با بیـــــان اینکه 10 
میلیـــــارد دلار ارزش فعلی بورس 
فولاد مبارکه اســـــت، اضافه کرد: 
فولاد مبارکه در سال 1401 شرکت 
برتر کشور در زمینه شاخص ایجاد 
ارزش افزوده بود و در سال 1402 
نیز در این زمینه در رتبه دوم قرار 
گرفت و این جایگاه به این دلیل به 
دست آمده که فولاد مبارکه سنگ 
آهنی را که در حالت اولیه ارزشی به 
اندازه 120 هزار تومان دارد به ورق 
قلع اندودی تبدیـــــل می کند که 
ارزش هر تـــــن آن بـــــالای 50 تا 60 
همچنین  است.  تومان  میلیون 

این شـــــرکت در حال برنامه ریزی 
برای تولید ورق های سیلیکونی 
است که ارزش سنگ آهن را هزار 
برابر می کند و این همان مصداق 

واقعی کیمیاگری است.
وی بـــــا بیان اینکـــــه همه 
زنجیره فـــــولاد در داخل کشـــــور 
تأمین می شود، اضافه کرد: نکته 
اساسی این است که همه فرایند 
بلوغ در فولاد مبارکه و کسب این 
افتخارات با برنامه ریزی دقیق در 
این شـــــرکت محقق شده و همه 
افتخارات به صـــــورت واقعی به 

دست آمده است.

کــــه  ر مبا د  لا فــــو ه  د ســــتفا ا
و  نیــــا  د ز  و ر ی  ژ لــــو تکنو ز  ا
ز  ا شمــــــــند  هو یــــی  و له ر نبا د
ـــــــید ی جــــد ی ها ژ لـــــــو تکنـــــو

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
با بیـــــان اینکه مـــــا بهره برداری از 
تکنولوژی روز دنیا و دنباله رویی 
هوشمند از تکنولوژی های جدید 
را برای کسب موفقیت های خود 
همواره در دستور کار داشته ایم، 
ادامه داد: طی سه دهه گذشته 
توســـــعه کمی در فـــــولاد مبارکه 
شـــــکل گرفته بود و طی سه سال 
صنعت  چالش هـــــای  گذشـــــته 
فولاد و زنجیره فولاد را بررســـــی و 
به این نتیجه رســـــیدیم که باید 
رویکردهای جدید   را   اتخاذ کنیم 

تا بتوانیم همچنـــــان در جایگاه 
خود باقی بمانیم.

وی اضافه کرد: در این راستا 
پنج رویکرد را در دســـــتور کار قرار 
دادیـــــم که اولیـــــن رویکـــــرد آن 
استفاده حداکثری از ظرفیت های 
موجود است، در حقیقت تمرکز ما 
بر تولید بود چرا که معتقدیم در 
کشور سرمایه گذاری های خوبی 
صورت گرفته و مشکلی که وجود 
دارد عدم بهره برداری درست از این 

ظرفیت ها است.
طیـــــب نیـــــا ادامـــــه داد: 
سرمایه های موجود در کشور به 
خوبی اســـــتفاده نمی شـــــود، بر 
اساس آمار وزارت صمت تنها 45 
درصد از ظرفیت صنعت استفاده 
می شود و این درصد در صنعت 
فولاد 65 درصد اســـــت و ممکن 
است تا سه ســـــال آینده به دلیل 
ایجاد ظرفیت های جدید، این عدد 
تا کمتر از 50 درصد برسد و از این 
رو استفاده حداکثری از ظرفیت ها 
یکی از استراتژی های اصلی فولاد 

مبارکه در نظر گرفته شد.
وی با بیان اینکه ما موفق 
شدیم در سال 1400 تولید فولاد را 
افزایـــــش  واســـــطه  بـــــه  کـــــه 
محدودیت های انرژی آب، برق وگاز 
نزولی شده بود، در سال 1401 ارتقا 
دهیم، گفـــــت: ما تنها شـــــرکت 
فولادی و تنها صنعت انرژی بری 

محــمـــدیاســـر طـــیـــب نــــیا، مدیرعامل شرکت فــولادمبــــــارکه   : 

و  دنیا  روز  تکنولوژی  از  مبارکه  فولاد  استفاده 
جدید تکنولوژی های  از  هوشمند  دنباله روی 

11 هزار میلیارد تومان خرید از شرکت های دانش بنیان در سال گذشته
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ویــژه نـــامـه

هستیم که توانستیم سال گذشته با صد در 
صـــــد ظرفیـــــت کار کنیـــــم، امســـــال نیـــــز 
محدودیت های آب و برق وگاز افزایش داشت اما 
تاکنون توانستیم بیش از سال گذشته تولید 

داشته باشیم.
ت  لا محصــــو لیــــد  تو و  ن  ز ا متــــو ســــعه  تو
ر  د تــــر  لا با ه  د و فــــز ا ش  ز ر ا بــــا  و  یتــــک  ها

کــــه ر مبا د  لا فــــو ر  کا ر  ســــتو د
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه استراتژی 
دوم این شـــــرکت را توســـــعه متوازن دانست 
وگفت: ما توسعه متوازن را جایگزین توسعه 
کمی کردیم، در زنجیره فولاد تولید محصولات 
کیفی را در دستور کار گذاشتیم و توسعه ها را به 
ســـــمت محصولات کیفی بردیم چرا که رقبای 
جدید در کشور در حال فعالیت هستند. امروز 
برای ایجاد ظرفیت 65 میلیون تن تولید فولاد 
بالای 20 درصد پیشرفت فیزیکی صورت گرفته 
و 145 میلیون تن مجوز تولید فولاد داده شده 
و ما برای اینکه بازار   را   از دست ندهیم به دنبال 
محصولات هایتک و با ارزش افـــــزوده بالاتر با 

رقابت پذیری بیشتر   رفته ایم.
وی ادامه داد: مـــــا در فولاد مبارکه برای 
ایجاد زنجیره متوازن تولید به ســـــمت تولید 
انرژی رفتیم، ده ها مجموعـــــه صنعتی بزرگ 
بودیم که این روند را پیش گرفته و پروژه هایی 
را تعریـــــف کردیم وامروز فـــــولاد مبارکه تنها 
مجموعه است که بعد از 1۸ ماه اولین توربین 
بخار نیروگاه ســـــیکل ترکیبی خود را ســـــال 
گذشته وارد مدار کرد و امروز دومین توربین 
نیز در مدار قرار گرفته و از 914 مگاوات نیروگاه 
کلاس f امروز 600 مگاوات آن در مدار قرار گرفته 
است، علاوه بر این نیروگاه خورشیدی فولاد 
مبارکه در فضایی به مساحت یک هزار هکتار با 
ظرفیت 600 مگاوات برق در دستورکار داریم 
که بزرگترین نیروگاه خورشـــــیدی کشور به 

صورت متمرکز است.
طیب نیـــــا گفـــــت: تاکنـــــون در نیروگاه 
خورشیدی فولاد مبارکه تولید 20 مگاوات در 
دست بهره برداری است و ماه آینده وارد مدار 
خواهد شد و هر ماه به ترتیب 20 تا 30 مگاوات 

در مدار قرار خواهد گرفت.
وی با اشاره به اینکه در حوزه حمل ونقل 
نیز ۸0 لوکومتیو، 5 هـــــزار واگن و 600 کامیون 
برای تسهیل در جابجایی مواد اولیه و تولیدات 
فولاد مبارکه اضافه شـــــده افـــــزود: البته این 
اقدامات در راستای توســـــعه متوازن صورت 
گرفته و خلاء هایی است که باید توسط دیگران 

پر می شد اما ما آن را محقق کردیم.
مدیرعامل شـــــرکت فولاد مبارکه گفت: 
فولاد مبارکه در حوزه بازچرخانی آب و استفاده 
از پســـــاب تاکنون در 9 شهر ســـــرمایه گذاری و 
اجرایی کرده و در 6 شهر دیگر نیز پروژه هایی را در 

سال جاری آغاز کرده است.

ــــانی  وی انس ــــر رگ، نی ــــز ــــای ب ــــم زدن کاره رق
متخصــــص می خواهــــد

وی توسعه سرمایه انسانی را سومین 
رویکرد فولاد مبارکه برای بقا و پایداری دانست 
و ادامه داد: رقـــــم زدن کارهای بـــــزرگ، نیروی 
انسانی متخصص می خواهد. تحقق این امر را 
با اجرای رویدادهایی در دانشگاه ها و پارک های 

علمی و فناوری و ایجاد مراکـــــز آموزش فنی و 
حرفه ای و آموزش و توانمندســـــازی مربیان و 

معلمان این مراکز دنبال کرده ایم.

؛  کــــه ر مبا د  لا فــــو ر  د ی  ر و آ نــــو و  قیــــت  خا
وهــــای  یــــن رده مســــئولان تــــا نیر از بالاتر

تــــی ما خد
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه توسعه 
پایدار اقتصادی، اجتماعی و در حقیقت زیست 
محیطـــــی و عمرانی و مهم تر از همه توســـــعه 
فناوری و نوآوری را از دیگر استراتژی های فولاد 
مبارکه عنوان کرد و ادامـــــه داد: در این زمینه 
فرهنگ سازی در رأس امور قرار دارد چرا که باید 
از بالاترین مسئولان تا نیروهای خدماتی در کار 
خود خلاقیت و نوآوری داشـــــته باشند، ما با 
فرهنگ سازی در داخل فولادمبارکه آغاز کردیم 
تا همه درک درستی از موضوع داشته باشند و 
بر این باوریم اجرای درســـــت این اســـــتراتژی 
می تواند ما را در   دیگر استراتژی ها موفق بدارد.
وی اضافه کرد: تـــــلاش ما این بوده که با 
استفاده از این استراتژی ها از افول فولادمبارکه 
جلوگیری کـــــرده و آن را به صنعتی شکســـــت 
ناپذیر تبدیل کرده و آن را به مجموعه ای دو سو 

توان تبدیل کنیم.
طیب نیا گفت: فولاد مبارکه با افزایش 
تولید، افزایش بهره وری و افزایش سودآوری 
تولید پایـــــدار را خواهد داشـــــت تـــــا بتواند 
محصولات جدید را داشته باشـــــد و در حوزه 
اکتشـــــافات ورود کند. ضمن اینکه در برنامه 
چشم انداز شـــــرکت 20 درصد درآمد شرکت از 
محل توسعه کســـــب و کارهای جدید بدست 

خواهد آمد.

ــــرای  ــــه ب ــــولاد مبارک ــــودن ف ــــو ب ــــرانی و الگ پیش
ســــایر شــــرکت ها

وی با بیـــــان اینکه برای جاری ســـــازی 
اســـــتراتژی توســـــعه فنـــــاوری و نـــــوآوری، 
راه اندازی شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری 
و نوآوری فولاد مبارکـــــه را راه اندازی و از یک 
سال گذشته موفق شـــــدیم این شرکت را به 
بـــــا  خطرپذیـــــر  ســـــرمایه گذاری  شـــــرکت 
ســـــرمایه گذاری یک هزار میلیارد تومان ثبت 
کنیم، تـــــا بتواند با چابکی بیشـــــتر فعالیت 
داشـــــته باشـــــد، اضافه کرد: ما همـــــواره از 
شرکت های برتر و بزرگ دنیا الگو گرفته ایم و 
آن را پیاده ســـــازی کرده و در کشور برای دیگر 

شرکت ها پیشران و الگو بوده ایم.
طیب نیا با بیان اینکه شاید طی یکصد 
سال اخیر تحولات صنعت فولاد نسبت به دیگر 
صنایع خوب نبوده اما طی دو دهه اخیر اتفاقات 
جدی در این صنعت افتاده است، اضافه کرد: 
شاید در چند دهه قبل استراتژی تولید فولاد در 
چین توسعه کمی و ظرفیت سازی بود اما امروز 
می بینیم 10 شرکت اول چین در حوزه تحقیق و 
توسعه 300 درصد افزایش ســـــرمایه گذاری 
دارند و از 5 شرکت برتر دنیا در حوزه تحقیق و 
توسعه دنیا 4 شرکت چینی هستند و بیش از 
چهار درصد درآمد سالانه را در تحقیق و توسعه 
و معادل 140 میلیارد دلار سرمایه گذاری کردند.

ی  ر کا ی  هــــا لگو ا ن  د ا د ر  ا قــــر ر  ختیــــا ا ر  د

لیت  ا مســــئو ن ر ا یگــــر کــــه بــــه د ر مبا د لا فو
نیــــم ا می د د  خــــو عــــی  جتما ا

وی گفت: اگر ما در حوزه تحقیق و توسعه 
ورود جدی تر نداشته باشیم حتی از کشورهای 

همسایه نیز عقب خواهیم ماند.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه 
ما سعی کردیم زیست بوم فناوری و نوآوری را 
در کنار شرکت ایجاد کنیم، افزود: فولاد مبارکه 
سعی کرده زیســـــت بوم فناوری و نوآوری را در 
کنار خود ایجاد کند چراکه به این اکوسیستم 
نیاز داشـــــته و درصدد است استان اصفهان را 

به قطب فناوری و نوآوری کشور تبدیل کند.
وی ادامه داد: ما باید عزم تکرار اقدامات 
موفق صورت گرفته را در آیندگان ایجاد کنیم، 
باید کمک کنیم راه ها برای فولاد مبارکه در حوزه 
فناوری باز شود، چرا که این شرکت در اختیار قرار 
دادن الگوهای کاری خود به دیگران را به نوعی 

مسئولیت اجتماعی خود می داند.

ســــت  یا ر ی  ر و فنــــا و  علمــــی  نــــت  و معا
ــــا  ــــوق م ــــن مش ی رگتر ــــن و بز ی ی بهتر ــــور جمه

ــت ــ ــوده اس ــ ب
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان 
اینکه قوانین حمایتی خوبی در حوزه فناوری و 
نوآوری در صنعت وجود دارد و با بررســـــی آن 
درمی یابیم که این قوانین به خوبی الگوبرداری 
و بومی سازی شده اســـــت، اضافه کرد: ما در 
اجرای قوانین دچار مشکل هستیم که در این 
راستا معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
می تواند کمک کننده باشد؛ هر چند تاکنون نیز 

بهترین و بزرگترین مشوق ما بوده است.
وی هماهنگی نهادهای نظارتی بر عملکرد فولاد 
مبارکه در زمینه فناوری و نوآوری را امری ضروری 
دانســـــت و گفت: نهادهای متعدد نظارتی بر 
عملکرد ما نظـــــارت دارند و هر کـــــدام درصد 
اعمال نظر خود هستند این در حالی است که 
ماهیت ســـــرمایه گذاری دانش بنیان و حوزه 
خطرپذیر ویژگی های خاص خـــــود را دارد، 90 
درصد سرمایه گذاری های خطرپذیر به نتیجه 
نمی رسد اما تعداد کمی که به نتیجه می رسد 

همه سرمایه گذاری را جبران می کند.
طیب نیا بـــــا بیـــــان اینکه بـــــرای به بار 
نشستن کار فناورانه زمان نیاز است، ادامه داد: 
آمارها نشان می دهد 42 درصد سرمایه گذاری 
های خطرپذیر کمتر از یک میلیارد تومان بوده 
اســـــت و این در حالی اســـــت کـــــه نقطه قوت 

سرمایه گذاری خطرپذیر ارتقا دانش آن است.
وی گفت: فولاد مبارکه ســـــال گذشته 11 
هزار میلیارد تومان خرید از شرکت های دانش 
بنیان داشـــــته اســـــت، اگر بخواهیم در حوزه 
فناوری ورود موفق داشته باشیم باید تحول در 
نگاه داشته باشـــــیم که ما این نگاه را در فولاد 
مبارکه به وجود آوردیم، اگر این تحول در محیط 
پیرامونی بـــــه وجود نیاید با مشـــــکل مواجه 
خواهیم شـــــد که ایـــــن امر مســـــتلزم توجه 

مسئولان در این حوزه است.
طیب نیا در پایان گفت: طبق گفته رهبر 
معظم انقلاب اگر شـــــرکت های بزرگ، دانش 
بنیان شوند این امر در همه بخش ها تسری 
می یابد لـــــذا ما بایـــــد به دنبـــــال تحقق این 

موضوع باشیم.
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ست کت ها یگر شر ی د ا یی بر لگو که ا ر د مبا لا ن با فو صفها تی ا ک علمی و تحقیقا مل شهر تعا

ن در این برنامه گفت: تعامل شهرک  صفها تی ا ک علمی تحقیقا ئیس شـــــهر ، ر سم مصلحی همچنین قا
علمی تحقیقاتی اصفهان با فولاد مبارکه تعاملی بســـــیار خوب اســـــت. یکی از افتخارات ما در شـــــهرک 
تحقیقاتی اصفهان همکاری  با فولاد مبارکه اســـــت،  حدود 20 سال اســـــت که در حوزه ارتباط صنعت با 
شـــــرکت های دانش بنیان فعالیت داریم، اما همکاری با صنعت بزرگی مانند فولاد مبارکه به کارهای ما خیلی سرعت 

بخشید و به نتایج خیلی درخشان تری رسیدیم. 
رئیس شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان با بیان اینکه راه اندازی مراکز رشد و پایگاه علم و فناوری از اصفهان شکل 
گرفت، گفت:  تعاملات بین شـــــهرک علمی تحقیقاتی و صنایع بزرگ هم از اصفهان آغاز شد و هم برای دیگر صنایع درون 
استانی مانند مانند هلدینگ پترو پالایش اصفهان و شرکت صنایع شیمیایی الگو شد و طبیعتاً آنها نیز در آینده شرایط 

بهتری پیدا خواهند کرد.

 ، که ر مبا د  لا فـــــو کت  شـــــر یر  پذ خطر ق  و صند
ست ر ا یر کشو پذ ق خطر و ین صند تر و پیشر

اســـــتفاده بهتر از قانون جهش تولید دانش بنیان 
برای حمایت از زیست بوم نوآوری 

مل  عا یر مد ر  ا د لیز پا یحیی 
ی  ر ا یه گذ ما ق ســـــر و صند
که  ر مبا د  لا فـــــو یر  پذ خطر
نیز در حاشـــــیه این بازدیـــــد اظهار کرد: بر 
اســـــاس اظهارات معـــــاون علمی فناوری 
و اقتصـــــاد دانش بنیـــــان رئیس جمهور 
مجموعـــــه ســـــرمایه گذاری خطرپذیـــــر 
شرکت فولاد مبارکه پیشروترین صندوق 
خطرپذیر کشور اســـــت و به همین علت 
وی در اولین سفر استانی از این صندوق 
بازدید کرد، در طول بازدیـــــد برنامه های 
توســـــعه زیرســـــاختی را برای این مقام 
مسئول تشریح کردیم یکی از برنامه های 
توســـــعه زیرســـــاخت نوآوری اســـــت که 
مجموعه سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد 
مبارکه پیگیـــــری می کنـــــد؛ از جمله این 
اقدامـــــات ایجاد زیرســـــاخت کارگاه های 
فنـــــاوری که فـــــاز اول آن در شـــــهرک علم 
تحقیقاتی اصفهان به بهره برداری رسید و 
کلنگ فاز دوم با 2۸00 متر زیربنا زده شد.

وی گفت: بازدیـــــد از پردیس فناوری 
فولاد مبارکه دیگر برنامه های دکتر افشین 
در اصفهان بـــــود که در ایـــــن مرکز دانش 
بنیان ها فضایی برای تبدیل ایده به تجهیز 

را دارند. همچنین بازدیدی از منتخبان سرمایه پذیران مجموعه گروه 
فولاد مبارکه داشـــــتیم که هر کدام از فناوران حوزه تخصصی خود را به 
اختصار توضیح دادند و در طول بازدید هم تاییداتی که ایشـــــان کردند 

هم انرژی خوبی داد و هم راهگشا بود برای آینده بود.
پالیزدار ابراز امیدواری کرد که با همراهی و همکاری معاونت علمی 
و همکارانشان با فولاد مبارکه اتفاقاتی که در سال گذشته رقم خورده با 
شدت بیشتری ادامه یابد و همه همکاران ما در داخل گروه فولاد مبارکه 

و همه هموطنان عزیز از ثمرات آن بهره مند شوند.
وی در خصوص قوانین حمایت از دانش بنیان ها نیز تصریح کرد: 
قوانین خیلی خوبی در کشـــــور در حوزه حمایت از شـــــرکت های دانش 
بنیان داریم و ایجاد زیســـــت بوم فناوری و نـــــوآوری بهترین قوانین 
قانون جهش تولید دانش بنیان است که در بند ب و ت ماده 11 قانون 
جهش تولید دانش بنیان این امـــــکان را می دهد که بخش عمده ای از 
هزینه ها و ســـــرمایه گذاری هایی که در شرکت های دانش بنیان انجام 

می دهیم از طریق معافیت و اعتبار مالیاتی بازیافت شود.
مدیرعامل صندوق ســـــرمایه گذاری خطرپذیـــــر فولاد مبارکه با 
اشـــــاره به اینکه این قوانین وجـــــود دارد و بخش عمـــــده ای از آن نیز 
مشمول فولاد مبارکه اســـــت که به عنوان اولین شرکت می تواند این 
قوانین را اســـــتفاده  کند؛ ایـــــن قوانین وجود دارد امـــــا از نظر اجرایی 
می تواند بهتر باشد که در این بازدید معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیـــــان رئیس جمهور قـــــول داد که در ارتباط هـــــم تنگاتنگ و 
هماهنگ با معاونت علمی ســـــعی کنیم بهتـــــر از ظرفیت های قانونی 

استفاده کنیم و برای دیگر مجموعه ها راهگشا باشیم.
وی گفت: بحث های نظارتی نیز دارای ظرفیت های خوبیست که 
به شدت می توان از مجموعه معاونت علمی فناوری ریاست جمهوری 
ح هایی که هم برای معاونت  استفاده کرد و در نهایت هم افزایی در طر

علمی و هم برای فولاد مبارکه قابل توجه و راهبردی است.
حسین افشـــــین، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور در اولین ســـــفر اســـــتانی خود از اکوسیســـــتم نوآوری 
فولادمبارکه و صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر این شرکت، بازدید کرد.
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----------------------------------
ی فولاد مبارکه افتتاح فاز اول مجتمع توسعه تکنولوژ
 -------------------------------------
همچنین فاز اول مجتمع توســـــعه تکنولوژی فولاد مبارکه با 
حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور و 
محمد یاسر طیب نیا مدیر عامل شرکت فولاد مبارکه در شهرک علمی 

تحقیقاتی اصفهان به بهره برداری رســـــید. این پروژه به متراژ ۵۰۰ متر 
مربع با اعتبار ۱۲۰ میلیارد ریال به بهره برداری رسید.

شـــــایان ذکر اســـــت این مجتمع در باره زمانی کمتـــــر از 6 ماه 
بهره برداری شد به گونه ای که عملیات اجرایی آن از اواخر اسفند ۱۴۰۲ 

آغاز و شهریور ۱۴۰۳ به پایان رسید.

------------------------------------
ســـــعه  م مجتمع تو و ز د یی فـــــا ا جر ت ا ز عملیـــــا غا آ

که  ر د مبا لا ی فو ژ لو تکنو
 -------------------------------------
عملیات اجرایی فاز دوم مجتمع توسعه تکنولوژی فولاد مبارکه 
نیز با حضور حســـــین افشـــــین، معاون علمی، فنـــــاوری و اقتصادی 

دانش بنیان رئیس جمهور و محمد یاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه آغاز شد.

این پروژه در مساحت ۲ هزار و 7۱۱ متر مربع محوطه سازی و یک 
هزار و ۵۰۰ متر مربع با اعتبار ۵۰۰ میلیـــــارد ریال بهره برداری خواهد 
شد.عملیات اجرایی این پروژه از شهریور ماه ۱۴۰۳ آغاز و اسفند ماه 

۱۴۰۴ به بهره برداری خواهد رسید.

-----------------------------------
شـــــی تعا ر ا ر  و یـــــز لا نا آ ل  محصـــــو ز  ا یـــــی  نما و  ر

که  ر د مبا لا  فو
 -------------------------------------
محصول آنالایزور ارتعاشی فولاد مبارکه با حضور حسین افشین 
معـــــاون علمی، فنـــــاوری و اقتصاد دانـــــش بنیان رئیـــــس جمهور، 
محمدیاسر طیب نیا مدیر عامل شرکت فولاد مبارکه، پیام نجفی رئیس 
دانشگاه های آزاد استان اصفهان، قاسم مصلحی رئیس شهرک علمی 

تحقیقاتی اصفهان و جمع دیگری از مسئولان رونمایی شد.
گفتنی است نرم افزار آنالایزور ارتعاشی فولاد مبارکه به همت 

شرکت بهین پایش صبا، سومین دارنده تکنولوژی طراحی و ساخت 
سنسورهای بی سیم آنالیز ارتعاشی در سطح جهانی تولید شده است.

نوع سنسور شتاب سنج بی سیم با برد ۱۵ متر، پهنای باند فرکانسی ۱۰ 
کیلو هرتز، نمایش بدون وقفه و ذخیره سازی نامحدود داده ها، تعیین 
وضعیت و تشخیص عیوب بی رینگ، بالانس تجهیزات دوار، قابلیت 
تعریف درخت تجهیزات همراه با انواع متدهای پردازش ســـــیگنال از 

ویژگی های فنی این محصول است.
این پروژه طی ۲ سال با هزینه حدود ۵۵ میلیارد ریال با حضور 
۴ نفر متخصص در حوزه های ارتعاشات الکترونیک و نرم افزار با کاربرد 

عیب یابی ماشین های دربار از طریق آنالیز ارتعاشات اجرایی شد.
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گزارش تصویـری



گزارش تصویری

بازدیــد معــاون علمی  رئیــس جمــهــور 
از زیست بوم نوآوری و فناوری گروه فــــــولاد مبارکه 

شنبه ۲۴ شهریوـــــرماه  /   اولین سفر استانی معــاون رئیــس جمهــــور

آئین افتتاح فاز اول مجتمع توسعه تکنولوژی 
فولاد مبارکه و کلنگ زنی فاز دوم این مجتمع

آئین افتتاح فاز اول مجتمع توسعه تکنولوژی فولاد مبارکه و آئین کلنگ زنی فاز دوم این مجتمع با حضور معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان برگزار شد.

1

روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
        کارنـــــامه ســـــــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

98

ویــژه نـــامـه



گزارش تصویری

بازدید معاون علمی رئیس جمهور از پردیس توسعه 
فناوری های راهبردی فولاد مبارکه و نمایشگاه پورتفوی 
صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور   از   پردیس فناوری های راهبردی فولاد مبارکه و نمایشگاه 
شــــرکت هـــای  سرمــــــایه پذیر   صــــــــــندوق ســــــــرمایه گـــــــــذاری خطرپــــــــذیر    فولاد مــــــــــبارکه بــــــــازدید کرد.

2
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گزارش تصویری

نشست صمیمی معاون علمی رئیس جمهور   با 
زیست بوم نوآوری و فناوری  گروه فولاد مبارکه

نشست صمیمی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور   با   زیست بوم نوآوری و فناوری گروه 
فولاد مبارکه در ساختمان برج فناوری صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه برگزار شد.
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گزارش تصویری
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ایــر یــســا پـــرایم
پــــــروژه هــای ایــــــریــــــســـا
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در دنیای پویای امروز که فناوری حرف اول را می زند، شرکت ها برای بقا و پیشرفت چاره ای جز نوآوری و به روزرسانی مداوم ندارند. شرکت ایریسا، 
به عنوان یکی از بازیگران اصلی صنعت IT و اتوماسیون صنعتی در ایران، همواره در خط مقدم نوآوری و ارائه راه حل های نوین به مشتریان 
خود بوده است. در راستای این رسالت، ایریسا گامی بلند در مسیر نوآوری برداشته و واحد جدیدی به نام "ایریسا پرایم" را تاسیس کرده است.

ایریسا پرایم، دریچه ای نو به سوی دنیای فناوری های نوظهور و تحول آفرین است. این واحد با تمرکز بر حوزه های IT، OT و CT به دنبال توسعه سبد 
محصولات و خدماتی است که بتواند نیازهای روزافزون صنعت فولاد و سایر مشتریان ایریســـــا را برآورده کند. هوش مصنوعی، اینترنت اشیا، کلان داده و 

واقعیت افزوده، تنها بخشی از فناوری هایی هستند که ایریسا پرایم در آن ها به دنبال نوآوری و خلق ارزش است.

ایریسا پرایم، تنها یک واحد جدید در ساختار ایریسا نیست، بلکه نمادی از عزم و اراده این شرکت برای حفظ و ارتقای جایگاه خود در عصر دیجیتال است. 
این واحد با اتخاذ رویکردی نوآورانه و با بهره گیری از ظرفیت های داخلی و خارجی، به دنبال دستیابی به اهدافی بلندپروازانه است:

ی های نوظهور در ۲ سال آینده:          توسعه 10 محصول نوآورانه مبتنی بر فناور
 ایریسا پرایم با سرعت و شتابی مثال زدنی در حال حرکت به سوی این هدف اســـــت. نمونه هایی از این محصولات، سیستم های هوشمند کنترل فرایند، 

راهکارهای مبتنی بر اینترنت اشیا برای مدیریت دارایی ها و پلتفرم های تحلیل داده با استفاده از هوش مصنوعی هستند.

        افزایش سهم بازار در حوزه های جدید: 
ایریسا پرایم با ورود به بازارهای نوظهور و ارائه محصولات و خدماتی متناسب با نیازهای این بازارها، به دنبال افزایش سهم خود از این بازارها است.

ی در صنعت فولاد:         تبدیل شدن به مرجعی در زمینه نوآور
 ایریسا پرایم با اشتراک گذاری تجربیات و دانش خود با سایر فعالان این صنعت، به دنبال ارتقای سطح نوآوری در صنعت فولاد ایران است.

پــــرایم؛  ایـــریــســـــــا 
نـــــــــوآوری دنیــــای  در  سفـــــــری 
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مسیر ایریسا پرایم برای رسیدن به این اهداف، مسیری هموار و بدون 
چالش نیســـــت. کمبود نیروی متخصص در حوزه هـــــای نوظهور، یکی از 
اصلی ترین چالش هایی است که این واحد با آن روبرو است. برای غلبه بر این 
چالش، ایریســـــا پرایم در حال همکاری با دانشـــــگاه ها، مراکز تحقیقاتی و 
شرکت های نوآفرین است تا بتواند از استعدادها و ظرفیت های موجود در 

این بخش بهره مند شود.

ایجاد فرهنگ نوآوری در شرکت، یکی دیگر از کلیدهای موفقیت ایریسا 
پرایم است. این واحد با برگزاری دوره های آموزشی، سمینارها و کارگاه های 
تخصصی، به دنبال تشـــــویق کارکنان خود به خلاقیت و نوآوری اســـــت. 
همچنین، ایریسا پرایم با ایجاد فضایی پویا و چالش برانگیز، به دنبال جذب 

و حفظ بهترین متخصصان در این حوزه است.

ایریســـــا پرایم در این سفر پرفراز و نشـــــیب، تنها نیست. این واحد از 
حمایت های بی دریغ مدیران و ذینفعان ایریسا برخوردار است. همچنین، 
همکاری با دانشگاه ها، مراکز تحقیقاتی و شرکت های نوآفرین، پشتوانه ای 

قوی برای ایریسا پرایم در مسیر نوآوری است.

بی شک، ایریسا پرایم در این مسیر با چالش ها و موانعی روبرو خواهد 
شد. اما با عزم و اراده ای که در این واحد وجود دارد، تردیدی نیست که ایریسا 
پرایم به اهداف خود خواهد رسید و گامی بلند در مسیر ارتقای جایگاه ایریسا 

در صنعت IT و اتوماسیون صنعتی ایران برداشته خواهد شد.
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 در سال 
۱۴۰۱ سیستم 
اتومـــاسـیون 
صنعتی ســـــطح ۲ در ناحیه 
باکس آنیلینگ ۳ نورد سرد 
فولادمبارکه راه اندازی شد و 
در ادامه توسعه پروژه، اتصال 
جرثقیل ها به اتوماســـــیون 
هوشـــــمند اجرا شـــــده، در 

دستور کار قرار گرفت.
ایـــــن فراینـــــد امکان 
برقـــــراری دسترســـــی اپراتور 
جرثقیل به اتوماسیون سطح 
۲ و مـــــدل موقعیـــــت دهی 
اتوماتیک انبار و ساخت شارژ 
اتوماتیک واحد آنیلینگ ۳ را 

فراهم ساخت. 
با اجـــــرای ایـــــن پروژه 
اپراتـــــور در اتـــــاق فرمـــــان 
جرثقیل ها امکان مانیتورینگ 
کلاف ها برای جانمایی از انبار را 
خواهند داشت به این صورت 
که کاربر با استفاداه از تاچ پنل 
مانیتورینـــــگ، موقعیت ها و 
جانمایی انبار را در دسترس 
دارد و می دانـــــد بر اســـــاس 
خروجی مدل انبار، کلاف را در 

مکان مناسب قرار دهد.
در پروژه امکان دسترســـــی 

اپراتـــــور جرثقیل بـــــه مدل 
اتوماتیک انبـــــار واحد باکس 
آنیلینگ ۳ بر پایـــــه مانیتور 
صنعتی موارد فنی شـــــامل 
تعریـــــف توپولوژی شـــــبکه، 
تأمیـــــن مـــــودم صنعتی و 
فایروال صنعتی بـــــا رعایت 
مســـــائل امنیتی کاملاً لحاظ 

شده است. 
پیش از ایـــــن از لحاظ 
بهره وری ارتباط بین کاربران 
جرثقیل و اپراتور انبار از طریق 
پیجر انجام می شد، در حالی 
که امروز تنها با اســـــتفاده از 
مانیتـــــور رصد انبـــــار انجام 
می شود که سریع تر بوده و 
خللی نیز در آن ایجاد نخواهد 
شد، همچنین هر گونه تغییر 
پوزیشن کلاف ها در انبار نیز 
مطابق با آنچـــــه در مدل انبار 
تعریف شـــــده اتفاق خواهد 

افتاد.
در ایـــــن پـــــروژه، زمان 
تأمین مهندسی و اجرا حدود 
6 ماه به طول انجامیده است 
و کارشناســـــان متعددی با 
تخصص های نرم افزار، سخت 
افـــــزار و امنیت ســـــایبری در 
اجرای آن همکاری داشته اند.

از  دستـــــاوردی 
توســـــــــــــــــعــه

 زیست بوم فناوری 
در فــولاد مبــــارکه؛

جرثقیل ها  تصال  ا
تومـــاســــــیون  ا به 
هـــوشـــمــــنــد
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 پلتفرم لجستیک هوشمند به 6 بخش 
مختلف تقســـــیم و هر بخش به عنوان یک 
پروژه مجزا با رعایت اصل یکپارچگی در بین 
آنها به منظور پاسخگویی به نیازهای متعدد 

ذینفعان تعریف شده است. 

مدیریت هوشـــــمند ایـــــاب و ذهاب 
پرسنل، ترابری سنگین، مدیریت هوشمند 
ایاب و ذهـــــاب پـــرســـــــــــنل   تــــرابـــــــــــری 
سبـــــــک، پایـــــــــــــش وضعیت حمل و نقل 
مکانیزم های صنعتی داخلی، پایش وضعیت 
حمل سرباره فولادســـــازی، پایش وضعیت 
حمل مواد و محصول ریلی و پایش وضعیت 
حمل مواد و محصول جاده ای عناوین این 
پروژه ها است. از این 6 پروژه تاکنون ۳ پروژه در 
فولاد مبارکه مورد بهره برداری قرار گرفته و۳ 

پروژه دیگر در دست توسعه قراردارد.

یکی از مهم ترین بخش های لجستیک 
مدیریت ایاب و ذهاب روزانه پرسنل به محل 
کار و بلعکس است که با استفاده از ناوگان 
ترابری ســـــنگین فولاد مبارکه در گستره ای 
وسیع بین شهرهای محل اقامت پرسنل به 
فولاد مبارکه انجام می شـــــود. این پروژه با 

دستــــــــاوردی
از تحـــــقق  بــزرگ 
زیست بوم فناوری
فــولامبــــــارکه؛ در 

هی  د ر ختـــا سا
لـــجـــســـتــیـــکِ
با فـــــــولادی 
نقــــل و  حمــــل 
شمـــــند هو
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هدف افزایش رضایتمندی و ســـــطح کیفی خدمات، افزایش سطح ایمنی 
ناوگان، کاهش هزینه های مدیریت و در نهایـــــت افزایش بهره وری ناوگان 

تعریف شده است.

فرآیند ایاب و ذهاب پرسنل توسط ناوگان سنگین را می توان به سه 
بخش قبل از ســـــفر با نگرش برنامه ریزی، درحین ســـــفر با دیدگاه کنترل 
لحظه ای و پایش لحظه ای و پایان سفر با نگاه آنالیز سفرهای اتفاق افتاده 

بررسی کرد. 
ناوگان ترابری ســـــنگین فولاد مبارکه به صورت دائم و روزانه در سه 

نوبت وظیفه ارائه خدمات حمل و نقل به پرسنل را برعهده دارد. 
در این پروژه با ارائه واســـــط های کاربری مختلف اطلاعات همچون 
وضعیت لحظه ای ناوگان با پایش موقعیت، مسیر تردد، مسافت طی شد. 
سرعت در لحظه و مدیریت انواع مسیرها، ایستگاه ها و ناوگان نمایش داده 
می شود. همچنین با اســـــتفاده از پردازش داده های دریافتی از تجهیزات 
نصب شده در ناوگان پایش وضعیتی حرکت خودرو، پایش رفتار راننده، انواع 
وضعیت خودرو و پایش ورود و خروج پرسنل به خودرو صورت می پذیرد. 
استفاده از این سامانه هم امکان کنترل لحظه ای تردد ناوگان را فراهم آورده 
و هم با جمع آوری و تحلیل آمار دقیق از میزان استفاده از ظرفیت های ناوگان 
امکان تخصیص بهینه ناوگان به ایستگاه ها، تعریف بهینه مسیرها و … را 

میسر می سازد.

ســـــامانه مدیریت هوشمند ایاب و ذهاب پرنســـــل )ترابری سبک(، 
راهکاری جامع و یکپارچه برای پاســـــخگویی به درخواست های جابه جایی 
توسط ناوگان ترابری سبک برای پرسنل فولاد مبارکه فراهم آورده است. به 
صورتی که درخواست های پرسنل پس از ثبت در اپلیکیشن موبایل پرسنل 
و دریافت تائیدات در سلسله مراتب سازمانی به واحد ترابری سبک ارسال و 

در صورت وجود منابع در دسترس به یک یا چندین سفر تبدیل می شود.

این سفر از طریق اپلیکیشن راننده به راننده مربوطه ابلاغ و همه مراحل 
سفر نیز در آن رصد می شود. به واسطه این سامانه تمامی اطلاعات شامل 
زمان شروع و خاتمه سفر، مسافت طی شده، کارکرد رانندگان، موقعیت 
فعلی خودروها و … جمع آوری و تحلیل می شود. این سامانه با قابلیت نصب 
بر روی تلفن همراه، با قابلیت هایی همچون ثبت درخواست سفر توسط 
پرسنل، اختصاص خودرو، انجام سفر توســـــط راننده، نظرسنجی و سایر 
امکانات، سعی در ایجاد ســـــهولت برای کاربران، سرعت در پاسخگویی به 
درخواست ها، استفاده بهینه از ظرفیت خودروها، کاهش هزینه های حمل 

و نقل و بر افزایش سطح رضایتمندی پرسنل داشته است.

ارتقای وضعیت عملکرد ناوگان حمل و نقل کارکنان از طریق سامانه 
هوشمند و ارزیابی عملکرد واحدهای تابعه، اصلاح فرآیندها و همچنین 
سهولت در برنامه ریزی و اســـــتمرار خدمات در شرایط مختلف بخصوص 

شرایط اضطراری با هزینه معقول از دیگر اهداف این پروژه است.

این ســـــامانه با اســـــتفاده از اطلاعات رانندگان و ناوگان مربوطه، 
درخواست های حمل و جابه جایی را از نواحی تولیدی که به عنوان بهره بردار 
سامانه شناخته می شوند، دریافت و پس از پردازش، مکانیزم مورد نظر را 
با در نظر گرفتن پارامترهایی مانند موقعیت مکانیزم های موجود، زمان 
مورد انتظار برای ارائه خدمت از طـــــرف نواحی، مدت زمان تخمینی انجام 
خدمت، وضعیت مکانیزم ها و ســـــطح آماده بکاری آنها و …، به بهره بردار 

اختصاص می دهد.

استفاده از این سامانه به راهبران کمک می کند تا ضمن ارائه بالاترین 
ســـــطح خدمات با کیفیت مطلوب و در زمان مناســـــب، به صورت بهینه از 
ظرفیت های موجود استفاده کرده و هزینه های عملیات و نگهداری مکانیزم ها 

را به طور چشمگیری کاهش داده و بهره وری فرآیند را افزایش دهند. 
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پروژه هوشمندسازی موتورخانه های 
حـــــرارت مرکزی یکـــــی از پروژه هـــــای تحول 
دیجیتال فولاد مبارکه به شـــــمار می رود که 
برای هوشمندسازی موتورخانه ها طراحی 

شده است.

در فولاد مبارکه حدود ۹۰ موتورخانه و 
هواساز وجود دارد که در حال حاضر هیچ گونه 
سیستم اتوماسیون روی آنها نصب نشده و 
به صورت نفر اپراتور و دوره ای تنظیم و دمای 

دستگاه ها روزانه بررسی می شود.

این طرح به صورت پایلوت روی یکی از 
موتورخانه ها، هواسازها و پمپ ها به منظور 
هوشمندسازی یکی از آنها و بررسی طرح و 
نتیجه آن اجرایی شـــــده اســـــت و در صورت 
موفقیت آمیز بودن برای سایر موتورخانه ها 

پیاده سازی خواهد شد.

یکی از اهداف اصلی این پروژه، مدیریت 
انرژی، کـــــم کردن هزینه تعمیـــــرات و نیروی 

انسانی و افزایش طول عمر تجهیزات است.

در این پروژه از محصول ایریسا اسکادا   
که یـــــک محصول بومی اســـــت و توســـــط 
مهندســـــین و متخصصیـــــن کســـــب و کار 
اتوماسیون صنعتی شرکت ایریسا ساخته 
شده، استفاده شده است. همچنین در این 
پروژه ۵۰ سنسور و ولو کنترلی روی خطوط آب 
و گاز نصب شده و همه این سیگنال ها در اتاق 
کنترل مرکزی بر سیستم اسکادا نمایش داده 
می شود و سناریوهای مختلف کنترلی جهت 
کنترل پمپخانه و موتورخانه و هواساز رختکن 

e۱۴-۱۵ تعریف شده است.

با انجام این پروژه در حدود ۲۰ درصد 
صرفه جویی در مصـــــرف گاز موتورخانه ها 
حاصل شده است و در صورت تکمیل فازهای 
آینده مربوط به کلیه موتورخانه ها، منجر به 
صرفه جویی ریالی قابل توجهـــــی در زمینه 

مصرف انرژی در فولاد مبارکه خواهد شد.

برگ زرین تحقق 
زیست بوم فناوری در 
فولاد مبارکه؛

با  دیجیتال  تحول 
سازی  هوشمند 
موتورخانه های 
مرکزی  حرارت 
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شــــرکــــت هـــــای 
دانــش بنــــیان 
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شرکت درصا باهدف نظارت، 
عیب یابی و بهبود فرآیندهای 
تولیـــــد در صنایـــــع مختلف 
با بهره گیری از ابزار پـــــردازش تصویر بینایی 
ماشین و همچنین تکنولوژی اشعه ایکس 
ری در سال ۱۳۹۶ تأسیس شد. این شرکت از 
یک ایده کاربردی در سال ۱۳۹0 نشأت گرفته 
است. در طول ســـــالیان مختلف این شرکت 

توانست با این ایده محوری شکل بگیرد.
درصا مخفف دیده رایـــــان صنعتی اصفهان 
است و چون هسته آن در دانشگاه صنعتی 
اصفهان شکل گرفته آخر اسم شرکت صنعتی 

اصفهان قرار دارد.
این شرکت در حال حاضر ۳0 نفر پرسنل دارد 
و در شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان مستقر 
است. در ادامه روایت مهدی حیدری مدیرعامل 
این شرکت در مورد داســـــتان موفقیت این 
شرکت و همکاری با صندوق سرمایه گذاری 

خطرپذیر فولاد مبارکه مرور می کنید.
-----------------------------

شرکـــــــت  فعالیت  دربـــــــــاره  لطفاً 
توضیح دهــــید.

سال ۱۳۸۹ دانشـــــجوی دانشگاه صنعتی 
اصفهان بودم و پایان نامه خود را با موضوع 
فولاد و مرتبط با پروژه گندله ســـــازی فولاد 
مبارکه ارائه دادم. این پروژه برای نخستین 
بار بود که انجام می شـــــد، از یک ایده خام 
شروع و مقاله های بین المللی خوبی از این 
پروژه استخراج شد و استقبال خوبی نیز از 
آن در شرکت صورت گرفت. حدود دو سال 
بعد، پروژه را روی هشـــــت دیسک توسعه 
دادیم. ســـــپس در حوزه پردازش تصویر و 
هوش مصنوعی فعالیـــــت کردیم. کم کم 
به این نتیجه رســـــیدیم که کســـــب و کاری 

راه اندازی کنیم.
تنها بودید یا تیم داشتید؟

تا سال ۱۳۹۱ من و دکتر فتاحی تنها بودیم. 
پـــــس از آن مهندس صاحبی کـــــه آن زمان 
دانشجو بود به تیم اضافه شد و هم اکنون 

مدیرفنی و سهام دار شرکت است.

ســـــال ۱۳۹۵ مهندس ابراهیمـــــی به تیم 
اضافه شدند که ایشـــــان هم اکنون سهام 
دار و از مدیران پروژه های شـــــرکت هستند. 
این تیم ۴ نفره هســـــته اولیه را شـــــکل داد 
و توانستیم شـــــرکت را ثبت کنیم. در ابتدا 
پروژه ای کار می کردیم. سال ۱۳۹6 به شهرک 
علمـــــی تحقیقاتی آمدیم و دفتـــــر گرفتیم. 
ایده محوری ما همان سیستم دانه بندی 
هوشـــــمند بود که کار را با آن شروع کردیم. 
ابتدا در محل پیش رو مســـــتقر شـــــدیم و 
سپس وارد مرحله رشد شدیم. سال ۱۳۹7 
نیز برای پیاده ســـــازی این ایـــــده با فولاد 

خوزستان قرارداد بستیم.
این ایده در همه صنایع کاربرد دارد؟

بله اما تمرکز ما روی گندله سازی های ایران 
بود. به عنوان مثال ۲۰ کارخانه گندله سازی 
در کشور داریم که ســـــالی یکی دو کارخانه 
جدید به این حوزه اضافه می شـــــود و این 

صنعت رو به توسعه است.
آن زمان پروژه را در فولاد خوزستان استارت 

روایت شرکت سرمایه پذیر درصا؛

هستیم   مبارکه  فولاد  فرزند  ما 
را تولید  مصنوعی  هوش  با 

می دهیم افزایش 
سنس؛ بزرگترین پروژه پردازش تصویر صنعتی در ایران 
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زدیم و در کنـــــار آن در حوزه پردازش تصویر 
هـــــوش مصنوعی پروژه هـــــای دیگری اجرا 

می کردیم.
به مرور نفرات بیشتر شد و از ۴ نفر به حدود 
6 نفر در سال ۱۳۹7 رسیدیم. یک سال بعد 
همین پروژه دانه بندی را در پاسارگاد شیراز 
اجرا کردیم، آن زمـــــان وارد حوزه ضخامت 
ســـــنج ایکس ری نیز شـــــدیم. احساس ما 
این بود که با توجه به نیازی که وجود دارد 

می توانیم در این حوزه نیز فعالیت کنیم.
چطور این ایده به ذهن شما رسید؟

آن زمـــــان در فولاد مبارکه بـــــودم، تعدادی 
آلمانی دیدم که می گفتند برای کالیبره کردن 
سیستم های ایکس ری به شرکت آمده اند. 
موضوع را بررسی کردم و دیدم که پایه این 
موضوع قابل دسترســـــی اســـــت. آن زمان 
آلمانی هـــــا روزی ۴۰۰ تا ۵۰۰ یـــــورو دریافت 
می کردند در حالی که دانشـــــش در کشـــــور 
وجود داشت. خوشبختانه توانستیم این 
پروژه را نیز اجرا و در فولاد مبارکه نصب کنیم.

ایده هوش مصنوعی آن زمان در دیگر 
شرکت ها نیز وجود داشت؟

حتی در دنیا نیز چنین چیزی نبود. همه جا 
سیســـــتم کنترل دانه بندی چشمی بود. 
در واقع پایـــــه فولاد همـــــان آهنگری قبل 
دو هزار سال پیش اســـــت و پایه آن سنتی 
است، بنابراین در فولادهای بزرگ دنیا هم 
تکنولوژی پیشرفته ای که در صنایع نظامی 
و پزشـــــکی و… وجود دارد دیده نمی شد. 

بنابراین کار بسیار جدیدی بود.

پس از اینکه مقاله خود را در آی اس آی درج 
کردیم، شـــــرکتی در اتریش و سپس شرکت 
برزیلی رقیب ما شـــــدند اما در ایران چنین 
شـــــرکت هایی وجود ندارد و بـــــدون رقیب 
هستیم. طبق قانون مالکیت معنوی کسی 
نمی تواند سیستم ما را کپی کند چون ثبت 

شده است.
به هر حـــــال دانش این موضوع در کشـــــور 
وجود داشت. ما سال ۱۳۹۸ با رقمی بسیار 
پایین کار را شـــــروع کردیم. ابتدا گفتند قبل 
از اینکه دستگاه را به فولاد بیاورید باید در 
دفتر شـــــما آن را چک کنید. گویا باورشان 
نمی شد. ســـــپس دقت آن را ســـــه ماه در 
آزمایشـــــگاه پرتوزا نصب کردیـــــم. پس از 
ســـــه ماه گفتند: باورمان نمی شـــــد چنین 

سیستمی را با چنین دقتی بشود ساخت!
چه سالی در خط نصب شد؟

سال ۱۳۹۹ بود که سیستم نصب شد.
نقطه عطف شـــــما در حـــــوزه هوش 

مصنوعی چه زمانی بود؟
قرار داد دوم مـــــا در ســـــال ۱۳۹7 با فولاد 
خوزستان بود، آنجا بود که متوجه شدیم 
این محصول را می توانیم به این شرکت ها 

بفروشیم.
سال ۱۳۹۹ دو دپارتمان در حوزه ایکس دی 
و پردازش تصویر هوش مصنوعی داشتیم. 
بسیاری متقاضی سیستم دانه بندی بودند. 
ســـــال ۱۴۰۰ در چادرملو و سال بعد در اُپال 
پارسیان و امســـــال در فولاد سنگان آن را 

نصب کردیم.

این سیســـــتم در واقع چه کمکی به 
تولید کشور می کند؟

ما یک نرم افزار، چند دوربین و چند کامپیوتر 
به اضافه پی اچ ســـــی، به صنعت می بریم، 
، دو  در واقع با همین تجهیزات جمع و جور
درصد افزایش تولید رقم می زنیم. به عنوان 
مثال فولاد مبارکه 7 میلیون تن فولاد تولید 
می کند که ۲ درصد آن ۱۰۰ هزار تن اســـــت، 
با همین سیســـــتم هوش مصنوعی سبب 
افزایش تولید می شـــــویم. با همین آمار و 
ارقام ما تولید گندله را در کشـــــور افزایش 
می دهیم، انرژی، آب و آلودگی کاهش پیدا 
می کند اما تولید بالا مـــــی رود. این هنر ما 
نیست، هنر هوش مصنوعی است که داریم 

از آن استفاده می کنیم.
این سیستم در شانزدهمین دوره جشنواره 
شیخ بهایی مقام اول، جشـــــنواره امسال 
خوارزمی نیز برگزیده شده است. پروژه برتر 
وزارت علوم شده است و تمامی افتخاراتی 

که می توانست کسب کرده است.
دســـــتگاه هایی در فـــــولاد مبارکـــــه و دیگر 
شرکت ها وجود دارد که قطعات آنها خارجی 
است، ما در حال حاضر در تلاش برای تولید 
این قطعات هستیم و پشتیبانی این حوزه را 

نیز انجام می دهیم.
فولاد چه نقشـــــی در توسعه شرکت 
شما داشت؟ آیا همراهی آن ها باعث شد که 

امروز در این جایگاه قرار بگیرید؟
ما خودمان را فرزند فولاد می دانیم. دلیل 
این اســـــت که مـــــا از آنجا شـــــکل گرفتیم. 

خودمان  مــــــــــا 
را فرزنــــــــــد فولاد 
دلیل  می دانیم. 
این است که ما از 
آنجا شکل گرفتیم. 
فکر میکنم تا الان 
 ۱۳ یا   ۱۲ حدود 
پروژه بــــــــــرای آ نها 
انجــــــــــام دادیم. 
 ۷ نیز  کنون  هم ا
پــــــــــروژه برای این 
شــــــــــرکت داریم. 
قطعاً بخش بزرگی 
از تجارت و کسب 
کار ما مرتبط با  و 

این شرکت است.
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می دانیم ورود به فولاد سخت است، اگر از 
درب فولاد وارد شویم سه سال باید پشت 
آن بمانیم اما سیســـــتم فولاد، سیســـــتم 
درستی است، هرچند مشکل و ایراد هست 
اما پایه آن سالم و درست اســـــت. با تغییر 
تیم ها، سیاست ها ممکن است قدری تکان 

بخورد اما هسته آن هسته درستی است.
ما از فولاد شکل گرفتیم، فکر می کنم تا الان 
حدود ۱۲ یا ۱۳ پروژه برای آن ها انجام دادیم. 
هم اکنون نیز 7 پروژه برای این شرکت داریم. 
قطعا بخش بزرگی از تجارت و کســـــب و کار 
ما مرتبط با این شـــــرکت است، شاید بتوان 
گفت ۵۰ درصد، و ۵۰ درصـــــد دیگر با دیگر 

شرکت های فولادی است.
به همین علت با صندوق ســـــرمایه 
گذاری خطرپذیر  وارد کار شدید؟ ماجرایش 

چه بود؟
هفتم فروردین ۱۴۰۱، دکتر طیب نیا تصمیم 
داشت از شـــــهرک علمی تحقیقاتی بازدید 
کنند، اعلام شد که به شرکت ما هم می آید. 
نوروز بود و همـــــه مســـــافرت بودند، اما 
فراخوان دادیم که در شرکت حاضر شوند. 
آمدند و بازدید صـــــورت گرفت. فکر می کنم 
مجموعه ما را پسندیدند، هم نیروی انسانی 
ما، هم ارائه عملکرد و محصولات ما را مورد 
توجه قرار دادند. شاید آن زمان دکتر طیب 
نیا ما را کمتر می شـــــناخت، امـــــا معاونان 
می شناختند، فکر می کنم در آن بازدید ما در 

چشم فولاد مبارکه بولد شدیم.
دکتر طیب نیا در این حوزه پیشنهاد دادند، 
که ما قبـــــول کردیم. ما خـــــود را از خانواده 
فولاد می دانستیم، شکل گیری ما از فولاد 
بود و بزرگ شـــــدن ما می توانست از فولاد 

صورت بگیرد.
تقریبا یک سال اســـــت با ام اس تید همراه 
هستیم. این حمایت خوب بوده است، هم 

رسانه ای و هم در بخش ارائه توانمندی ها.
به عنوان مثال ما یک پـــــروژه در حوزه ورق 
فولادی داریم، پایـــــه آن از ام اس دی بوده 

است که اکنون در حال شکوفایی است.
چشـــــم انداز شـــــما برای صادرات و 

حضور در بازارهای خارجی چیست؟
سال گذشـــــته با یک هیأت روس به صورت 
تصادفی آشـــــنا شـــــدیم. این هیأت اوایل 
امســـــال به ما گفتند که جشـــــنواره بزرگی 
در صنعت فولاد روســـــیه برگزار می شود و 
خواستند تا شرکت کنیم. برنامه ریزی کردیم 
و سفری حدود پانزده، شانزده روزه داشتیم 
و از تمامی فولادهای روسیه بازدید کردیم. 
تا جایی که می شد برنامه چیدیم و با تمامی 
این فولادها جلسه گذاشتیم و عملکرد خود 
را ارائه کردیم و خیلی عالی بود. نکاتی گفتیم 
که باورشان نمی شد در ایران این اقدامات 

صورت گرفته باشد.
مورد دوم این بود که دید مـــــا به روس ها 
درست شـــــد. ما فکر می کردیم تکنولوژی 
روس ها مانند آلمان است اما متوجه شدیم 
که شدیداً کشور وابسته ای هستند، خوبی 
دیگر آن ها این بود که کار کردن با چینی ها را 
هنوز بلد نیستند. ما ایرانی ها سریعا چین 

را جایگزین کردیم اما آن هـــــا چین را قبول 
ندارند. اگر بلد باشـــــیم با چین چگونه کار 

کنیم می توانیم بهترین اجناس را بگیریم.
ما نماینده ای در آن کشـــــور تعیین کردیم، 
تیم های آن هـــــا را به ایران آورد و جلســـــات 
بســـــیاری برگزار کردیم. اکنون یک ضخامت 
سنج را به شرکتی در روسیه صادر خواهیم 

کرد و این اولین صادرات ما خواهد بود.
در حوزه سیستم های پارســـــی تک هم در 
حال مذاکره هســـــتیم، این یکی از نیازهای 
آن هاست. پارســـــی تک یک غول تکنولوژی 
در فولاداســـــت اما هنوز باورش برای آنها 
سخت است. قرار اســـــت به زودی بازدیدی 
از نمونه های انجام شـــــده در ایران داشته 
باشیم تا در زمینه صادرات این تجهیزات به 

روسیه نیز کار کنیم.
درباره محصولات توضیح دهید.

در ایکـــــس ری سیســـــتمی تحـــــت عنوان 
ضخامت سنج داریم. کار این سیستم این 
است که ضخامت ورق فولاد را بعد از نورد، 
با دقـــــت ۱۰ میکرون اندازه گیـــــری می کند. 
تنظیم فشار غلطک ها که ورق را نازک می کند 
با این سیســـــتم اســـــت. بنابراین در تمام 
قفســـــه های نورد و ورودی و خروجی تمام 

خطوط فولادی به این سیستم نیاز داریم.
این کار قبـــــا به چه صـــــورت انجام 

می شد؟
قبلاً نمونه خارجی آن مورد اســـــتفاده قرار 
می گرفت که با تولید محصـــــول ما اکنون 
از نمونه داخلی اســـــتفاده می شود. ضمن 
اینکه قطعات یدکـــــی نمونه های خارجی را 

هم ما تولید می کنیم.
محصولات دیگر چه؟

سیســـــتم دیگر حوزه ایکس ری، سیستم 
بازرســـــی جـــــوش خطـــــوط لوله اســـــت. 
ســـــرجوش های خطوط لوله انتقال آب، گاز 
و.. را با ایکس ری تســـــت می کنند تا نشتی 

نداشته باشد.
در حقیقت مربوط به کنترل کیفیت 

است؟
بله، همین طور است.

با این حساب در حوزه ایکس ری دو محصول 
داریم. در حـــــوزه پـــــردازش تصویر هوش 
مصنوعی، کار گسترده تر است. مهمترین 
آن سیستم دانه بندی هوشمند است که 
روی دیسک های گندله سازی نصب می شود 
و سایز گندله ها را پایش می کند و به دیسک 

فرمان کنترلی می دهد.
این سیســـــتم در واقع ســـــایزها را بررسی 
می کند، اگر ریز یا درشـــــت باشـــــند فرمان 
افزایش یا کاهش سرعت می دهد و در رنج 
خاص قرار می دهد. همین موضوع سبب 

افزایش دو تا سه درصدی تولید می شود.
نمونه آزمایشـــــگاهی همین تجهیز را هم 
داریم. در اکثر صنایعی که با گرانول سر و کار 
دارند، مانند صنایع پتروشیمی، رنگ، آهک 
سازی، شن و ماسه … آزمایشگاهی وجود 
دارد که دانه بندی را با الک انجام می دهند و 
این کاری است که هم بسیار خطا دارد و هم 
خسته کننده است چون به صورت دستی 
انجام می شـــــود. ما این سیســـــتم را تحت 
عنوان »پارتیکل سایز آنالایزر« ساختیم تا در 

ایکــــــــــس  در 
سیســــــــــتمی  ری 
عنوان  تحــــــــــت 
ضخامت ســــــــــنج 
داریــــــــــم. کار این 
سیستم این است 
ضخامت  کــــــــــه 
را  فــــــــــولاد  ورق 
بعد از نــــــــــورد، با 
دقت ۱۰ میکرون 
ی  هگیــــــــــر ز ا ند ا
می کنــــــــــد. تنظیم 
غلطک ها  فشار 
کــــــــــه ورق را نازک 
می کند بــــــــــا این 
سیســــــــــتم است. 
تمام  در  بنابراین 
قفسه های نورد و 
ورودی و خروجی 
خطوط  تمــــــــــام 
فــــــــــولادی به این 
سیستم نیاز داریم.
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این صنایع مورد استفاده قرار گیرد.
در آزمایشـــــگاه های گندله ســـــازی ها هنوز 
با الک کار می کنند که مـــــا این تجهیز را برای 
همین امر تولیـــــد کرده ایم کـــــه می تواند 

جایگزین الک های سنتی شود.
حوزه بعدی بازرســـــی سطح است. اصطلاحا 
همان دستگاه پارسی تک چون فولادی ها آن 
را با همین نام می شناسند. ما نام این دستگاه 
را ســـــنس گذاشـــــته ایم، مخفف »سیستم 
نظارت ســـــطح«. به دنبال این هســـــتیم که 
همین نام را جایگزین کنیـــــم. این تجهیز هم 
در فولاد اکسین نصب شده، در فولاد مبارکه 
در حال نصب هستیم و قرارداد با شرکت های 
دیگر هم بسته شده اســـــت. در صنایع دیگر 
مانند پارچه، کاشی، سرامیک، سنگ و در واقع 
تمام صنایعی که بحث بازرســـــی سطح مورد 

توجه است می تواند استفاده شود.
این بازرســـــی در چه بخشـــــی انجام 

می شود؟
بازرســـــی مربوط به عیوب است، هر عیبی، 

ترک، لکه، ناخالصی و..

این سیستم روی دســـــتگاه نصب 
می شود یا بعد از خط؟

همه اینها قبـــــلاً یک مرحله کنتـــــرل کیفی 
چشمی داشتند و این دستگاه دقیقا آنجا 

نصب می شود.
این دستگاه ها اپراتور محور هستند 

یا ربات محور؟
این دســـــتگاه ها کاملاً اتوماتیک هستند. 
نصب می شود و دیتای آن مدام در کامپیوتر 

به روز می شود.
عملکرد منابع انسانی شما را چقدر 
کم کرده است؟ یا بهتر بپرسیم چقدر بهینه 

کرده است؟
همیشه در مقابل ما جبهه گیری می شود که 
شما در حال بیکار کردن آدم ها هستید اما 
این طور نیست، ما کسی را بیکار نمی کنیم، 
ما آن ها را بهینه می کنیم. اگر قرار است کسی 
در صنعت فولاد با لباس ایمنی روی ورق های 
فولادی راه برود و با چشمش چک کند و در 
این مسیر هر آسیبی او را تهدید کند، ما به 
او می گوئیم در اتاق خود پشـــــت کامپیوتر 
بنشین، من نشان می دهم و می گویم اینها 
عیب اســـــت، تو فقط تأیید کن… این یعنی 
بهینه سازی نیروی انسانی و کار در شرایط 
ایمنی با بالاترین دقت. نکتـــــه دیگر اینکه 
تمام سطوحی که از آن صحبت کردیم قبلاً 
یک طرفش بازرسی می شـــــد چون سطح 
زیرش قابل دیدن نبود اما ما اکنون هر دو 

طرف را با این روش بازرسی می کنیم.
از دیگر سیســـــتم هایی که روی آن کار 

می کنید بگویید.
سیســـــتم دیگری که روی آن کار می کنیم و 
بسیار مفید اســـــت و اولین قرارداد آن را با 
شرکت فولاد مبارکه امضا کرده ایم سیستم 

بازرسی نوار نقاله است.
در معادن به عنوان مثال پنج یا ۱۰ کیلومتر 
نوار نقاله هایـــــی داریم که مـــــواد را انتقال 
می دهند، فرض کنید یکـــــی از اینها ترک یا 
پارگی داشـــــته باشد که ســـــبب پاره شدن 
نوار نقاله می شـــــود، چنین مشـــــکلی زیاد 
پیش می آید و چیز عجیبی نیست، اما با این 

اتفاق چند کیلومتر مواد تخلیه می شـــــود، 
خط می خوابد و تا مجدداً راه اندازی شود 
هزینه زیادی دارد، خط یک هفته می خوابد 
و موادی که تخلیه شده عملاً قابل استفاده 
نیست. ما سیســـــتمی تهیه کرده ایم که به 
صورت لحظه ای نوار نقاله را چک می کند و 
اگر در حال ترک یا پارگی باشد آلارم می دهد، 
ترمیم می شـــــود و از خســـــارت جلوگیری 

می کند.
هنر این تجهیزات بیشتر نرم افزاری 

اســـت؟
نقطه بولد و در واقع ادعـــــای ما نرم افزار و 
هوش مصنوعی است. ما دوربین و سنسور 
می گذاریم و دیتـــــا را تحلیل می کنیم. فلان 
عیب را با عکس ارائه می کنیم و ســـــعی در 

بهینه سازی فرآیند تولید داریم.
پروژه هـــــای دیگری هم داریـــــم که مقداری 
سفارشی تر هستند، به عنوان مثال بازرسی 
پالت کارهای نـــــوار پخت گندلـــــه کتان هم 
در فولاد مبارکه، فولاد ســـــنگان و گل گهر 
ســـــیرجان کار کردیم. در آنجا هم کوره های 
پختی وجود دارد که یک سری پالت کار در آن 
فعالیت می کنند که بـــــر اثر گرمای کوره ها و 
وزن زیاد دچار خوردگی و خمش می شوند 
و عیوبی که روی آن ایجاد می شـــــود سبب 
توقف خط و آسیب ها می شود. این موارد 
هم قبلاً به صورت چشمی بررسی می شده 
اســـــت. در واقع ما در این حوزه ها به دنبال 

چیزهایی می گردیم که چشم نمی بیند.
علاوه بر اینها سیســـــتم بازرســـــی اسلب را 
هم داریم که شبیه پارسی تک است. وقتی 
اسلب ریخته می شود برای بررسی عیوب نیاز 
به نظارت دارد، الان این سیستم در ماشین 

شماره ۵ فولاد مبارکه انجام شده است.
سیستم دیگری که خیلی خوب بوده است 
و همه از آن راضی هســـــتند سیستم عرض 
سنج اســـــت. تجهیزاتی در فولاد داریم که 
دو سطح ورق را بر اساس سفارش مشتری 
برش می دهد، عرض این ورق بســـــیار مهم 
است و سیستم دقیقی می خواهد که این 

عرض را مدام اندازه گیری کند.
دکتر طیب نیا از این تجهیز هم بازدید کرده 

بود. قبلاً از خارج کشور وارد می شد.
به دنبال این هستید که این تجهیزات 
را گســـــترش بدهید و موارد دیگری تولید 
کنید یا اینکه همان تجهیزات را تجاری سازی 

کنید؟
بله ولـــــی این خوب نیســـــت. بـــــا توجه به 
محدودیت منابع انسانی و حجم بازار نیاز 
به این مقدار کار آر ان دی نداریم. به عنوان 
مثال یک دستگاه دانه بندی داریم که باید 
سالی ۲۰ هزار از آن بفروشـــــیم، نیاز نیست 
دوباره هزینـــــه کنیم و تجهیـــــزات آر ان دی 
بگذاریم، که بشـــــود یا نشـــــود. می توانیم 

همان تجهیز را یک پله بهینه تر کنیم.
شرکتی در این شرایط موفق است که حرف 
جدیدی برای گفتن داشـــــته باشد. ما در هر 
نمایشـــــگاه یک محصول جدیـــــد رونمایی 
می کنیم، آن وقت است که اسم »دُرصا« روی 

زبان ها باقی می ماند.

----------- 
مدیرعامل شرکت 
درصا در گفت وگو 

با ایراسین:
تاثــیر صنـــدوق 
سـرمــایه گذاری 
یر  پـــــــــــذ  خطــر
فولاد مبارکه در 
رشـــــــد  درصـــــــا 
----------- 
برتر  رتبه  کسب 
آســــــــــیا بعد از 
به  شدن  ملحق 

فولاد مبارکه

مهــــــــــدی حیدری، 
شرکت  مدیرعامل 
درصا در حاشــــــــــیه 
همین  د نز شــــــــــا
نمایشگاه متالکس 
شــــــــــرکت  گفت: 
درصا از سال ۱۴۰۱ 
و از طریق صندوق 
ســــــــــرمایه گذاری 
خطرپذیر فولاد مبارکه 
وارد این شرکت شد 
که این ورود همزمان 
بود با کسب رتبه های 
برتر در جشنواره های 
و  بهایی  شــــــــــیخ 
خوارزمی و همچنین 
برنده جایزه ۲۰۲۴ 
پارک های  انجمن 
علــــــــــــمی آسیایی 

شدیم.
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از فعالیت در شـــــرکتی بگویید که با 
همکلاسی های دانشگاه راه اندازی کردید.

ســـــال ۱۳۹۳، تعداد پروژه های شرکت زیاد 
شده بود و با مشقت کارها را پیش می بردیم. 
بنا به شرایطی که وجود داشت، برای مدتی 
از محل کار اصلی ام مرخصـــــی گرفتم و این 
مرخصی تبدیل به جدایی همیشـــــگی من 
از آنجـــــا و حضور تمام وقت و پـــــرکار در تام 
انرژی شد. آن زمان سه نفر از اعضای هیئت 
 مدیره به صورت پاره  وقت حضور داشتند 
اما چند نیروی جدید جذب کرده بودیم و به 
هر حال کار روی روال افتاده بود و از ادارات 
مختلف پروژه می گرفتیم. شرایط به گونه ای 
پیش رفت که در ادامه به ذهن ما رســـــید تا 
به حوزه پیمانکاری اجـــــرای نیروگاه ها وارد 
شویم. آن زمان شـــــرکت نام آوران توسعه 
صنعت پارسیان در حوزه انرژی خورشیدی 
فعالیت می کرد. در جریان یک بازی فوتبال 
با مدیرعامل این شـــــرکت دیدار و گفت وگو 
کردیم و همان دیدار سبب شد تا از نیازهای 

ح هایی که در ذهن  یکدیگر برای تکمیل طر
گاه شویم؛ بنابراین شرکت های  داشتیم، آ
نام آوران توســـــعه صنعت پارســـــیان و تام 
انرژی سپنتا همکاری با یکدیگر را آغاز کردند. 
با گذر زمـــــان دیدیم که ســـــایر پروژه های 
غیرخورشـــــیدی ما در حال لطمه خوردن 
است؛ بنابراین تمام حوزه های دو شرکت را 

مشارکتی کردیم. 
همکاری با شـــــرکت mstid چگونه 

شکل گرفت؟
سال۱۴۰۰ فعالیت در حوزه مشاوره نیروگاه 
فولاد مبارکه را آغاز کردیم. به خاطر این پروژه 
و دیگر پروژه هایی که انجام دادیم، ایده رفتن 
به سمت ســـــاخت ترکر نیروگاه خورشیدی 
به ذهن مان رســـــید. اردیبهشت  ماه سال 
۱۴۰۱ از شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری 
و نوآوری فولاد مبارکـــــه )mstid( به دفتر 
شرکت نام آوران توســـــعه صنعت پارسیان 
آمدند، ایده های ما را بررسی کردند، در حوزه 
ترکر صحبت کردیم و گفتند شُـــــدنی است. 

پروپوزال این طرح را نوشتیم و پیگیری های 
پروژه انجام شد تا اینکه در پاییز سال۱۴۰۰ 
تاییدیـــــه شـــــرکت )mstid( را گرفتیم. قرار 
شد شرکت جدیدی تأسیس کنیم تا درصد 
سهام طرفین مشخص شـــــود و در نهایت 
در ۲۲ فروردین ۱۴۰۲، شـــــرکت »نام آوران 

مهرصنعت فولاد« رسما راه اندازی شد. 
به نظرتان چه عواملی در شکل گیری 

این همکاری نقش داشت؟ 
به جـــــرأت می توانم بگویم کـــــه تجربیات 
زیـــــادی را در شـــــرکت نام آوران توســـــعه 
صنعت پارسیان کسب کردیم و در اصفهان 
مجموعه ای که تا این حد در حوزه نیروگاه 
خورشیدی مسلط باشد، نداریم. در کشور 
نیز جزء پنج شـــــرکت با دانش در این حوزه 
هستیم. تجربیاتی که کسب کردیم به تدریج 
در بدنه شـــــرکت مهارت هایی را وارد کرد که 
امروز از آن بهره مند هستیم. سال ۱۴۰۰ با 
فولاد مبارکه در حوزه برق پروژه داشـــــتیم، 
همان ســـــال فولاد مبارکه بـــــه فکر ایجاد 

پنج تحصیلکرده مهندسی برق سال ۱۳۸۹شرکت »تام انرژی سپنتا« را در حوزه مشاوره انرژی تشکیل می دهند و از سال۱۳۹۴ وارد 
حوزه مطالعاتی، مشاوره ای و طراحی نیروگاه های خورشیدی در کشور می شوند.  این شرکت در سال ۱۳۹۸ جزء اولین شرکت هایی 
محسوب می شود که در حوزه نیروگاه های خورشیدی، پروژه مگاواتی بزرگی مثل پروژه یک مگاواتی نیروگاه طالخونچه به سرانجام 
می رساند. این شرکت فعالیت در حوزه مشاوره نیروگاه خورشیدی شرکت فولاد مبارکه را در سال ۱۴00 شروع کرده و اردیبهشت  ماه ۱۴0۱ از طرف صندوق 
پژوهش و فناوری غیردولتی سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی فولاد مبارکه )mstid( ایده ساخت ترکر نیروگاه های خورشیدی را بررسی کرده و پس 

از ارائه پروپوزال و تایید در پاییز همین سال توسط mstid نهایتا ۲۲ فروردین ۱۴0۲، شرکت »نام آوران مهرصنعت فولاد« رسماً راه اندازی می شود.
در گفت وگو با ســـــید شـــــهاب طباطبایی مدیرعامل نام آوران مهرصنعت فولاد مســـــیر رسیدن از شـــــرکت تام انرژی به شرکت نام آوران 

مهرصنعت فولاد را بررسی می کنیم و نقش شرکت فولاد مبارکه را در رســـــیدن به این مسیر ارزیابی میکنیم.

روایت شرکت سرمایه پذیر مهرصنعت فولاد؛

تبدیل شدن به یکی از  پنج شرکت با 
کشور در  خورشیدی  نیروگاه  دانش  

ز  نــــــــــــدا چـــشــم ا
ایــــن  شـــــــــــــرکت 
اســـت که در سال 
۱۴۰۵، بزرگ ترین 
سازه  تولیدکننده 
ی  ه ها گا و نیـــــــــــــر
خورشــیدی کشور 

باشــــیم.
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جریان برد-برد بین مهرصنعت فولاد و فولاد مبارکه

ر و آ ن و نو نش بنیا ا ی د کت ها که بر شر ر د مبا لا یت فو چتر حما
------------------------------------------------

شرکت فولاد مبارکه در راستای مأموریت خود برای تولید فولاد سبز و استفاده بهینه از انرژی با حفظ محیط  زیست، تأسیس نیروگاه 
خورشیدی را در دستور کار قرار داده است؛ افزایش بازدهی این نیروگاه نیازمند تولید و نصب نوع ویژه ای از سازه به نام ردیاب خورشیدی است 
که با چرخش و دنبال کردن موقعیت خورشید در آسمان سبب اســـــتفاده بهینه از این انرژی برای تولید برق می شود. شرکت دانش بنیان 
»مهرصنعت فولاد« برای نخستین بار در کشور دانش ساخت و نصب این ردیاب خورشیدی را بومی سازی و نمونه اولیه این محصول را تولید 
و عرضه کرده است. با توجه به نیاز فولاد مبارکه به این محصول، صندوق پژوهش و فناوری غیردولتی سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی فولاد 

مبارکه با سرمایه گذاری و حمایت از این شرکت دانش بنیان زمینه گسترش دانش فنی و افزایش تولید این محصول را فراهم آورد. 

ی شید ر ی خو ژ نر ی ا ا نیا بر ر د ین کشو ن ؛ بهتر ا یر ا
---------------------------------------

تولید انرژی های تجدیدپذیر در دنیا با توجه به کمبود منابع سابق انرژی و گرانی آنها و همچنین تولید آلودگی، به شدت رو به گسترش 
است. در این زمینه می توان به انرژی های خورشیدی و بادی اشاره کرد که با توجه به موقعیت جغرافیایی، شرایط اقلیمی، تعداد روز آفتابی و 
درجه حرارت در ایران قابل بهره برداری است و یکی از بهترین کشورهای دنیا برای استفاده از انرژی خورشید برای تولید برق محسوب می شود.

د لا ی فو ز می سا ه بو ر ا ر جشنو ل د و تبه ا کسب ر
-------------------------------------

راهبرد شرکت مهرصنعت فولاد طی پنج سال آینده این است که جزو سه شرکت برتر در حوزه دانش فنی نیروگاه خورشیدی و 
نصب این نیروگاه ها در کشور باشد و این هدف با داشتن اعتبار جهانی و تطبیق با استانداردهای روز دنیا محقق می شود. این شرکت 

در جشنواره بومی سازی فولاد ، موفق به کسب رتبه اول شد.

نیروگاه خورشیدی بود. با توجه به اینکه پروژه انجام می دادیم و از 
ما شناخت داشتند، پروژه نیروگاه 6۰۰ مگاواتی خورشیدی را بر عهده 
گرفتیم. این پروژه سرفصل های مختلفی داشت که در این زمینه به 
آنها مشاوره دادیم. یکی از آیتم هایی که در این پروژه نیاز است، ترکر 
نیروگاه خورشیدی است که امروز با همکاری شرکت )mstid( در حال 
ساخت این ترکر هســـــتیم. البته ما پروژه را تنها به خاطر ترکر تعریف 
نکردیم، بلکه مسیری طولانی در حوزه انرژی خورشیدی پیش روی 

ماست و هدف ما طی کردن این مسیر است.
آیا تاکنـــــون نیروگاه های ترکر وارد فـــــاز اجرایی و فروش 

شده است؟
نمونه نیمه صنعتی این ترکر ساخته شده و در چند نمایشگاه مانند 
متافو با حضور وزیر صمت و مدیرعامل فولاد مبارکه رونمایی شد. 
اکنون آمادگی داریم این محصول را به تمام مصرف کننده ها عرضه 
کنیم. ما بعد از نمونه نیمه تجاری، یک نمونه کاملاً تجاری در ابعاد 
کوچک به شرکت نسیم عمران طالقان جی با قیمت خوبی فروختیم 
و چند پروژه دیگر هم اجرایی شده است. در حال حاضر در حال فروش 
ترکر و درآمدزایی از آن هستیم. در واقع چیزی حدود ۲۰ میلیارد تومان 
قرارداد ترکر داشتیم که به صورت کاملاً خصوصی و به دنبال بازاریابی 

صورت گرفته امضا شده است.
در مســـــیر راه اندازی نیروگاه های ترکر بـــــا چه چالش هایی 

روبه رو هستید؟

برای بســـــتن قرارداد در این حوزه با دو مشکل روبه رو هستیم؛ اول 
اینکه اثبات کنیم کـــــه می توانیم، دوم اینکه شـــــرکت را راضی کنیم 
نیروگاه خود را به جای ثابت، با ترکر فعال کند. اکنون در ایران شرکتی 
نداریم که به صورت بومی، ترکر ایجاد و نیروگاه ها را راضی به استفاده 

از محصول داخلی کند. 

درباره چشم انداز شرکت نام آوران مهرصنعت فولاد و اهداف 
آن صحبت کنید.

چشم انداز شرکت این است که در سال ۱۴۰۵، بزرگ ترین تولیدکننده 
سازه نیروگاه های خورشیدی کشور باشیم.

حمایت )mstid( تا چه اندازه می تواند در توسعه این دانش 
جدید موثر باشد؟ 

کمک مالی که این شرکت می کند، در رتبه آخر لیست مزایای آن قرار 
می گیرد. یعنی تأثیرات دیگر این حمایت بســـــیار مهم تر اســـــت. به 
عنوان مثال این شـــــرکت مدیران با دانشی دارد که مشاوران خوبی 
نیز به شـــــمار می روند. این افراد کمک فکری و معنـــــوی خوبی در 
تصمیم گیری ها می کنند. این شرکت یک مجموعه بسیار درخشان 
است. وقتی دیگران می بینند سهام دار ما mstid است خود به خود 
برای ما اعتبار به ارمغان می آورد. به طورکلی حضور این شرکت در بوم 
کسب وکار دانش بنیان خیر به دنبال خواهد داشت و امیدوارم این 

شرکت در همین تراز باقی بماند.

----------- 
مدیرعامل شرکت 
مهر صنعت فولاد 
در گفت وگــــــــــو با 

ایراسین؛
 50 تاکنــــــــــون 
سازه  مگاوات 
خورشیدی  پنل 
تولید  کشور  در 

کرده ایم
----------- 

شـــهاب طباطبایی، 
شرکت  مدیرعامل 
فولاد  صنعت  مهر 
در حاشیه نمایشگاه 
تخصصی انرژی های 
نــــــــــو و تجدیدپذیر 
اصفهــــــــــان گفت: 
شرکت مهر صنعت بر 
روی طراحی، مشاوره 
و ساخت نیروگاه های 
خورشیدی به صورت 
EPC فعالیت دارد و 
اخیراً بر روی ساخت 
سازه های نیروگاه های 
خورشــــــــــیدی ورود 
کرده و تاکنون توانسته 
بیش از ۵۰ مگاوات 
پنل خورشیدی را در 
برای  کشور  داخل 
شرکت هایی مانند 
ملی مــــــس و فولاد 
کند  تــــولید  مبارکه 
و این رونــــــــــد را برای 
نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی 
برق خورشیدی ادامه 

خواهیم داد.
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شرکت »هوشـــــمند چابک 
اســـــپادان« در سال ۱۳۹۴ از 
سوی هادی محمدزمانی و 
نریمان اختیاری با هدف تأمین نیاز صنایع 
کشور در زمینه اتوماسیون و رباتیک صنعتی 
به صورت رسمی تأسیس شد و هم اکنون با 
۱۵ نفر نیرو با تخصص های برق، الکترونیک، 
کامپیوتر، مکانیک، مدیریت و حســـــابداری 
به فعالیت می پردازد. این شرکت از آن زمان 
تاکنون پروژه هـــــای بســـــیاری را در صنایع 
گوناگون اجرا کرده اســـــت که شمار آن ها به 

۲00 ربات فعال می رسد.
هوشمند چابک اسپادان در سال ۱۳۹۶ به  
عنوان شـــــرکت دانش بنیان به ثبت رسید. 
امضای قرارداد و همکاری با شـــــرکت ایران 
خودرو و اجرای پروژه های مهم اتوماسیون 
صنعتی و رباتیک در این شرکت در این سال به 

کارنامه هوشمند چابک اضافه شد.
در سال ۱۴00 با Mstid FUND وارد مذاکره 
شده و قرارداد اجرای پروژه مارکینگ تختال 
فولاد مبارکه میان مدیران هوشمند چابک 
و صنـــــدوق پژوهش و فنـــــاوری غیردولتی 
سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی فولاد مبارکه 

به امضا رسید.
سال ۱۴0۱ قرارداد پروژه مارکینگ تختال میان 
Mstid FUND و شرکت فولاد مبارکه امضا 
شد و این شرکت در سال ۱۴0۲ پس از مرحله 
تحقیق و توســـــعه توانســـــت به تکنولوژی 
پاشش، جنس پودر، نوع حرکت و جدا کردن 
اکسید از روی تختال دست پیدا کرند و سپس 

اجرای پروژه در فولاد مبارکه را آغاز کرد.
تســـــت نهایی پروژه مارکینگ تختال ســـــال 
۱۴0۳در خط پنج شـــــرکت فـــــولاد مبارکه 

اصفهان با موفقیت انجام شد.
در گفت وگو با هادی محمدزمانی، مدیرعامل 
شـــــرکت هوشـــــمند چابک اســـــپادان با 

فعالیت های این شرکت آشنا می شویم.
-----------------------------

از فعالیت های شـــــرکت هوشـــــمند 
چابک اســـــپادان از زمان تأسیس تاکنون 

بگویید.
از سال ۱۳۹۴ تا به امروز با صنایع گوناگونی 
از جمله خودروسازی، صنایع مس، صنعت 
دارویی، صنعت ســـــنگ و آجر و اخیراً شرکت 
فولاد مبارکه همکاری داشته ایم و حدود ۲00 

ربات در حال کار در صنایع کشور داریم.
پشتیبانی از پروژه های اجراشده قبلی 

هم بر عهده خودتان است؟
ارائه خدمات و تأمین قطعـــــات پروژه هایی 
که در تمام این سال ها اجرا کرده ایم از جمله 
پروژه های مجتمع صنایع مس سرچشمه 
ایران و شرکت ایران خودرو را انجام می دهیم 
و امیدواریم درباره پـــــروژه فولاد مبارکه نیز 
همین اتفاق بیفتد، چون تعداد شرکت هایی 
که نمونه این تکنولوژی را در ایران در اختیار 

داشته باشند، بسیار اندک است.
بـــــه نظرتـــــان نقطه عطف شـــــرکت 

هوشمند چابک کدام پروژه بوده است؟
امضای قرارداد با شرکت ایران خودرو و انجام 

چند پروژه در این شرکت در سال ۱۳۹۶ یکی 
از نقاط عطف شـــــرکت بود و امضای قرارداد 
با Mstid FUND در سال ۱۴00 و اجرای پروژه 
مارکینـــــگ تختال در فـــــولاد مبارکه دومین 
جهش شـــــرکت به حســـــاب می آید. چرا که 
شرکت هوشمند چابک اسپادان به عنوان 
یکی از شرکت های دانش بنیان اصفهانی با 
اجرای موفقت آمیز این پروژه هم اکنون یکی 
از سه شرکت دنیا اســـــت که این فناوری را در 

اختیار دارد.
مســـــیری که برای رســـــیدن به این 
تکنولوژی مهم در صنعت فولاد طی کردید 

چه بود؟
شـــــرکت فولاد مبارکه در گذشـــــته به دلیل 
تحریم، موفق به خرید تکنولوژی ماشـــــین 
شـــــماره زنی تختال نشـــــده بود. زمانی یک 
متخصص خارجی حاضر شده بود با دریافت 
هزینه زیادی این دانش فنی را به ایران انتقال 
دهد، به شرطی که یک شرکت رباتیک، ربات 
موردنیاز را بسازد و این شرکت نیز مکانیزم 
پاشش، دانش فنی و برنامه مربوطه را ارائه 
کند. در ابتدا شـــــرکت فولاد مبارکه انتظار 
نداشت شـــــرکت هوشـــــمند چابک بتواند 
این پروژه را به طور کامل انجام دهد و صرفاً 
قراردادی برای قسمت ربات امضا شد که پس 
از اتمام آن، پیشنهاد دادیم بخشی که شرکت 
خارجی قرار بود انجام دهد را نیز اجرا کنیم و اگر 
به نتیجه نرسیدیم، هزینه ای دریافت نکنیم. 
هیچ منبعی وجود نداشـــــت که بتوانیم از 
روی آن الگوبرداری کنیم و تمام پروژه طراحی 

روایت شرکت سرمایه پذیر هوشمند چابک اسپادان؛

صنعت  در  فعال  ربات   200 داشتن 
دنــیــا  شـــرکـــــت  ســومــیــن  و 

تختال مارکینگ  فناوری  در 

امضـــای قـــرارداد 
 Mstid FUND با
۱۴۰۰ و  در ســـال 
پـــروژه  اجـــــــــرای 
مارکینـــگ تختـــال 
در فـــولاد مبارکـــه 
یکـــــــی از نـــــــــقاط 
عطـــف شـــــــــرکت 
هوشـــمند چابک 
اســـپادان از بـــدو 
کنـــون  تأســـیس تا

بـــوده اســـت.
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خودمان بود. ۶ مـــــاه درگیر مرحله تحقیق 
و توســـــعه بودیم، اما موفق شـــــدیم به 
تکنولوژی پاشش، جنس پودر و نوع حرکت 
و جدا کردن اکسید از روی تختال دست پیدا 
کنیم. این پروژه بارها به صورت دســـــتی در 
خط تولید فولاد مبارکه تست شد و نتایجی 
که به دست آمد، برای خودشان هم قابل 
انتظار نبود و در نهایـــــت از همکاری با طرف 
خارجی منصرف شـــــدند. دیدگاه مان این 
بود که توانایی های خود را نشـــــان دهیم و 
کیفیت کار مان از نظـــــر ماندگاری به مراتب 
از دو شرکت خارجی که این تکنولوژی را در 
اختیار دارند هم بالاتر بوده است. می توان 
گفت امضای قرارداد بـــــا Mstid FUND در 
سال ۱۴00 و اجرای پروژه ماشین شماره زنی 
تختال در فـــــولاد مبارکه یکی از نقاط عطف 
شرکت هوشمند چابک اســـــپادان از بدو 
تأسیس تاکنون بوده و پروژه اجراشده در 
نوع خود بی نظیر است. از طرف دیگر پروژه را 
در خطی اجرا کردیم که فاقد زیرساخت لازم 
برای اتوماســـــیون مارکینگ بود و چندین 
ماه زمان صرف و بیش از ۲0 نقشه جانمایی 
طراحی شد و در این مدت شاهد همکاری 
بسیار خوب مدیر واحد ریخته گری شرکت 

فولاد مبارکه بودیم.  
 Mstid FUND همکاری شـــــرکت با

چطور شکل گرفت؟
این همکاری خیلی ساده و آسان رقم خورد. 
 Mstid به دنبال تماس یکی از مســـــئولان
FUND که از طریق وب سایت شرکت با ما 
آشنا شده بود، جلسه ای با حضور ایشان و 
یکی از همکاران متخصص شان برگزار کردیم 
و در ادامه مذاکرات جدی تری نیز با معاون 
مدیرعامل این صندوق داشتیم و در نهایت 

برای همکاری به توافق رسیدیم.
امیدوارید این همکاری به چه شکلی 

ادامه پیدا کند؟
Mstid FUND تاکنـــــون حمایت خوبی از 
ما داشته، اما مایل هســـــتیم این حمایت 
بیشتر شـــــود. برای انجام پروژه مارکینگ 
تختال فولاد مبارکه تمام نیروهای شرکت 
هوشمند چابک حدود یک سال و نیم روی 
آن متمرکز بودند که این پروژه خوشبختانه 
به سرانجام رســـــید و بازخورد خوبی هم 
داشت. مایل هســـــتیم فولاد مبارکه از این 
به بعد بازار خود را به روی شرکت ما باز کند 
و این طور نباشـــــد که با ورود شرکت های 
دیگر بشود از این پروژه مهندسی معکوس 
انجـــــام داد. در واقع مایلیم زمـــــان و انرژی 
که در شرکت هوشـــــمند چابک اسپادان 
صرف این پروژه کردیم، برای ما در ادامه نیز 

سودده باشد.
چه پروژه های دیگری در شرکت فولاد 

مبارکه در دستور کار دارید؟
ربات مارکینگ تختال تنها رباتی است که در 
حال حاضر در خطوط تولید شـــــرکت فولاد 
مبارکه اســـــتفاده می شود، اما مدیرعامل 
این شـــــرکت تمایل بســـــیاری به استفاده 

از تکنولوژی رباتیـــــک در خطوط گوناگون 
دارد. برای پـــــروژه سیســـــتم رباتیک خط 
گالوانیزه شرکت ورق خودور    )  از شرکت های 
زیرمجموعه فولاد مبارکه( قرارداد نهایی 
امضا کرده ایـــــم و پـــــروژه بعدی مان هم 
سیستم رباتیک سرباره گیری خط گالوانیزه 
در فولاد مبارکه اســـــت که مذاکرات نهایی 
آن انجام شده تا به مرحله امضای قرارداد 

برسیم.
چند نفر در شرکت هوشمند چابک 

اسپادان مشغول به کار هستند؟
در حال حاضر ۱۵ نفـــــر نیرو با تخصص های 
برق، الکترونیـــــک، کامپیوتـــــر، مکانیک، 
مدیریت و حسابداری در شرکت مشغول 
به فعالیت هستند که هشـــــت نفر از آن ها 
نیروی عملیاتی و مابقـــــی نیروهای اداری، 
حسابداری و پشتیبانی هستند. متأسفانه 
با کمبود نیروی متخصص روبه رو هستیم و 
مهاجرت جوانان متخصص و نخبه نیز مزید 
بر علت شـــــده و میزان ماندگاری نیروهای 

شرکت را کاهش داده است.
چشـــــم انداز و هدف شـــــرکت برای 

سال های آینده چیست؟
بازار ایران بسیار بکر و دست نخورده است، 
اما نیم نگاهی نیز به حوزه صادرات داریم و 
باید در این حوزه گام برداریم. در سال های 
گذشته در کشـــــورهای قزاقستان و ترکیه 
دو پروژه نصب ربات داشتیم. از طرف دیگر 
هم اکنون تنها ســـــه یا چهار شرکت دنیا در 
حوزه ربات مارکینگ تختـــــال کار کرده اند، 
چون فرآیند اجرای بسیار ســـــختی دارد و 
امیدواریم بتوانیم ایـــــن محصول را صادر 
کنیم. همچنین هدف دیگر خود در آینده را 
بر اساس توسعه همکاری با شرکت فولاد 
مبارکه تعریف کرده ایـــــم و قصد داریم با 
سایر شـــــرکت های فولادســـــازی ایران نیز 
همکاری کنیم. همکاری با سایر شرکت های 
فولادسازی ایران و اجرای پروژه در آن ها نیز در 

دستور کارمان قرار دارد.
برای دســـــتیابی به صـــــادرات چه 

اقداماتی لازم است انجام شود؟
دستیابی به این هدف قطعاً همت خودمان 
را می طلبد. باید یک سایت قوی که بتواند 
محصولات شـــــرکت را به خوبـــــی معرفی 
کند، ایجاد کنیم. معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســـــت جمهوری 
نیز می تواند در راستای معرفی شرکت به 
کشورهای خارجی از طریق نمایشگاه ها و 

کریدورهای فناوری بسیار به ما کمک کند.
تاکنون در نمایشـــــگاه های خارجی 

شرکت کرده اید؟
متأسفانه به دلیل درگیر بودن در پروژه ها 
هنوز فرصت این کار را پیدا نکرده ایم و برای 
مثال نمایشگاه دبی که Mstid FUND از 
شرکت ها برای حضور در آن حمایت می کرد، 
در بحبوحه اجرای پروژه مارکینگ تختال در 
شرکت فولاد مبارکه برگزار شد و موفق به 

حضور در آن نشدیم.

-----------
بهـــره بـــرداری از 
ربـــات مارکینگ 

ل  تخــــتا
----------- 

آییـــن بهره بـــرداری 
اولیـــن  از  آنلایـــن 
مجموعه پروژه های 
دیجیتـــال  تحـــول 
شـــــرکت فـــولاد بـــا 
معـــاون  حــــــــضور 
و  سیاســـت گذاری 
برنامه ریزی توســـعه 
اقتصـــاد  و  فــــــــاوا 
دیجیتال ، مدیرعامل 
و معـــاون تکنولوژی 
فولاد مبارکـــه و دیگر 
مســـئولان مربوطـــه 
برگـــزار شـــد. در ایـــن 
آیین ربات مارکینگ 
تختـــال کـــه توســـط 
چابـــک  شـــرکت 
هوشمند اســـپادان 
در فولاد مبارکه انجام 
شـــده بـــود ، توســـط 
مســـــــئولان حاضـــر 
بـــه بهــــــــره برداری 

رســـیدند.

ن  ر شــــد ا یــــــــت د هــــو
ی  ل هــــــــا  تـــخــــــتـــــــــا
مــبــــــــــارکـــــه  فــــــولاد 
-------------------

شـــــرکت فولاد مبارکه دارای پنج 
خط و در مجموع ۱0 خـــــط تولید تختال 
است که طبق ســـــفارش های متعدد، 
لیاژها، ابعاد و ضخامت های  تختال با آ
مختلف تولید می کند. نداشتن تختال 
بی هویت بـــــرای این شـــــرکت اهمیت 
بســـــیاری دارد، چـــــون موجب کاهش 
هزینه هـــــا و جلوگیـــــری از ذوب مجدد 
تختال ها می شود. تختال های تولیدی 
در انتهـــــای خـــــط ۲۸ دســـــته بندی و 
جداسازی شده و تعدادی به واحد نورد 
و تعدادی نیز به واحد فروش اختصاص 
می یابد. فـــــولاد مبارکه در گذشـــــته با 
اســـــتفاده از روش هـــــای قدیمی تـــــر، 
تختال هـــــا را مارک زنـــــی می کـــــرد، اما 
تختال ها بـــــه محض خـــــروج از واحد 
ریخته گری باید شـــــماره می شـــــد تا با 
تختال های تولیدی سایر خطوط درهم 
نشود و با توجه به سرعت بالای تولید 
اگر ایـــــن عملیات همـــــان لحظه انجام 
نمی گرفت، آن تختال تبدیل به تختال 
لیاژ و ســـــایر  بی هویت می شـــــد کـــــه آ
مشـــــخصات آن معلوم نبـــــود. واحد 
برنامه ریزی شرکت فولاد مبارکه برای هر 
سفارش کدی اختصاص می دهد که این 
کد باید روی هر تختال درج شود تا معرف 
لیاژ، ابعاد و ضخامت  آن باشد. از این رو  آ
شـــــرکت چابک هوشـــــمند توانست با 
بومی سازی این موضوع ، گام بزرگی را در 
هویت سازی تختال های فولادمبارکه 
انجام دهـــــد. بر همین اســـــاس پروژه 
مارکینگ تختال ابرپروژه ای اســـــت که 
اخیراً با همکاری مشترک واحد تحقیق و 
توسعه و واحد ریخته گری شرکت فولاد 
مبارکـــــه، شـــــرکت هوشـــــمند چابک 
اســـــپادان و صندوق پژوهش و فناوری 
غیردولتـــــی ســـــرمایه گذاری خطرپذیر 

شرکتی فولاد مبارکه اجرا شده است.
هدف از این پروژه طراحی، خرید 
تجهیزات، ساخت، نصب و راه اندازی دو 
دســـــتگاه شـــــماره زنی تختـــــال بود. 
دســـــتگاه مذکور به کمـــــک یک بازوی 
رباتیک طی ســـــه مرحله شماره گذاری 

تختال را انجام می دهد:
1- حذف پوسته های اکسیدی تختال به 

کمک یک سیستم پوسته زدا
2- شـــــماره گذاری تختال با مکانیزم 

پاشش پودر
3- تأیید شـــــماره گذاری انجام شده 
توســـــط ســـــامانه بینایی ماشـــــین 
و ســـــامانه اتوماســـــیون واحـــــد بین 
ربات های نصب شـــــده با اتوماسیون 

مرکزی خط تولید تختال



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
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شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
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شـــــرکت فولاد مبارکه در ماه های اخیر شـــــاهد اجرای 
پروژه ای بود که در سایر شرکت های فولادسازی ایران 
نمونه ای نداشـــــته اســـــت. پروژه مارکینگ تختال که 
بدون حتی یک ساعت مشاوره خارجی توسط شرکت هوشمند چابک 
اسپادان اجرا شده و صرفه جویی ارزی مناسبی برای فولاد مبارکه به 
ارمغان آورده است. گفت وگوی با یحیی پالیزدار، مدیرعامل صندوق 
پژوهش و فناوری غیردولتی سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی فولاد 

مبارکه )Mstid FUND( درباره روند این پروژه را در ادامه می خوانید.
-----------------------------------------------
شـــــرکت فولاد مبارکه از چه زمانی تصمیـــــم گرفت از فناوری 

رباتیک در خطوط تولید خود استفاده کند؟
موضوع فناوری های I۴ و تحول دیجیتال در ۱0-۱۵ سال گذشته به طور 
جدی مطرح شده و استفاده حداکثری از این نوع فناوری ها از حدود 
پنج سال پیش به طور جدی و به عنوان یک پروژه اصلی در شرکت فولاد 
مبارکه تعریف شده است. استفاده از این فناوری ها معمولاً به بستر 
و زیرساختی نیاز دارد که یکی از نقاط قوت این شرکت برخورداری از این 
بستر است. به عبارت بهتر دستاوردهای انقلاب صنعتی سوم در فولاد 
مبارکه وجود دارد و این شرکت از سطح مناسبی از اتوماسیون صنعتی 
برخوردار است و می توانسته برای بهره مندی از دستاوردهای انقلاب 

صنعتی چهارم نیز برنامه ریزی کند.

برای شناسایی شرکتی که بتواند نیازهای فولاد مبارکه در این 
حوزه را برآورده کند، چه اقداماتی انجام شد؟

درباره پروژه ربات مارکینگ تختال در ابتـــــدا تصمیم این بود که این 
فناوری را از شرکتی خارجی خریداری کنیم و صندوق پژوهش و فناوری 
غیردولتی سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی فولاد مبارکه محور انتقال 
این تکنولوژی باشد. مدیران معتقد بودند این نوع پروژه آینده دار است 
و می توان به دفعات از آن در گروه فولاد مبارکه استفاده کرد و احتمالاً در 
پروژه های بعدی نیز این نیازمندی وجود دارد، پس چه بهتر که به فکر 
انتقال فناوری باشند. پس از این تصمیم گیری اولیه، این نکته مطرح 
شد که دو راه برای انتقال یا اکتساب فناوری وجود دارد؛ نخست اینکه 
یکی از شرکت های گروه فولاد مبارکه که همان Mstid FUND بود را 
به عنوان متولی در نظر بگیریم و راه دوم این بود که از مفهوم نوآوری 
باز استفاده کرده و یکی از شرکت های اکوسیستم نوآوری کشور را که 
توان بالقوه ای دارد انتخاب کرده، آن را توانمند کنیم و محوریت این 
پروژه را بر دوش آن شرکت بگذاریم. هر دو راهکار به معاونت تکنولوژی 
فولاد مبارکه پیشـــــنهاد و راه دوم انتخاب شـــــد. گام نخست ارزیابی 
شرکت هایی بود که توانایی این کار را داشتند؛ بنابراین با شهرک علمی 
تحقیقاتی و صندوق های سرمایه گذاری که با چنین شرکت هایی ارتباط 
داشتند، تماس حاصل شد. در ادامه اطلاعات و رزومه این شرکت ها 
جمع آوری و توانمندی آن ها ارزیابی شد و در نهایت شرکت هوشمند 

، یحــــــیی پالـــــــیزدار
مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری غیردولتی سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی فولاد مبارکه:

بـا  دلاری  میلیون  ارزی  صرفه جویـی 
تختال مارکینگ  پـروژه  بومی سازی 

ن  ا میـــز
صرفه جویی ارزی 
حداقل ۵۰ درصد 
در قیمـــت خریـــد 
هر ماشـــین است 
کـــه تقریبـــاً معادل 
میلیـــون  یـــک 
در  و  اســـت  دلار 
مجموع بـــرای پنج 
پـــروژه در شـــرکت 
فـــولاد مبارکـــه بـــه 
پنـــج میلیـــون دلار 

. ســـد می ر
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چابک اســـــپادان را به عنوان شریک تجاری 
استراتژیک فولاد مبارکه در این حوزه انتخاب 
کردیم. در ادامه Mstid FUND در این شرکت 
ســـــرمایه گذاری کرد و فرآیند توانمندسازی 
آن انجام شـــــد تا در آینده نقش یک شرکت 

تأمین کننده را برای فولاد مبارکه ایفا کند.
کدام ویژگی های شـــــرکت هوشمند 

چابک در این انتخاب تأثیرگذار بود؟
درباره هوشـــــمند چابک و چه درباره سایر 
شـــــرکت هایی که با آن ها همکاری می کنیم، 
داشتن تیم فنی توانمند برای مان بسیار حائز 
اهمیت است و هوشمند چابک این ویژگی را 
داشت. همچنین این شرکت نمونه کارهای 
فراوان و موفقی در حوزه رباتیک در صنایع 
مس، خودروسازی و آجرسازی در کشور دارد 
و ظرفیت رشد در این شـــــرکت از این نظر که 
بتوان به تیم فنی آن اطمینان کرد، در سطح 

بالایی ارزیابی شد.
و در ادامـــــه پـــــروژه مارکینگ تختال 
توسط این شرکت در فولاد مبارکه اجرا شد. 

درباره این پروژه توضیح دهید.
در ابتدا مقرر بود دانش فنی مارکینگ تختال 
را از یـــــک تیم آلمانی بگیریـــــم، اما کم کم به 
این نتیجه رســـــیدیم که می تـــــوان با انجام 
فرآینـــــد تحقیق و توســـــعه در داخل و کمی 
تمرکز، این فناوری را بومی سازی کنیم و از تیم 
اروپایی بیشـــــتر به عنوان مشاور پروژه بهره 
ببریم. خوشبختانه شرکت هوشمند چابک 
اسپادان توانســـــت بدون نیاز به حتی یک 
ساعت مشاوره از شرکت خارجی، این پروژه 
را اجرا کند. فرآیند تحقیق و توسعه چندین 
ماه زمان برد، چون قرار بـــــود چند فناوری از 
 cold spray جمله رباتیک، اتوماســـــیون و
به همراه خلاقیـــــت در طراحی با هم آمیخته 
شود تا خدمتی قابل پذیرش از سوی صنعت 
به فولاد مبارکه ارائه شود که خوشبختانه 

همین اتفاق هم رخ داد.
در چشـــــم انداز آینده چنـــــد درصد 
خطوط تولید فولاد مبارکـــــه می تواند به 
فناوری رباتیک مجهز شـــــود و شرکت چه 

برنامه ای در این خصوص دارد؟
در ایـــــن بـــــاره مطالعات تخصصـــــی انجام 
داده ایم و نقاط مختلفی از خط تولید شرکت 
قابلیت نفوذ فناوری رباتیـــــک را دارد تا هم 
امنیت محیـــــط کار )HSE( را افزایش دهد، 
هم از خطاهای اپراتوری جلوگیری کند و هم 
دسترسی به نقاطی که دسترسی انسان به 

آن غیرممکن است را فراهم کند. در مجموع 
تمام خطوط ریخته گری شرکت این قابلیت 
را دارد و پـــــس از موفقیت آمیـــــز بودن پروژه 
مارکینـــــگ تختال و بهره  برداری مناســـــب از 
آن، چنین برنامـــــه ای در فولاد مبارکه وجود 

خواهد داشت.
با اعتماد شـــــرکت فـــــولاد مبارکه به 
تولیدکننـــــده داخلـــــی تقریباً چـــــه میزان 

صرفه جویی ارزی صورت گرفت؟
میزان صرفه جویـــــی ارزی حداقل ۵0 درصد 
در قیمت خرید هر ماشـــــین است که تقریباً 
معادل یک میلیون دلار اســـــت و در مجموع 
برای پنج پروژه در شـــــرکت فولاد مبارکه به 
پنج میلیـــــون دلار می رســـــد. همچنین در 
پروژه هایی موردنیاز شرکت های فولاد صبا و 
فولاد هرمزگان به همین نسبت صرفه جویی 
ارزی محقق می شـــــود. به نظر می رسد این 
رقم درباره پروژه ربات مارکینگ تختال برای 
تمام مجموعه های فولادسازی کشور به رقم 

قابل توجهی خواهد رسید.
قرار اســـــت همکاری فولاد مبارکه و 
Mstid FUND با شرکت هوشمند چابک 

چگونه ادامه یابد؟
از دید ما در صنـــــدوق پژوهـــــش و فناوری 
غیردولتی سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی 
فولاد مبارکه، ســـــاختار شـــــرکت هوشمند 
چابک در نقطه ای قرار دارد که مورد اعتماد 
فولاد مبارکه و همچنین ســـــایر شرکت ها 
قرار گیرد و دیگر نیازی به مداخله ما نباشد. 
اینجا بحث قیمت و کیفیت مطرح می شود 
و همواره از سایر شرکت هایی که می توانند 
در این حوزه فعالیت کنند نیز دعوت می کنیم 
به این جمع بپیوندند و به دنبال ایجاد فضای 
انحصاری برای هیچ شرکتی نیستیم، چون 
فضای رقابتی هم به تأمیـــــن منافع فولاد 
مبارکه از نظر مالی و قیمت تمام شده کمک 
می کنـــــد و به عنوان خریـــــدار عمده قیمت 
تمام شده هر خدمت یا محصول را کاهش 
می دهد و هم بـــــه افزایش کیفیت محصول 
و خدمتی که فولاد مبارکه دریافت می کند، 
می انجامد. از طرف دیگـــــر فضای رقابتی به 
ارتقای سطح کیفی شرکت هایی که به فولاد 
مبارکه خدمت و محصـــــول ارائه می دهند، 
منجر می شـــــود. همچنین اگر در نقطه ای از 
کشور ارائه دهنده این خدمت وجود نداشته 
باشـــــد، تلاش می کنیم بـــــا حمایت ها خود 
ارائه دهنده خدمت را ایجاد کنیم و این امر در 

قالب خرید و مناقصات فولاد مبارکه پیش 
می رود و امیدواریم شرکت هوشمند چابک 
بتواند کیفیت مطلـــــوب و هزینه رقابتی به 

کارفرمای خود ارائه دهد.
مهاجرت نیروهای جوان متخصص و 
نخبه یکـــــی از دغدغه های فعـــــالان حوزه 
رباتیک است. به نظر شـــــما چه اقداماتی 
برای ماندگار کردن ایـــــن متخصصان باید 

انجام گیرد؟
در اقتصاد مفهومی با عنوان صرفه در مقیاس 
وجود دارد که می گوید هرچه شرکت ها بزرگ تر 
شوند، هزینه های ســـــربار آنها کاهش پیدا 
کرده و نیروهای کاری آنها تخصصی تر شده 
و بهره وری شان افزایش می یابد. مفهومی 
نیز در تضاد با مفهوم صرفه در مقیاس وجود 
دارد که بر اســـــاس آن، در شرکت های خیلی 
بزرگ ارتباط نیروهای موثر با بدنه مدیریتی 
و ســـــهام داران اصلی کم شـــــده و موجب 
می شود افراد دیگر با جان و دل برای شرکت 
کار نکننـــــد. از طرفی در قرن ۲۱ اگر شـــــرکتی 
موفق نشود کارکنان خود را به کار پرانگیزه 
تشـــــویق کند )چون مبنای خلـــــق ارزش در 
بنگاه های اقتصادی از مزیت های نســـــبی 
به مزیت های رقابتـــــی تغییر می کند، یعنی 
تغییر از مزیت هایی که تولید بر اساس منابع 
اولیه اســـــت به خلاقیت و تولید خلاقانه( و 
مبنای خلق ثروت به جای ســـــرمایه، منابع 
اولیه و ارتباطات شـــــرکت به کارکنان تغییر 
پیدا نکند، شرکت سودآوری خود را از دست 
می دهد. بنابراین زمانی که با شـــــرکت های 
مهندسی بزرگ طرف هستیم ارتباط کارکنان 
از نظر احساســـــی و اخلاقی با رأس شرکت 
قطع و خلاقیت و ماندگاری در شـــــرکت کم 
می شود، درحالی که افراد در تیم های فناور 
کوچک با جان و دل کنار هـــــم کار می کنند. 
پس برخورد مناســـــب مدیران شرکت های 
استارتاپی کوچک با کارکنان خود، ماندگاری 
آن ها را در پی دارد؛ گرچه این شرکت ها معمولاً 
با مشکل منایع مالی مواجه هستند. هنر ما 
به عنوان سرمایه گذار این است که بخشی 
از مشکلات مالی آن ها که به ساختار شرکت 
ضرر می رساند را رفع کنیم، اما این شرکت ها 
باید مزیت های داخلی خود را حفظ کنند تا هم 
بتوانند قدرت پرداخت دستمزد به کارکنان را 
تقویت کنند و هم ارزشی که به نیروی فنی در 
این شرکت ها داده می شود، به مراتب بهتر از 
شرکت های بزرگ است و این راهکار ماندگاری 

نیروهای باکیفیت در کشور است.
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روایت کامران مرادی، 
مدیر ریخته گری مداوم شرکت فولاد مبارکه از پروژه مارکینگ تختال؛

تختال های مشکل  حل 
رقابتی  یت  مز  و  بی هویت 

مبارکه فولاد  برای 

فنـــاوری  ورود 
بـــه  رباتیـــک 
تجهیزات شـــرکت 
مبارکـــه  فـــولاد 
مهم تریـــن مزیـــت 
رقابتـــی اســـت که 
ایـــن پـــروژه بـــرای 
ما ایجـــاد می کند. 
بـــه جـــز سیســـتم 
مارکینـــگ تختال، 
از   داریـــم  قصـــد 
ربـــات  فنـــاوری 
در ســـایر خطـــوط 
جملـــه  از  تولیـــد 
نیـــز  ریخته گـــری 
کنیـــم. اســـتفاده 

گاهی در خط تولید تختال شرکت فولاد مبارکه با مشکل تختال بی  هویت و گم شدن تختال ها مواجه بودیم و چون هزینه بازیابی 
آن ها زیاد بود، تصمیم گرفتیم از مارکینگ های جدید با قابلیت اطمینان بالا اســـــتفاده کنیم تا نوشته هایی که روی تختال درج 
می شود ماندگارتر باشد و در بلندمدت از بین نرود. همچنین به دنبال یک سیستم هوشمند بودیم تا علاوه بر اینکه تختال را 
شماره می زند، بتواند شماره مندرج روی تختال را نیز بخواند و با شماره  تختالی که از لول دو آمده بود، مقایسه کند. برای خرید این دستگاه 
چند پیشنهاد خارجی به شرکت رسید که دو شـــــرکت عنوان کرده بودند می توانند این دســـــتگاه را همراه ربات عرضه کنند که از نظر شماره، 
تعداد و محل شماره گذاری تختال هم محدودیت نداشته باشد. این موضوع را با صندوق پژوهش و فناوری غیردولتی سرمایه گذاری خطرپذیر 
شرکتی فولاد مبارکه )Mstid FUND( مطرح کردیم و تقریباً یکی از اولین پروژه های تحول دیجیتال بود که در فولاد مبارکه تعریف شد و قرار 
شد Mstid FUND مسئولیت یافتن شرکتی که از عهده این کار برآید را بر عهده بگیرد، چون این کار تاکنون در ایران انجام نشده بود. در نهایت 
به یکی دو شرکت رسیدند که یکی از آن ها نیز شرکت هوشمند چابک اســـــپادان در اصفهان بود. با مدیران این شرکت نشستی برگزار کردیم و 
پروپوزال خود را ارائه دادند و متوجه شدیم این شرکت توانمندی کار با ربات را دارد و برای مثال تعمیرات ربات های شرکت های خودروسازی 
را هم انجام می دهد. از طرف دیگر باید یک گان روی ربات نصب می شد که برای تأمین آن پیشنهادی از یک طرف خارجی داشتیم و این شخص 
عنوان کرد می تواند این تکنولوژی را به ما بفروشد. در ادامه شرکت هوشمند چابک اسپادان ربات موردنیاز را تهیه کرد و مشابه گان دستگاه 
را در روســـــیه پیدا کرده و نمونه ای از آن را تهیه کرد. در نهایت هوشمند چابک این نمونه گان را توســـــعه داده و تجهیزات دیگر مانند سیستم 
تصفیه آب و دی اسکیلینگ را تهیه کرده و ربات مارکینگ و تجهیزات جانبی آن را آماده کرد و تمام فرآیند طراحی، به روز کردن طراحی، جانمایی، 
انجام تغییرات در خط ماشین، نصب و ایجاد حفاظ توسط خود شرکت هوشمند چابک انجام شد و با برنامه تیمی حدوداً ۲ ساله موفق شدند 
پروژه ای که تا پیش از آن در کشور اجرا نشده بود را به ثمر برســـــانند. ایجاد ارتباطات با لول یک و لول دوی تجهیزات ماشین پنج ریخته گری و 
تست های اولیه نیز انجام شده و این پروژه به زودی به  طور صد درصدی عملیاتی می شود. ربات مارکینگ تختال این قابلیت را دارد که شماره را 
در هِد تختال و روی تختال های ۹00 تا ۲000 میلی متری )۹0 سانتی متری تا ۲ متری( درج کند و تعداد کاراکتر آن فعلاً روی ۹ کاراکتر تنظیم شده 

است، اما قابلیت درج تعداد بیشتری کاراکتر را نیز دارد.

ل تختا کینـــــگ  ر ما بتـــــی  قا ر یـــــت   مز
که ر مبـا د  لا فــــــو ی  ا بر  

------------------------------
ورود فناوری رباتیک به تجهیزات شرکت فولاد مبارکه 
مهم ترین مزیت رقابتی اســـــت که این پـــــروژه برای ما ایجاد 
می کند. بـــــه جز سیســـــتم مارکینگ تختال، قصـــــد داریم از 
فناوری ربات در ســـــایر خطوط تولید از جمله ریخته گری نیز 
استفاده کنیم و همین که این تکنولوژی و اطلاعات فنی آن 
به شرکت وارد شود و مدیران و کارکنان با این فناوری آشنا 

شوند، مســـــیر را برای اســـــتفاده از فناوری رباتیک در سایر 
فرآیندها باز می کند. پروژه مارکینـــــگ تختال تجربه موفقی 
بود و نشـــــان داد اگر یک ربات در شـــــرایط مناسبی طراحی، 
نصب و راه اندازی شده باشد، چندان به تعمیرات نیاز ندارد 
و دردسرهای دستگاه ها و ربات های ثابت را نخواهد داشت. 
البته فناوری رباتیک پیش از این به طور محدود در شـــــرکت 
فولاد مبارکه اســـــتفاده می شد، اما این نخســـــتین تجربه 
بهره گیری از این فناوری به صورت گسترده است. امیدوارم 
بتوانیم در آینده در خطوطی از شرکت که کار بسیار سنگین 
بوده و حضور نیروی انســـــانی همراه با مشکلات و صدمات 

است، این فناوری را گسترش دهیم.
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روایت شرکت سرمایه پذیر بهین پایش صبا؛

سامانه های  در  فناوری  پیشتازی 
هوشــمــنـد وضعــیــت  پـایــش 

در آبان مـــاه ۱۴۰۲ 
مســـتقل  شـــرکت 
»بهین پایش صبا« 
را با سرمایه گذاری 
مشـــترک شـــرکت 
دیده پـــرداز صبا و 
صندوق پژوهش و 
فنـــاوری غیردولتی 
ی  ر ا یه گذ ما ســـر
خطرپذیر شـــرکتی 
فـــولاد مــــــبارکــــــه 

شد. تأســـیس 

شرکت دانش بنیان »دیده پرداز صبا« از سال ۱۳۸۱ در زمینه پیاده سازی سیستم های مکاترونیک فعالیت دارد و انواع سنسورها 
و حسگرهای ارتعاشی و شتاب ســـــنج  ها با ابعاد، مشـــــخصات فنی و خروجی های متنوع، آنالایزر ارتعاشی، آنالایزر پرتابل، لاگر 
شتاب و … از جمله محصولات شرکت است که اغلب برای نخســـــتین بار در کشور طراحی و ساخته شده اند و در بعضی موارد در 

جهان بی نظیر هستند. 
دپارتمان ارتعاشات شرکت دیده پرداز صبا را از ســـــال ۱۳۹۴ در قالب یکی از گروه های تخصصی این شرکت تأسیس شد و پروژه های متعددی 
در صنایع گوناگون از جمله صنعت فولاد و پتروشـــــیمی در زمینه های آنالیز ارتعاشـــــات، پایش ســـــلامت و طراحی و ســـــاخت انواع تجهیزات 
ارتعاش سنجی انجام داد. با توجه به موفقیت های این دپارتمان و گسترش روزافزون فعالیت های آن، تشکیل یک شرکت تخصصی و مستقل 

در حوزه ارتعاشات ضروری به نظر می رسید.
این شرکت همچنین در ســـــال ۱۳۹۷ برای دو محصول تولیدی دپارتمان ارتعاشـــــات نیز گواهینامه دانش بنیان دریافت کرد. علاوه بر انجام 
پروژه های متنوع در شرکت بهین پایش صبا و دپارتمان ارتعاشات آن در طول این سال ها، از جمله پروژه های ملی در صنایع های تک، از سال ۱۴00 
تا ۱۴0۱ موفق به تولید ۲۵0 هزار سنسور لوازم خانگی برای گروه صنعتی انتخاب الکترونیک شد. در سال ۱۴0۱ بود که برنامه ریزی و پیگیری های 
لازم برای تبدیل دپارتمان ارتعاشات به یک شرکت مستقل را آغاز کرد  و در آبان ماه ۱۴0۲ شرکت مستقل »بهین پایش صبا« را با سرمایه گذاری 
مشترک شرکت دیده  پرداز صبا و صندوق پژوهش و فناوری غیردولتی سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی فولاد مبارکه )Mstid FUND(  تأسیس 
گردید. بهین پایش صبا در حوزه پایش وضعیت ارتعاشی ماشـــــین های دوار و با تمرکز بر تولید سنسورها و تجهیزات ارتعاش سنجی فعالیت 

می کند و به تولید محصولات و ارائه خدمات متنوع به صنایع و سایر بخش ها می پردازد.

ه یند ز آ ا ند چشم ا
------------------------------

این شرکت به دنبال پیشتازی فناوری در ســـــامانه های پایش وضعیت هوشمند است و به واســـــطه تجربیات و سابقه 
دیرینه خود، در جمع آوری داده از سایر شرکت های مشابه در ایران جلوتر است. در مرحله داده کاوی )Data Mining( و تحلیل 
Machine Learning( را در  Data Analyzing( نیز گام های خوبی برداشته  است و در مرحله بعدی یادگیری ماشین ) داده )

دستور کار خود دارد. 
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»آزمایشگاه کالیبراســـــیون« یکی از 
بخش های اصلی شـــــرکت بهین پایش صبا 
است که با در اختیار داشتن تجهیزات به روز و 
کارکنانی مجـــــرب در حوزه کالیبراســـــیون 
سنســـــورها و تجهیزات ارتعاش سنجی بر 
-ISO 16036اساس استاندارد بین المللی

21 فعالیت دارد. به طور کلی، کالیبراسیون 
فرآیندی اســـــت که طی آن اطمینان حاصل 
می شـــــود که آیا ابـــــزار مورد اســـــتفاده در 

اندازه¬گیـــــری )در اینجـــــا سنســـــورهای 
ارتعاشی( پارامترهای مورد نظر را به درستی 
نشـــــان می دهد و عملکـــــرد آن مطابق با 
مشخصات ســـــازنده و یا اســـــتانداردهای 
مربوطه اســـــت یا خیر. بـــــه همین منظور 
آزمایشگاه کالیبراسیون بهین پایش صبا از 
همان ابتدای تأسیس این شرکت با هدف 
تکمیل زنجیره خدمـــــات تخصصی خود در 
زمینه ارتعاشات و ارائه آن به صنایع مرتبط 

پایه گذاری شـــــد و به منظـــــور ارتقای کیفی 
خدمات و جلب رضایت مشتریان، در مسیر 
پیاده ســـــازی الزامات سیستم مدیریت در 
  ISO 17025آزمایشـــــگاه مطابق استاندارد
قـــــرار دارد. امیـــــد اســـــت با اســـــتقرار این 
اســـــتاندارد در آزمایشـــــگاه کالیبراسیون 
شرکت بهین پایش صبا، این شرکت بتواند 
بیش از پیش خدمـــــات ارزنده ای به صنایع 

کشور ارائه دهد.

همکاری با Mstid FUND؛ نقطه عطف شرکت
همکاری با Mstid FUND به واسطه سرمایه گذاری مالی این صندوق که موجب شد بتوانیم بخش های گوناگون شرکت را توسعه دهیم 
و همچنین حمایت معنوی که همان اعتبار آن ها در نزد شرکت فولاد مبارکه است، نقطه عطف شرکت ما بوده و موفقیت بیشتر در این 
مسیر به تلاش خودمان بازمی گردد تا از این نقطه عطف نهایت بهره را ببریم. همچنین در طی سال های فعالیت در شرکت های دیده پرداز 

صبا و بهین پایش صبا محصولاتی تولید کرده ایم که از نظر فنی و تکنولوژی نقطه عطفی در ایران محسوب می شوند. 

مهرداد نقشینه، مدیرعامل شرکت بهین پایش صبا :

کالیبراسیون  آزمایشگاه  در 
می گذرد؟ چه  ما  شرکت 

 با حضور معـــــاون علمی، فنـــــاوری و اقتصـــــاد دانش بنیان 
رئیـــس جمهـــور؛

د  لا فو شی  تعا ر ا ر  و یــــــز لا نا آ ل  محصو
یی شد نما و که ر ر مبا

------------------------------
24 شهریور 1403 محصول آنالایزور ارتعاشی فولاد مبارکه 
با حضور حسین افشین معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور، محمدیاســـــر طیب نیا مدیر عامل شرکت 
فـــــولاد مبارکه، پیام نجفی رئیس دانشـــــگاه های آزاد اســـــتان 
اصفهان، قاسم مصلحی رئیس شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان 

و جمع دیگری از مسئولان رونمایی شد.
گفتنی اســـــت نرم افزار آنالایزور ارتعاشی فولاد مبارکه به همت 
شرکت بهین پایش صبا، ســـــومین دارنده تکنولوژی طراحی و 
ساخت سنسورهای بی ســـــیم آنالیز ارتعاشی در سطح جهانی 

تولید شده است.
نوع سنسور شتاب ســـــنج بی ســـــیم با برد 1۵ متر، پهنای باند 
فرکانســـــی 10 کیلو هرتز، نمایش بدون وقفه و ذخیره ســـــازی 
نامحـــــدود داده ها، تعییـــــن وضعیت و تشـــــخیص عیوب بی 
رینگ،بالانس تجهیزات دوار، قابلیـــــت تعریف درخت تجهیزات 
همراه با انواع متدهای پردازش سیگنال از ویژگی های فنی این 

محصول است.

این پروژه طی 2 سال با هزینه حدود ۵۵ میلیارد ریال با حضور 
4 نفر متخصص در حوزه های ارتعاشـــــات الکترونیک و نرم افزار 
با کاربرد عیب یابی ماشـــــین های دربار از طریق آنالیز ارتعاشات 

اجرایی شد.
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روند شکل گیری و ایده محوری تشکیل شرکت محرکه گستر 
آرشید چه بود؟

ما شـــــرکت خود را که در ســـــال ۹۳ در قالب تیمی فناور در مرکز رشد 
دانشگاه اصفهان مستقر کرده بودیم، در سال ۹۵ با نام »محرکه گستر 

آرشید« با ایده هوشمندسازی گلخانه ها ثبت کردیم.
در طی این سال ها دو تغییر در ترکیب هیئت  مدیره ایجاد شد. در تیرماه 
۹۷ شرکت با ایده محوری »سیستم هوشمند کنترل اقلیم گلخانه« 
در مرکز رشد کشاورزی شهرک علمی تحقیقاتی استقرار یافت. اولین 
فروش شرکت در سال ۹۷ و در حوزه گلخانه های هوشمند شهر تیران 
بود که به واسطه آشنایی با گلخانه داران در نمایشگاه کشاورزی استان 

رقم خورد. همچنین بومی سازی و ســـــاخت تجهیزات الکترونیکی، 
اتوماسیون و ابزار دقیق شرکت فولاد مبارکه را آغاز کردیم. 

از سال ۹۷ دریافت گواهی دانش بنیانی را پیگیری و در سال ۹۸ برای 
چهار دسته از محصولات شرکت گواهی دانش بنیان دریافت کردیم.

همکاری بیشتر با فولاد مبارکه و ورود به حوزه اینترنت اشیاء 
از چه زمانی اتفاق افتاد؟

از سال ۹۷ تا ۹۹ حدود ۲0 گلخانه را هوشـــــمند کردیم. در سال ۹۹ به 
گاهی از تصمیم فولاد مبارکه  حوزه اینترنت اشیا ورود کرده و پس از آ
 Reverse درباره طرح تحول دیجیتال و کارخانه هوشـــــمند، در چند
Pitch شرکت کردیم. هوشمندسازی روشنایی، تهویه و موتورخانه 

روایت مدیرعامل شرکت سرمایه پذیر مگاشید؛

زمینه  در  ایـران  اول  شرکت  پنج  جزو 
هستیم اشیاء»صنعتی«  اینترنت 

شرکت های زیادی 
ادعا دارند در حوزه 
اینترنـــت اشـــیاء کار 
می کنند، اما ادعای 
مـــا به صـــــــــــــورت 
تخصصی تر درباره 
پلتفرم اینترنت اشیاء 
»صنعتی« اســـت و 
بـــا وجـــود حضـــور 
در نمایشـــگاه های 
 ، ن گو نـــــــــــــــــــا گو
شـــرکتی کـــه بگوید 
پلتـــــــــفرم اینترنـــت 
صنعتـــی  اشــــــــیاء 
دارد،ندیده ایـــم.   
بنابراین ادعا داریم 
اولین هـــای  جـــزو 
اصفهان و در ایران 
نیز جزو پنج شرکت 
اول در ایـــن حـــوزه 

هســـتیم.

احمدرضا شفیعی دانش آموخته دکتری مهندسی برق قدرت از دانشـــــگاه اصفهان است. او در دوره کارشناسی ارشد در حوزه 
الکترونیک قدرت و کنترل دور موتورهای الکتریکی و در مقطع دکتری به  صورت تخصصی تر در حوزه توربین های بادی کوچک 
فعالیت کرده و ساخت یک نمونه آزمایشگاهی از سیستم برق و کنترل توربین را در کنار کارهای پژوهشی گوناگون دنبال کرده 
است. ساخت درایو برای موتورهای دی سی خط نورد سرد یکی از این اقدامات تحقیقاتی بوده که با سرپرستی استاد راهنمای وی در دانشگاه 
اصفهان در مجتمع فولاد مبارکه انجام گرفته که این پروژه همزمان با دفاع از رساله دکترا به ثمر نشسته است. مجموعه این فعالیت ها موجب 
شده به ساخت تجهیزات اتوماســـــیون صنعتی علاقه مند شود و به واسطه تجربه ای که در گذشته در شـــــرکت سپاهان باتری داشت، ایده 
بنیان گذاری شرکتی در حوزه ساخت تجهیزات اتوماسیون صنعتی در ذهن او شکل بگیرد. شفیعی در سال ۹۳ با همراهی یکی از دانشجویانش 
در دانشگاه اصفهان و یکی از هم دوره ای های  مقطع دکتری یک تیم فناور را در مرکز رشـــــد دانشگاه اصفهان شکل داده که در سال ۹۵ آن را به 
شرکت محرکه گستر آرشید تبدیل می کنند. گوشه ای از تجربیات احمدرضا شفیعی، مدیرعامل شرکت مگاشید را در این بخش مرور می کنیم.
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حوزه علمیه اصفهـــــان دیگر پروژه ای بود که 
در سال ۹۹ آغاز کردیم. در این سال  تغییراتی 
در ساختار شـــــرکت رخ داد و از حوزه گلخانه 
فاصله گرفته و همکاری با فـــــولاد مبارکه را 

ادامه دادیم.
بر همین اساس در ســـــال ۱۴00 از مرکز رشد 
کشاورزی شـــــهرک علمی تحقیقاتی به پارک 
فولاد این شـــــهرک رفتیم. همکاری با سایر 
صنایع و شرکت در نمایشگاه شهر هوشمند 
در این سال به کارنامه شرکت افزوده شد که 
زمینه آشنایی با دست اندرکاران نمایشگاه 
بین المللی تهران و پارک فاوا وزارت ارتباطات 
را فراهم کرد. در این سال چند پروژه همزمان 

در حوزه پلتفرم اینترنت اشیا انجام دادیم.
روند جذب سرمایه خطرپذیر  فولاد 
مبارکه و همکاری با Mstid FUND به چه 

صورتی بود؟
ارائه ما درباره پلتفرم اینترنت اشیا صنعتی 
مگاشید و سایر پروژه های شرکت در رویداد 
»فولادی شـــــو« نظر مدیران و متخصصان 
صنـــــدوق پژوهـــــش و فنـــــاوری غیردولتی 
ســـــرمایه گذاری خطرپذیر شـــــرکتی فولاد 
مبارکه را جلب کرد که در اسفند ۱۴0۱ منجر به 
جذب سرمایه از Mstid FUND و آغاز همکاری 

ما با این صندوق شد. 
همکاری با Mstid FUND را از ابتدای سال 
۱۴0۲ آغاز کردیم و به مدد ورود سرمایه به 
شرکت، تعدادی نیرو جذب و تلاش کردیم 
به بازارهای مختلف ســـــرک بکشیم. در پنج 
حوزه کاری شامل کارخانه هوشمند، شهر 
هوشمند، ساختمان هوشمند، کشاورزی 
هوشـــــمند و صنعت برق هوشمند به کار 
مطالعاتی و توســـــعه محصول پرداختیم. 
در نمایشـــــگاه »فن نما« شـــــرکت کرده و 
مذاکراتی با سازمان فاوا شهرداری داشتیم 
و شـــــهرداری اصفهان از دی ماه ۱۴0۲ برای 
سپردن پلتفرم شـــــهر هوشـــــمند به ما و 
سرمایه گذاری در شـــــرکت ابراز تمایل کرد. 
در این ســـــال مذاکراتی با شـــــرکت ایریسا 
انجام داده و در کنار این شـــــرکت چند پروژه 
هوشمندســـــازی را در فولاد مبارکه و فولاد 

هرمزگان پیگیری می کنیم.
بیش از یک سال اســـــت که در حال توسعه 
پلتفرم اینترنت اشـــــیا برای فـــــولاد مبارکه 
هســـــتیم. علاوه بـــــر پیگیـــــری مجموعه 
پروژه هـــــای خـــــود، امیدواریـــــم بتوانیم 
مذاکره در حوزه صنعت برق هوشـــــمند را 
با بخش های مربوطه در ســـــال جاری از سر 
گرفته و پروژه های بزرگ تری در این خصوص 
انجام دهیم. در حوزه کشاورزی هوشمند 
چند پروژه در بخـــــش خصوصی اجرا کرده و 
مذاکراتی با وزارت جهاد کشـــــاورزی درباره 
هوشمندسازی شـــــهرک های گلخانه ای و 

پلتفرم جامع این وزارتخانه انجام دادیم.
چه چشم اندازی برای شرکت ترسیم 

کرده اید؟ 
زمینه فعالیت بســـــیاری در حوزه اینترنت 
اشیا و هوشمندسازی در کشور وجود دارد، 

اما فعلاً تمرکز خود را بر پنج حوزه ذکرشده 
معطوف کرده ایم. امیدواریم بتوانیم طی 
یکی دو سال آینده شرکت را در حوزه   پلتفرم 
اینترنت اشیا به خصوص شهر هوشمند و 
کارخانه هوشمند رشد دهیم و اولین شرکت 

ایرانی باشیم که دارای پلتفرم جامع است.
در موردکاربـــــرد پلتفـــــرم اینترنت 
اشیاء در زندگی و صنعت بیشتر برایمان 

توضیح دهید؟
زمانی که موضوع جمع آوری داده و استفاده 
از هوش مصنوعی در سیستم های گوناگون 
مطرح می شـــــود، زیرســـــاختی لازم است 
که بخشـــــی از آن شـــــبکه ارتباطی است که 
شبکه تلفن همراه، فیبر نوری و شبکه های 
وایرلس بخشی از آن اســـــت. بخش دیگر، 
دستگاه ها هستند؛ مانند سنسور دمایی 
که در خط تولید قرار می گیرد. در نهایت باید 
اطلاعات را از این دستگاه ها بگیریم و روی 
یک بســـــتر ارتباطی قرار دهیم و این داده ها 
در یک سیستم یا اســـــتخر داده جمع آوری 
شوند. در این اســـــتخر داده ، برای هر داده 
شناسنامه ایجاد می شود، کاربر باید بتواند 
هرکـــــدام از داده ها را انتخـــــاب کرده و روی 
آن تحلیل انجام دهد و نتایـــــج تحلیل را به 
سیســـــتم انتقال دهد. به این سیستم در 
اصطلاح پلتفرم می گوییم کـــــه آن را با نام 
پلتفرم اینترنت اشیاء می شناسند. کار ما 
ایجاد این نرم افزار است که بتواند داده ها 
را توسط همان بســـــترهای ارتباطی از نقاط 
مختلف جمع آوری کند تا آن ها را مدیریت و 
پالایش کنیم تا کاربـــــر بتواند این داده ها را 
در زیرسیستم های گوناگون به روش های 
مختلف مشاهده و رصد کند. به جز موضوع 
جمـــــع آوری و پایش داده، تـــــلاش کردیم 
مانیتورینگ را به عنـــــوان یک ویژگی کامل 
برای کاربر ایجاد کنیـــــم و همچنین روی آن 
سیستم های هوش مصنوعی پیاده سازی 
کرده و داده های جمع آوری شـــــده را تحلیل 
کنیم و نتایج آن را به کاربر برگردانیم. برای 
مثال از داده های ورودی به سیستم متوجه 
شویم یک مطوتور درست کار می کند یا خیر 
و مشـــــکل مربوط به کدام قسمت است. 
به جـــــز پلتفـــــرم، IoT deviceهایی مانند 
سنسورهای دما و رطوبت می سازیم که روی 
دســـــتگاه های مختلف در کارخانه ها نصب 
می شود. این دستگاه ها رده های مختلف و 
کاربردهای خاصی دارند که طراحی و تولید 

این دستگاه ها نیز بومی سازی کرده ایم.
شرکت شـــــما چه جایگاهی در بین 
ح کشـــــوردر حوزه اینترنت  شـــــرکت مطر

اشیاء دارد؟
شـــــرکت های زیـــــادی ادعا دارنـــــد در حوزه 
اینترنت اشـــــیاء کار می کنند، اما ادعای ما 
به صورت تخصصی تر درباره پلتفرم اینترنت 
اشیاء »صنعتی« اســـــت و با وجود حضور 
در نمایشـــــگاه های گوناگون، شـــــرکتی که 
بگوید پلتفرم اینترنت اشیاء صنعتی دارد، 
ندیده ایم. گواه این امر مذاکرات شهرداری 
اصفهان با ما است که عنوان کردند شرکتی 
در اصفهان سراغ ندارند که درخواست شان در 

این حوزه را انجام دهد و همه شرکت هایی که 
با آن ها مذاکره کرده بودند در تهران و دولتی 
هستند؛ بنابراین ادعا داریم جزو اولین های 
اصفهان و در ایران نیز جزو پنج شرکت اول در 

این حوزه هستیم.
در مورد همکاری با شـــــرکت فولاد 
مبارکه  و خدماتی که در حوزه دانشـــــی به 
این شرکت ارائه می دهبد بیشتر برایمان 

بگویید؟
شرکت فولاد مبارکه چندین سال است روی 
موضـــــوع کارخانه هوشـــــمند کار می کند و 
برای خود نقشه راهی هم ترسیم کرده اند. 
ســـــایر کارخانه های فولادسازی نیز معمولاً 
از فولاد مبارکه الگو می گیرند و به این حوزه 
ورود می کنند. پلتفرم کارخانه هوشـــــمند و 
سیستم های مدرن سه بعدی برای نمایش 
وضعیت کارخانه هم اکنون بسیار رایج شده 
و صنایـــــع بســـــیاری روی آن کار می کنند. از 
ابتدای سال ۱۴0۲ تلاش هایی برای همکاری 
با فولاد مبارکـــــه انجام دادیـــــم و در نهایت 
چون شرکت ایریسا متولی این امر در فولاد 
مبارکه اســـــت، تلاش کردیم بخشی از پازل 
ایریسا باشیم و در پروژه ها مشارکت کنیم. از 
ابتدای سال ۱۴0۳ همکاری با شرکت ایریسا 
را آغاز کردیم و یکی دو پـــــروژه در این حوزه با 
همکاری ایریســـــا در فولاد مبارکه در دست 
اجرا داریم. البته آغاز همـــــکاری ما با فولاد 
مبارکه به ســـــال ۹۷ در حوزه بومی سازی و 
تأمین تجهیزات برمی گردد و تاکنون بیش از 
۳0 قطعه کارت الکترونیک منحصربفرد و از 
هرکدام چندین دستگاه ساخته و تحویل این 
شرکت داده ایم. ساخت بوردهای الکترونیکی 
کاری بسیار تخصصی است که شرکت های 
انگشت شماری در این حوزه فعالیت می کنند، 
چون با پردازنده ها و کدنویسی سروکار دارد و 
ما نسخه به روزشده ای از هر تجهیز را در اختیار 
فولاد مبارکه قرار می دهیم. خوشبختانه در 
این حوزه موفق بوده ایم و همچنان در حال 
همکاری با این شرکت هستیم. در حوزه های 
مرتبط با اینترنت اشیاء نیز بخش عمده کار 
ما در شـــــرکت فولاد مبارکه از طریق شرکت 

ایریسا رقم می خورد.
چقـــــدر به آینـــــده شـــــرکت امیدوار 

هستید؟
 Mstid FUND اینجا جا دارد از حمایت های
تشـــــکر می کنم، چون موجب شده فولاد 
مبارکه اکنـــــون نگاه مثبتی به شـــــرکت ما 
 Mstid داشته باشد. از طرف دیگر، حمایت
FUND از شرکت ها و برخی تمهیدات مانند 
برگزاری جلســـــات منظـــــم هیئت مدیره و 
حسابرسی های ۶ ماهه موجب ساختاردهی 
به شـــــرکت ها می  شـــــود. این حمایت های 
مادی و معنوی و نگاه مثبت فولاد مبارکه 
در کنـــــار تلاش خودمان موجب می شـــــود 
آینده خوبی برای شـــــرکت متصور باشم و 
امیدوارم با تداوم این روند بتوانیم به خوبی 

به انتظارات پاسخ دهیم.

بیـــش از یـــک ســـال 
اســـت کـــه در حـــال 
توســـــــــعه پلتفـــرم 
اشـــیا  اینترنـــــــــت 
بـــرای فـــولاد مبارکـــه 
هستیم و امیدواریم 
بتوانیـــم طـــی یکـــی 
آینـــده  ســـال  دو 
ــوزه    ــرکت را در حـ شـ
اینترنـــت  پلتفـــرم 
اشـــیا به خصـــوص 
شـــهر هوشـــمند و 
کارخانـــه هوشـــمند 
و  دهیـــم  رشـــد 
اولیــــــن شـــــــرکت 
ایرانـــی باشـــیم کـــه 
دارای پلتفرم جامع 

. ســـت ا
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از چگونگی حضور خود در شرکت زیست روانکار پویا بگویید.
این شرکت از سوی آقای ســـــجادیه و آقای خشکه ای تأسیس شده 
و مشـــــغول فعالیت بود. پس از مدتـــــی لازم بود شـــــرکت اقدام به 
ساختارســـــازی کند و جمعی از متخصصان را گردهم بیاورد و در کنار 
مباحث فنی و تخصصی، در حوزه بازرگانی نیز فعال تر شود. در ادامه 
آقای خشکه ای از شـــــرکت جدا شـــــد و من که در حوزه های بازرگانی و 
تولیدی تجربه داشتم، طی جلسه ای با مدیریت شرکت زیست روانکار 
پویا به توافق رسیدم و ابتدا به عنوان سهامدار و هم اکنون نیز به عنوان 

مدیرعامل این شرکت مشغول به فعالیت هستم.

همکاری شرکت زیســـــت روانکار پویا با mstid چگونه شکل 
گرفت؟

به واسطه شغلی که داشتم و اینکه هم مشتری فولاد و هم پیمانکار 
برخی پروژه های این شرکت بودم، ۱۷ ســـــال است که با فولاد مبارکه 
همکاری می کنم. زمانی که وارد شرکت زیست روانکار شدم، بر اساس 
نوع محصول شرکت، درخواستی که پیش از آن مؤسس شرکت آقای 
سجادیه به mstid ارائه کرده بود را پیگیری کردیم که مورد موافقت 
هم قرار گرفته بود. این همکاری نـــــه صرفاً به خاطر مبلغی که قرار بود 
mstid در شرکت سرمایه گذاری کند، بلکه بیشتر به این دلیل شکل 

روایت مدیرعامل شرکت سرمایه پذیر زیست روانکار پویا؛

ما  شرکت  دانشی  تولیدات  تمام 
کاربرد دارد  در صنعت فولاد 

ساخت پالایشگاه کوچک، هدف بزرگ »زیست روانکار«
بیشـــتر واحدهـــای 
بـــا  صنــــــــــــــــــــعتی 
معضـــل آلایندگـــی 
روغـــــــــــــــــــن های 
حل شـــونده روبـــه رو 
هســـــــــــــتند. ایـــن 
از  پـــس  روغن هـــا 
اســـتفاده در خطوط 
حکـــم  تولــــــــــــید، 
پســـماند را دارد و بـــه 
شـــکل لکـــه نفتـــی 
در محیـــط زیســـت 
باقـــی می مانـــد و آن 
را آلـــوده می کنـــد، 
در حـــــــــــــــالی کـــه 
محصولات شرکت 
مـــا ایـــن مشـــکل را 

نـــدارد.

حمید یزدانی، مدیرعامل شرکت »زیست روانکار پویا« نزدیک به ۱۸ سال اســـــت که در حوزه صنعت فعالیت می کند و ساخت 
کارخانه بشکه سازی در شهرک صنعتی رازی، حضور در کارخانه پروفیل سازی قائم پروفیل، مدیرعاملی شرکت فولادگران ابتکار 
نوین و مدیریت کارخانه پترو ایمن سپاهان بخشی از سوابق او در صنعت محسوب می شود. او همچنین با شرکت »تجارت پویا« 
سابقه بیست و پنج ساله ای در توزیع لوازم الکترونیکی دارد. یزدانی که بیشتر سال های فعالیت اش در صنعت پتروشیمی، مشاوره پروژه های 
گوناگون و طراحی، ساخت و فروش خطوط تولید رقم خورده، از سال ۱۴00 رسماً به جمع سهام داران شرکت زیست روانکار پویا پیوسته است 

و از دی ماه ۱۴0۲ نیز مدیرعاملی این شرکت دانش بنیان را بر عهده دارد. گفت وگو با مدیرعامل این شرکت را در ادامه می خوانید.
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گرفت که بتوانیم به یک شرکت مادر متصل 
شویم، چون احســـــاس کردم اگر نتوانیم با 
یک شرکت بزرگ و مادر وارد همکاری شویم، 
نمی توانیم شرکت را توســـــعه دهیم. این 
همکاری به واســـــطه لطف خداوند و همت 
کارکنان و سلامت کاری مدیریت ارشد شرکت 

و تمام اعضای تیم رقم خورد.
این همکاری اکنون در چه مرحله ای 

قرار دارد؟
mstid مبالغی را در مراحل مختلف به شرکت 
تزریق کرده و این اختیار را دارد که در شرکت 
سهام دار شـــــود یا اینکه ســـــهام دار خود ما 
باشیم. فرآیند این سرمایه گذاری نیز حدود 

۲۶ ماه زمان می برد.
کدام محصولات شـــــرکت زیســـــت 
روانکار پویا در صنعت فولاد و به خصوص 

شرکت فولاد مبارکه کاربرد دارد؟
تقریباً تمام تولیدات شرکت ما در صنعت 
فـــــولاد کاربـــــرد دارد. همچنین محصول 
جدیدی کـــــه در خط اسیدشـــــویی فولاد 
مبارکه مصرف می شود را به صورت نمونه 
تولید کرده ایـــــم که در حـــــال کار بر روی آن 
هســـــتیم. ایـــــن محصول یـــــک محصول 
وارداتی بســـــیار گران اســـــت که امیدوارم 
بتوانیم آن را بومی سازی کرده و به کیفیت 

مورد نیاز فولاد مبارکه برسانیم.
وجه تمایز محصولات شرکت شما با 

شرکت های مشابه در کشور چیست؟
تولیدات شرکت زیســـــت روانکار پویا از نظر 

زیستی تجزیه پذیر است و آسیبی به سلامت 
انسان نمی زند و تنها شرکت ایران هستیم 
که تولیدات مان چنیـــــن ویژگی هایی دارد. از 
طرف دیگر، محصولات ما هم روان کننده و 
هم شستشو کننده اســـــت. اخیراً و در زمان 
حضور در نمایشگاه نفت، گاز و پتروشیمی با 
درخواست های زیادی از سوی شرکت های این 
حوزه مواجه شدیم، چون بیشتر واحدهای 
لایندگـــــی روغن های  صنعتی بـــــا معضل آ
حل شونده روبه رو هستند. این روغن ها پس 
از استفاده در خطوط تولید، حکم پسماند 
را دارد و به شکل لکه نفتی در محیط زیست 
لوده می کند، در حالی  باقی می ماند و آن را آ

که محصولات شرکت ما این مشکل را ندارد.
در این راستا تمایل داریم با مراجعی مانند 
سازمان محیط زیست وارد همکاری شویم 
تا اســـــتفاده از ایـــــن محصـــــولات در میان 
واحدهای صنعتی از جمله پروفیل سازان و 
قطعه ســـــازان با هدف حفظ محیط زیست 
و سلامت عمومی جامعه و نیروی انسانی 
گسترش یابد. در واقع باید در این زمینه به 
نوعی فرهنگ سازی شود یا استاندارد خاصی 
از سوی محیط زیست وضع گردد تا واحدهای 
صنعتی و تولیدی کم کم به سوی استفاده 
از محصولات ســـــازگار با محیط زیســـــت که 
ضرری هم به سلامت نیروی انسانی آنها وارد 

نمی کند، سوق داده شوند.
هم اکنون فعالیتی در حوزه صادرات 

محصولات خود دارید؟

نمونـــــه ای از محصـــــولات شـــــرکت را برای 
کشورهای پاکستان و عراق ارسال کرده ایم 
و منتظر بازخورد آنها هستیم. در کل ورود 
به بازارهـــــای صادراتی جزو اهـــــداف مهم 
شـــــرکت زیســـــت روانکار پویا قرار دارد، اما 
پیش از آن شـــــرکت باید از نظر میزان تولید 
به ثبات لازم و کافی برسد. در کل روغن ها و 
روانکارها دنیای بسیار گسترده ای دارد و در 
صنایع گوناگون از جمله صنعت کشاورزی، 
صنعت قطعه سازی، صنعت ماشین کاری 
و صنایع غذایی مصارف متعددی دارد. این 
گستردگی ســـــبب افزایش اشتیاق ما برای 
بزرگ کردن ســـــبد محصولات شرکت شده 

است که در این راستا برنامه ریزی کرده ایم.
برنامه شـــــرکت زیست روانکار پویا 
در سال 1403 و چشم انداز آن برای آینده 

؟ چیست
در سال جاری دو هدف بزرگ داریم؛ از طرفی 
در تلاش بـــــرای تولید یـــــک محصول خاص 
هستیم که مصرف بسیار فراوانی در صنعت 
فولاد دارد و هم اکنون از خارج از کشـــــور وارد 
می شـــــود. هدف دیگرمان در ســـــال ۱۴0۳ 
فروش محصول به شرکت های بزرگ کشور 
در جهت ایجاد ثبات اقتصادی در شرکت است. 
تا پنج ســـــال آینده نیز ایجاد یک پالایشگاه 
کوچک در شهرک صنعتی رازی را در دستور کار 
داریم تا میزان تولید خود را افزایش دهیم و 
زیرساخت لازم برای صادرات محصولات خود 

را نیز فراهم کنیم.

در تلــــــاش بـــرای 
یـــک  تولــــــــــــــــید 
محصـــول خـــاص 
هستیم که مصرف 
بســـیار فـــــــــراوانی 
در صنعـــت فـــولاد 
کنـــون  دارد و هم ا
از خـــارج از کشـــور 
می شــــــــــود.  وارد 
هـــدف دیگرمـــان 
در ســــــــــــال ۱۴۰۳ 
فـــروش محصـــول 
بـــه شــــــرکت های 
بـــزرگ کشـــــــور در 
ایجـــاد  جهــــــــت 
ثبـــات اقتصـــادی 
در شـــرکت اســـت. 
تا پنـــج ســـال آینده 
یـــک  نیـــز ایجـــاد 
پالایشگاه کوچک 
در شـــهرک صنعتی 
رازی را در دستور کار 

داریـــم.
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دانـــــشــــــــــگــاه



فولاد مبارکه، به عنوان یکـــــی از بزرگ ترین و 
مهم ترین مجتمع های صنعتی در ایران، نقش 
بسزایی در توسعه اقتصادی و اجتماعی کشور 
ایفا می کند. این کارخانه با تولید انواع محصولات فولادی، به 
نیازهای صنایع مختلف پاسخ می دهد و از این رو، تأثیر عمیقی 

بر رشد صنعت کشور دارد.
از جنبه صنعتی، فولاد مبارکـــــه با تجهیز و به روز کردن 
فناوری های خود توانسته است استانداردهای جهانی را در 
تولید فولاد رعایت کند. این امر باعث ارتقاء کیفیت محصولات 
نه تنها در داخل کشور بلکه در صادرات به بازارهای بین المللی 
نیز شده است. این مجتمع صنعتی نه تنها تأمین کننده مواد 
اولیه برای صنایع ســـــاختمانی و خودروســـــازی است بلکه 
زمینه ساز ایجاد اشتغال و توانمندسازی نیروی کار در منطقه 

و کشور است.
در ارتباط با جامعه، فولاد مبارکه به عنوان یک شرکت 
مســـــئولیت پذیر تلاش کرده اســـــت تا با برگزاری برنامه های 
اجتماعی، آموزشـــــی و فرهنگی، تأثیر مثبتی بر زندگی مردم 
محلی و استان اصفهان و اســـــتان های همجوار بگذارد. این 
مجموعـــــه بـــــا ســـــرمایه گذاری در پروژه هـــــای عمرانی و 
زیست محیطی، سلامت و زندگی بهتر مردم را هدف قرار داده 
است. همچنین، فولاد مبارکه به کمک آموزش و پرورش، در 
تأمین نیروی انسانی متخصص و حرفه ای در صنعت فولاد 

نقش مهمی ایفا می کند.
این شـــــرکت به منظور ارتقاء ســـــطح علمی و عملی 
دانشجویان، با دانشگاه ها و مؤسسات آموزشی همکاری های 
گســـــترده ای دارد. ایجاد فرصت های کارآموزی و پروژه های 

تحقیقاتی مشترک، به دانشجویان این امکان را می دهد که 
به صورت عملی با چالش های صنعتی روبه رو شوند و دانش 
خود را در محیط واقعی به کار گیرنـــــد. این تعامل نه تنها به 
ارتقای دانش فنی و تخصصی دانشـــــجویان منجر می شود  

بلکه آنان را برای ورود به بازار کار آماده تر می کند. 
در آخرین اقدام این شرکت با راه اندازی صندوق خطر 
پذیر و مراکز نوآوری دانشـــــگاهی به دنبـــــال ترویج تحقیق و 
توسعه در صنعت فولاد است. این مراکز اهدافی ویژه را دنبال 

می کنند که مهمترین آنها عبارتند از:
ین: شناسایی و پیاده سازی  ی های نو تحقیق و توسعه فناور
فناوری های پیشرفته برای بهبود کیفیت و کارایی تولید فولاد.
ی بـــــا دانشـــــگاه ها و مراکـــــز تحقیقاتـــــی: ایجاد  همکار
همکاری های بین المللـــــی و محلی برای به اشـــــتراک گذاری 

دانش و تجربه.
توســـــعه محصولات جدید: نـــــوآوری در طراحـــــی و تولید 

محصولاتی که نیازهای بازار را برآورده کنند.
یســـــت محیطی: توســـــعه روش هایی برای  کاهش اثرات ز

کاهش آلودگی و مصرف انرژی در فرآیندهای تولید.
وی انسانی: برگزاری دوره های آموزشی و  بیت نیر آموزش و تر

کارگاه های تخصصی برای ارتقاء سطح دانش کارکنان
در نتیجه، فولاد مبارکه با تأثیرگذاری بر جامعه و صنعت، 
نقش مهمی در توسعه پایدار کشـــــور ایفا می کند و از طریق 
حمایت از دانشجویان به ایجاد آینده ای روشن و توانمندتر در 
زمینه صنعت و اقتصاد کمک می کند. حضور و فعالیت های 
این مجتمع صنعتی به وضوح نشان دهنده پیوند عمیق میان 

صنعت و اجتماع و تأثیر متقابل آن ها بر یکدیگر است.

حمیدرضا متقیان ؛ معاون پژوهشی دانشگاه شهرکرد :

فــــــــولاد مـــبــــــارکـــــه 
کشـــــــور پایـــدار  توســـعه  محور 
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ایجاد فرصت های 
ی  ز مــــــــــــــــــــو آ ر کا
پروژه هــــــــــــای  و 
تحقیقاتی مشترک، 
به دانشجویان این 
امکان را می دهد 
که به صورت عملی 
بــــــــــا چالش های 
صنعتــــــــــی روبه رو 
شــــــــــوند و دانش 
در  را  خــــــــــود 
به  واقعی  محیط 
کار گیرنــــــــــد. این 
به  تنها  نه  تعامل 
ارتقــــــــــای دانش 
تخصصی  و  فنی 
دانشجویان منجر 
می شــــــــــود، بلکه 
آنان را برای ورود 
به بازار کار آماده تر 

می کــــند. 



دکتر احسان چیت سـاز، مدیرکل 
دانشـگاه  نـوآوری  و  فنـاوری 
تهـران و عضـو شـورای پـارک علـم 
و فنـاوری کشـور در گفت وگویـی ارتبـاط شـرکت 
فولاد مبارکه با دانشـگاه تهـران و تاثیر ایـن ارتباط 

بـر توسـعه فنـاوری در صنعـت را تشـر یـح کـرد.
متن این گفت وگو را در ادامه می خوانید...

ارتباط دانشگاه تهران و فولاد مبارکه از 
چه زمانی آغاز شد؟

ارتباط دانشـــــگاه تهران و شرکت فولاد مبارکه از 
زمان تأسیس این شرکت در دهه ۱۳6۰ آغاز شده 
است. فولاد مبارکه از همان ابتدای تأسیس خود 
با درک این نکته که نوآوری و پیشـــــرفت فناوری 
در قلب هـــــر صنعتی قرار دارد، بـــــه دنبال ایجاد 
ارتباطات مستحکم با مراکز علمی و تحقیقاتی 
کشور، از جمله دانشگاه تهران، بود. این ارتباطات 
به صورت تدریجی و در طول زمان گسترش یافت 
و از همکاری های محدود در زمینه های مشاوره 
فنی و آموزشی به مشارکت های گسترده تری در 
زمینه های پژوهشی و تولید محصولات فناورانه 
منجر شد. این همکاری از سال ۱۳۹۸ شتاب دو 
چندان گرفت و با ایجاد شرکت پشتیبانی فناوری  

و نوآوری فولاد مبارکه به اوج خود رسیده است. 
دانشگاه تهران به عنوان معتبرترین دانشگاه  
کشـــــور، از همان ابتـــــدا در شناســـــایی و حل 
چالش های پیـــــش روی صنایع مختلف از جمله 
صنعت فولاد نقش محوری ایفا کرده اســـــت. 
این دانشگاه با بهره گیری از ظرفیت های علمی و 
پژوهشی خود توانست به نیازهای تحقیقاتی و 
فناوری فولاد مبارکه پاسخ دهد. از سوی دیگر، 
فولاد مبارکه نیز با سرمایه گذاری در پروژه های 
تحقیقاتی و توسعه فناوری، توانست زمینه های 
همکاری مســـــتمر و پایداری را با دانشگاه تهران 

ایجاد کند.
این ارتباط به مـــــرور زمان و با ایجـــــاد صندوق 
پشتیبانی فناوری و نوآوری فولاد تعمیق یافت 
و همکاری های دو طرف به طور چشـــــمگیری در 
حوزه های مختلف گسترش یافت. این همکاری ها 
نه تنها در زمینه تحقیق و توسعه )R&D( بلکه در 
آموزش و تربیت نیروی انسانی متخصص، بهبود 
فرآیندهای تولید، و حتی در زمینه های مدیریت و 

اقتصاد صنعتی نیز ادامه داشته است.
علت همکاری چه بود؟

علت اصلـــــی همکاری میـــــان فـــــولاد مبارکه و 
دانشـــــگاه تهران را می توان در نیازهای اساسی 

هر دو نهاد جســـــتجو کرد. برای فولاد مبارکه به 
عنوان یک صنعت بزرگ و اســـــتراتژیک، نیاز به 
نوآوری، به روز رسانی تکنولوژی، و بهبود بهره وری 
تولید امری حیاتی بود. این شـــــرکت با درک این 
واقعیت که تنها از طریق همکاری با مراکز علمی 
و تحقیقاتی می تواند به این اهداف دست یابد، 
به دنبال ایجاد ارتباطات مستحکم با دانشگاه ها 
و مراکز تحقیقاتی بود. دانشـــــگاه تهران نیز به 
عنوان برجســـــته ترین نهاد علمی کشـــــور، به 
دنبال فرصت هایی برای تبدیل دانش نظری به 
کاربردهای عملی و همچنین بهره گیری از منابع 

مالی و صنعتی برای تحقیقات خود بود.
این همکاری از یک ســـــو به فولادمبارکه امکان 
می داد تا به جدیدترین دســـــتاوردهای علمی 
و فناوری دسترســـــی پیدا کند و از سوی دیگر، 
دانشگاه تهران نیز با برخورداری از منابع مالی و 
فرصت های پژوهشـــــی، می توانست به توسعه 
دانـــــش و فناوری های نوین بپـــــردازد. در واقع، 
این همکاری به گونه ای طراحی شـــــده بود که 
هر دو طرف از منافع مشـــــترک برخوردار شوند؛ 
فولاد مبارکه با استفاده از دانش و پژوهش های 
دانشگاهی، توانست نوآوری های جدیدی را در 
فرآیندهای تولید خود پیاده سازی کند و دانشگاه 

مدیرکل فناوری و نوآوری دانشگاه تهران مطرح کرد؛

فــــولاد مبــــــــارکــه 
دانــــش  توسعـــه  بـــازوی 
کشــــور  نویـــن  فنـــاوری های  و 

روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
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مرکز نوآوری فولاد 
مبارکه همچنین به 
تحقیق و توسعه در 
زمینه فناوری های 
پایدار  و  ســــــــــبز 
خواهدپرداخت. 
شامل  حوزه  این 
تحــقـــــیـــقـــــــــــــاتی 
بـــــــــــــرای توسعــه 
تولید  روش های 
اثرات  کمترین  با 
یست محــیطـــی،  ز
از منابع  استفاده 
، و  تجدیدپذیــــــــــر
بهبود کارایی انرژی 
در فرآیندهــــــــــای 
است.  تولــــــــــــــید 
جامیعت دانشگاه 
تهران از این منظر 
شــــــــــایانی  کمک 

خواهد کرد.



تهران نیز با به کارگیری توانمندی های خود در حل 
مشـــــکلات واقعی صنعت، به دانش کاربردی و 
عملی دست یافت. تشکیل هسته های فناوری 
از محل پایان نامه ها اوج تلاش مشترک این دو 

نهاد ارزشمند بود. 

چه نیازهایی از ســـــوی طرفیـــــن منجر به 
ایجاد این ارتباط شد؟

نیازهای دو طرف در این همکاری کاملاً متفاوت 
اما مکمل یکدیگر بود. از یک سو، فولاد مبارکه 
به عنوان یک شرکت بزرگ صنعتی با چالش های 
مختلفی روبرو بود که نیاز به نـــــوآوری و بهبود 
مستمر داشـــــت. این شـــــرکت به دنبال یافتن 
راه حل هایی برای بهینه سازی فرآیندهای تولید، 
کاهش هزینه هـــــا، افزایش بهـــــره وری، و بهبود 
کیفیت محصولات خود بـــــود. همچنین، فولاد 
مبارکه بـــــا چالش هایی ماننـــــد کاهش مصرف 
انرژی، بهبود مدیریت زیست محیطی، و استفاده 
از فناوری های نوین در تولید مواجه بود. صندوق 
MSTID با تیزبینی بـــــر نیازهای آینده هم تمرکز 
داشت و قسمت اعظم فراخوان های این صندوق 
متمرکز بر نیازهای حال و آتی فولاد به خصوص 

فولاد سبز، محیط زیست و تکنولوژی ۴ بود. 
از سوی دیگر، دانشگاه تهران به عنوان یک نهاد 
علمی و پژوهشـــــی، به دنبال فرصت هایی برای 
انجام تحقیقات کاربردی و بهره گیری از تجربیات 
صنعت بود. این دانشگاه با هدف تربیت نیروی 
انســـــانی متخصص و انجام تحقیقات علمی در 
حوزه های مختلف، به دنبال همکاری با صنایع 
پیشتاز اســـــت تا بتواند دانش نظری خود را به 
کاربردهای عملی تبدیل کند. همچنین، دانشگاه 
تهران با بهره گیری از منابع مالی صنایع، به توسعه 
پژوهش های خود و شـــــکل گیری فناوری های 
ذی ربط پرداخته اســـــت و به دانشجویان خود 
فرصت هایی برای انجـــــام پروژه های تحقیقاتی 

واقعی و مرتبط با نیازهـــــای صنعت فراهم کند. 
این نیازهای متقابل باعث شـــــد تا فولاد مبارکه 
و دانشـــــگاه تهران به دنبال ایجـــــاد یک ارتباط 
مســـــتحکم و پایدار باشـــــند که بتواند به رفع 
چالش های موجود و همچنین ایجاد فرصت های 

جدید برای هر دو طرف کمک کند.

 ارتباطات حول چه محورهایی است؟
ارتباطات میان فولادمبارکه و دانشـــــگاه تهران 
حول محورهای متعددی شکل گرفته است که 
هر یک از این محور ها نقـــــش مهمی در تعمیق 
و گســـــترش این همکاری ها ایفا کرده اند. یکی از 
مهم ترین محورهای همکاری میان فولادمبارکه 
و دانشگاه تهران، تحقیق و توسعه است. در این 
حوزه، پروژه های تحقیقاتی مختلفی در زمینه های 
مهندسی مواد، مهندســـــی شیمی، مهندسی 
مکانیـــــک، مدیریت صنعتی و اقتصـــــاد به اجرا 
درآمده اند. این پروژه ها به بررسی و حل مسائل 
پیچیده صنعتی و توسعه فناوری های جدید در 
حوزه تکنولوژی ۴ پرداخته اند. این حوزه تحول 
ساز طی چند سال آتی همه صنایع را تغییر می 
دهد و عدم تسلط بر آن مزیت رقابتی را از شرکت 
های پیشتاز می گیرد. از این رو فولاد بر این حوزه 

متمرکز شده است. 
MSTID به آینده منابع انســـــانی توجه ویژه ای 
دارد. این شـــــرکت با نگاه تیزبین می داند که در 
سال های آتی جذب منابع انسانی شایسته یک 
بحران جدی است و از همین الان به تربیت این 
نیروی انسانی شایسته پرداخته است. دانشگاه 
تهران در تربیت نیروی انســـــانی متخصص برای 
فولاد مبارکه نقش محوری داشـــــته است. این 
دانشگاه با ارزیابی های شـــــناختی، و سنجش 
شایستگی های دانشجویان منتخب MSTID با 
استفاده از هوش مصنوعی توانست مقدمات 
جلسات مربیگری و توسعه دانشجویان را فراهم 

کند. همچنین در آموزش و ارتقا مربیان به این 
شرکت کمک کرد. دانشـــــجویان منتخب فولاد 
مبارکه مطمئنا پس از طی این جلسات کوچینگ 

افراد متمایزی در صنعت خود خواهند بود. 
از سوی دیگر، دانشگاه تهران مشاوره های فنی 
و مدیریتی متعددی به فولاد مبارکه ارائه کرده 
است. این مشـــــاوره ها در زمینه های مختلفی از 
جمله بهینه ســـــازی فرآیندهای تولید، کاهش 
مصرف انرژی، بهبـــــود مدیریت زنجیره تأمین، و 
مدیریت منابع انسانی ارائه شده اند. یکی دیگر از 
محورهای همکاری میان فولاد مبارکه و دانشگاه 
تهران، توســـــعه فناوری های نوین است. در این 
زمینه، دانشگاه تهران به فولاد مبارکه کمک کرده 
است تا از فناوری های پیشرفته در تولید استفاده 
کند و فرآیندهای تولیدی خود را بهبود بخشد. 
با توجه به اهمیت مسائل زیست محیطی، یکی 
از محورهای مهم همکاری میان دانشگاه تهران 
و فولاد مبارکه، بهبود مدیریت زیست محیطی 
بوده است. در این راستا، پروژه های متعددی برای 
کاهش آلودگی های زیست محیطی و بهینه سازی 
مصرف منابع طبیعی در فرآیندهای تولید فولاد 

به اجرا درآمده اند.

بسترســـــازی این همکاری به چه صورتی 
انجام شد؟

بسترســـــازی ایـــــن همـــــکاری از طریـــــق ایجاد 
چارچوب هـــــای رســـــمی و اجرایی که شـــــامل 
توافق نامه ها و تفاهم نامه های همکاری میان 
دانشگاه تهران و فولاد مبارکه بود، صورت گرفت. 
این توافق نامه ها به طور دقیق مســـــئولیت ها 
و وظایف هر یـــــک از طرفین را تعیین می کردند و 
اهداف مشترک همکاری را مشخص می کردند. 
برای هدایـــــت و نظارت بر پروژه هـــــای همکاری، 
کمیته های مشـــــترک علمی و صنعتی تشکیل 
شـــــدند. این کمیته ها که متشکل از نمایندگان 

روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
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دانشگاه تهران و فولاد مبارکه بودند، مسئولیت 
برنامه ریزی، نظارت و ارزیابی پروژه های مختلف 
را بر عهده داشتند. یکی دیگر از اقدامات کلیدی 
در بسترسازی این همکاری، ایجاد مراکز نوآوری 
و پژوهشی مشترک میان دانشگاه تهران و فولاد 
مبارکه بود. این مراکز به عنوان پلتفرم هایی برای 
انجام تحقیقات کاربردی و توسعه فناوری های 
جدید عمل می کنند و امکانات و تخصص های 
هر دو نهاد را در اختیار پروژه های تحقیقاتی قرار 
می دهند. دانشـــــگاه تهران با برگزاری دوره های 
آموزشـــــی و کارگاه های تخصصی برای کارکنان 
فولاد مبارکه، به آنها کمـــــک کرد تا با جدیدترین 
دانش ها و فناوری ها آشـــــنا شوند و مهارت های 
خود را بهبود بخشـــــند. یکی از اقدامات مهم در 
بسترســـــازی این همکاری، توسعه برنامه های 
کارآموزی و همکاری های دانشـــــجویی بود. این 
برنامه ها به دانشجویان دانشگاه تهران فرصت 
داد تا در پروژه های واقعی صنعتی مشارکت کنند 
و از تجربیات عملی در زمینه های مختلف صنعتی 

بهره مند شوند.

تاکنون بر روی چـــــه موضوعاتی در مرکز 
نوآوری فولاد مبارکه در دانشگاه تهران پرداخته 

شده است؟
مرکز نوآوری فولاد مبارکه در دانشگاه تهران هم 
اکنون در دست ساخت است و با سرعت بسیار 
خوبی در حال آماد سازی اســـــت. اما امیدوارم 
پس از آغاز بـــــه فعالیت این مرکـــــز بر روی طیف 
گسترده ای از موضوعات تحقیقاتی و فناوری کار 
کند. یکی از مهم ترین موضوعات تحقیقاتی در 
مرکز نوآوری فولاد مبارکه، توسعه و بررسی مواد 
نوین برای اســـــتفاده در فرآیندهای تولید فولاد 
است. این تحقیقات شامل شناسایی و توسعه 
آلیاژهای جدید با خواص بهینه، بهبود مقاومت 
به خوردگی و سایش، و افزایش دوام و کیفیت 
محصولات نهایی است. همچنین امیدواریم در 
این مرکز پروژه های متعددی برای بهینه ســـــازی 
فرآیندهای تولید فولاد به اجرا درآید. این پروژه ها 
می تواند شامل بهبود کارایی فرآیندهای ذوب 
و ریخته گری، کاهش مصرف انـــــرژی، و کاهش 
آلاینده های زیست محیطی در فرآیندهای تولید 
هستند. یکی از موضوعات پیشرفته که می تواند 

در مرکز نوآوری فولاد مبارکه مـــــورد توجه قرار 
گیرد، استفاده از فناوری های دیجیتال و هوش 
مصنوعـــــی در بهبود فرآیندهای تولید اســـــت. 
این تحقیقات شامل اســـــتفاده از الگوریتم های 
هوش مصنوعی برای پیش بینی و بهینه سازی 
پارامترهای تولید، کنترل کیفیت محصولات، و 
مدیریت زنجیره تأمین است. با توجه به اهمیت 
مســـــائل زیســـــت محیطی، مرکز نوآوری فولاد 
مبارکه به توســـــعه فناوری هایـــــی برای کاهش 
آلودگی های زیست محیطی و بهینه سازی مصرف 
منابع طبیعی خواهد پرداخت. این حوزه شامل 
تحقیقاتی برای کاهش انتشار گازهای گلخانه ای، 
بهبود مدیریت پســـــماندها، و استفاده بهینه از 
منابع آب و انرژی خواهد بود.. مرکز نوآوری فولاد 
مبارکه همچنین به تحقیق و توسعه در زمینه 
فناوری های ســـــبز و پایدار خواهدپرداخت. این 
حوزه شامل تحقیقاتی برای توسعه روش های 
تولید با کمترین اثرات زیست محیطی، استفاده 
از منابع تجدیدپذیر، و بهبـــــود کارایی انرژی در 
فرآیندهای تولید است. جامیعت دانشگاه تهران 
از این منظر کمک شایانی خواهد کرد. علاوه بر 
تحقیقات فنی و مهندسی، این مرکز به بررسی 
جنبه های مدیریتی و اقتصادی صنعت فولاد نیز 
خواهد پرداخت. این حوزه، شامل تحقیقاتی در 
زمینه بهبود مدیریت منابع انسانی، بهینه سازی 
زنجیره تأمین، و تحلیل اقتصـــــادی فرآیندهای 

خواهد بود.

چشم انداز این ارتباط را چگونه ارزیابی 
می کنید؟

تیم مســـــتقر در معاونت تحقیق و توســـــعه 
مجتمع فولاد مبارکه و شـــــرکت پشـــــتیبانی و 
فناوری فولاد رابطه بسیار نزدیکی با هم دارند. 
چشم انداز این ارتباط بسیار روشن و امیدبخش 
است. همکاری مستمر و پایدار میان دانشگاه 
تهران و فولاد مبارکه نشـــــان داده است که این 
دو نهـــــاد می توانند با ترکیـــــب دانش علمی و 
تجربه صنعتی، به دســـــتاوردهای بزرگ و قابل 
توجهی در حوزه های مختلف دســـــت یابند. با 
توجه به روند رو به رشـــــد فناوری و نوآوری در 
صنایـــــع، انتظار می رود که ایـــــن همکاری ها در 
آینده نیز گســـــترش یابد و به نتایج بیشـــــتری 

منجر شود. از یک ســـــو، دانشگاه تهران با تکیه 
بر توانمندی هـــــای علمی و پژوهشـــــی خود، 
می تواند به توســـــعه فناوری های نوین و ارائه 
راه حل های خلاقانه بـــــرای چالش های صنعتی 
ادامه دهد. این دانشـــــگاه بـــــا تربیت نیروی 
انسانی متخصص و آماده سازی دانشجویان 
برای مواجهه با مســـــائل واقعی صنعت، نقش 
مهمی در تأمین نیازهای نیروی انســـــانی فولاد 
مبارکه ایفا خواهد کرد. همچنین، با بهره گیری از 
امکانات و زیرساخت های تحقیقاتی دانشگاه، 
پروژه های جدیدی در حوزه های نوظهور مانند 
هوش مصنوعی، فناوری های نانو، و انرژی های 
تجدیدپذیـــــر می تواند تعریف و اجرا شـــــود. از 
ســـــوی دیگر، فولاد مبارکه نیز بـــــا بهره گیری از 
دانش و تخصص دانشگاه تهران، می تواند به 
بهبود فرآیندهای تولید، توســـــعه محصولات 
جدید، و افزایش بهره وری و کیفیت محصولات 
خود ادامه دهد. این شرکت با سرمایه گذاری در 
تحقیق و توسعه و ایجاد زیرساخت های مناسب 
برای اجرای پروژه های مشترک، می تواند به یکی 
از قطب های فناوری در صنعـــــت فولاد تبدیل 
شود و در سطح منطقه ای و حتی جهانی نقش 

مهمی ایفا کند.
در آینده، این همکاری می تواند به شکل گیری یک 
اکوسیستم نوآوری کامل در اطراف فولاد مبارکه و 
دانشگاه تهران منجر شود که در آن پژوهشگران، 
دانشـــــجویان، و کارآفرینان با همکاری یکدیگر، 
به توســـــعه و تجاری ســـــازی فناوری های جدید 
بپردازند. این اکوسیســـــتم می تواند به ایجاد 
فرصت های شغلی جدید، توسعه صنعت فولاد، 
و افزایش رقابت پذیری این صنعت در ســـــطح 

جهانی کمک کند.

معاون ســـــابق علمی و فنـــــاوری رئیس 
جمهور بر این باور هســـــتند که فولاد مبارکه تا 
ســـــال 1410 می تواند به قطب فناوری منطقه 
تبدیـــــل شـــــود. در ایـــــن خصوص شـــــما چه 

پیشنهاداتی دارید؟
این هدف بلندپروازانه ولی کاملاً دســـــت یافتنی 
است، مشروط بر اینکه برنامه ریزی دقیقی صورت 
گیرد و منابع به طور کارآمد تخصیص یابد. برای 
دســـــتیابی به این هدف، فولاد مبارکه باید به 

روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
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فــــــــــــولاد مبــــارکه 
ایــــــــــــــــجاد  بــــــــــا 
صنـــــــــــــدوق های 
و  سرمایه گذاری 
از  حمایت  کز  مرا
استارتاپ ها، زمینه 
رشـــــــد و توســـــعه 
ی  ی هــــــــــا ر و فنا
جدیـــــــــد را فراهم 

کرده است.



چند مورد اساسی توجه کند: فولاد مبارکه باید 
سرمایه گذاری های بیشتری در تحقیق و توسعه 
انجام دهد، به ویژه در زمینه های مواد پیشرفته، 
نانو تکنولوژی، و هوش مصنوعی. این شرکت 
باید با همکاری دانشـــــگاه ها و مراکز تحقیقاتی 
داخلـــــی و بین المللی، به توســـــعه فناوری های 
جدید و بهبود فرآیندهای تولیـــــد بپردازد. برای 
تبدیل شـــــدن به قطب فناوری، فـــــولاد مبارکه 
باید یک اکوسیستم نوآوری کامل ایجاد کند که 
شامل استارتاپ ها، مراکز تحقیقاتی، دانشگاه ها، 
و صنایع دیگر باشـــــد. این اکوسیستم باید به 
گونه ای طراحی شود که تمامی اجزای آن بتوانند 
به طور هماهنگ با یکدیگر کار کنند و به توسعه 
و تجاری سازی فناوری های جدید بپردازند. برای 
به روزرسانی دانش و فناوری، فولاد مبارکه باید 
همکاری های بین المللی خـــــود را تقویت کند. 
این همکاری ها می تواند شـــــامل مشارکت در 
پروژه های تحقیقاتی بین المللی، تبادل دانشجو 
و محقق با دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی برجسته 
جهانی، و جذب سرمایه گذاری های خارجی برای 
توسعه فناوری های جدید باشد. تربیت و جذب 
نیروی انســـــانی با تخصص های لازم برای کار در 
حوزه های فناورانـــــه از اولویت های اصلی فولاد 
مبارکه باید باشـــــد. این کار از طریق برنامه های 
آموزشی پیشـــــرفته، همکاری با دانشگاه ها، و 
ایجـــــاد فرصت های کارآموزی و پژوهشـــــی برای 
دانشـــــجویان و محققان می تواند انجام شود. 
در حال حاضر، فـــــولاد با ایجـــــاد صندوق های 
ســـــرمایه گذاری و مراکز حمایت از استارتاپ ها، 
زمینه رشـــــد و توســـــعه فناوری هـــــای جدید را 
فراهم کرده اســـــت. این شـــــرکت باید به دنبال 
شناسایی و حمایت از استارتاپ هایی باشد که 
در حوزه های مرتبط با صنعـــــت فولاد فعالیت 
می کنند و به توسعه فناوری های جدید و نوآورانه 
کمک می کنند. فولاد مبارکه باید به توســـــعه 
زیرســـــاخت های فناوری مورد نیـــــاز برای اجرای 
پروژه های تحقیق و توسعه و تولید محصولات 
فناورانه بپردازد. این حوزه شـــــامل توســـــعه 
آزمایشگاه های تحقیقاتی، مراکز نوآوری، و ایجاد 
شـــــبکه های ارتباطی میان دانشـــــگاه ها، مراکز 
تحقیقاتی، و صنایع دیگر است. فولاد مبارکه باید 

به توسعه فناوری های سبز و پایدار توجه ویژه ای 
داشته باشد. این شرکت باید به دنبال کاهش 
اثرات زیست محیطی فرآیندهای تولید و افزایش 
کارایی انرژی باشـــــد و از فناوری های تجدیدپذیر 
و پاک در تولید استفاده کند. فولاد مبارکه باید 
روابط خود را با صنایع دیگر توســـــعه دهد و به 
دنبال ایجـــــاد همکاری های جدید باشـــــد. این 
همکاری ها می تواند به تبادل دانش و فناوری، 
توسعه محصولات جدید، و افزایش بهره وری و 

کیفیت محصولات منجر شود.

ارتباط صنایع با دانشگاه ها چه فوایدی در 
جامعه خواهد داشت؟

ارتباط میان صنایع و دانشگاه ها فواید بسیاری 
برای جامعه به همراه دارد که به اختصار به برخی 
از مهم ترین آنها اشاره می کنم. یکی از مهم ترین 
فواید این ارتباطات، توسعه فناوری های بومی 
و افزایش نوآوری در ســـــطح ملی اســـــت. وقتی 
دانشـــــگاه ها و صنایع با هم همکاری می کنند، 
دانش نظری به کاربردهای عملی تبدیل می شود 
و فناوری های جدیدی برای حل مشکلات صنعتی 
و بهبود فرآیندهای تولید توسعه می یابد. این 
فناوری ها می توانند بـــــه افزایش رقابت پذیری 
صنایع داخلی در بازارهـــــای جهانی کمک کنند. 
همکاری های میان صنایع و دانشگاه ها به تربیت 
نیروی انســـــانی متخصص و آشنا با چالش های 
واقعی صنعـــــت منجر می شـــــود. ایـــــن افراد 
می توانند با استفاده از دانش و مهارت های خود، 
به پیشرفت صنایع و بهبود کیفیت محصولات 
و خدمات کمـــــک کنند. تربیت نیروی انســـــانی 
متخصص همچنین به کاهش نـــــرخ بیکاری و 

افزایش اشتغال کمک می کند. 
از ســـــوی دیگر، ارتباط با صنایع به دانشگاه ها 
این امکان را می دهد که برنامه های آموزشـــــی 
و پژوهشـــــی خود را با نیازهـــــای واقعی صنعت 
هماهنـــــگ کننـــــد. ایـــــن باعث می شـــــود که 
دانشجویان در طول تحصیل با مسائل عملی و 
چالش های واقعی صنعت آشنا شوند و بتوانند 
غ التحصیلی به ســـــرعت وارد بازار کار  پس از فار
شوند. همچنین، پژوهش های دانشگاهی که 
با همـــــکاری صنایع انجام می شـــــوند، به نتایج 

عملی و کاربردی منجر می شوند که می تواند به 
پیشرفت صنایع کمک کند. ارتباطات میان صنایع 
و دانشگاه ها به ایجاد فرصت های شغلی جدید در 
جامعه منجر می شود. وقتی دانشگاه ها و صنایع 
با هم همکاری می کننـــــد، پروژه های تحقیقاتی 
و توســـــعه فناوری های جدید به راه می افتد که 
نیاز به نیروی کار متخصـــــص دارد. این پروژه ها 
می توانند به ایجاد شغل های جدید و افزایش 

اشتغال در جامعه کمک کنند.
همچنیـــــن، همکاری هـــــای میـــــان صنایـــــع و 
دانشـــــگاه ها به افزایش رقابت پذیـــــری ملی در 
سطح جهانی کمک می کند. وقتی صنایع داخلی 
بتوانند با استفاده از دانش و فناوری های جدید، 
محصولات و خدمات با کیفیـــــت بالاتر و قیمت 
مناســـــب تری ارائه دهند، می توانند در بازارهای 
جهانی رقابت کنند و جایگاه خود را تقویت کنند. 

این امر به افزایش صادرات و توسعه اقتصادی 
کشـــــور کمک می کند. ارتباطات میان صنایع و 
دانشـــــگاه ها به تقویت جایگاه علمی و صنعتی 
کشور در سطح بین المللی منجر می شود. وقتی 
دانشگاه ها و صنایع داخلی بتوانند با همکاری 
یکدیگر، فناوری های جدیدی را توســـــعه دهند 
و در حوزه های مختلف پیشـــــرو باشند، جایگاه 
کشـــــور در عرصه علمی و صنعتی جهانی ارتقاء 
می یابد. همکاری های میان صنایع و دانشگاه ها 
به توسعه یک اکوسیستم نوآوری در کشور کمک 
می کند. این اکوسیستم شامل دانشگاه ها، مراکز 
تحقیقاتی، استارتاپ ها، و صنایع مختلف است 
که با همکاری یکدیگر به توسعه و تجاری سازی 
فناوری های جدید می پردازند. این اکوسیستم 
می تواند به رشد و توسعه صنایع مختلف، ایجاد 
فرصت های شغلی جدید، و افزایش رفاه و ثروت 
در جامعه منجر شـــــود. در نهایت، ارتباط میان 
صنایع و دانشگاه ها می تواند به بهبود کیفیت 
زندگی در جامعه کمک کند. توسعه فناوری های 
جدید، بهبود فرآیندهای تولید، افزایش بهره وری 
و کاهش هزینه ها، همگـــــی می توانند به تولید 
محصولات و خدمات با کیفیـــــت بالاتر و قیمت 
مناسب تر منجر شوند. این محصولات و خدمات 
می توانند به افزایش رفـــــاه و کیفیت زندگی در 

جامعه کمک کنند.

روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
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فولاد مبارکه باید 
روابط خــــــــــود را 
با صنایــــــــــع دیگر 
توســــــــــعه دهد و 
ایجاد  دنبال  به 
همکــــــــــــاری های 
جــــــــــــدید باشد. 
این همـــــکاری ها 
می تواند به تبادل 
دانش و فناوری، 
توسعه محصولات 
جدید، و افزایش 
بهره وری و کیفیت 
منجر  محصولات 

شـــــود.



درباره مراکز فناوری و نوآوری در دانشگاه ها 
و ارتباط با فولاد مبارکه توضیحاتی بیان کنید. 

مرکز نوآوری فولاد مبارکه به اشـــــکال مختلف با 
دانشـــــگاه ها همکاری می کند.در مدل نخست، 
بحث حمایت از پایان نامه ها در مقطع کارشناسی 
ارشـــــد و دکتری مطرح اســـــت. این حمایت ها با 
مبالغی مشـــــخص و تقریبا به صورت هدفمند 
براســـــاس نیازهای فولاد، کلان روندهایی که در 
ســـــطح این صنعت و آینده آن مطرح هستند و 
می توانند در کشـــــور و جهان مطرح شده و موثر 

باشند، صورت می گیرد.
در این زمینه مـــــی توان به فولاد ســـــبز و انقلاب 
 carbon ،صنعتی چهارم، هـــــوش مصنوعـــــی
capturing تکنولـــــوژی هـــــای جدیـــــد فولاد و 
تکنولوژی هـــــای مرتبط با ســـــنگ آهن با خلوص 
کمتر اشاره کرد. این مباحث می توانند وقتی تولید 
معادن با خلوص بالا کاهش پیدا می کند، فولاد را 
تامین کنند. همچنین پایان نامه هایی که به طور 
عمده با فولاد مرتبط باشـــــند نیز مورد حمایت 

قرار می گیرند. 
در مدل دوم، حمایت از هسته های فن آوری شکل 

گرفته در دانشگاه ها مطرح است. این هسته ها 
چه در قالب دانشـــــگاه و چه در غالب شرکت های 
کوچکی که ثبت شده و فناوری هایشان مرتبط با 
فولاد باشد یا به توسعه تجارت فولاد منجر شود، 
مورد حمایت قرار می گیرند. ســـــپس، فولاد به 
عنوان سرمایه گذار به آن حوزه ورود کرده، در قالب 
یک شرکت مشخص ثبت شده و توسعه می یابد. 

چه فعالیت هایی برای بسطِ دانشیِ مرتبط 
با مباحث یاد شده انجام می شود؟ 

یکی از کارهای موثر مراکز نوآوری دانشگاهی در این 
زمینه، برگزاری همایش ها و سمینارهایی است که 
غ التحصیلان و حتی اساتید  برای دانشجویان و فار
برگزار می شـــــود. این موضوع، موجبات افزایش 
دانش آنها چه در حوزه علوم جدید مرتبط با فولاد 
و چه در حوزه بازاریابی کسب و کار و تجارت را فراهم 
می آورد. علاوه بر این، برای دانشجویانی که تحت 
حمایت قرارگرفته اند هم یک سری دوره های مهارت 
افزایی و دانش افزایی برای ورود به حوزه کسب و کار 
برگزار می شود. البته باید این نکته را هم اضافه کنم 
که مراکز نوآوری ایجاد شده در دانشگاه ها، مثلا در 

رابطه مراکز فناوری دانشگاه و فولاد مبارکه نیاز به بازنگری دارد. این رابطه که تاکنون در 
زمینه تئوری پیشرفت هایی داشته است هم اکنون نیازمند سامان دهی برای اثر بخشی 

بهتر است. 
مدیر ارتباط با جامعه و صنعت دانشگاه اصفهان معتقد اســـــت که می توان از پتانسیل عظیم نهفته در 
دانشگاه به نفع فولاد و دانشگاه استفاده کرد اما این موضوع نیاز به تمرکز بر نحوه شناسایی هسته های 
پژوهشی، تجهیز آزمایشگاه ها و در نهایت ایجاد یک hub قدرتمند در زمینه صنایع نوآور است. دکتر مهدی 
مرتضوی در این گفت و گو به ارائه پیشنهادهایی ارزنده برای ترسیم آینده ای روشن برای رابطه دانشگاه و 

فولاد پرداخته که در پی می خوانید. 
مهــــــــــدی مرتضـوی،
مدیر ارتباط با جامعه و صنعت
 دانشـــــــگاه اصفهـــــــــان:

مـــیـــم تـــر
اجــرایــی رابطه 
دانشگاه و  فولاد 
از  گــــــذار  بـــا 
ی ر تـــئـــــــــــو



دانشـــــگاه اصفهان همکاری خوبی در هر زمینه 
دارند. به عنوان نمونه، اگر تیمی از دانشجوها 
آمده و بگویند ما می خواهیم از فضای شما حتی 
برای برگزاری دوره های دانش افزایی غیرمرتبط با 
فولاد هم  استفاده کنیم، همکاری داشته ایم زیرا 
معتقدیم این همیاری در فرهنگ عمومی جامعه 

موثر واقع می شود. 

تاکنون شاخص های این دستاوردها چه 
بوده و کلان روندها چه تاثیری بر پیشرفت های 

یاد شده داشته اند؟ 
آنچـــــه از این دســـــتاوردها در ایـــــن برهه زمانی 
ملموس اســـــت، حمایت از پایان نامه هاست. 
در خصوص کلان روندهـــــا نیز باید گفت باتوجه 
به پتانسیلی که در دانشـــــگاه ها وجود دارد، به 
نوعی دسته بندی شده است. مثلا در دانشگاه 
اصفهان بحث CARBON CAPTURING را به 
عنوان فناوری مبنایی در نظر گرفته و بنا شـــــده 
است که دانشگاه اصفهان مبنی و محور باشد 
و آن را توسعه دهد اما تاکنون اقدام خاصی برای 

عملیاتی شدن آن انجام نشده است. 

"رویکرد باز فن آوری و نوآوری" از مباحث 
مهمی است که در تولید فولاد در سال های اخیر 
دنبال می شود.  پژوهشـــــگاه ها تاکنون در این 
زمینه چه کمک هایی داشـــــته و چشـــــم انداز 

ترسیم شده برای آن چگونه است؟ 
مراکز نـــــوآوری و شـــــرکت ان اس تی؟ به مبحث 
رویکرد باز تکنولوژی به دید نوعی سرمایه گذاری 
نگاه می کنند؛ البته به شکلی ساده تر به عنوان 
نمونه، از آن هسته های پژوهشی که در مرحله 

پیش رشد هستند هم حمایت می کنند.
 در این زمینه، پیشنهاد می شود برای جلوگیری 
از ایجاد گلوگاه هایی که از توســـــعه این روند در 
آینده جلوگیری می کند، ارتباط شان با دانشگاه 
ها را به درســـــتی تعریف کنند. به طور شـــــفاف، 
در جلســـــاتی که برگزار می شـــــود، هسته های 
دانشگاهی را  از  راه های مختلف شناسایی می 
کنند. سپس با آنها وارد گفت و گو شده، بنا را بر 
ثبت شرکت و ســـــرمایه گذاری در آن می گذارند، 
مبنی بر اینکه شرکت شما رشد می کند و هرچه 
شرکت شما رشد کند سهام ما هم رشد می کند، 
حتی ممکن است ایده ها و کارکرد شرکت شما 
حتی در راستای منافع فولاد هم نباشد اما ما به 
آن به دید صندوق سرمایه گذاری نگاه می کنیم 
و در نهایت، با رشد و سودآوری آن می توانیم بر 
موضوعات مهم دیگر نیز تمرکز و سرمایه گذاری 
کنیم. مسئله اما اینجاست که به سراغ آن مرکز 
نوآوری و ایده ورزی که دانشگاه باشد، نمی روند. 
به طور مشـــــخص، باید در آن چارچوب حالتی را 
ببینند که دانشگاه نیز منتفع شود؛ این در حالی 
است که به نظر می رسد صرفا آن گروه یا گروه ها 
که ممکن است ترکیبی از اساتید و دانشجویان 
باشد منتفع می شوند اما دانشگاه در این روند 

بی نصیب می ماند. 

راهکار شـــــما برای بهبود بخشی به این 
فرآیند چیســـــت و در صورت ادامه روندِ کنونی، 

آینده ارتباط دانشگاه و فولاد را چگونه ارزیابی 
می کنید؟

ببینید، نتایج به دســـــت آمده نشان می دهد 
اگر دانشگاه که بســـــتر این همکاری در آن ایجاد 
شده سهم شایسته خودرا از این فرآیند دریافت 
نکند، در آینده ای نه چندان دور در برابر این مراکز 
نوآوری جبهه می گیرد. چرا؟ زیرا حقایق و کارکردها 
نشـــــان می دهند که پتانســـــیل های موجود از 
دانشگاه گرفته می شود اما منبعِ تغذیه، تغذیه 
نمی شـــــود. در نتیجه از سویی دانشگاه به طور 
مرتب ضعیف می شود و از سوی دیگر، تعدادی 
از هسته ها که پیش از این بر اساس توان شان 
رشد کرده اند قوی تر می شـــــوند و سایه آن ها 
اجازه رشـــــد به دیگران را نمی دهـــــد. به همین 
خاطر، به عنوان مثال وقتی فولاد در ۵ سال بعد 
مجدد به دانشگاه روی می آورد، دیگر مجموعه 
توانمندی برای پیشـــــبرد اهداف او وجود ندارد 
چراکه دانشگاه ضعیف شده است. بنابراین باید 
باتوجه به چنین تحلیل هایی، راه بردهای مناسب 

را اتخاذ کنند.

با این وصف، چشم انداز آینده پیش رو را 
چگونه می بینید؟  دانشـــــگاه و فولاد چگونه 

می توانند منتفع شوند؟ 
به نظر من فولاد می تواند از دو مسیر وارد شود. 
مسیر نخست حمایت از پایان نامه ها اما با جهت 
دهی مناسب اســـــت. از این نظر بر جهت دهی 
مناسب تاکید دارم چون فرایند بررسی کنونی، 
بررسی کاملا باز است. یعنی می توانید هر پایان 
نامه ای را ثبت و برای آن درخواست حمایت کنید.  
این پایان نامه ها اولویت بندی می شوند و عموما 
هم اولویت های ســـــه و چهار را دریافت می کنند 
چون به صورت باز بررسی می شوند. اتفاقی که 
در این میان رخ می دهد این است که حجم زیادی 
از پایان نامه ها روی هم انباشت می شود و نه تنها 
دست آورد مشخصی برای فولاد ندارد، بلکه به 
طریق اولی دست آوردی هم برای دانشگاه ندارد. 
در این رویکرد، دانشجو حمایت مالی را دریافت 
می کند و تعهدی هم در ازای آن به دانشـــــگاه و 
فولاد ندارد. ممکن است همکاری ای در آینده با 
فولاد داشته باشد یا نه. در نتیجه فولاد دست 
آوردی ندیده و سهمی هم که به استاد داده می 

شود اندک است.

برای بهبـــــود عملکرد در ایـــــن زمینه چه 
پیشنهادی دارید؟

پیشنهاد می شود به جای حمایت از شخص یا 
پایان نامه، هسته های پژوهشی که در دانشگاه 
شکل گرفته را شناســـــایی کرده و روی آن هسته 
ها سرمایه گذاری کنند. به عنوان مثال، بررسی 
کنند که آیا هسته ای که در زمینه هیدروژن شکل 
گرفته با نیازهای آتی ما تطابق دارد یا خیر. سپس 
از ۲ پایان نامه دکتری و ۳ پایان نامه کارشناسی 

ارشد حمایت کنند. 
این رویکرد موجب می شود تا موضوع متمرکز 
شده و در نهایت حول این موضوع سرمایه گذاری 
کنند. در ادامهپف هزینه ای که به اساتید پرداخت 

می شود نیز متمرکز می شود. 

باید توجه داشته باشـــــیم که در قرارداد فولاد 
و دانشـــــگاه ها این موضوع قید شـــــده است 
که اگـــــر آن پایان نامه به خریـــــد تجهیزات منجر 
شـــــود، حمایت مضاعفی هم انجام می شود. 
طبیعتا اگر پنـــــج مورد پایان نامـــــه در حول یک 
موضوع ارائه و حمایت شود، می توان به خوبی 
از آن پشتیبانی کرد و در نتیجه  می توان تجهیزات 
آزمایشـــــگاهی آن موضوع را نیز توســـــعه داد. 
اینگونه، دانشگاه از دو جهت منتفع شده است   
نخست اینکه آزمایشگاه اش توسعه یافته، دوم 
اینکه هسته اش قوی تر شده است. از سوی دیگر 
فولاد هم منتفع می شود چون می داند می تواند 
روی هسته ای که تا این مرحله پیش رفته حساب 
کند و اگر هر زمانی نیاز داشت، می داند بلافاصله 

به سراغ چه مرکزی برود. 
مورد بعدی، بحث کاری است که شروع شده اما 
نهادینه نشده است. یعنی برای هردانشگاهی 
نسبت به توانمندی آن یک کلان روند را مشخص 
کنند، بخصوص برای دانشگاه هایی که به فولاد 
نزدیک تر و مراودات بهتری داشته و می توانند 
پانها را بســـــط دهند.  مثل دانشـــــگاه اصفهان، 

دانشگاه صنعتی یا حتی دانشگاه آزاد. 

چگونه می توان این فرایند را   اجرایی کرد؟
اینگونه که فولاد بتوانـــــد روی پان کلان روندها 
ســـــرمایه گذاری کند. به چه معنی؟ یعنی فولاد 
هم خود را مصروف تاســـــیس یک مرکز نوآوری 
تخصصـــــی در آن زمینه خاص کنـــــد. مثلا بیاید 
و در زمینـــــه carbon capturing در دانشـــــگاه 
اصفهان سرمایه گذاری کند. مطمح نظرش نیز 
این باشد که این هزینه در حوزه آزمایشگاهی این 
دانشگاه انجام شود و چنانچه هر دانشگاه دیگری 
بخواهد در این زمینـــــه فعالیت و پژوهش انجام 
دهد، می تواند از امکانات آزمایشگاهی دانشگاه 
اصفهان بهره مند شود. دقیقا مدل مشابهی است 
که مرکز نوآوری کوانتوم این دانشگاه انجام شده 
اســـــت. مجموعه معاونت علمی و وزارت دفاع و 
دیگر دســـــتگاه ها در این زمینه سرمایه گذاری 
کردند و گفتنـــــد مرکزی در این دانشـــــگاه ایجاد 
می کنیم کـــــه به عنوان یـــــک hub در نظر گرفته 
شـــــود. در نهایت حتی اگر دانشگاه صنعتی هم 
خواست در این زمینه کاری بکند موظف است که 
سرویس دهی کند. پس می بینید که ساماندهی و 
تمرکز و  اجماع هزینه و نیرو می تواند در زمینه این 
علوم، چنین کاربرد هایی داشته باشد. می دانید 
چرا؟ چـــــون علوم دانشـــــی دانشـــــگاه پراکنده 
 است و اینگونه نیســـــت  که همه اساتید حوزه
 carbon capturing در دانشـــــگاه اصفهـــــان 
جمع شده باشند. هر دانشـــــگاهی تعدادی از 
این اســـــایتد را دارد، ولی اصلا این توانایی وجود 
ندارد که برای همه دانشجوها آزمایشگاه توسعه 
یابد. این، هدفی اســـــت که قانون گذار در آن آیین 
نامه هایی که بحث اعتبار مالیاتی در آن ها مطرح 
شده، دیده است. یعنی مراکزی در دانشگاه ها دیده 
شود که بتوانند به دیگر شرکت های دانش بنیان 
و دیگر دانشـــــگاه ها در حوزه توســـــعه فناوری 
خدمت رسانی کند، موضوعی که با اهداف کلان 

کشور در این زمینه نیز تطابق دارد. 

روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
           کارنـــــامه  ســـــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

1۴1

ویــژه نـــامـه

مــــــــــــــــرکز نوآوری 
فــــــــــولاد مبارکه به 
مختلف  اشکال 
دانشــــــــــگاه ها  با 
همکاری می کند.

در مدل نخست، 
از  حمایت  بحث 
در  پایان نامه ها 
کارشناسی  مقطع 
ارشــــــــــد و دکتری 
مدل  اســــــــــت. 
از  حمایت  دوم، 
هسته های فناوری 
شــــــــــکل گرفته در 
دانشگاه ها است.





روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
        کارنـــــامه ســـــــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

ویــژه نـــامـه

ایــنــفــوگــرافـــی



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
        کارنـــــامه ســـــــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
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1۴۴

ویــژه نـــامـه



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
           کارنـــــامه  ســـــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

1۴5

ویــژه نـــامـه



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
        کارنـــــامه ســـــــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
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1۴6

ویــژه نـــامـه



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
           کارنـــــامه  ســـــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
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1۴7

ویــژه نـــامـه



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
        کارنـــــامه ســـــــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

1۴8

ویــژه نـــامـه



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
           کارنـــــامه  ســـــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

1۴9

ویــژه نـــامـه



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
        کارنـــــامه ســـــــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
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150

ویــژه نـــامـه



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
           کارنـــــامه  ســـــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
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ویــژه نـــامـه



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
        کارنـــــامه ســـــــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
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15۲

ویــژه نـــامـه



روایـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــت     
» قهــــــرمــان             نـــــوآور ی           ایـــــــران «
           کارنـــــامه  ســـــه  ســــــاله نــــوآوری                       
شـــــرکـــــــــت            فـــــولاد    مــــــبـــــــارکـــــــه    ؛

بـــــزرگـــــتریــــــن و اثــــربخـــش تـــــــرین                
اکوسیســـتم نـــوآوری و فناوری کشـــور

153

ویــژه نـــامـه




